
P O S A V JE :
O SK U PN I PO R A B I

Za danes popoldne sklicuje pred
sednik medobčinskega sveta SZDL 
a  Posavje Ignac Vintar v Krškem 
posvet in dogovor o izvedbi javne 
tazprave o pripravi tako imenovanih 
aneksov k samoupravnim spora
zumom za skupno porabo v prihod
njem letu. Razprava bo nedvomno 
tehtna, saj je v republiških izhodi
ščih marsikaj vredno premisleka, 
npr. „preširoko” pojmovanje so
lidarnosti ipd. Posavski dopolnjevalci ni občini Brežice in Sevnica sta v 
preteklosti nemalokrat opozarjali na 
težave pri tem financiranju.

K O Č E V JE : 
K O N C E R T  ZA  

P R A Z N IK
V počastitev občinskega praznika 

*n 35-letnice Zbora odposlancev slo- 
''Cnskega naroda v Kočevju je bil 30. 
fcptembra v gimnazijski dvorani v 
Kočevju koncert. Nastopili so Mari
ja Bitenc-Samec alt, Slavko Zimšek 
dolina in Andrej Jarc klavir. Na 
sporedu so bile skladbe Schuberta, 
Grečaninova, Chopina, Verdija, Bi- 
*eta, Liszta, Pavčiča, Adamiča in 
drugih. Udeležba na koncertu je bila 
Jlaba, ker sta bila skoraj hkrati tudi 
modna revija in gasilski sprejem.

T. P.

V  ŠM IH E L U  
S T A N O V A N JA  ZA  

R O M E
V kratkem bodo v Šmihelu 

a  čeli graditi 8 stanovanj za 
Rome, naseljene v njihovi krajev
ni skupnosti. Postavili bodo dva 
provizorija, dolga po 20 metrov, 
z vsemi sanitarijami in električ
no napeljavo. V bližini bo tudi 
zemlja, ki naj bi jo Romi obdelo
vali in si sami pridelali najnujnej
še. Ne bodo smeli imeti konj in 
psov, skušali pa bodo za delo 
sposobne tudi zaposliti.

P R E K IN IT E V
R E G R E S IR A N JA

Delegati odbora podpisnikov 
^žbenega  dogovora o regresih in 
popustih za skupinska potovanja 
otrok in mladine so 3. oktobra na 
^ji razpravljali tudi o regresiranju 
skupinskih potovanj otrok in mla
dine. Ker so do 28. septembra iz
črpali 8.140.000 dinarjev, ki so jih 
za regrese in popuste zbrali z druž
benim dogovorom, so delegati spre
jeli sklep o nadaljnji prekinitvi regre
siranja. Ob tem so se zbrani zavzeli, 
da bodo skušali zbrati manjkajoča 
sredstva in tako omogočiti skupin
ske izlete do konca leta.

20 let avtoceste
Prireditve v Novem me- 
  stu

V počastitev 20-letnice avto
ceste bratstva in enotnosti pri
pravljajo novomeške družbeno
politične organizacije in občin
ska skupščina vrsto zanimivih 
prireditev. Občani se bodo lahko 
na predvečer brigadirskega zbo
ra, 20. oktobra ob 18. uri, v 
domu JLA ogledali razstavo o 
gradnji avtoceste, ki so jo poime
novali „Mi gradimo cesto, cesta 
gradi nas“ . Uro kasneje bo v 
športni dvorani slavnostna prire-1 
ditev s kulturnim programom, ki 
jo bo direktno prenašala ljub
ljanska RTV.

Osrednja brigadirska proslava 
bo 21. oktobra na novomeškem 
davnem  trgu. Začela se bo ob 
10.30, organizatorji pa pričaku
jejo okoli 10.000 obiskovalcev.

Dobrodošli v Novem mestu!
Jutri začne z delom stalna konferenca jugoslovan

skih mest v Športni dvorani
V petek, 13. oktobra, bo ob 10. uri dopoldne v novomeški Športni 

dvorani začela z delom 22. skupščina jugoslovanskih mest, ki se je po 
do zdaj zbranih prijavah udeležuje preko 1000 delegatov in gostov in 
vse države in tudi iz zamejstva. Ker poteka letos tudi 25 let od prvega 
zasedanja, bo imela jubilejna skupščina še slavnostno obeležje.

Že danes bodo delegati prihajali v naše mesto in želimo jim, da bi 
Se kar najbolje počutiti. Zvečer ob 18. uri bo na Glavnem trgu pro
menadni koncert godbe na pihala, ob 19.30 pa bo v Domu kulture 
koncert moškega zbora Dušan Jereb.

Prvi dan zasedanja bo konferenca začela z uvodnim referatom 
„Razvoj socialističnega samoupravljanja v občini,” kar bo glavna de
lovna tema zasedanja, popoldne pa si bodo delegati in gostje ogledali 
nekaj večjih tovarn in kulturne znamenitosti. Popoldne ob 15. in 17. 
in 19. uri bo v Domu JLA predvajan film ,.Ljudje ob Krki", s čimer 
bomo gostom predstavili našo pokrajino in njene ljudi. Zvečer ob 
19.30 bo na Glavnem trgu ,.Oktobrski partizanski miting". Ves čas 
zasedanja konference bosta tudi v Dolenjskem muzeju odprti razstavi 
Novo mesto skozi čas, v Študijski knjižnici pa razstava o deležu 
Novomeščanov v literaturi, znanosti in umetnosti.

V soboto, 14. oktobra, bo skupščina dopoldne nadaljevala z de
lom, popoldne pa bo spet v Domu JLA ob 15. in 17. uri film Ljudje 
ob Krki. V soboto zvečer prireja Marjan Simič, predsednik novo
meške občinske skupščine, v Športni dvorani sprejem za udeležence 
konference.

Tovarna, sad bratstva
Metliška „Beti" je v sosednji občini Ozalj odprla novo 

tovarno otroške konfekcije — Dobro sodelovanje

Otvoritve nove tovarne otro
b e  konfekcije „Beti“ v Žakanju 
v ozaljski občini se je v nedeljo 
dopoldne udeležilo veliko de
lavcev te največje metliške de
lovne organizacije in občanov iz 
<beh sosednjih obkolpskih ob
čin ter gostov, med katerimi sta 
bila tudi predsednika izvršnih 
svetov Slovenije dr. Anton Vra
tuša in Hrvaške mag. Petar 
Flekovič.

V novi tovarni, obratu Betinega 
tozda Konfekcija, bo zaposlenih 
200 delavcev,med njimi največ 
žensk, med katerimi jih bo precej 
delalo bliže domu, saj so se do sedaj 
vozile na delo v Metliko. Investicija 
z opremo vred je veljala 45 milijo
nov dinarjev, financirali pa so jo iz 
f  onda za razvoj gospodarsko manj 
razvitih krajev v Hrvaški, kreditom 
zagrebške Ljubljanske banke, z ino
zemskimi posojili ter lastnimi sred
stvi „Beti“ . Po pričakovanju naj bi 

tovarna v Žakanju ustvarila 55 milijo
nov dinarjev celotnega prihodka, 20 
milijonov dohodka ter 4 milijone 
čistega dohodka.

Direktorica tozda Konfekcija 
Anica Cej je med drugim povedala, 
da so se za to gradnjo odločili tudi

JO Ž E  F A L K N E R  
N O V I P R E D S E D N IK

Republiški odbor sindikata delav- 
-cev gozdarjev in lesarstva Slovenije 
bo v prihodnji mandatni dobi vodil 
kot predsednik Jože Falkner, 
gozdarski inženir, vodja obrata GG v 
Trebnjem To funkcijo je doslej 
opravljal Janko Golcš, predsednik IS 
občinske skupščine Novo mesto.

D A  N E  BO 
P R O M E T N E  G N E Č E

Organizatoiji zasedanja 
22. stalne konference mest, 
ki bo 14. in 15. oktobra v 
Novem mestu — gostje bodo 
prišli večinoma že dan po
prej — prosijo občane, naj v 
teh dneh čim manj obreme
njujejo mestni promet in 
parkirišča z osebnimi in dru
gimi vozili.

V imenu domačinov je udeležen
ce svečanosti pozdravil predsednik 
občinske skupščine Kočevje Savo 
Vovk. Nato je spregovoril o razvoju 
kočevske občine in njenih bodočih 
nalog

Glavni govornik na svečani seji je 
bil predsednik zbora republik in 
pokrajin Zoran Polič, ki je med 
drugim poudaril: „35 let je preteklo 
od pomembnega zgodovinskega do
godka. Medtem smo preživeli mno
go lepih dni, pa tudi težkih ur 
preizkušenj. Toda kakor v času bor
be, tako smo tudi v povojni izgrad
nji uspešno premagovali vse zapreke 
in danes lahko samo ugotovimo, da 
je  tudi slovenski delovni človek do
kazal, da si zna uspešno krojiti svojo 
usodo.“

Nato je opozoril na misel Edvarda 
Kardelja, da je razvoj političnega 
sistema v delnem zaostanku. Rešitev 
tega vprašanja je v tem, da postane 
delegatsko-skupščinski sistem dejan
sko okostje „ celotnega našega si
stema. Izgradnja političnega sistema 
pa bo uspela le, če bomo svojo skrb 
in pozornost usmerili predvsem na 
temeljne organizacije združenega 
dela in na krajevne skupnosti ter na 
njihove delegacije, na vlogo družbe
nopolitičnih organizacij v njih in na 

'občino kot celoto.
Nadalje je poudaril, da je vpliv 

delovnih ljud-in občanov kot veliko

upravičenih 'nosilcev samoupravnih 
interesov ožje in širše skupnosti 
možen le, če bo SZDL nosilec teh 
aktivnosti. ..Življenje je potrdilo, da 
je tako zastavljena skupnost daleč 
močnejša v iskanju rešitev, kot pa je 
strankarsko-politična razdvojenost 
in nestrpnost."

rMorlaliovoniA na  S StRIflll

zato, ker je v ozaljski občini, ki šteje 
17.000 prebivalcev, komaj 600 za
poslenih.

Predsednik izvršnega sveta Hrva
ške Petar Flekovič je v svojem govo
ru poudaril velik pomen tovrstnega 
sodelovanja obeh republik: „Tako 
sodelovanje pomeni uveljavitev 
družbenega dogovarjanja in samou
pravnega povezovanja."

Preden je predsednica delavskega 
sveta tozda Konfekcija Vera Klobu
čar prerezala trak in povabila zbra
ne, naj si ogledajo novo tovarno, je 
bil bogat kulturni program, v kate
rem so sodelovali pevci, recitatorji, 
godbeniki in metliška folklorna 
skupina. b .

V navdih prihajajočim rodovom
Svečana počastitev 35 -  letnice Kočevskega zbora - Poudarki iz govora Zorana Poliča

S himnama ,JHej Slovani" i.i „Naprej zastave slave“ seje začela 
svečana seja občinske skupščine Kočevje, posvečena 35-letnici 
Zbora odposlancev slovenskega naroda v Kočevju in prazniku 
občine Kočevje 3. oktobru. Udeležili so se je mnogi najvišji k j B  J  
predstavniki republike Slovenije, preživeli odposlanci Kočevskega 
zbora, predstavniki okoliških občin in pobratene občine Dolina pri p  
Trstu.

ZORAN POLIČ: Odgovorno 
moramo izpolnjevati vse plan
ske naloee.

V nedeljo Dobrni

TVORNO SODELOVANJE -  
Predsednik izvršnega sveta 
Hrvaške mag. Petar Flekovič je 
poudaril pomen medrepubliške
ga sodelovanja, katerega rezul
tat je tudi nova Betina tovarna.

P R IP R A V E  NA 
JU B IL E J

Godba na pihala iz Kapel je zače
la obsežno akcijo za počastitev 130. 
obletnice obstoja, ki jo bo slavila v 
letu 1980. Pripravljalni odbor je že 
izvoljen in občinska kulturna skup
nost je tudi že obljubila pomoč. Pri
čakujejo pa seveda še odziv kulturne 
skupnosti Slovenije. Do jubileja želi 
godba urediti gasilski dom v Zupe- 
lcvcu tako, da bodo v njem lahko 
tudi Kulturne prireditve.

P R E M A L O  P R O S T O R A
Sigmat Brestanica, k i. ima svoj 

obrat tudi v Velikem Podlogu, po
sluje v neustreznih prostorih. To 
ovira boljšo organizacijo dela, zasta
rela oprema pa vedno znova povzro
ča zastoje v proizvodnji. Zaradi pre
majhnih zmogljivosti ne morejo 
sprejeti vseh naročil, zlasti za izdela
vo velikih mešalcev betona. Zdaj 
uvajajo spet nov izdelek, in sicer 
nihajna vrata.

Z A  L E T O S 
S L O V O  OD 

A JD O V S K E G A  G R A D C A
V soboto so zaključili letošnja 

arheološka izkopavanja v znani rim-i 
ski naselbini na Ajdovskem gradcu 
pri Sevnici. Dober mesec je tam de
bla ekipa Narodnega muzeja pod 
vodstvom dr. Petra Petruja in ljub
ljanske filozofske fakultete. Zahtev
ne laboratorijske raziskave utegnejo 
trajati še leta. O nekaterih zanimivih 
najdbah in odkritjih bomo poročali.

a 7.

Repubiška proslava 
35-letnice I. kongresa 

A F2

E

V stavbi in dvorani, kjer je
ed 35 leti zasedalo 220 de

legatk na I. kongresu Slovenske 
protifašistične ženske zveze, se 
bo v nedeljo zbralo okrog 300 
gostov. Slovesnost ob jubileju je 
organizirana v slovenskem meri
lu, pričakujejo pa 170 Se živečih 
delegatk kongresa, ko t tudi vrsto 
vidnih revolucionark in bork iz 
prvih let partizanstva.

Po kulturnem programu, ki ga 
organiziraj o v Trebnjem, bo ime
la slavnostni govor inž. Marija 
V ičar-Župančič, sekretarka za 
urbanizem in članica izvršnega 
sveta SRS, zatem pa bodo gostje 
odšle na Mimo, kjer bo v šoli 
prirejena razstava o slovenski že
ni v letu 1943. Tovariško sre
čanje bo prav tako v prostorih 
mirenske šole.

Počastitev jubileja pa s tem ne 
bo končana, ampak bo decem
bra v Ljubljani še republiški po
svet o ženi v združenem delu, 
predtem pa bodo to proble
matiko obravnavali po občinah 
in v nekaterih delovnih organi
zacijah. Prihodnje leto bo prav 
tako v sklopu dobmiškega jubi
leja v Ljubljani odprta večja 
razstava „ženska v očeh likovnih 
umetnikov."

Vilma Pirkovič-Bebler

Vloga mladine 
v NOB še ni 
ovrednotena

SPET V KOČEVJU -  Svečane seje občinske skupščine Kočevje v Seškovem domu, kjer je zasedal 
med vojno Kočevski zbor, so se udeležili tudi^nnogi odposlanci izpred 35 let in predstavniki naših 
najvišjih vodstev republiških organov in organizacij, pa tudi nekaterih zveznih. (Foto: Primc)

S srečanja delegatov I. in 
X. kongresa ZSMS

V soboto, 7. oktobra dopodl- 
ne, je bilo v Seškovem domu v 
Kočevju srečanje udeležencev I. 
kongresa Zveze slovenske mla
dine in delegatov X. kongresa 
Zveze socialistične mladine Slo
venije.

V Seškovem domu je govorila 
Vilma Pirkovič-Bebler, ki je 
bila prva predsednica ZSM. Med 
drugim je dejala: „Čeprav je 
splošno znano dejstvo, da je 
imela slovenska mladina nadvse 
pomembno vlogo v naši revolu
ciji, pa moramo vendar ugotovi
ti, da doslej ni bilo resnih priza
devanj niti s strani zgodovinarjev 
niti s strani takratne in sedanje 
mlade generacije, da bi takratno 
vlogo mladine zgodovinsko ob
delali in jo posredovali sedanjim 
ter prihodnjim pokolenjem. Če 
se ne bomo v najkrajšem času 
tega resno lotili, se nam lahko 
zgodi, da razen nekaj splošnih 
fraz o vlogi mladine v NOB ne 
bo ostalo zanamcem nič kon
kretnega, nič na dejstvih, doku
mentih in pričevanjih zasnova
nega gradiva o junaškem in mno
žičnem podvigu slovenske mla
dine v NOB. Zato je sedaj res 
skrajni čas, da se tako sedanja 
kot tudi takratna mlada genera
cija skupno z zgodovinarji resno 
lotita te pomembne naloge."*

Pozdravno pismo tovarišu 
Titu, ki so ga poslali s srečanja, 
je prebrala najmlajša delegatka 
X. kongresa ZSMS z ljubljanske
ga območja Mojca Terček. V 
kulturnem programu so sodelo
vale skupine mladih kulturnih 
amaterjev iz Kočevja, Ribnice in 
Ljubljane. •

Delegati I. kongresa ZSM so 
obiskali popoldne še Kočevsko 
Reko, kjer so jih domačini lepo 
sprejeli in jim pripravili kulturni 
program. K spominski plošči>na 
šoli, kjer je bil ustanovni kon
gres, so položili venec, nato pa 
so si ogledali razred, v katerem 
je bil kongres. Zaključno sreča
nje s plesom je bilo nato v 
hotelu Pugled. j ,  p.

Ob koncu tedna bo še 
naprej precej sončno in raz 
meroma toplo z jutranjo me- 
gjo po kotlinah.



tedenski 
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SOGLASNO ZA PREKINITEV NEPRIJATELJSTVA: Varnostni svet Organizacije združenih narodov
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Kairska vlada nima nič 
proti sodelovanju na napove
danem bližnjem arabskem 
srečanju na vrhu pod pogo- 
jem, če bi ta sestanek sklica
ti na sedežu arabske lige v 
Kairu.

To je najnovejši element v 
razpletu btižnjevzhodne kri
ze po znanem sestanku ame
riškega predsednika Carterja, 
izraelskega premiera Begina 
in egiptovskega predsednika 
Sadata v Čamp Davidu.

Na pobudo Iraka so 
prvotno kanili sklicati ta se
stanek zato, da bi na njem 
obsoditi egiptovski pristanek 
na pogajanja z Izraelom.

Arabski vrh
Irak je posredno ali nepo

sredno v tem podprlo več 
tmbskih dežel, ki so že pred 
časom obsodile Sadatova 
pogajanja v Čamp Davidu. 
Pristanek Egipta, da sodeluje 
na arabskem srečanju na 
vrhu, je sedaj nova poteza 
egiptovskega predsednika, s 
katero skuša položaj vsaj ne
koliko spremeniti v svoj 
prid.

Egipt je v svojem sporo
čilu ob pristanku na sodelo
vanje na bližnjearabskem 
srečanju na vrhu izjavil, da 
bi morati na tem sestanku 
proučiti položaj v arabskem 
svetu po vseh njegovih vidi
kih, še posebno pa poslabša
ni položaj v Libanonu.

To je kajpak nekoliko 
drugače od tistega, kar je 
predlagal Irak v svojem 
prvotnem predlogu za sesta
nek, vendar pa ta poteza 
Egipta ni presenetljiva in 
egiptovski predsednik Sadat 
si skuša z vsemi silami iz- 
b boljšati omajani ugled v 
arabskem svetu, vsaj v tistem

delu arabskega sveta, ki je 
njegova pogajanja v Camp 
Davidu obsodil in zavrgel. 
Sestanek arabskih predstav
nikov naj bi bil 1. novembra 
v Bagdadu, udležbo na njem 
pa je doslej napovedalo že 
17 arabskih družav.

Med tem je egiptovski 
predsednik Sadat poslal na
šemu predsedniku Titu oseb
no poslanico, v kateri poja
snjuje trojne razgovore v 
Camp Davidu ter egiptovsko 
stališče do razvoja položaja 
na Bližnjem vzhodu.

M IR  V  B E JR U T U
Po razglasitvi prekinitve 

sovražnosti je v Bejrutu že 
dva dni mirno. Kot poročajo 
tuje agencije, se življenje v 
mestu in okolici sicer še ni 
povsem vrnilo v normalne 
tire, vsekakor pa sedanji tre
nutek zatišja predstavlja ve
liko olajšanje za trpinčene 
prebivalce glavnega mesta 
Libanona.

Tako sirske enote iz sesta
va mirovnih sil kot njihovi 
nasprotniki, libanonski de
sničarji, spoštujejo sklep o 
prekinitvi ognja. To premirje 
sta obe strani sprejeli po 
posredovanju Združenih na
rodov in nekaterih državni
kov.

Hkrati je Izrael uradno 
potrdil, da še vedno dobav
lja orožje libanonskim kri
stjanom, desničarjem, ki že
lijo doseči odhod sirskih 
enot iz libanonskega ozem
lja.

Premirje v Bejrutu je sicer 
negotovo in sodeč po neka
terih manjših incidentih tudi 
krhko, vendar pa predstavlja 
dobrodošlo nadomestilo za 
strahovite boje zadnjih dni.

JANEZ CUCEK

med glasovanjem za resolucijo o  Libanonu.

Rakete niso »Blažev žegen”
Priprava republiških predpisov o obrambi proti toči in o kolektivnem zavarovanju

Kmetijske pridelke bo treba dvakrat zavarovati. Tako prepriča
nje se širi vse bolj ne le med kmetovalci, temveč tudi med drugimi 
gospodarstveniki in družbenopolitičnimi organi. Pripravljajo repub
liške predpise o obrambi proti toči in o kolektivnem zavarovanju 
kmetijske proizvodnje združenih in drugih kmetov.

Največ pomislekov zoper ta- svoja območja. Zavarovanje pri-

M L A D IN A  G A L E B U

V počastitev 10. kongresa ZSMS, 
Id je te dni v Novi Gorici, so učenci 
višjih razredov vseh osemletk v obči
ni in dijaki centra srednjih kil pisali 
spise na temo ..revolucionarna pot 
mbdih“. Najboljši bodo za nagrado 
v koprskem pristanišču v kratkem 
obiskali šolsko ladjo jugoslovanske 
vojne mornarice Galeb. Njim se bo
do pridružili tudi aktivni mladinci iz 
delovnih oiganizacij, krajevnih skup
nosti in glasbene mladine. Skupaj bo 
vseh obiskovalcev Galeba iz črno
maljske občine dvanajst.

P O K A L
B O Š T A N JČ A N O M

Na nogometnem turnirju v čast 
mladinskemu kongresu v Boštanju v 
nedeljo je igralo 16 ekip mladinskih 
osnovnih organizacij sevniške obči
ne. Nesporni prvaki in dobitniki le
pega poKala so postali domačini, ki 
imajo tudi najboljšega strelca, avto
prevoznika Ivana Kmetiča (devet* 
golov). Drugi so bili Blančani (s fa
voriti so izjgubili za deset golov), 
tretji so bili nogometaši iz Jelovca, 
četrti z Loga itd. Igranje v Boštanju

i'im je omogočila osnovna šola, na 
tadni pa Jutranjka.

ko zavarovanje kmetijskih pri
delkov pa je spet pri kmetih. Z 
raketno obrambo proti toči, 
kakršno imajo v Slovenskih go
ricah, bi se seveda strinjali, če 
zanjo ne bi bilo treba nič pri
spevati. Enako z zavarovanjem 
pri zavarovalnici, če ne bi bilo 
treba plačevati zavarovalnih 
premij.

Preudarnejši kmetovalci niso 
proti vsakemu prispevku, le pre
veliki ne bi smeli biti. Takih ni 
malo. Brez pretiravanja lahko 
rečemo, da so v večini. To 
potrjujejo referendumi za razne 
samoprispevke, npr. za ceste, 
šole in podobno. Kdor zna ceni
ti cesto in šolo, gotovo ne bo 
zanemarjal niti svojih pridelkov.

Iz tega izhajajo predlagatelji 
zakona o splošni obrambi proti 
toči za vso Slovenijo in kolek
tivnega splošnega zavarovanja 
kmetijskih pridelkov in živine 
za povračilo nastale škode.

Raketna'obram ba proti toči 
naj bi bila obvezna za vsa ob
močja Slovenije, kjer bi bila 
gospodarsko upravičena, nam
reč, da bi preprečila več škode, 
ko t bi bilo z njo stroškov. O 
tem naj bi odločale občine za

N O T R A N J E P O L IT IČ N I  PREGLED

Dejal mi je tuj državljan, kako se je čudil 
odkritosti, s katero je predsednik Tito opo
zoril na nekatera svoja zapažanja, ko si je 
pred dnevi ogledal tovarno Crvena zastava.

Nič novega za nas: naš predsednik je znal 
vedno povedati, kaj se mu zdi prav in kje 
velja poprijeti, da bi bilo bolje. Je pa pri 
svojem nedavnem obisku v Kragujevcu po-

Storilnost v ospredju
novno opozoril na nekatere tako žive proble
me jugoslovanske zdajšnjosti, da si jih velja 
priklicati v spomin. Kajpak zato, da bomo 
sprostili nove energije za njihovo premagova
nje. In tudi za slednje nam bo s pridom 
služila študija tovariša Kardelja o nadaljnjih 
smereh razvoja političnega sistema sociali
stičnega samoupravljanja in seveda minuli 
kongres Zveze komunistov.

Tako potiska naš predsednik v ospredje 
storilnost dela, a je pri tem opozoril, da gre 
pri tem tudi in predvsem za boljšo organiza
cijo poslov ter uvedbo sodobnejše tehnolo
gije oziroma izkoriščenost le-te, kjer je že na 
zavidljivi ravni.

Prav tako je dal predsednik m očno spod-. 
budo politiki, ki se zoperstavlja pojavom 
uravnilovke, ko je dejal," da je sploh več ne 
bi smelo biti. Saj je nujno, da naposled 
uresničimo načelo, da tisti, ki bolje dela in 
več prispeva, tudi več dob i/'

Nadalje je pomembna tenkočutna pred- 
ipodb

in delegatskemu sistemu dogovarjanja ter
sednikova spodbuda, ki jo  je dal delegatom

sporazumevanja in seveda odločanja. To je 
pomembno tudi zato, ker so z jesenjo začele

svoje redno in odgovorno delo vse naše 
skupščine, na vseh ravneh. ,,Mi se moramo 
še bolj potruditi, da bo prišel do izraza 
delegatski sistem in tudi sami delegati. Prav 
zato smo ta naš novi sistem tudi ustvarili.14

V pogovoru z voditelji SR Srbije je 
predsednik Tito poudaril tudi nujnost med
republiškega dogovarjanja ter sporazume
vanja. Dogovarjanje moramo podpirati, ,,ne 
smemo pa pri tem zavlačevati. To mora iti 
hitreje, zakaj pogosto izgubljamo čas, s tem 
pa nastaja velika škoda. Ko dogovarjanje 
traja dlje, kot je treba, „zamrznemo“ velik 
del sredstev, sredstev ne moremo obračati. 
Na to  moramo biti še posebej pozorni.14

Zavezujoče so tudi Titove besede o po
trebnosti gradenj novih cest. In izrekel jih je 
prav v trenutku, ko naša pomembna promet
na vozlišča doživljajo pravcate prometne 
infarkte in se je ponekod šele na podlagi tega 
sprostilo spoznanje, da pravzaprav tudi pri
hranimo z dobrimi cestami. Skrb za ljudi, 
pravi tovariš Tito, pomeni tudi večjo skrb za 
varnost ljudi.

Vse te naloge -  in še na marsikatero 
drugo je opozoril naš predsednik — so 
izluščene iz življenja, zapisane so v resoluci
jah kongresov ZK. Medsebojno se tako 
prepletajo prizadevanja za gospodarsko in 
politično svobodo človeka, ali kot pravi v 
uvodu svoje študije tovariš Kardelj: „Zato 
ima zdaj naša družba tudi na področju 
političnega sistema oziroma glede nadaljnje
ga razvoja sistema socialistične samoupravne 
demokracije nič manj pomembne naloge, 
kot pa smo jih začeli uresničevati na podlagi 
ustave in zakona o združenem delu, na 
področju družbenoekonomskih in proizvod
nih odnosov.44

MILAN MEDEN

delkov pri zavarovalnici pa naj 
bi raje urejali z dogovarjanjem, 
kot s predpisom o obveznosti.

Taki razliki imata ustrezne 
utemeljitve. Raketne obrambe 
proti toči ni moč urediti le za 
posamezne parcele, temveč za
jame vsa zemljišča na določe
nem območju. Na širšem mari
borskem območju, kjer imajo 
tako obrambo že 7 let, so zajeli

T E L E G R A M I

PEKING -  Začel se je kongTes 
sindikatov Kitajske in sicer po 21 
letih, v katerih so bili sindikati 
izpostavljeni političnim pretresom 
in so jih med kulturno revolucijo 
celo razpustili. Kot pričakujejo, bo 
okoli 2000 delegatov sprejelo nov 
statut sindikatov in politično pod
prlo nove ukrepe v gospodarskem in 
političnem življenju Kitajske. Geslo 
kongresa je , .Mobilizacija kitajskega 
razreda za hitrejšo socialistično 
modernizacijo."

MOSKVA -  V ..prijateljskem in 
tovariškem ozračju" sta se davi se
stali na triurnih pogovorih v Krem
lju delegacija KP1 in KPSZ pod 
vodstvom generalnih sekretarjev 
Enrica Berliguerja in Leonida Brež- 
njeva ter izmenjali mnenja o dvo
stranskih pa tudi mednarodnih vpra
šanjih. Sprejeli so tudi poročilo o 
tridnevnem obisku delegacije KPI v 
Moskvi, ki med drugim priznava 
enakopravnost in zakonite pravice 
vsem narodom, brez slehernega vme
šavanja od zunaj.

DUNAJ Dunajska policija je mo
bilizirala vse sile in vpeljala strog 
nadzor nad vsemi izhodi iz mesta ter 
organizirala veliko zasledovanje 
dveh zahodnonemških teroristov. 
Sodijo, da gre za enega najbolj 
iskanih teroristov Christiana Klara 
in za neznano žensko.

LUANDA -  Član predsedstva 
SFRJ Vidoje Žarkovič, ki je kot 
osebni odposlanec predsednika 
SFRJ Josipa Broza Tita na čelu 
jugoslovanske državne delegacije 
obiskal LR Angolo, je pred odho
dom iz Luande dal naslednjo izjavo: 
„V Jugoslavijo se vračamo zelo za
dovoljni z obiskom prijateljski 
Angoli. Ves čas bivanja smo bili 
deležni prisrčnega in prijateljskega 
sprejema, ki je odraz tradicionalnega 
prijateljstva narodov naših dveh 
socialističnih in neuvrščenih držav. 
V posebno zadovoljstvo nam je bilo 
srečanje in pogovori s predsednikom 
Agostinhom Netom in drugimi vodi
telji Angole in voditelji MPLA -  
partije dela.

NAIROBI -  V Združenih drža
vah, kamor je prispel po večteden
skih zapletih na povabilo 27 ameri
ških desničarskih senatorjev, je lan 
Smith, slej ko prej de faeto prvi mož 
rodezijske vlade doživel vrh svojih 
sedanjih diplomatskih ambicij. Spre
jel ga- je ameriški zunanji minister 
Cyrus Vanče, bilje  gost zunanjepoli
tičnega odbora ameriškega senata, 
pred tem pa je nastopil na ameriški 
televiziji.

250.000 ha. Gotovo ne bi bilo 
prav, če bi jo  vzdrževali le tisti 
kmetje, ki bi se odločili prosto
voljno, saj koristi vsem enako. 
Sicer pa če bi prispevali vsi 
lastniki zemljišč, bi prišlo na 1 
ha v preteklih letih le 10 din, 
letos, ko so zaradi pogostih 
neviht porabili veliko več raket, 
pa 17 din. To je le 1 do 2 kg 
grozdja ali 3 do 6 kg pšenice ali 
le nekaj kilogramov katerega 
koli drugega pridelka. Ali kmet
je to zmorejo, o tem menda ni 
treba izgubljati besed.

Več denarja bo potrebno za 
nakup radarja, ramp za rakete 
in druge opreme. To pa bo le 
enkraten izdatek in bodo lahko 
prispevale tudi občine, ker 
bodo prihranile pri odpisovanju 
davkov, zavarovalni zavod in 
drugi, zlasti porabniki hrane.

Zavarovanje pri zavarovalnici 
se bo po uresničitvi novih pred
pisov m očno pocenilo. Mnogi 
kmetje so se že prepričali, daje 
kolektivno zavarovanje veliko 
cenejše kot posamezno. Ce bi 
ga razširili na vsa kmetijska 
zemljišča, bi zavarovalne premi
je lahk o znižali še veliko bolj: 
če bo urejena obramba proti 
toči, ki prepreči tri do štiri 
petine škode, še za tolikokrat, 
kolikor manj izdatkov bo imela 
zavarovalnica za plačilo škod. 
Tako znižane premije bodo 
kmetje gotovo zmogli.

JOŽE PETEK

ZBOROVANJE M 
MATDIENSTA, ki so §  
nedeljo sklicali v Celovcu, 
pomenilo za pobudnike ti 
zbora majhno razočaral 
zborovanja se je nam’ 
udeležilo manj ljudi kot lf 
ko so se na pobudo # 
idejnih voditeljev koroški 
nacionalizma zbrali njiti 
pristaši v večjem številu.

Letošnje zborovanje M 
matdienstovcev je mit 
pod geslom boja proti,M  
ru dinarja “ v koroško go$ 
darstvo. Ob tem so posatft 
ni nestrpneži vpletali v |P  
tudi trditve o nekakšnih I P' 
goslovanskih ozemelj$  Wjk
zahtevah na račun K o m  I

Toda ne eno ne dri fet 
očitno ni bilo dovolj sp> KI 
budno vabilo, da bi lw 
pritegnili pozornost večji 
števila nacionalističnih f  — 
vržencev. Nemara tudi J&' Pr 
di tega, ker bi koroško J ad 
spodarstvo, ki ta čas ne st 
na kdo ve kako trdnih > 
gah, prav rado sprej 
„vdor dinarjev". . .  Sode 
vanje vendarle prinaša & 
korist. . .

TODA SODELOVAL 
Z  NEKA TERIMI, KOT Jv 
ŽE, kljub vsemu ni moi 
To lahko velja za tiste f 
vržence fašistične desnice, 
v sosednji Italiji dosledno 
načrtno poskušajo kaliti1 
nose med dvema državUt 
To so med drugim izft 
tudi na minulo soboto 1 
ključenem tretjem srečofi 
manjšin iz Slovenije in 1 
mejstva, ki so se ga v Tfi 
udeležili predstavniki ‘ 
vencev v Italiji, korott 
Slovencev, gradiščand
Hrvatov ter Italijanov 
madžarske manjšine v Slo* 
niji. . . .  N i prostora za 
ki minirajo spomenike •

IN  DA ZAKLJUČIMO},
Z  NOVICO o desničarji^: 
Izraela: tu se je narti1 
skupina skrajnežev zaroti 
da bo ustanovila tajno m

Po
da
ku
ku
Ba

^  “n
nizacijo, ki naj bi tudi s J* 
preprečila evakuacijo izm 
skih naselij na Sinaju, f 
izraelske naselbine na M  
skem ozemlju predstavili 
enega izmed kamnov spoti 
pri mirovnih pogajanjih, j 
Begin zavrača upraviči 
arabske zahteve po mi^\ 
njihove zem lje .. . Čudni1 
vezniki. . .

-  Strašno je produktiven 1 Samoupravlja namesto 
o petdeset ljudi. . .

-  Poglej, Janez, to je pa tisti sporazum, zaradi k at«' 
rega je vse polno nesporazumov.
 .................
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PRENOVA DOMA PARTIZANA -  Dela za 
adaptacijo metliškega doma Partizana potekajo 
Po načrtu. Do občinskega praznika obljubljajo, 
da bo stari in neuporabni dom preurejen v 
kulturni dom, kar bo  gotovo pripomoglo, da bo 
kulturno življenje v Metliki bolj pestro. (Foto:

MODELARSTVO OŽIVELO -  V zadnjem 
obdobju je med kočevsko mladino oživelo mod
elarstvo. Mladi modelarji so te dni pripravili v 
osnovni šoli razstavo svojih del, na kateri so 
pokazali modele letal, raket in ladij. Modelarstvo 
se med mladimi vse bolj uveljavlja. (Foto: Jože 
Primc)

ZDRAVICA Z VODO — Trud vaščanov je popla
čan. Nova vodovodna skupnost Arnovo selo— 
Dolenja vas šteje zdaj 137 porabnikov. Priključili 
so se namreč tudi tisti, ki so že leta 1971 gradili 
vodovod do svojih hramov. Posnetek je s sobot
nega slavja. (Foto: M. Zupančič)

DOBRO PRIPRAVLJENI — Organizacija rezerv
nih vojaških starešin sevniške občine nadaljuje s 
sodobnejšimi pristopi k delu. Pred nedavnim so v 
Boštanju poleg ostalih nalog opravili tudi Cooper- 
jev test telesne zmogljivosti. Na sliki: dobro 
razpoloženi med tekom okrog osnovne šole. 
(Foto: Železnik)

K O L IK O  V E L JA  
B ESE D A  D E L A V C A ?
Življenjski in delovni pogoji de

lavcev so ena od osrednjih tem, ki 
jih te dni obravnavajo sindikati v 
posavskih občinah. Posvečajo se 
Judi razvoju delavskega turizma. To 
#  namreč področje, na katerem ima 
riasti krška občina lepe uspehe. Na 
hošinju namreč gradi eno največjih 
Počitniških baz. za delavce in nji
hove družine. V razpravah delegati 
^lijo ugotoviti, koliko vpliva ima 
delavec na izboljševanje življenjskih 
Pogojev, na izdatke za rekreacijo in 
oddih. Mnogi namreč menijo, da v 
Jugoslaviji gradijo preveč luksuznih 
hotelov, ki povprečnemu delavcu 
uiso dostopni.

O  * « v  VSejmišča
NOVO MESTO: Večja ponudba 

ut nespremenjene cene -  to  sta po
glavitni značilnosti ponedeljkovega 
Seinia. Naprodaj je bilo 389 pujskov 
m 27 starejših prašičev, prodanih pa 
skupno 266. Mlajši prašički so bili 
P° 580 do 840 din, starejši pa po 
»50 do 1.250 din.

BRE2ICE: Na redni tedenski se
jem prašičev so tokrat pripeljali 426 
Šivali, od tega le 20 starih nad tri 
utesece. Pujske so prodajali po 30, 
starejše prašiče pa po 22 din kilo
gram žive teže. Lastnika je menjalo 
skupno 322 živali.

Ne plačujejo, hočejo pa vse
Na negospodarskem področju so želje velike, gospodarstvo pa ne prenese niti za dinar 

novih bremen — Možno je le zdajšnje prispevne stopnje drugače deliti

Uresničevanje dogovora o 
temeljih družbenega plana za 
srednjeročno obdobje v novo
meški občini na več področjih 
zaostaja, so ugotovili delegati 
vseh treh zborov novomeške 
občinske skupščine.

Vzrok za neuresničena predvide
vanja v nekaterih točkah je zlasti v 
tem, ker sredstva za uresničevanje 
programov ne pritekajo, kot je bilo 
dogovorjeno in podpisano. Novo- 
teksov delegat je v zvezi s tem 
osvetlil hude težave celotne tekstil
ne industrije, medtem ko je delegat 
Kmetijske zadruge Krka izražal 
dvom o uresničitvi v planu zapisanih 
nalog s področja kmetijstva, če ne 
bo kmalu ustanovljena interesna 
skupnost za kmetijstvo.

Z obširnimi pripombami je na
stopila delegacija tovarne zdravil 
„Krka“ , ki je med drugim predlaga
la, naj se obveznosti iz dohodka 
tozdov nikakor več ne povečujejo v 
korist negospodarstva in da je po
trebno proučiti celo možnost, da bi 
obveznosti gospodarstva zmanjšali.

„Krkin“ predlog je v glavnem 
podprl tudi izvršni svet, ki meni, da 
domače gospodarstvo ob vseh potre
bah in željah nikakor ne prenese 
novih obremenitev in daje potrebno 
v okviru interesnih skupnosti in 
drugih porabnikov ugotoviti, kdo je 
bolj potreben. Stopnje prispevkov se

Kmetijski
Hiba kraljice krmnih rastlin
Lucerna je kraljica krmnih rastlin. Ta vzdevek nosi upraviče- 

no, saj daje s hranili, zlasti beljakovinami, najbogatejšo volumi
nozno krmo. En kilogram dobrega lucernega sena zaleže enako 
kot en kilogram ovsa ali otrobov. Pa vendar se njeno pridelova
nje ne širi tako naglo, kot bi pričakovali, četudi imamo dosti
ustrežnih, težkih, globokih, ilovnatih zemljišč, na katerih odlič
no uspeva.

Nepoznavanje bioloških lastnosti lucerne je vzrok za nekatera 
J&zočaranja, ki so jih doživeli pridelovalci, seveda čisto po ne 
potrebnem. Lucerna se jim je kratko in malo prehitro izrodda, 
ni vzdržala vsaj nekaj let v gostem, strnjenem sestavu in je zato 
odpovedala v pridelku. Preslabe trpežnosti pa so bili krivi pri
delovalci sami, saj niso poznali vzrokov in so z lucerno ravnali 
Podobno kot s črno deteljo, ki je v Sloveniji še vedno sejejo 
mnogo več kot lucerne, četudi ima lucerna dokazane prednosti.

Spodrsljaj je lahko že v izbiri sorte. Pri nas so zime ostre in 
večkrat brez snega, zato je treba sejati le proti mrazu odporne 
sorte lucerne. Strokovnjaki priporočajo naslednje sorte: kruše- 
'ftčko -  M2, banjaluško R -4 2 2 , osiješko 70, orco, elgo in fran- 
posko sorto de Puits. Najbolje je sejati zgodaj spomladi. 
k S košnjo je treba biti previden zlasti v prvem letu, ko se 
mcemine rastline šele ukoreninjajo. Ne smemo jih izčrpati, tem
neč jih pustimo, da zacvetijo, šele potem pride na vrsto kosa.

{ Naravni ritem dovoljuje največ trikratno cvetenje, torej največ 
košnje na leto. V prvem le tu je  to treba dosledno spoštovati, 

v naslednjih pa tudi ne smemo pretiravati s številom košenj, 
četudi bi lahko pridelali več beljakovin.

Če upoštevamo eno in drugo, velja pravilo, naj bi lucerno 
fosili največ štirikrat na leto, zadnjo košnjo pa čimbolj odrinili 
v jesen, v drugo polovico oktobra, da se rastlinske korenine 
okrepijo in založijo s hranili. Zimo naj bi lucerna tako in tako 
Pričakala ne preveč obraščena, najbolje le 10 cm visoka.

Inž. M. L.

ne bi smele zvišati, pač pa je možna 
drugačna delitev navznoter.

Vse kaže, da je interesentov za 
večja sredstva v interesnih skupno
stih čedalje več. Delegat splošne 
bolnišnice je namreč med drugim 
utemeljeval potrebo po dograditvi 
bolnišnice, kar je šteti kot neuresni
čeno nalogo že iz prejšnjih let. 
Predlagajo, naj bi oddelek (nekdanje 
ženske bolnišnice) na levem bregu 
Krke odprodali, ker 70 let stari 
objekt ne ustreza več in ni ekono
mično razvijati bolnišnično službo 
na obeh bregovih Krke. Urediti pa 
bi morali zlasti še razmere na inter
nem in otorinolaringološkem od
delku.

Posluh za kmeta
Razpis KZ Ribnica

V ribniški občini uspešno pre
usmerjajo in posodabljajo kmetije. 
Kmetje-kooperantje so letos kupili 
celo več mehanizacije, kot je bilo 
predvideno . Načrt gradbenih investi
cij pa bo izpolnjen predvidoma le 
okoli 80-odstotno. V občini gradijo 
letos dva velika hleva: enega za 30 
glav živine, drugega pa za 50 glav, 
razen tega pa še posodabljajo in 
širijo tri zasebne hleve. Začetek 
gradbenih del se je zavlekel najprej 
zato, ker so bile težave z načrti, zdaj 
pa so še težave z nakupom gradbe
nega materiala, predvsem cementa 
in opeke.

Kljub tem težavam pa je te dni 
zadruga razpisala za kooperante pri
javo potreb po investicijah v pri
hodnjem letu, in sicer za novo
gradnjo, obnovo in razširitev hlevov, 
za gradnjo silosov, za nakup plemen
ske živine in za nakup mehanizacije. 
Skupno bo dodeljenih 50 do 60 
kooperantom oko li 11 milijonov di
narjev posojil iz sredstev kmetijske 
hranilne službe pri KZ, banke in 
kmetijske živilske razvojne skupno
sti Ljubljana. Prednost pri posojilih 
imajo stalni vlagatelji in člani KZ, 
seveda pa jih dobe le tisti, ki bodo 
povečali kmetijsko proizvodnjo. Vse

prosilce za posojilo bodo že no
vembra in decembra začeli obisko
vati pospeševalci pri KZ in jim 
svetovali pri investiranju ter jim po 
potrebi izdelali tudi investicijski 
usmeritveni program. J. PRIMC

Stara viža v 
novi priredbi

Kako „izgine" denar za 
vrtce idr. kot voda v pesku

Vse kaže, da se ohranja stara 
praksa, po kateri namenjamo veliko 
denarja za investicije v industrijo, 
nič pa ne v nujno spremljajočo 
infrastrukturo. Zato tako zaostaja
mo pri otroškem varstvu, pri gradnji 
trgovin, pri šolstvu in še na drugih 
področjih, da o kadrih tokrat iz
recno sploh ne govorimo.

Ljudje opazijo, da se to dogaja, 
toda poznavalci planiranja imajo ta
koj pripravljen odgovor: pri banki 
sploh ne dobiš kredita, če ne pred
ložiš z industrijsko investicijo tudi 
načrtov o pridobivanju kadra in 
objektov, ki so za novi kader po
trebni vse od šol do stanovanj.

Na prvi pogled bi torej bilo videti 
vse v redu, pa kljub temu ni. Načrti 
o spremljajočih objektih pri velikih 
industrijskih investicijah so resda 
izgotovljeni in predloženi, toda 
nihče ne kontrolira, če so ob otvo
ritvi takega objekta tudi uresničeni 
Ni se še zgodilo, da bi hkrati z 
otvoritvijo tovarne odprli še stano
vanjski blok, trgovino in vrtec. De
nar, ki je v načrtih namenjen za take 
objekte, se včasih skozi druga vrata 
prelije v čisto industrijo. Projekt je 
resda isti, namen pa različen.

Veljalo bi vpeljati neke vrste 
kontrolo nad investicijskimi plani in 
njihovo uresničitvijo, sicer bo stari 
napev večno veljaven: denar za in
frastrukturo gre za podražitve pri 
gradnjah! Kako to izpeljejo, pa 
njabrž vedo le ,,posvečeni".

R. B.

„Kdw» koliko bo to otalo -  »roden »ridem do 
blajajM ..."

EN
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Ureja- Tit Doberšek

Zunanja znamenja 
zrelosti grozdja
Ko dobi listje pri belih sortah 

belo ali rumeno barvo (na po
škodovano listje po peronospori 
se ne smemo ozirati), pri rdečih 
in modrih sortah pa rdečo, ne 
asimilira več. Tudi porjavel in 
olesenel grozdni pecelj prepre
čuje dotok asimilatov v grozdje 
in s tem je proces naraščanja 
sladkoija ustavljen. Jagode belih 
sort postanejo prozorne, jagode 
modrih in rdečih sort dobijo 
svojo, za posamezno sorto zna
čilno barvo in so posute z opr
hom, mokco.

Napačno bi bilo, če bi začeli s 
trgatvijo že po prvih zunanjih 
znakih zrelosti, saj dobiva grozd
je proti koncu zorenja v sonč
nem vremenu na dan 0,25 odst 
sladkorja. Sele tedaj, ko 90 odst 
trt in grozdja pokaže opisane 
znake zrelosti, nastopi primeren 
čas za trgatev tistih sort, ki bi na 
kakovosti več ne pridobile, pri
delek pa bi bil manjši

T. D.

Merjenje sladkorja
Za pravilno izboljšanje moštva 

s sladkorjem je nujno potrebno, 
da vemo, koliko procentov na
ravnega sladkorja ima mošt, ki 
smo ga pridelali >

Merjenje sladkorja v moštih 
opravljamo z moštnimi tehtnica
mi in refraktom etrom. Od mošt- 
nih tehtnic uporabljamo kloster- 
neuburško (Babovo) in Oechsle- 
jevo. Za določanje sladkoija ra
bimo razen teh še cilindrično 
stekleno posodo (menzuro) 
ustrezne velikosti, tako da teht
nica v moštu v njej prosto plava. 
Klostemeuburška moštna tehtni
ca kaže odstotek sladkoija, to  je 
grame sladkorja v 100 gramih 
mošta ali kilograme sladkorja v 
100 kg mošta. Oechslejeva mošt
na tehnica kaže specifično težo 
moštva, ker pokaže, koliko gra
mov je mošt težji od vode. Ce 
hočemo ugotoviti odstotek slad
korja, moramo stopinje Oechsle- 
jeve moštne tehtnice deliti s 4 in 
odšteti 3, npr.: Oechslejeva
moštna tehnica pokaže številko 
70 (čiano na površini tehtnice 
pogreznjene, v mošt v posodi).

To pomeni, da tehta m ošt 70 
gramov več kot voda; 70 : 4 ja 
17,5 manj 3 je 14,5 % sladkorja.

Refraktometer na podlagi lo
ma svetlobe pokaže količino 
sladkorja na merski lestvici, pri
rejeni po klostemeuburški ali 
Oechslejevi tehtnici Za hitro 
ugotavljanje odstotkov sladkoija 
med zorenjem grozdja je refrak
tometer zelo praktičen, je pa 
manj natančen kot moštne teht
nice, stroški za nabavo so pa 
zelo veliki v primerjavi z moštni
mi tehtnicami

DT.

Na sejem

Društvo vinogradnikov Do
lenjske bo na pobudo ožjega 
okoliša Šentjernej v času od 11. 
do 12. novembra priredilo dvo
dnevno poučno ekskurzijo na 
kmetijski sejem v Bologno v 
Italijo. Odhod 11. novembra 
okrog 2. ure iz Novega mesta, 
prihod v Staro Gorico ob 5,30; 
ob 10. uri ogled tovarne kmetij
skih strojev Boldoni, po ogledu 
tovarne kosilo. Od 14. do 19. 
ure ogled kmetijskega sejma v 
Bologni Ob 19. uri odhod v 
Modeno, kjer bo večerja in pre
nočišče. Drugi dan, 12. no
vembra, od 8. do 12. ure ogled 
tovarne prekopalnikov, kosilo in 
odhod proti Gorici, kjer je ogled 
skladišča kmetijskih strojev 
Trpin. Nato ogled in pogostitev 
v eni izmed kleti naših rojakov v 
Brdih (na italijanski strani), nato 
odhod proti domu. Cena izleta 
je 1000 din za osebo. Za OVO 
Šentjernej in Škocjan sprejema 
prijave do 14. oktobra Janko 
Zalokar, Šentjernej, za ostale 
OVO pa tajnik društva Tit Do
beršek, Novo mesto, Majde Šilc 
5. Izleta se lahko udeležijo le 
člani društva.

Ožjivinograški okoliš Malko- 
vec je na seji 30. avgusta sprejel 
program dela za 1978-1979. 
Predvidevajo v zimskem času 2 
strokovni predavanji, začeli bo
do ustanavljati vinogradniške 
strojne skupnosti organizirali 
bodo izlet in v februarju po
kušnjo cvička svojih članov.
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V navdih
(Nadaljevanje s 1. strani)

N E D O S L E D N I SM O  
x D O  IZ G U B

Zoran Polič: ,.Osnovna skrb de
lovnih ljudi v vseh delovnih organi
zacijah pa tudi odgovornih organov 
družbenopolitičnih skupnosti je 
danes dosledno uveljavljanje dohod
kovnih razmerij, nagrajevanje po de
lu, kvalitetnejša proizvodnja, večja 
produktivnost, doslednejša kreditna 
politika, uspešnejši izvoz in še niz 
drugih elementov ekonomske politi
ke, ki naj prispevajo k uresničevanju 
našega planskega programa o nada
ljnjem razvoju naše skupnosti.

V teh naporih ne dosegamo vselej 
želenih uspehov, še posebno ne, ker 
smo v dokajšni meri zanemarili tiste 
osnovne človeške kvalitete, ki zago
tavljajo uspešno izpolnitev tako za
stavljenih nalog ko t so doslednost, 
odgovornost, zagnanost. Nedosledni 
smo npr. v razčiščevanju vprašanja 
naše gospodarnosti, ko mnoge izgu
be v gospodarstvu priznavamo in 
celo pokrivamo iz družbenih sred
stev brez zadostnih jamstev, ko pri
stajamo na višjo delitev dohodka, 
ko t pa to opravičuje porast proiz
vodnje; ko dovoljujemo porast oseb
nih dohodkov v delovnih organiza
cijah, ki poslujejo z izgubo; ko 
mimo sprejemamo prikrivanje stvar
nega stanja v delovni organizaciji, z 
neupravičenim dviganjem cen proiz
vodov idr. Pomanjkanje odgovor
nosti je na mnogih področjih."

Spregovoril je  tudi o naših narod
nostnih manjšinah in zaključil svoj 
govor z mislijo, da bosta tudi hvalež
nim mladim generacijam Kočevski 
zbor in drugo zasedanje ANVOJ 
spodbuda in navdih za nove podvige 
Kočevski zbor in drugo zasedanje 
AVNOJ spodbuda in navdih za nove 
podvige in dosežke v izgradnji naše 
samoupravne skupnosti.

S svečane seje so udeleženci po
slali pozdravno pismo tovarišu Titu 
in Edvardu Kardelju.

Podrobneje o prireditvah v čast 
35-letnice Kočevskega zbora poro
čamo na posebni kočevski strani.

JOŽEPRIMC

ITPP: Tone Čuk 
bo v. d. direktor

Delavci izbrali sami

Poročali smo o ukrepih, ki jih 
je  sprejela občinska skupščina 
Ribnica v delovni organizaciji 
ITPP Ribn ica, kjer je zaradi pre
cejšnje izgube nastal težak po
ložaj, pa tudi o predlogih ter 
ukrepih za rešitev iz tega položa
ja. Te dni so organi občinskih 
vodstev družbenopolitičnih 
organizacij in občinske skupšči
ne razpravljali o predlogu za 
odvzem mandata začasnemu po
slovodnemu odboru v ITPP in o 
imenovanju vršilca dolžnosti in
dividualnega poslovodnega orga
na (direktoija) v ITPP. Mnenje 
vseh je enotno: vršilec dolžnosti 
individualnega poslovodnega 
organa naj bi bil za obdobje 
šestih mesecev Tone Čuk. Med 
tem pa je treba najti tudi primer
nega kandidata za to dolžnost za 
naslednje mandatno obdobje.

Tone Čuk bo prevzel to  
dolžnost, ko ga bo imenoval 
zbor delavcev v ITPP. Imenova
nje individualnega poslovodnega 
organa je namreč v pristojnosti 
zbora delavcev, ne pa raznih 
občinskih in dragih organov in 
organizacij. Ti lahko dajo o 
kandidatih le svoje mnenje.

J. P.

Prvo je sreča otrok
V tednu otroka pogovor z Vido Tomšič o vprašanjih, 

ki zadevajo družbo in družino

4. oktobra je uredništvo revije Otrok in družina v Ljubljani 
organiziralo javno tribuno, na kateri je sodelovala Vida TomSč, 
članica predsedstva SRS, obravnavala pa je vrsto odprtih vprašanj s 
področja družina-otrok-družba.

Pri nas so vsa odprta vprašanja s tega področja sestavni del boja, da 
bi sedanjost z vso prtljago preteklosti usmeijali tja, kjer bi se hitreje 
odprla lepša bodočnost naših otrok. Pri vrsti novih zakonov, ki 
urejajo družinsko zakonodajo, sprejetih v zadnjem času, je bil 
dosežen velik n apredek s formalne plati. Vse novosti, ki jih nova 
zakonodaja prinaša, pa so usmerjene predvsem v družbeno skrb za 
otroka.

Družina ima danes spremenljivo obliko in moramo pri njej ločiti 
zakon, družino in gospodinjstvo, največkrat pa pojmujemo še vedno 
vse to  kot eno celoto, kar je bila nekoč. Novi odnosi med moškim in 
žensko in med starši in otroki bodo privedli do nove oblike družine, v 
kateri se bo del življenja še vedno odvijal intimno, velik del 
(gospodinjstvo, vzgoja itd.) pa odtujeno, vendar kot sestavni del 
odločanja staršev in občanov v krajevni skupnosti ali delovni 
organizaciji Tako družbena in družinska vzgoja nista in ne smeta biti 
ena proti drugi, marveč gresta z roko v roki.

Ob vrsti neurejenih vprašanj, ki zadevajo danes srečno otroštvo, 
gre posebej poudariti, da tarnanje o neustreznem času varstvenih 
ustanov, trgovin, o pomanjkanju takih objektov itd. ne meče krivde 
na neko širšo družbo (misleč pri tem tudi na državo), pač pa 
predvsem na neaktivnost krajanov samih.

RIA BAČER

Geodezija ne mimo ljudi
Rekordna udeležba na XI. geodetskem dnevu v Krškem

Krško je imelo 6. in 7. ok
tobra v gosteh slovenske geo
detske strokovnjake. Več kot 
300 udeležencev se je zbralo na 
XI. geodetskem dnevu, ki sta ga

E'redila Zveza geodetov SRS in 
lenjsko geodetsko društvo. 

Letošnje srečanje so posvetili 
prostorskemu planiranju in in
ženirski geodeziji.

Predsednik Dolenjskega geodet
skega društva inž. Franc Jenič je 
pojasnil, da je to  dodatna oblika izo
braževanja, saj se ob takih priložno
stih sreča več kot polovica geodet
skih strokovnjakov iz Slovenije. 
Tokrat so udeleženci obravnavali 
problematiko prostorskega planira
nja kot skupno družbeno akcijo. Pri 
obravnavi inž nirske geodezije, ki je 
bila na sporedu drugi dan srečanja, 
so govorili o problematiki pri gradit
vi naselij, cest, elektrarn, elektrovo- 
dov ipd. ter poudarili potrebe po 
novih predpisih. Ob tem so se sezna
nili s potekom gradnje prve jugoslo
vanske jedrske elektrarne.

Že v referatih in diskusiji so prišli 
do enotne ugotovitve, da je pri pro
storskem planiranju nujno potrebna

povezava geodestkih strokovnjakov 
z združenim delom in občani v kra
jevni skupnosti.

Predsednik občinske skupščine v 
Krškem Silvo Gorenc je poklonil 
Zvezi geodetov SRS plaketo mesta 
Krškega in jubilejni zbornik „Krško 
skozi čas“. V petek popoldne jim je 
priredil sprejem v Kostanjevici, 
predtem pa so si gostje ogledali gale
rijo in druge zanimivosti mesteca ob 
K rki

J .T .

Visoka krvodajalska kultura
Na Otočcu je bilo dvodnevno zvezno posvetovanje o krvodajalstvu

Minuli petek in soboto je  bilo v Garni hotelu na Otočcu dvo
dnevno zvezno posvetovanje o krvodajalstvu, ki ga je organiziralo 
predsedstvo Rdečega križa Jugoslavije v sodelovanju z republiškim 
odborom Rdečega križa Slovenije.

Uspelo otoško posvetovanje -  
otvoril ga je predsednik Rdečega 
križa Jugoslavije dr. Božidar Raspo- 
povič -  je ponovno dokazalo, da je 
krvodajalska kultura v Jugoslaviji na 
izredno visoki ravni. Za poseben 
^ le d  je lahko Slovenija: lani je na 
odvzem krvi prišlo kar 103.999 
občanov. Tudi zavoljo tega so po
membno posvetovanje, ki naj bi naj
pomembnejšo dejavnost Rdečega 
križa postavilo v novo luč, pripravili 
v Sloveniji.

Osnovni referat „Dajanje krvi, 
izraz solidarnosti in sestavni del

N A  K O N G R E S
Na kongresu ZSM Slovenije, ki se 

je začel danes v Novi Gorici, bodo 
sodelovali tudi delegati ribniške mla
dine. Delegati so se pripravili za raz
pravo o naslednjih temah: Vojko 
Stanfelj in Mira Anzeljc o samo
upravljanju mladih v OZD, Stane 
Mišič o krajevnih svetih ZSM, Janez 
Mihelič o oddelčnih konferencah v 
osnovni šoli in Radomir Živadinovič 
o interesnih dejavnostih V JLA

zdravstvenega varstva", je prebral 
predsednik Republiškega odbora 
RKS Maks Klanšek. Med drugim je 
dejal, da je nujno, da o pomembno
sti darovanja krvi neprenehoma raz
pravljajo v organizacijah združenega 
dela, v šoli in družini Že otroci 
morajo vedeti, kako pomembna de
javnost je krvodajalstvo. Nadalje je 
opozoril na organizirano dajanje 
krvi in da pri načrtovanju pri potre
bah po krvi ne smemo gledati na lo
kalne interese, pač pa na republiške 
in pokrajinske.

PO H O D  V  
P O Č A S T IT E V  

K O N G R E S A
Člani osnovne organizacije ZSMS 

Bučna vas pri Novem mestu so s 
pripadniki JL A  0 0  ZSMS Vavta 
vas in Karteljevo ter z osnovno šolo 
Bršlin pripravili v počastitev X. kon
gresa ZSMS pohod od bršljinske šole 
na Dobrovo in Muhaber. Na poho
du, ki so ga opravili minulo soboto, 
so prikazali orientacijsko-taktične 
vaje.

„Akcijo moramo naravnati na 
množičnost," je dejal Klanšek. 
»Dolžnost vsakega zdravega občana 
je, da postane krvodajalec. Če bi 
vsak le nekajkrat daroval kri, bi je 
bilo dovolj. .

J. PEZELJ

K A D R O V S K E  K A R T IC E

1. januarja letos je začel veljati 
zakon o evidencah na področju de
la, zvezni komite za delo in zaposlo
vanje pa je določil obrazec kadrov
ske kartice za vse zaposlene ter 
sestavil tudi priročnik za vodenje 
evidence po enotnih načelih in me
rilih. Kadrovske kartice so izšle pri 
založbi Zveze publicistov SR Srbije 
tudi v slovenščini V njih je potreb
no izpolniti vse rubrike, ki jih za 
podatke o delavcih v delovnem raz
merju predpisuje omenjeni zakon, z 
njimi pa je moč zbrati tudi podatke, 
ki jih od združenega dela zahtevajo 
zakon o statistiki, zakon o planira
nju in družbenem planu ter program 
statističnih razsikovanj.

M  V.

GOSTOLJUBNO SPREJETI -  
Slovenski geodetski strokovnja
ki, ki so se 6. in 7. oktobra 
zbrali na srečanju v Krškem, so 
bili prijetno presenečeni nad 
gostoljubjem in zanimivostmi 
občine. Predvsem jih je  navdu
šile Kostanjevica. (Foto: Jožica 
Tepey)

Z B IR A N JE
Z G O D O V IN S K E G A

G R A D IV A

Na zadnji seji sveta za razvijanje 
revolucionarnih tradicij in spomeni
ške dejavnosti pri predsedstvu OK 
SZDL so se zavzeli za bolj načrtno 
zbiranje zgodovinskega gradiva, 
predvsem pisanih virov iz revolu
cionarne preteklosti občine. Čez ne- 
kaj let naj bi izdali zbornik, ki bo 
obravnaval revolucionarne dogodke 
v letih 1915 -  1945 in povojno 
graditev z razvojem samoupravlja
nja. V ta namen bodo spodbudili 
tudi delo pododbora OF. Tistim 
krajevnim skupnostim, ki še niso 
določile svojega praznika, pri
poročajo, naj bi za praznik izbrale 
pomemben datum iz NOB.

Inž. Vladimir Šega 
-sedemdesetletnik

14. oktobra praznuje 70. roj
stni dan eden od pionirjev povoj
nega razvoja naše papirne in
dustrije inž. Vladimir Sega. Več 
kot 50 let je bil zvest papirni in 
celulozni industriji Ne bomo 
opisovali njegove življenjske po
ti, saj je obredel in deloval po 
širnem svetu, pač pa to, kar je 
tesno povezano z našim Krškim.

Leta 1951 je prevzel težko in 
odgovorno nalogo direktoija 
prve tovarne časopisnega papiija 
v Krškem, za katere lokacijo ima 
velike zasluge. Tovarna je bila 
zgrajena v najtežjih časih in ob 
pomanjkanju stro kovnjakov; po
stavljena je bila v roku in dala 
časopisom prvo domačo pro
izvodnjo. Neutrudno je inž. Sega 
deloval v razvoju krške tovarne s 
kratko prekinitvijo, ko je moral 
prevzeti izgradrfjo druge tovarne. 
Po šestletni odsotnosti ga je ko
lektiv povabil nazaj in je deloval 
kot direktor vse do svoje upoko
jitve 1973. Za današnji razvoj 
krške tovarne ima ogromne za
sluge,

Delovanje inž. Sege je bilo 
zelo plodno tudi na gospodar
skem in družbenopolitičnem 
področju v Krškem. Ustanovil je 
tovarniško godbo na pihala, bil 
dolgo let agilen predsednik turi
stičnega društva, ki je ravno za 
časa njegovega predsedovanja 
pričelo aktivno posegati v razvoj 
mesta; še danes 9e ga mnogi 
spominjajo, kako je hodil od 
hiše do hiše in proppagiral red in 
čistočo. Bil je soustanovitelj 
srednje tehniške šole in do svoje
ga odhoda njen predsednik. Veli
ke so njegove zasluge za sedanjo 
tovarno konfekcije, nepozabno 
bo ostalo njegovo delo pri grad
nji tedaj najlepšega plavalnega 
bazena v Sloveniji, prvega hote
la, stanovanjske kolonije, mest
nega vodovoda, prvega kulturne
ga doma itd. ^

Za njegov praznik želimo inž. 
Šegi še mnogo zdravih in srečnih 
let v krogu svoje družine in 
prijateljev.

I

V zakon ne več nepripravljeni
KRVODAJALSTVO 
-ČLOVEK ZA 

ČLOVEKA
rauET#

€

Novost slovenske družinske zakonodaje -  Po letu 1980 pri vseh občinskih skupnost^ 
socialnega skrbstva zakonske posvetovalnice — Poskusni posvet v Novem mest^

prihodnji mesec
“  — J

iivih scEna od novosti slovenskega zakona o zakonski zvezi in družin
skih razmeijih je predzakonsko svetovanje za pare, ki so se odločili 
za ta pomembni življenjski korak. V svetovalnih centrih, katere 
morajo ustanoviti skupnosti socialnega skrbstva, naj bi se bodoči 
zakonci seznanili z vsem tistim, od česar je odvisna ubrana 
zakonska zveza, z njo pa tudi srečno otroštvo bodočih rodov. Ne 
nazadnje naj bi predzakonsko svetovanje pomagalo zmanjšati 
število neuspelih zakonskih zvez. V Novem mestu bo  poskusno 
svetovanje steklo v mesecu novembru.

Svetovalne centre čaka torej ob
sežna naloga, saj priprava življenja v 
dvoje ne more zajeti le ene plasti 
zakonskega sožitja. Predzakonsko

Maks Klanšek: 
dajalstvo

Že otroci morajo vedeti, kako pomembno je krvo-

svetovanje naj bi obseglo celovito 
informacijo o skupnem življenju, se 
pravi, da se bodo udeleženci posve
tov seznanjali tako s pravnimi vpra
šanji, pomembnimi za zakonsko

Kot v albumu iz prejšnjega stoletja
Sprehod v zgodovino zunanje podobe dolenjske metropole

Kot album z novomeškimi barvni
mi razglednicami iz prejšnjega sto
letja, v katerem vidimo stavbo Za
varovalne skupnosti Triglav, poslika
no ko t cebro z menjajočimi se 
svetlimi in temnimi pasovi, ali pa 
Bergmanovo hišo s stebrom v prvem 
nadstropju ob vsaki strani, se raz- 
grijajo gledalcem novo prebarvane 
fasade hiš na Glavnem trgu in ob 
Cesti komandanta Staneta. Album 
iz let po prvi svetovni vojni pa ni 
več tako pester, ker vsebuje razgled
nice hiš, ki so pobarvane le z eno 
barvo. Marsikateri Novomeščan, ki 
je zadovoljen z novo preobleko 
mesta, se sprašuje, zakaj so Novo- 
meščani spremenili okus in opuščali 
barvanje fasad z več barvami Vzrok 
temu je bil brez dvoma novomeški 
prah, ki je svoje čase zaprašil trg v

DOLENJSKI UST

taki meri, da se iz prahu sploh nisi 
videL Vedno, kadar je na trg pri
drvel avto, je zavil ves trg v oblake 
prahu, ki se je nabiral na fasadah in 
zakrival barve. Tudi sedaj, ko sta trg 
in Cesta komandanta Staneta asfalti
rana, se je že usedel na fasado 
Perove hiše. Če nc bo dovolj škrop
ljenja cest, se bo še naprej usedal na 
fasade in zakrival lepoto barv.

-  Stari novomeški album kaže 
tudi nekdanji novomeški rotovž, ki 
se je zelo lepo ujemal z ostalimi 
hišami Nanj so bili meščani zelo 
ponosni, in ker je veljalo Novo 
mesto ža drugo deželno mesto, so se 
zelo radi primeijali z Ljubljano. Ker 
so Ljubljančani zgradili svoj rotovž 
l  1718, so hoteli tudi Novomeščani 
postaviti novo mestno h iša  Star 
rotovž so podrli in že leta 1720

postavili novega, ki je bil podoben 
ljubljanskemu, le da je bil za eno 
nadstropje nižji, Latinski napis s 
kronogramom je povedal, da je bil 
rotovž zgrajen v letu skaženega vina 
in da so malto mešali z vinom. Isto 
je povedal tudi nemški napis, le 
slovenskega ni bilo. Prejšnji rotovž 
pred L 1720 je  imel strašne ječe ,,na 
kuglah", ki so ostale meščanom še 
dolgo v spominu. Ob zgraditvi se
danjega rotovža L 1905 je neki pisec 
Srebmiški R. oziroma Fran Pavljan- 
ski obljubil, da bo opisal te zname
nite ječe na kuglah, a žal tega ni 
storil Pod obema psevdonimoma se 
je najbrž skrival časnikar Franjo Pirc 
z Broda. Poleg ječ je imel rotovž še 
sramotilni steber, ki je stal pred 
njim. Nanj so privezovali meščane, 
ki so kršili zakon. Okrog vratu pa so

jim obesili tablico z opisom pre- 
greška. Vajence in pomočnike pa so 
rajši kaznovali s tepenjem s palica
mi, ko t pa privezovali na pranger.

Rotovž, zgrajen l  1720, je imel 
zelo malo prostora, saj je imel v 
pritličju le tri sobe, v nadstropju pa 
dvorano za mestne seje. Celotni 
mestni svet je imel kar 84 članov, ki 
so se komaj stisnili v dvorano. Ta 
dvorana je služila tudi za gledališke 
in pevske prireditve domačih ama
terjev in potujočih gledališčnikov. 
Poleg vsega tega pa se je v mestni 
hiši stiskala mestna hranilnica. Ro
tovž je imel zelo visok lesen stolp, ki 
je dosegal višino šmihelske cerkve. 
Pokrit je bil s skodlami. V tem 
stolpu sta bila dva majhna zvona. 
Manjši je bil vezan z uro in je 
odmeijal čas, večji pa je imel druge 
naloge. Vsako leto od 9. do 15. 
oktobra je zvonil in vabil meščane

skupnost, kot s tem, kako naj druži
na zadovoljuje svoje potrebe prek 
interesnih skupnosti zdravstvenega 
in otroškega varstva, socialnega 
skrbstva, stanovanjskega gospodar
stva, vzgoje in izobraževanja ter 
drugih za družino pomembnih orga
nizacij. V predzakonskih posvetih 
bo tekla beseda tudi o preobrazbi

volit od 6. do 7. ure zjutraj. Med 
letom se je marsikatero mesto 84 
članov mestnega sveta spraznilo 
(notranji svet 12 članov, zunanji 24 
članov in občina 48 članov) in 
meščani, ki so imeli volilno pravico, 
so zvolili nove. Ta zvon pa je imel še 
drugo nalogo. Vsako nedeljo in vsak 
praznik je zazvonil ob 10. uri zvečer 
in spomnil meščane, ki so bili v 
gostilnah, naj se pripravljajo na od
hod, kajti ob 11. uri zvečer je moral 
v mestu vladati popoln mir in vse 
gostilne so morale biti zaprte. Za
radi te vloge so meščani hudomušno 
pravili, da je to  „Lumpenglocke“ -  
zvon za lumpe.

Na stolpu pa so občinski možje 
redno obešali vsakih 14 dni pred 
sejmom mestni šč it Starejši mešča
ni se še spominjajo, da je bil ta ščit 
razobešen tudi na balkonu sedanjega 
rotovža. Leta 1856 so stari stolp 
podrli. Mestni bobnar je sklical 
meščane, ki so ovili krog stolpa vrv 
in jo  začeli nategovati in gugati, 
dokler se stolp ni sesuL Na njegovo 
mesto so postavili manjšega in zi
danega. Ko so začeli maja 1882

odnosov v družini, o škodljivih 
cialnih pojavih, ko t je na prime1.1 
alkoholizem, o realnem pojmovanj11 
ljubezni in zakonske skupnosti, P? 
tudi o spočetju, neplodnosti’; 
kontracepciji in načrtovanju dru 
ne.

Vsi, ki se žele udeležiti prveg* 
poskusnega predzakonskega svetov*' 
nja, naj se prijavijo do 18. novembi* 
pri Centru za socialno delo (GLaVfl1 
trg 7, Novo mesto), pri kadrovsko'; 
-socialnih službah v svojih delovni 
organizacijah, pri mladinski organi' 
zaciji ali na novomeškem matične^1 
uradu. K posvetovanju so še p0, 
sebno vabljeni strokovnjaki, ki bi * 
lahko vključili v delo svetovala® 
centrov.

rušiti cerkev sv. Antona, k ije  bil* 
sedanjem živilskem trgu, so gasil** 
zgubili svojo orodjarno, ki so j® 
imeli v opuščeni cerkvi in se naselil* 
v rotovž. Zaradi vsega tega je Vv  
stajal rotovž premajhen in misliti so 
morali na novega. V rotovžu je imel 
svoj prostor tudi mestni čuvaj. Taj* 
imel zelo težk o in odgovorno n*‘ \ 
loga Dan za dnem je moral od 1®* 
ure zvečer do 4. zjutraj hoditi p® 
mestu in paziti, da ni kje izbruhnil 
požar. Vsako polno uro je odp6* 
pesem, ki se v prostem slovenskei" 
prevodu glasi takole:
Gospodje in gospe, oznanjam val" 
čilo,
da kladvo je uro deseto odbilo. 
Ohrani vas srečno in srečno vaš stafl
(hišo),
pred hudim naj ognjem presve 
Florjan.

Vedno je zapel tisto uro, ki ie 
odbila. Stara romantika je minil*’ 
stari rotovž so začeli 16. aprila 1904 
rušiti in začeli zidati novega, ki 8® 
sedaj lahko vidimo še v novi Pfe’ 
o blekl O njem pa drugič. ,
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NAŠ PRAZNIK
Za dan pionirjev smo v šolo prišli 

brez torb. Zjutraj smo imeli nrosla- 
'to v počastitev našega praznika, po 
iji pa pionirsko konferenco. Naš 
gost Jože Lovše nam je ob prazniku 
čestital, nato pa ie orisal delovanje 
pionirjev med NOB. Dan smo 
zaključili s tekmovanji v krosu in v ’, 

an z žogo. Bil je lep dan, le pre- 
itro je minil;

Pionirke 
novinarskega krožka 

OŠ Mokronog

OKTOBER -  
MESEC KNJIGE

V oktobru mesecu smo učenci 
segli p  knjigah in vneto jih prebira
mo, da bi tako počastili mesec knji
ge. V tem  času sem spoznala kako je 
Knjiga lepa. Sklenila sem, da jih bom 
brala skozi vse leto. Knjige želijo, da 
jih preberem in zbrišem prah z njih.

SERGEJA SEPETAVC 
COŠ Bizeljsko

PREBRALI 
TITOVO PISMO

Na dan pionirjev smo tudi na naši 
šoli imeli pionirsko konferenco. Pre
orali smo čestitke in pismo tovariša 
Tita, ki se nam je zahvalil za naše 
tople želje ob dnevu mladosti. Na 
konferenci smo obravnavali poroči
lo ob delu, izvolili nov odbor ter 
sprejeli letošnji delovni program. 
Kulturni spored so izvajali otroški 
Pevski zbor in pionirke, ki so se 
udeležile pionirskega tabora 
Sutjeska v Beogradu, kjer so pred
stavile svojim vrstnikom iz vse Jugo
slavije mesto Krško in Slovenijo.

LILUANA MOSTIKOSA 
OS JURIJ DALMATIN 

KRŠKO

LEP SPOMIN 
NA TABOR ‘ 

„SUTJESKA“
Se zmeraj se rada pominjam 30. 

junija letos, ko sem s štirimi vrstni
cami odpotovala iz šolskega pionir
skega odreda na tabor Sutjeska, ki je 
bil na Šuplji steni pri Beogradu. S 
Pionirji iz vseh naših republik in 
Pokrajin smo obiskovali zgodovin
ske kraje, spomenike, v taboru pa 
Pripravljali kvize na temo bojev na 
Sutjeski, plavali in tekmovali v 
Športnih disciplinah, že tretji dan 
tabora pa smo imeli proslavo. S 
Programom, ld je obsegal deklamaci
je. pesmi in plese, smo me predstavi
le posebnosti Slovenije oz. mesta 
Krško. Pionirke iz Krškega smo na 
taboru spoznale veliko vrstnikov, z 
“opisovanjem pa utrjujemo namen 
tabora -  prijateljstvo med narodi 

MATEJA BUČAR 
novin. krožek 

OŠ Jurij Dalmatin 
Krško

ZANIMIV IN 
POUČEN IZLET

Učenci sedmih razredov naše šole 
smo ob koncu meseca septembra šli 
®a literarnozgodovinsko ekskurzijo.

Kočevju smo obiskali muzej v 
Seškovem domu in spomenik, v 
Ribnici smo si ogledaG muzej suno- 
robarskih izdelkov in si nekaj izdel
kov tudi kupili Pot nas je vodila na 
turjaški grad, mimo Taborske jame 
do gradiča Blato, kjer se je rodil 
Pisatelj Luis Adamič. Ustavili smo 
se tudi na Jurčičevi domačiji na 
Muljavi. Spoznali smo veliko nove
ga. Kar nam bo pomagalo pri razu
mevanju slovenske književnosti. 
Vsak od nas je pridno beležil in 
ns*l; tako bodo tudi naše literarne 
mape bogatejše.

BRANKO SUHADOLNIK 
OŠ Žužemberk

AKCIJA IN KONFERENCA -  Ob pripadnikih JLA in osnovno
šolcih se je zadnji dan septembra udeležilo delovne akcije na 
partizanski magistrali tudi 70. dijakov (na posnetku: med delom) 
črnomaljskega Centra srednjih šol. Dva dni pozneje pa so dijaki 
pripravili mladinsko konferenco, na kateri so pregledali minulo 
delo, izvolili novo vodstvo in sprejeli nove naloge. Želijo izboljšati 
učni uspeh, tesneje sodelovati z drugimi 0 0  ZSMS ter se v čim 
večjem številu udeležiti delovnih akcij. (Besedilo: Mateja Koležnik, 
foto: Dani Orlič)

Vedno počasnejša pošta
Vse pogosteje romajo pošiljke iz Kočevja v Novo mesto 

dva ali še več dni, kar je sramota za poštno službo

Nekaj smrdi pri dostavi pošte iz 
Kočevja v Novo mesto. Pred leti je 
pismo potovalo na tej poštni progi 
redno samo en dan. Zelo zelo redke 
so bile izjeme.

Položaj z dostavo pošte pa se je 
vedno bolj slabšal. Članki za časopis 
ne smejo zamujati dan ali več, zato 
sem začel iz Kočevja v Novo mesto 
(Dolenjski list) pošiljati pošto pri
poročeno, ekspresno. Nekaj časa je

UČENJE JE ZDAJ 
DRUGAČNO

Letošnje šolsko leto je za nas dru
gačno od lanskega, saj smo prešli na 
celodnevno šolo. Zdaj domače nalo
ge napišemo v šoli, pri tem pa nam 
pomaga učiteljica. Doma nam očet
je in mame niso mogli tako pomaga
ti. Upamo, da se bo zdaj uspeh iz
boljšal, predvsem pri slabših učen
cih. Nekaj staršev se je pritožilo za
radi celodnevnega bivanja v šoli, češ 
da je COŠ nepotrebna, a ni tako. Ko 
bodo spoznali vsebino take šole, ne 
bodo več nasprotovali. Želim, da bi 
tudi drugi otroci kmalu zaživeli v 
CDŠ.

MOJCA SERNE 
COŠ heroja Milke Kerin 

Leskovec pri Krškem

PO BELI KRAJINI
Kot vsako leto smo tudi letos prvi 

letniki splošne in pedagoške gimna
zije odšli na ekskurzijo po Beli kraji
ni. Najprej smo si ogledali Belo
kranjski muzej v Metliki, ki obsega 
zemljepisni, arheološki, likovni in 
NOB oddelek. Črnomaljski zanimi
vosti sta bili Griček in Sokolski 
dom. Z delovanjem kluba OZN smo 
se seznanili v OS Vinica, obiskali pa 
smo tudi rojstno hišo Otona Župan
čiča. Potem smo se odpeljali na 
Hrvaško, kjer je bil naš cilj Lukov 
dol, rojstni kraj I. G. Kovačiča. Na 
vseh postajah smo imeli kratek kul
turni program, ki so ga pripravile 
učenke in tov. prof. Jerasova.

LJUBA GRIČAR in 
IRENA GRAHEK 
novinarski krožek 

gimnazije Novo mesto

NA LOJZKOVEM 
GROBU

29. septembra smo imeli pionirski 
praznik. Ker nismo imeli pouka, 
smo šli na grob kurirčka Lojzka. 
Prižgali smo mu svečke in okrasili 
njegov zadnji dom. Sošolec mu je 
zapel pesmico.

ALENKA GAZVODA 
II. a OŠ Katja 

Rupena, Novo mesto

Pomnik propada
Ob 500-letnici Krškega ni 

nikomur padlo v oči čisto 
dotrajano pročelje Doma 
TVD Partizan. To, da v raz
padlem žlebovju raste plevel, 
ni nikomur mar.

V domu je skladišče po
hištva. Ti prostori so vzdrže
vani, toda na podstrešju se 
praši nekaj deset dresov, v 
katerih so mladinci nekdaj 
dosegali lepe uspehe, trohni 
Partizanov prapor, razpada 
kinoprojektor, ki so ga člani 
Sokola s težavo nabavili že 
1937.

Upravni odbor TVD Parti
zan ie  več let ni sklical 
občnega zbora, na katerem 
bi se pogovorili o vzdrževa
nju doma, čeprav je bila 
prav ta stavba dolga desetlet
ja središče kulturnega in 
športnega življenja v 
Krškem. Zdaj je podobna 
hlevu, odgovorni pa čakajo, 
da bo dokončno propadel ta 
pomnik zavzetega delovanja 
številnih Krčanov.

ALFRED ISTENIČ 
Krško

bilo vse v redu, zdaj pa tudi taka 
pošta zelo pogosto potuje dva dni. 
Prav zato, recimo, v prejšnji številki 
Dolenjskega lista ni bilo poročil o 
praznovanju 35-letnice Kočevskega 
zbora in še nekaterih drugih pa tudi 
fotografij o obisku ladje „Kočevjc” 
itd. To pošto sem priporočeno 
ekspresno poslal v ponedeljek, na
mesto v torek (ko bi bilo še dovolj 
zgodaj), pa so jo pri Dolenjskem li
stu prejeli v sredo, ko je bila številka 
že zaključena.

Pri pošti v Kočevju smo že vpra
šali, kje je vzrok za zamude, a smo 
vedno dobili odgovor, da bi tudi na
vadno (in ne le priporočeno 
ekspres) poslana poštna pošiljka mo
rala priti v Novo mesto naslednji 
dan. Upamo, da bo pošta poskrbela 
za rednejšo dostavo, sicer se bomo 
prisiljeni poslužiti bolj zanesljivih 
poti, kar pa bi bila velika sramota na 
našo pošto.

JOŽE PRIMC

Voda je pritekla
Radost v dveh vaseh

Simbolični prikaz 44 pipic, 
ki jih je 7. oktobra na otvoritvi 
vodovoda Dolenja vas—Arnovo 
selo odprl Slavko Vodeb, je iz
polnilo krajanom dolgoletno 
željo po zdravi pitni vodi v hiši. 
Vaščani Arnovega sela in Dole
nje vasi so pred letom dni iz
volili gradbeni nadzorni odbor, 
ki je previdel, da bo vodovod 
veljal 2,8 milijona dinarjev. Gra
ditelji naj bi prispevali del zne
ska v gotovim, del pa z delom. 
Stroške so precej zmanjšali, ker 
so napeljevali vodovod v lastni 
režiji.

Najprej jim je priskočila na 
pomoč krajevna skupnost Arti
če z 20 tisoči dinarjev, nato 
Celuloza s 15 tisoči dinarjev, 
nazadnje pa še brežiška občin
ska skupščina s SO tisočaki. 
Graditelji so pozimi izkopali 
7300 metrov odcepnih jarkov, 
spomladi pa še 2300 metrov 
dolg glavni vod od zajetja do 
rezervoarja. Rezervoar so zgra
dili konec junija.

To veliko delo so vaščani iz
peljali pod vodstvom izredno 
delavnega in složnega gradbene- 

odbora, čigar predsednik je 
il Anton Amšek iz Arnovega 

sela. Graditelji menijo, da bi bi
lo težko še kje najti tak odbor, 
tako gonilno silo, ki jih je 
spodbujala zlasti tam, kjer je bi
lo delo najtežje.

Na vsakega graditelje je prišlo 
povprečno po 199 prostovolj
nih delovnih ur, nekateri pa so 
napravili tudi po trikrat toliko.
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Kako ogoati točo
Le malokateri Belo
kranjec ima zavarovane 

pridelke
V mariborskem Večeru in tu

di v sobotnem Delu sem bral 
zanimiv članek o škodi, povzro
čeni kmetijstvu z letošnjo točo 
in še prej pozebo, o zavarovanju. 
Posebno je zanimivo razmišljanje 
o obveznem zavarovanju kmetij
skih pridelkov v celi Slovenci. 
Menim, da bi'bil čas, da začnejo 
tudi belokranjski vinogradniki in 
kmetje sploh premišljevati o tem 
predlogu, saj je nemogoče, da 
trpi posledice pozebe, toče itd. 
kmetovalec sam, pač pa je pra
vilno, da se prenese škoda na 
celo družbo.

V Beli krajini ima zelo malo 
kmetov zavarovane svoje pridel
ke proti toči in pozebi, česar pa 
končno niti ni zameriti. Premija 
je razmeroma velika, pa tudi 
navajeni še niso ljudje zavaro
vanja. Nekoliko je boljše zavaro
vano v metliškem sektorju, toda 
tudi tukaj ni zajeta v zavarovanje 
niti tretjina vinogradov, kar se 
bo občutno' poznalo posebno 
letos, ko bodo pridelki zaradi 
pozebe in toče močno zmanj
šani

Zelo zanimiv bi bil izračun, 
koliko bi znašala premija, če bi 
bili vsi kmetje zavarovani. Po 
mnenju nekaterih strokovnjakov 
premija ne bi presegla 3 odstot
ke, kar bi lahko brez težav vkal- 
kuliral v svojo ceno vsak kmet.

Oglašam se za to, ker bi rad, 
da se oglasi kdo, ki pozna prob
leme o zavarovanju, predvsem pa 
zato, da bi mogoče čez zimo le 
pretuhtali in premislili in dali 
našim delegatom predlog o spre
jemu zakona o obveznem zava 
rovanju kmetijskih pridelkov.

FRANC DERGANC, 
Semič 3

Na dan z resnico
Zahvala Gregorčičev za 
spomin na padle junake

V imenu petih še živečih otrok 
padlega borca-spomeničaija Alojza 
Gregorčiča se zahvaljujem pri
rediteljem in novomeškm jamarjem, 
ld so svojemu društvu nadeli ime po 
narodnem heroju Vinku Paderšiču- 
-Batreji, za vzorno pripravljeno po
častitev spomina padlim junakom 
Beceletove jame. Strašen dogodek je 
na proslavi podrobno obisala Joža 
Škufca.

Dodam naj, da so bili PaderSč in 
njegovi tovariši, med njimi naš oče, 
žrtve domačega izdajalca. Žal nam 
je, da še ni končan zgodovinski opis ( 
velikega boja junakov Beceletove 
jame. Z delom je treba pohiteti, 
kajti živih prič dogodka je čedalje 
manj, prava resnica o vsem pa mora 
priti na dan.

JOŽEFA GREGORČIČ 
Ljubljana

PIONIRSKO SLAVJE 
V LOŠKEM POTOKU
V okrašeni telovadnici osnovne 

šole dr. Antona Debeljaka so pionir
ji pripravili bogat kulturni program 
v počastitev pionirskega dne. Po 
nastopih šolskega pevskega zbora in 
recitatorjev so na pionirski konfe
renci izvolili novo predsednico od
reda. ki ie oodala delovni načrt za 
tekoče šolsko leto. Pioniiji imajo v 
načrtu tudi skrb za čisto okolje in 
za partizanske mamice.

M. T. -  U.

Agonija mlinov naj zdrami vsaj vest
Nezadržno nazadovanje storitvene obrti dobesedno kliče po učinkovitih ukrepih

Večkrat zdihujemo, da nami 
ie propadla storitvena o b rt 

zdihujemo tudi za našimi mli
ni na vodni pogon. Na območju 
črnomaljske občine je bilo pred

$

USPEH TUDI NA 
REPUBLIŠKEM 
TEKMOVANJU

S kolesom se zelo rad vozim in 
sem se zato vpisal tudi v kolesarsko 
društvo Novoteks. Moj trenter je 
Stane Fink. Na svojem prvem po
membnejšem tekmovanju okoli 
Grma sem dobil med pionirji srebr
no medaljo, dobro pa sem se odrezal 
tudi na republiškem tekmovanju 10. 
septembra v Horjulu: dobil sem 
diplomo za drugo mesto.

RADO FINK 
2a. OŠ Katja Rupena

KOČEVJE: 
BREZ PRAVEGA 

PROSTORA
Odred tabornikov Svobodni 

gozdovi Kočevje že nekaj časa nima 
svojega prostora, kjer bi imeli člani 
sestanke in delali taborniške izpite. 
Prej so se shajali v ..nebotičniku" v 
Kol odvorski ulici. Tu so imeli shra
njene potrebne reči za opravljanje 
svoje dejavnosti Sedaj pa se zbirajo 
v stari osnovni šoli V razredu vsak 
dan teče redni pouk, zato v njih ni 
prostora za opremo.

ROBERT ZADNIK, 
KOČEVJE

vojno več kot 20 mlinov na 
vodni pogon, danes pa sta samo 
še dva. Na Krupi pri Semiču 
pod gradom melje Milan Per. 
drugi mlin pa je na Kolpi pri 
Vinici. Toda vprašanje je, koli
ko let bosta vzdržala še ta dva 
poslednja mlinarja.

Mlin na Krupi dela trenutno 
s polno zmogljivostjo. Melje 
predvsem za okoliške kmete in 
bolnice, mlinar pa se že dve leti 
ukvaija z mislijo, da bi mlin 
opustil in šel v službo v in
dustrijo. Potrebna bi bila rekon
strukcija mlina, saj je že star 
preko 300 let. Toda lastnik ne 
dobi nikjer kreditov pod takimi 
pogoji, da bi jih  ta obrtna dejav
nost prenesla, na drugi strani pa 
ga gnjavijo davki in razni pri
spevki. Že lani je potarnal na 
občini, da ne zmore več vseh 
družbenih dajatev, a so mu od
govorih: „če ne moreš, pa 
pusti!“ Navidezno je to  zelo 
preprosta rešitev, toda kam to 
pelje? AU ni škoda, da bi nam 
tako lep zgodovinski mlin pro
padel? Pospešujemo turizem in 
tudi mlin na Krupi ter Judovska 
jama nad mlinom so del turiz
ma. In v primeru vojne? Kje 
bomo mleli koruzo in pšenico? 
Mlini na vodo so nam nujno 
potrebni, zato nam ne bi smeli 
propasti.

Spominjam se, da smo pred 
20 leti isto pisali za storitveno 
obrt, toda na okraju so se nam 
vsi smejali Povejte mi sedaj, kje 
naj še dobim čevljarja, krojača, 
kovača, mizarja itd. Nikjer! Ce 
bi bila takrat naša družba malo 
bolj uvidevna, te obrti ne bi 
propadle in potrošniki bi imeli 
danes problem manj.

FRANC DERGANC, 
Semič 3

Z

Dolga /in draga/ pot do pravice
Se nerešen kočevski spor o centralnem ogrevanju je poučen primer, kam pelje birokratsko ravnanje, tožarjenje (vedno 
na stroške stanovalcev) namesto samoupravnega urejanja, neustrezna vloga političnih organizacij, ki se premalo 
zavzemajo za samoupravo na stanovanjskem področju, pa tudi nepošteno podtikanje, neresnice, grožnje in grobi

postopki, ki otežujejo prizadetim ljudem, da bi si poiskali pravico________________________

Hladni dnevi so tu . Bliža se zima 
in s tem razplet nekajletnih sporov 
Zaradi centralne kurjave v Kidričevi 
Ulici v Kočevju.

Bralce smo sproti obveščali, kako 
so se stanovalci oz. hišni sveti v 
Kidričevi ulici š t  1 in 3 leta in leta 
Pritoževali Stanovanjskemu podjetju 
in kasneje Samoupravni stanovanjski 
»kupnosti (SSS), katerima so plače
vali kurjavo, da je ogrevanje tega 
bloka slabo in da naj pokrenejo, da 
bo boljše, saj je  cena za ogrevanje 
kv. m etra stanovanja za tretjino višja 
kot v Ljubljani, razen tega pa začno 
v Kočevju kuriti kasneje in ne ogre

vajo stanovanj ves dan, ampak le 
določeno število ur.

SSS na ta opozorila, ki so ji bila z 
mnogimi zapisniki sej hišnega sveta 
(HS) dostavljena (dobila pa so jih 
nekaj tudi vodstva občinskih poli
tičnih organizacij in občinske skup
ščine) ni ukrenila ničesar učinkovi
tega.

RAJE NA SODIŠČE
Ker vsa večletna prizadevanja in 

opozorila HS niso zalegla in so 
ostala brez odgovora, si stanovalci 
niso znali pomagati drugače, kot da

so sklenili, da ne plačajo enega 
obroka kurjave.

Vendar so se ušteli Samouprav
nih stikov, da bi spor odpravili, ni 
bilo pač pa so dobili najprej opomi
ne SSS nato pa 20. oktobra 1976 
plačilne naloge občinsk ega sodišča, 
zoper katere so se stanovalci pritoži
li

Občinsko sodišče Kočevje je naj
prej po predpisu iz leta 1811 (!) 
enega stanovalca obsodilo, češ da je 
dolžan plačati nekaj, kar bi že sicer 
moral, a ni, zato je plačal zanj drug. 
Ob tem je dodalo, da se v samo
upravne odno se ne bo spuščalo,

čeprav je do sporov -  po mnenju 
obdolženega -  prišlo prav zaradi 
neurejenih samoupravnih odnosov 
znotraj SSS.

Okrožno sodišče je kasneje stano
valčevi pritožbi v celoti ugodilo, ker 
občinsko sodišče pri izreku svoje 
sodbe ni upoštevalo, da veljajo zdaj 
povojni (samoupravni) zakoni, kot 
sta Zakon o stanovanjskih skupno
stih iz leta 1975 in Zakon o gospo
darjenju s stanovanjskimi hišami v 
družbeni lastnini iz leta 1974, ki 
natančno določajo razmerja med 
SSS, HS in stanovalci, med njimi 
tudi plačevanje in izterjavo stroškov

za centralno ogrevanje. Po tem pred
pisu pa SSS sploh ne more tožiti 
posameznih stanovalcev, ampak bi 
lahk o le hišni svet

Zanimivo je, da stanovalci oz. HS 
za tak predpis niti niso vedeli po
vsem natančno. Prepričani so bili le, 
da bi se nekam zaradi slabega ogre
vanja vsekakor smeli pritožiti: ali na 
SSS ali na proizvajalca toplote ali 
kam drugam. Vendar so ti vedno vse 
pritožbe zavračali (ustno), oz. nanje 
sploh niso odgovarjali, češ da niso 
naslovljene na pravi naslov. Tako so 
sc stanovalci znašli v stroju brezduš
nem uradovanja.

Šele na osnovi stališča okrožnega 
sodišča je nato občinsko sodišče v 
ostalih sodbah dalo prav stanoval
cem. Vendar je zdaj (7. sep
tembra letos) pritožila zoper sodbo 
SSS.

ČUDNE TRDITVE
V svoji pritožbi je SSS navedla, 

da HS sploh ni delal in da je  zato
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V Kidričevi ulici v Kočevju 
gradi SGP Zidar Kočevje 68 
novih stanovanj, ki bodo pred
vidoma vseljiva še letos. Razen

Soslovnih prostorov v pritličju 
o v sklopu tega bloka tudi 

kotlovnica, ki bo ogrevala sta
novanjsko območje Kidričeve 
ulice, katero zdaj ogrevajo še iz  
kotlovnice kemične tovarne. 
(Foto: France Brus)

morala nujno in neodložljivo oskrbo 
s kurjavo prevzeti SSS. To pa je 
popolna neresnica. Ne le, da je ta 
HS delal v primerjavi z ostalimi HS v 
Kočevju nadpovprečno dobro, če 
ne celo najbolje. To se da videti tudi 
iz zapisnikov HS, ki jih je del dobilo 
tudi sodišče, vse pa SSS, nekatere 
pa tudi družbenopolitične organiza
cije in občinska skupščine Kočevje, 
slednji le, da bi pomagali prav pri 
reševanju centralnega ogrevanja. 
Nadalje so v pritožbi napisali, da bi 
stanovalci, ki niso plačali ogrevanja, 
zato neupravičeno obogateli Stano
valci niso neupravičeno bogateli, 
ampak neupravičeno zmrzovali.

Na zaključku so se spomnili v 
pritožbi še 224. člena novega za
kona o obligacijskih razmerjih. Tako 
so se najprej sklicevali na zakon 
izpred dobrih 165 let, zdaj pa na 
zakon, ki sploh še ne velja in še 
določila tega si razlagajo napačno!

JOŽE PRIMC

DOLENJSKI UST



D O »VARNOST", o. sub. o., TOZD FIZIČNO 
VAROVANJE PREMOŽENJA o. sub. o., DELOV

NA ENOTA KOČEVJE 

v abi k sodelovanju 

za opravljanje nalog in opravil 
VEC VARNOSTNIKOV 

z a območje Delovne enote Kočevje.
Pogoji:
Poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev m ora kandidat 
izpolnjevati še naslednje posebne pogoje:
— osnovna šola
— prim erne m oralno-politične lastnosti
— uspešno opravljen preizkus znanja (Uradni list SRS št. 

27 /76 )

Poskusno delo traja 90  dni, osebni dohodek je določen po 
p ravilniku o delitvi sredstev za OD in nadom estil OD. Rok 
pijave je 15 dni po dnevu objave. Pismene ponudbe 
sprejema komisija za delovna razmerja TOZD Fizično 
varovanje prem oženja -  Delovna enota Kočevje, Ljubljanska 
43.
Prijavljeni kandidati bodo o izidu izbire obveščeni v roku 30 
dni.

ZASTAVA AVTO 
TOZD Servis Krško 
Bohoričeva 10

objavlja naslednja prosta 
dela in naloge za nedoločen čas:

1. TAJNIŠKA OPRAVILA V TOZD
Pogoji: srednja izobrazba ekonom ske ali adm inistrativne 
smeri, znanje strojepisja, 1 leto delovnih izkušenj

2. DELA OBRATOVNEGA KNJIGOVODJE -  
POENTERJA
Pogoji: srednja izobrazba ekonom ske, adm inistrativne ali 
tehnične smeri, znanje strojepisja, 1 leto delovnih izkušenj

3. FAKTURIRANJE IN BLAGAJNIŠKA DELA
Pogoji: nepopolna srednja izobrazba — KV adm inistrativne 
smeri, znanje strojepisja, 6 mesecev delovnih izkušenj

4. OSNOVNA AVTOELEKTRICARSKA DELA
Pogoji: KV avtoelektričar, šoferski izpit B kategorije, 6 

mesecev delovnih izkušenj

5. PRANJE, PODMAZOVANJE Z DOVOZOM IN 
ODVOZOM VOZIL
Pogoji: PK, šoferski izpit, 6 mesecev delovnih izkušenj

Za vse delovne naloge je pogoj uspešno opravljeno 2-meseč- 
no poskusno delo. Pod to č k o  3, 4 in 5 je 2-izmensko delo. 
Stanovanja niso zagotovljena.
Prijave sprejema TOZD Servis Krško, Krško, Bohoričeva 10, 
15 dni po dnevu objave. Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 
roku 15 dni po dnevu izbire kandidatov.

SOZD 
Slovenija avto

SOUR 
Zavodi Crvena Zastava

»LABOD" TOVARNA OBLAČIL 
NOVO MESTO
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLU2B

vabi k sodelovanju delavce 
za opravljanje naslednjih 
del in nalog:

1 . PLANER ANALITIK — za delo v plansko-analit- 
ski službi
2 . REFERENT ZA IZOBRAŽEVANJE IN KAD

ROVANJE — za delo v kadrovsko-socialni službi
3. SALDAKONTIST I — za delo v gospodarsko-ra- 

čunskem sektorju

POGOJI:
pod 1 — višja izobrazba ekonomske ali druge ustrezne smeri 
in vsaj 3 leta delovnih izkušenj na podobnih delovnih 
opravilih
pod 2 — višja izobrazba kadrovsko-organizacijske ali socialne 
smeri in vsaj tri leta delovnih izkušenj na takih ali podobnih 
opravilih
pod 3 — srednja izobrazba ekonomske smeri in vsaj tri leta 
delovnih izkušenj pri opravljanju nalog saldakontista.

Poizkusno delo traja tri mesece.
Prijave z dokazli o izpolnjevanju pogojev sprejema Kadrov- 

sko-socialna služba „ Labod", Novo mesto, Cesta herojev 29, 
in sicer 15 dni po objavi.

   ________________ S
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TOVARNA CELULOZE IN PAPIRJA »DJURO 
SALAJ" KRŠKO -  TOZD TRANSPORT OBJAV
LJA PROSTA DELA OZ. NALOGE ZA: 

10 DELAVCEV PRI PREMOGU

Pogoji:
— nekvalificirani delavec
— triizmensko delo

Pismene prijave sprejema kadrovska služba delovne organiza
cije 15 dni po objavi.
Kandidati bodo pism eno obveščeni o izidu izbire najkasneje 
v 30 dneh po izteku roka za sprejemanje prijav.

KOMISIJA ZA MEDSEBOJNA DELOVNA RAZ
MERJA IZOBRAŽEVALNEGA CENTRA ZA 
TEHNIŠKE STROKE, NOVO MESTO, ULICA 

TALCEV 3,

objavlja 
prosta dela in naloge:

1. POMOČNIK RAVNATELJA CENTRA,
2 .  EKONOMSKI TEHNIK ZA DELO V RAČUNO
VODSTVU,
3 . DVA DIPLOMIRANA INŽENIRJA STROJNI

ŠTVA,
4. PROFESOR FIZIKE,
5. PROFESOR MATEMATIKE

Pogoji:
pod 1: visoka izobrazba in vsaj 5 let pedagoških izkušenj ter
m oralno-politična neoporečnost,
pod 2: najmanj dve leti prakse v računovodstvu.

Objava velja, dokler naloge in dela ne bodo oddane.

TRANSPORT, p. o. KRŠKO 
KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA

Upoštevajoč nastale organizacijske sprem em be

objavlja 
prosta dela in naloge

TELEFONISTA

Pogoji: nižja izobrazba

Delo se združuje za nedoločen čas, s 3-mesečno poskusno 
dobo.
Interesenti naj pošljejo prijave s kratkim  opisom dosedanjega 
dela v roku 15 dni po  tej objavi na naslov ..T ransport" 
Krško, 68270 Krško, Cesta krških žrtev 133. O izidu izbire 
bodo kandidati obveščeni v roku 15 dni po roku za zbiranje 
prijav.
Interesenti, ki so m edtem  že vložili svoje prijave na podlagi 
objave v Dolenjskem listu z dne 5. 10. 1978, naj tisto  objavo 

smatrajo za neveljavno.

Komisija za medsebojna razmerja pri 
OSNOVNI ŠOLI JANCKA MEVZLJA, MOKRONOG

objavlja naslednja 
prosta dela in naloge:

ZA PODRUŽNIČNO ŠOLO TREBELNO: 
— 1 učitelj razrednega pouka — U ali razredni 
učitelj 

ZA PODRUŽNIČNO ŠOLO JELŠEVEC: 
— 1 učitelj razrednega pouka — U ali razredni 
učitelj

Stanovanja so zagotovljena.
Dodatek na težje pogoje dela.
Osebni prejemki po pravilniku.

ZA VZGOJNOVARSTVENI ODDELEK: 
— 1 vzgojiteljico — pogoj: vzgojiteljska šola.

Osebni prejemki po pravilniku.
Stanovanja ni.
Prijave pošljite v 15 dneh po objavi razpisa na naslov:
Osnovna šola Jančka Mevžlja, Mokronog.

CESTNO PODJETJE NOVO MESTO 
TOZD»VZDRŽEVANJE IN 
REKONSTRUKCIJE" 
NOVO MESTO

Razpisna komisija delavskega sveta TOZD razpisuje prosta 
dela in delovne naloge, združene s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi

VODJA TOZD (INDIVIDUALNI POSLOVODNI 
ORGAN)

P oleg splošnih, z zakonom  predpisanih pogojev, morajo 
kandidati, ki želijo biti izbrani izpolnjevati še naslednje 
posebne pogoje:
1. a) visoka izobrazba gradbene smeri — nizke gradnje in 4 

leta delovnih izkušenj;
b) višja izobrazba gradbene smeri — nizke gradnje in 8 let 
delovnih izkušenj;
c) srednja izobrazba gradbene smeri — nizke gradnje in 10 
let delovnih izkušenj;

2. opravljen strokovni izpit;
3. ustrezne m oralnopolitične kvalitete in organizacijske spo

sobnosti;
4. predložitev programa razvoja TOZD v roku 3 mesecev po 

imenovanju za kandidate, ki so v delovnem razmerju v DO
oz. v roku 6 mesecev za zunanje kandidate.

Stanovanja TOZD ne more nuditi.
Kandidati naj svoje vloge, oprem ljene z dokazili o izpolnjeva
nju razpisnih pogojev, pošljejo v 30 dneh po objavi razpisa v 
zaprti ovojnici z oznako „Za razpis".

O izbiri bom o kandidate obvestili v 15 dneh po tem, ko bo 
le-ta izvršena.

Izbrani kandidat bo imenovan za dobo štirih let.

AGROOBNOVA, Ljubljana 
TOZD -  MEHANIZAC IJE 
LJUBLJANA, Slovenčeva 93

objavlja 
naslednje pro ste delovne naloge:

1. VEC ŠOFERJEV E KATEGORIJE
2. VEC STROJNIKOV TEŽKE G RADBENE ME

HANIZACIJE
3. VEC AVTOMEHANIKOV

Poleg splošnih m orajo kandidati izpolnjevati še naslednje 
pogoje:
p od .: 1.: da imajo poklicno šolo za voznike m otornih vozil 
in 2 leti delovnih izkušenj ? vožnjo na težjih vozilih; 
pod 2.: da imajo pooblastilo za opravljanje težke gradbene 
mehanizacije;
pod 3.: da imajo poklicno šolo avtom ehanske stroke in 
najman j 2 leti delovnih izkušenj pri popravilih težjih vozil.

Sklenitev delovnega razmerja je možna takoj.
Vloge sprejem a kadrovska služba AGROOBNOVA, Ljublja
na, Slovenčeva 93.

DOM MAJDE ŠILC 
NOVO MESTO, Kristanova 60

razpisuje prosta 
dela in naloge:

ADMINISTRATORJA

Pogoji: dveletna adm inistrativna šola z obveznim znanjem 
'stro jep isja  ali

strojepisni tečaj in najmanj 3-letna praksa

Razpis velja do zasedbe delovnega mesta.

SKUPŠČINA OBČINE 
METLIKA
Svet delovne skupnosti

OBJ A VLJA 
prosta dela in naloge

DAVČNEGA KNJIGOVODJE 

Pogoji:
ekonom ska srednja šola in dve leti prakse v knjigovodski 
stroki.

Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas.
Poizkusno delo tri mesece.
Zaželeno znanje strojnega knjiženja.
Prijave z dokazili o šolski izobrazbi sprejema Svet delovne 
skupnosti 10 dni po objavi.
O izbiri b o d o  kandidati pism eno obveščeni v roku 10 dni po 
zaključku razpisa.

KOMUNALNO IN GRADBENO PODJETJE 
»NOVOGRAD" NOVO MESTO n. sub. o.

objavlja 
prosta dela in naloge
-  V TOZD VODOVOD IN KANALIZACIJA
1. geometra
2. tajnice

-V  TOZD 
OBRATI

GRADBENIŠTVO IN STRANSKI

3. kalkulanta I
4. več zidarjev
5. več tesarjev
6. več železokrivcev

-  V DELOVNI SKUPNOSTI SKUPNIH SLUŽB
7. poslovnega sekretarja

Poleg splošnih morajo kandidati izpolnjevati še naslednje
pogoje:
pod 1.:
— geodetski tehnik  z 1 letom  delovnih izkušenj; 
pod 2:
— srednja šola ekonom ske, adm inistrativne ali splošne smeri 

z 1 letom delovnih izkušenj;
— poklicna šola ustrezne smeri s 3 leti delovnih izkušenj na 

enakih ali podobnih delih in nalogah;
pod 3:
— gradbeni tehnik  s 3 leti delovnih izkušenj; 
pod 4., 5. in 6:
— poklicna šola ustrezne smeri; 
pod 7:
— višja pravna šola, upravna ali višja šola za organizacijo dela 

s 3 leti delovnih izkušenj.

Kandidati za objavljena dela in naloge naj vložijo prijave v 15 
dneh po  dnevu objave na naslov: Komunalno in gradbeno 
podjetje „Novograd" Novo mesto, kadrovska služba, Germ o
va 3.
Prijavljeni kandidati za objavljena dela in naloge bodo 
cbveščeni o izidu izbire v roku 30 dni po poteku objave.

J
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CEPLJENJE PROTI GRIPIJUGOBANKA
OBVESTILO -  VSEM DELOVNIM ORGANIZA
CIJAM IN OBČANOM O CEPLJENJU PROTI 
GRIPI

Združeni zdravstveni dom Novo m esto in Zavod za socialno 
m edicino in higieno Novo m esto  organizirata preventivno 
cepljene proti gripi, da bi zaščitila prebivalstvo pred obsež
nejšo epidemijo gripe v nastopajoči jeseni in zimi. Zato 
vabimo vse delovne organizacije in občane, da čimprej 
sporoče svoje želje in potrebe po cepljenju najbližji zdrav
stveni enoti, vodstvu ZD Črnomelj, Krško, Metlika, Novo 
m esto in Trebnje ali Zavodu za socialno medicino in higieno 
Novo mesto.
Cepljenje proti gripi ni obvezno. Stroške nosijo v celoti 
delovne organizcije ozirom a posamezniki.

Cepim o lahko:
1. z živo vakcino za odrasle (3-kratno cepljenje zdravih 

odraslih prebivalcev z razpršilcem v nosno sluznico). Cena 
cepljenja je 48.00 din;

2. z živo vakcino za mladino (2-kratno cepljenje zdravih 
mladincev do  18. leta z razpršilcem v nosno sluznico). 
Cena cepljenja je 25,50 din;

3. Z m rtvo  vakcino, ki ne povzroča reakcij, se lahko cepijo 
vsi, predvsem je priporočljivo za starejše ljudi, kronične 
bolnike, diabetike itd . Cepimo dvakrat z injekcijo pod 
kožo pri posam eznikih, za večje skupine pa z avtomatsko 
brizgo. Cena cepljenja je 53,00 din. Ker razpolaga z 
avtom atsko brizgo le Zavod za socialno . medicino in 
higieno Novo mesto, prosim o večje kolektive, ki bodo 
zbrali več prijavljencev, da se obračajo z naročili na Zavod 
za socialno m edicino in h ig ieno Novo mesto direktno ali 
preko najbližje zdravstvene enote.

Naročila za vsa cepljenja dostavite zdravstveni enoti na 
svojem obm očju  ZD Črnomelj, Krško, Metlika, Novo mesto 
in Trebnje ali Zavodu za socialno m edicino in higieno Novo 
mesto. Med naročniki in izvajalci bo sklenjen dogovor o 
načinu in zagotovitvi plačila.
Cepljenje pošameznikov bo  v zdravstvenih domovih (čas 
cepljenja bo objavljen na vidnem mestu) in na Zavodu za 
socialno m edicino in higieno Novo mesto. Mej vrti 5, vsak 
dan od 12. — 13. ure, in sicer od 15. 10. 1978 dalje.
Za vse inform acije se obračajte na najbližjo zdravstveno 
enoto  ali n a prej navedene naslove.
Strokovnjaki ugotavljajo, da je samo množično 
cepljenje uspešna obramba pred epidemijo gripe, 
zato cepljenje priporočamo.

Zavod za socialno medicino 
in higieno Novo mesto

OBČINSKA
KONFERENCA
SZDL
NOVO MESTO

ŠTIPENDIJE - ŠTIPENDIJE - ŠTIPENDIJE
REPUBLIŠKI SEKRETARIAT ZA LJUDSKO OBRAMBO 

SR SLOVENIJE
Takoj sprejm emo čistilko za 
čiščenje prostorv pri O K 
SZDL, Kettejev drevored št. 
3, za določen čas.

OK SZDL
razpisuje NATEČAJ

za dodelitev štipendij učencem  srednjih šol v šolskem le tu '19 7 8 /7 9

učencem  štiriletnih srednjih šol, ki bodo po končani srednji šoli nadaljevali šolanje na vojaški 
akademiji, in sicer:
a) za vojaško akademijo rodov kopenske vojske in intendantske službe — 

učencem gimnazij in tehniških šol (smeri: strojniška, elektro, prometna, 
gradbena, kemijska in geodetska);

b) za tehniško vojaško akademijo kopenske vojske — učencem gimnazij in 
tehniških šol (smeri: strojniška, elektro in kem ijsko-teh no loška);

c) za letalsko tehniško vojašk) akademijo — učencem gimnazij in tehniških šol 
(smer: strojniška in elektro);

d) za mornariško vojašk) akademijo učencem gimnazij in tehniških šol (smer: 
strojniška in elektro). 

POGOJ! NATEČAJA
Prijavijo se lahko fantje, učenci vseh letnikov navedenih srednjih šol. Izpolnjevati pa morajo 

še naslednje pogoje:
— da so državljani SFRJ slovenske narodnosti;
— da so zdravi in sposobni, kar bo ugotovila pristojna vojaška zdravniška komisija;
— da niso sodno kaznovani in da proti njim ni uveden kazenski postopek;
— da imajo priporočilo občinskega upravnega organa za ljudsko obrambo o izpolnjevanju 

moralno-političnih pogojev za dodelitev štipendije v Jugoslovanski ljudski armadi;
— da učenci prvega razreda niso starejši od 16 let, učenci ostalih razredov pa smejo biti 

starejši za toliko let, kolikor razredov so že opravili;
— da so prejšnji razred zaključili z najmanj dobrim uspehom, iz matematike, fizike in kemije 

pa morajo imeti najmanj oceno dobro;
— da nim ajo pogodbene obveznosti iz naslova štipendiranja pri drugi pravni osebi.

NAČIN PRIJAVE
Prošnjo za štipendijo, kolkovano s 4 din upravne takse, je treba vložiti pri občinskem  
upravnem organu za ljudsko obram bo. Napisana mora biti na predpisanem obrazcu, ki ga 
dobite pri navedenem organu.
Prošnji je treba priložiti:
— overjen prepis izpiska iz rojstne m atične knjige;
— potrdilo  šole o vpisu v razred šole v šolskem letu 1978 /79 ;
— overjen prepis spričevala zaključenega razreda srednje šole; učenci prvega razreda pa 

morajo priložiti overjen prepis spričevala o končanem  osmem razredu osnovne šole.

ŠTIPENDIJE, 
NADOMESTILA IN NAGRADE

Učencem, ki bodo sprejeti za vojaške štipendiste, pripada:
a) štipendija:
— učencem I. razreda 1 .080  din m esečno
— učencem II. razreda 1.110 din m esečno
— učencem III. razreda 1.240 din mesečno
— učencem IV. razreda 1.350 din mesečno
b) nadomestilo za nabavo šolskih pripom očkov: v prvem in drugem razredu 930 dinarjev, v 
tretjem razredu 1.040 dinarjev in v četrtem razredu 1.150 dinarjev;
c) učenci, ki končajo šolsko leto z odličnim uspehom, prejmejo nagrado v znesku 1000 
dinarjev, učenci s prav dobrim uspehom pa v znesku 500 dinarjev;
d) nadom estilo za strokovno počitniško prakso ali ekskurzije v naši državi, ki jih predvideva 
program srednje šole;
f) zdravstveno varstvo.
Štipendija teče od začetka šolskega leta 197 8 / 79 in pripada za vseh 12 mesecev v letu. 
Medsebojne obveznosti lipenditorja in štipendista so določene s pismeno pogodbo. Ta 
pogodba med drugim štipendista zavezuje tudi, da se bo po končani srednji šoli vpisal na eno 
od vojaških akademij, po opravljenem študiju na akademiji pa v JLA služboval to liko  časa, 
kot je dobival štipendijo, toda ne manj kot tri leta, in dvakrat to liko časa, kot se je šolal na 
akadem iji.
Natečaj velja celo šolsko leto.
Štipendiste bo izbrala komisija. O rešitvi prošenj bodo kandidati pism eno obveščeni. 
Podrobnejša pojasnila o pogojih, načinu prijave, pravicah in obveznostih štipendistov lahko 
dobite pri občinskem  upravnem  organu za ljudsko obram bo.

GOZDNO GOSPODAR 
STVO NOVO MESTO, 
TOK ,,GOZDARSTVO' 
NOVO MESTO

Rudnik rjavega premoga in industrija gradbenega 
materiala Kanižarica, Črnomelj

Razpisna komisija delavskega sveta 
RAZPISUJE

vabi k sodelovanju
3 GOZDNE DELAVCE 
stare do 25 let.

prosta dela in naloge delavca s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi:

1. VODJE FINANCNO-RACUNOVODSKEGA 
ODDELKA

2. VODJE KOMERCIALNEGA ODDELKA

Zaradi organiziranega prevo
za na delo naj bodo doma iz 
okolice Novega mesta. Delo 
lahko nastopijo takoj.
Prijave je treba poslati na 
TOK Gozdarstvo" Novo 
mesto, Smihelska 14.

Pogoji:
— najmanj srednješolska izobrazba ekonomske ali komercial

ne smeri in z delom izkazana usposobljenost za izvajanje 
vodstvenih in organizacijskih del

— najmanj 5-letne uspešne delovne izkušnje
— družbene, moralno-politične kvalitete in ustvarjalen odnos 

do samo upravljanja.
NOV NAČIN 
MERJENJA 
TELESNE 

TEMPERATURE Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
in opisom dosedanjih delovnih izkušenj naj pošljejo kandi
dati v 15 dneh po objavi na gornji naslov.

SAMOUPRAVNA KOMUNALNA 
SKUPNOST
Ribnica, Seškova ul. 50

Izvršni odbor skupnostiZ nanstvenik i vedno znova o d 
krijejo  kakšno  „ko lu m b o v o  ja j
ce". N ajnovejše je F -test. T o  je 
k ošček  film a, ki si ga s hrapavo 
stran jo  p ritisnem o  na ob risano , 
suho te lo . Ž e  po  15 sekundah  se 
na film u p o kaže  č rk a  N, č e  je  
naša (plesna tem p era tu ra  nižja 
od 37  C in č rk i NF, če  im am o 
zvišano tem p era tu ro . Film  F-test 
spravim o v p las tičn i ov itek , ki ga 
lahko v tak n em o  v žep  ali v 
to rb ico . P rednost F -testa  p red  
m edicinskim  te rm o m e tro m  je 
tudi v tem , da se ne  razbije. 
K upim o ga lahko  v vsaki lekarni 
ali sam opostrežn i trgovinic

razpisuje
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostm i 

TAJNIKA SKUPNOSTI

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati še 
naslednje pogoje:
1. visoka oz. višja izobrazba upravnopravne ali ekonomske 

smeri
2. nad 5 let delovnih izkušenj pri opravljanju del s posebnimi 

pooblastili
3. moralno-politične vrline.
Mandat pri opravljanju teh del traja 4  leta.

Stanovanja ni.
P ism ene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogojev naj kandidati pošljejo na gornji naslov v 30 dneh po 
objavi razpisa.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po izteku 
prijavnega roka.

LEK n.sol.o. 
Ljubljana,

Ipreizkus telesne temperature

ZA VSO DRUŽINO lep a  in b o g a ta  izbira novih

JESENSKIH MODELOV
k onfekc ije , perila , p le ten in , o b u tv e , 
m o d n ih  d o d a tk o v , to rb ic .. .
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TELEVIZIJSKI SPORED |@
TOREK, 17. X.

trgovska hiša  
m axim arket

L ju b l j a n a

PETEK, 13. X.

I©itrgovska hiša  
m axim arket

L ju b l j a n a

9.00 TV V SOLI: Ruščina, Dober 
tek, Sodobno naselje
10.00 TV V SOLI: Angleščina, Ri
sanka, Piotikolonialni boj
12.40 SVETOVNO PRVENSTVO V 
KOŠARKI, prenos iz Manile
15.15 Ša h o v s k i  k o m e n t a r  
15.45 SVETOVNO PRVENSTVO V 
KOŠARKI, posnetek iz Manile
17.10 POROČILA
17.15 VRAGOLIJE MAJE SKOW- 
RON
18.00 OBZORNIK
18.10 DOMAČI ANSAMBLI: 
FRANC MIHELIČ
18.40 X. KONGRES ZSM SLOVE
NIJE
19.10 RISANKA 
19.30 TV DNEVNIK
20.00 ODRSKE LUCI

Zagrebška zabavnoglasbena od
daja bo predstavila najuspešnejše po
pevke z letošnjih festivalov tovrstne 
glasbe v Splitu in Opatiji, zvedeli 
bomo nekoliko zanimivosti o 
dubrovniških poletnih prireditvah in 
dobitnikih nagrade Orlando.
21.05 RAZGLEDI: ARZENAL,
TRGOVANJE Z OROŽJEM

Od 1945 naprej je bilo na svetu 
več ko 10 milijonov žrtev orožja, 
samo v 32 državah pa so v tem času 
porabili za oborožitev nad 300 mili
jard dolarjev. Proizvajalci si prizade
vajo, da bi orožje še bolj izpolnili ali 
pa iznašli še učinkovitejša sredstva 
za ubijanje. Za take raziskave drža
vam ni žal denarja, v vojaškem 
mehanizmu delujejo najboljši stro
kovnjaki, v.trgovanje pa so vpletene 
vlade, ministri, banke, skupine ljudi 
in posamezniki Orožje je večkrat 
preprodano, preden se znajde v ro
kah tistega, ki bo ubijaL Statistika 
govori, da pride na vsakega zemljana 
po ena puška in 25 ton razstreliva, 
samo največji velesili pa imata toli
ko atomskega orožja, da bi lahko 
petdesetkrat pognali v zrak mater 
Zem lja Oddajo o trgovini z orož

jem, to  je o mreži, ki jo  pletejo 
proizvajalci in trgovci, ter o posledi
cah, ko orožje na raznih koncih 
sveta tudi uporabljajo, je pripravil 
francoski novinar Pierre Nadeu. 
21.50 TV DNEVNIK 
22.05 BARETTA 
22.55 POROČILA

16.55 Test -  17.10 TV dnevnik v 
madžarščini -  17.45 Otroška od
daja -  18.15 Naša obramba -  18.45 
Glasbena oddaja -  19.30 TV dnev
nik -  20.00 Na dnevnem redu je 
kultura — 21.00 Včeraj, danes, jutri 
— 21.20 Ustanovni kongres KP C me 
gore -  21.50 A. Skijabin: Prometej

SOBOTA, 14. X.

I© trgovska hiša  
m axim arket

L ju b l j a n a

1
a  00 POROČILA
8.05 PROFESOR BALTAZAR
8.15 Č a r o b n a  Z o g a
8.30 KRETNJE, PESEK IN KRI 
8.55 PO SLEDEH NAPREDKA
9.25 X. KONGRES ZSM SLOVENI
JE, prenos iz Nove Gorice
14.20 POROČILA
14.25 OSIJEK: BUDUCNOST, pre
nos nogometne tekme
17.35 OBZORNIK 
17.50 METULJEV OBLAK, film 

Filmi o stiskah mladostnikov so 
pogosto dokaj pronicljivi pogledi na 
življenjsko prelomnico, ko v svet

odraslih vdirajo mladi z različnimi 
nazori Ljubezensko življenje Budi- 
mira Trajkoviča pa tudi Ko zorijo 
jagode sta filma, ki sta s prepričlji
vostjo prevzela mlado in staro, Me
tuljev oblak pa je ostal na umetni
ško poprečni ravni Gre za pripoved 
o šestnajstletnem fantu in njegovi 
prvi ljubezni, kaj več pa je o filmu 
težko povedati, kajti preprosta 
zgodba nima globljega sporočila ne 
kakšnih posebnih razsežnosti, katere 
bi kazalo omeniti. Igrajo Zoran Cvi
janovič, Sonja, Savič, Pavle Vujisič, 
Ružiča Sokič, Jelisaveta Sabljič, 
Emilija Cerovič in drugi.
19.10 RISANKA 
19.30 TV DNEVNIK 
20.00 MODA ZA VAS
20.10 GRAND PRIX, film

22.50 TV DNEVNIK 
23.05 625

Opomba: Na svetovnem prvenstvu v 
košarki v Manili bosta danes tekmi 
za 3. in 1. mesto. Ce bo igrala 
jugoslovanska reprezentanca, bo 
tekmo televizija prenašala neposred
no, zato bo prišlo do sprememb v 
popoldanskem sporedu.

NEDELJA, 15. X.

I© trgovska nisa  
m axim arket

L ju b l j a n a

8.30 POROČILA
8.35 ZA NEDELJSKO DOBRO 
JUTRO: PEVSKI TABOR 78
9.05 625
9.25 V. Kovačevič: KAPELSKI 
KRESOVI
10.35 NIKOGAR NI DOMA
10.55 SKRIVNOST PLETENEGA 
KOŠA
11.30 KMETIJSKA ODDAJA
12.30 POROČILA
15.45 ČUDOVITA LETA FILMA 
16.10 OKROGLI SVET
16.25 POROČILA
16.30 DOSJE NAŠEGA CASA: LE
TO 1954

Konec leta 1954 je Tito uradno 
obiskal Indijo in Burmo. V indij
skem parlamentu je podal jedrnato 
oceno razmer in odnosov v teda
njem svetu in dejal: ..Človeštvo se 
ne bo rešilo strahu pred svojo uso
do, dokler bodo v svetu obstajali 
štirje temeljni negativni pojavi: ne

enakopravnost med državami in na
rodi, vmešavanje v notranje življenje 
drugih, razdelitev sveta na interesna 
območja in bloke ter kolonializem." 
V tistem času je padlo francosko 
vojaško oporišče Dien Bien Fu v 
Vietnamu, v SZ pa se je začela ostra 
kritika politike pokojnega Stalina. 
Začel je popuščati dolgoletni pritisk 
na Jugoslavijo, zaostrila pa se je 
tržaška kriza in prišlo je do primera 
Djilas.
17.15 MODA ZA VAS 
17.25 ŠPORTNA POROČILA
17.30 SNEG NA KILIMANDŽA- 
RU, film

Film po manj znani istonaslovni 
noveli Ernesta Hemingwaya je 1952 
posnel ameriški režiser Henry King. 
Gre za melodramatično pripoved o 
pisatelju Harryju Streetu, ki leži 
bolan v  šotoru na pobočju Kiliman- 
džara ter se ob skrbni ženini negi 
kljub hudi vročici spominja pretek
losti, srečanj z ženskami, ki jih je 
ljubil. Igrajo Ava Gardner, Gregory 
Pečk, Susan Hayward, Hildegarde 
Neff in drugi.
19.10 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 J. Horvat: MAČEK POD ČE
LADO

1
8.55 KONGRES ZVEZE ZDRU
ŽENJ BORCEV JUGOSLAVIJE, 
prenos
14.45 TV V ŠOLI: Prehrana živih 
bitij, Ali ste vedeli?, Fizika, TV 
vrtec
16.30 ŠOLSKA TV: Projekcije geo
grafskih kart, Kakor pravkar utrgan 
sadež, Dobro videti .n biti dobro 
viden, Smotrna poraba električne 
energije

Prvi prispevek bo prikazal osnov
ne sisteme projiciranja, po katerih 
so izdelane geografske karte. Tako 
se bodo učenci seznanili z valjno ali 
cilindrično ter stožčno in azimutno 
projekcijo. Dalje bo zlasti za učence 
višjih razredov poučen prispevek o 
sadovnjaku, o prebavilih, vitaminih, 
• • • • • • • • • • •
SREDA, 18. X.

o mineralnih snoveh in pripravi sad
nih sokov. Ponoči se zgodi trikrat 
več nesreč kot podnevi, zato bo 
prispevek o vidnosti na cesti zanimiv 
za vse šolarje, učenci višjih razredov 
pa se bodo lahko seznanili tudi, 
kako v gospodinjstvu zmanjšati upo
rabo električne energije.
17.25 POROČILA
17.30 RADENCI 78, 1. del glasbene

I© trgovska hiša  
m axim arket

L ju b l j a n a

8.30 TV V ŠOLI: Delavski razred 
danes, Ježeva hišica, Pogovori 
10.00 TV V ŠOLI: Kocka, kocka, 
Risanka, Izobraževalni film
17.10 POROČILA
17.10 DEKLICA DELFINA IN LI
SICA ZVITOREPKA
17.30 OBZORNIK
17.40 POSKOČNA DOMIŠLJIJA
18.10 MODROVANJA NA KRAŠ- 
JU

Sarjaevski televizijci so se odpra
vili v hribovske, kamene in puste 
predele Hercegovine, kjer ljudje že 
stoletja bijejo boj za goli obstoj. 
Trdo živijo in trdo govorijo, njihov 
jezik pa je poln modrosti, rekov in 
ugank. To se prenaša iz roda v rod.

odddaje
17.55 OBZORNIK 
1 8.05 PISANI SVET: NAŠ BLOK 

„V hiši š t  203 se godi sto stvari. 
Zunaj je sonce, zunaj je dež, ti pa 
mirno mimo greš, mimo greš in nič 
ne veš, da v hiši št. 203 se godi sto 
stvari.“ Tako se glasi pesmica, ki jo 

• • • • • • • • • • • • <
Ce je zaradi vremenskih neprilik 
slaba letina ali če jim volkovi požro 
cvce, iščejo tolažbo v zgodbah.
18.40 NASA PESEM 78 
1 9.10 RISANKA 

19.30 TV DNEVNIK 
20.00 FILM TEDNA: SONCE HI
JEN _  -  >

Lastnik zemlje v neki ribiški vasi 
ob sredozemski obali severne Afrike 
se poveže z lokalnimi oblastmi in v 
dogovoru z nemškimi denarnimi 
mogotci začne graditi turistično na
selje. Hoteli so hitro nared, turisti 
prihajajo, nekdaji ribiči pa se prele
vijo v natakarje, prodajalce spomin
kov in še kaj, kar sodi k turizmu. 
Toda niso zadovoljni z zaslužkom, 
začnejo stavkali, nekatere zaprejo. 
Sčasoma pa njihova bojevitost upa
de in pohlevni se znajdejo v kolesju 
turističnega booma. Taka je vsebina 
filma, ki so ga pred dvema letoma 
posneli tunizijski in nizozemski fil
marji, režiserske posle pa je vodil 
Ridha Behi. Gre za prikaz neokolo- 
nialnih posegov v nerazvite države, v

je Frane Miličinski-Ježek napi# 
pred dvema desetletjema, televizij' 
pa so se ustavili pred blokom 
tabilico Cankarjeva 15 in prisl ulil# 
govorici otrok, njihovim vragolij# 
po stopnišču in hodnikih in podV 
nem.
18.40 TRIMSKA TELEVIZIJA 
SMUČARSKA GIMNASTIKA 
19.10 RISANKA 
19.30 TV DNEVNIK 
20.00 POGOVOR O . . .
20.55 A  Tolstoj: TRNOVA POT 
22.20 TV DNEVNIK 
22.35 RAZVOJ POPULARNE 
GLASBE
23.25 POROČILA

16.55 Test -  17.10 TV dnevnik’ 
madžarščini — 17.30 TV dnevnik' 
17.45 Pionirski TV studio -  18.^ 
Oasbcna oddaja -  19.30 TV dne’’ 
nik -  20.00 Odprti ekran -  20.5® 
Akcije -  21.00 24 ur -  21.20 
Znanost -  22.05 Mupett show 

» • • • • • • • • • • *
ospredju je ekonomska invazija tuj 
cev in izkoriščanje kulturnih vred
not zaostale dežele. Igrajo Ahmed 
Snoussi, Mahmoud Morsi, Helen* 
Catzaras in drugi.
21.50 MINIATURE: MOJA DOl* 
NA V BESEDI IN SLIKI ALADlNA 
LANCA

Bel papir, nekaj potez s svinčni" 
kom, barve, čopič — in nastane 
slika, akvarel Aldina Lanca. Stvar p4 
ni tako preprosta, saj je pomlad 
drugačna od jeseni, poletje od zime. 
slikar pa mora znati z barvami prika
zati to različnost.
22.10 TV DNEVNIK

16.55 Test -  17.10 TV dnevnik v 
madžarščini — 17.30 TV dnevnik ' 
17.45 Otroška oddaja -  18.15 U' 
obraževalna oddaja -  18.45 Glasbe
na oddaja -  19.30 TV dnevnik -  
20.00 Športna sreda -  22.30 TV 
dievnik

17.20 Poročila -  17.35 TV koledar 
-  17.45 Ljubezen pri enajstih — 
18.45 Zenski spol, moški spol — 
19.30 TV dnevnik -  20.00 B emus 
78: Koncert Jehudyja Menuhina 
(prenos) -  21.00 24 ur -  21.10 TV 
esej -  21.40 Športna sobota

ČETRTEK, 19. X.

I© trgovska hiša  
m axim arket

L ju b l j a n a

21.05 ČIČARIJA 
Čičarija, istrska pokrajina na pla

noti med Učko in morjem, je zadnja 
leta začela spreminjati podobo, če
tudi je v tamkajšnjih vaseh nekdaj 
živelo pet tisoč, zdaj pa jih živi le 
tisoč. Obdelovalne zemlje je malo, 
podnebje ostro in razen krompirja 
uspeva le. malokaj. Čičarija je edino 
istrsko področje, ki se gaje asfaltna 
cesta komaj dotaknila, vanj pa veter 
še ni zanesel tovarniškega dima. 
21.35 TV DNEVNIK 
21.50 RISANKA 
21.55 ŠPORTNI PREGLED 
2 2.40 POROČILA

15.15 Nedeljsko popoldne -  19.30 
TV dnevnik -  20.00 Dokumentarna 
oddaja -  20.50 Včeraj, danes, jutri 
-  21.10 Celovečerni film

8.55 KONGRES ZVEZE ZDRU
ŽENJ BORCEV JUGOSLAVIJE, 
prenos
15.55 ŠOLSKA TV: Projekcije geo
grafskih kart, Kot pravkar utrgan 
sadež, Dobro videti in biti dobro 
viden, Smotrna uporaba električne 
energije
16.50 OBZORNIK 
17.00 KRONIKA KONGRESA 
ZVEZE ZDRUŽENJ BORCEV JU
GOSLAVIJE 
17.30 RISANKA 
17.35 TRINAJSTLETNIKI

18.05 PROFESOR BALTAZAR 
18.15 PLANINE SVETA 
19.10 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK

20.05 V ŽIVO: „VAŠA GNADA“ 
KRUHA STRADA (vmes PORO
ČILA)

Ob mednarodnem dnevu varče
vanja (31. oktober) so televizijci 
pripravili pogovor o kruhu. Beseda 
kruh ima v pogovornem jeziku več 
pomenov, vanjo so ljudje shranili 
veliko spoznanj in modrosti. Imamo 
danes preveč kruha, ker ga na leto 
zavržemo nekaj deset ton. Prav od
metavanje kruha bo izhodiščna to č 
ka za pogovor, za kritično presojo 
naše blaginje, ki jo  na nekaterih 
področjih že pestita preobilje in 
prenasičenost. Ko se govori o kru
hu, se je moč pogovarjati tudi o 
razsipništvu z idejami in znanjem, o

neuresničevanju stabilizacijskih piO’ 
gramov, o planiranju in družbeni 
težnji po smotmost-naložb. Razsip" 
ništvo je treba odpravljati, saj f  
posledica zaostale miselnosti, ki ni 
kos sodobnim potrebam ljudi. PO 
malem je treba začeti varčevati, to 
malo pa je lahko tudi kos kruha. 
Oddajo bo vodil Stjepan Šaubert.

16.25 Test -  16.40 TV dnevnik v 
madžarščini -  17.00 Kronika kon
gresa Zveze združenj borcev Jugo
slavije -  17.30 TV dnevnik -  17.45 
Športna reportaža -  18.30 Premof 
o b  glasbi -  18.45 Vabilo na poto- 
vanje (kviz) -  19.30 TV dnevnik -■
20.00 Zabavnoglasbena oddaja -
22.00 24 ur -  22.10 Dokumentarna 
oddaja

PRVI RADIJSKI PROGRAM

PONEDELJEK, 16. X.
trgovska hiša  
m axim arket
L ju b l j a n aIffi

9.00 TV V ŠOLI: Oživela vreča, 
Polje in travniki, Za prosti čas, 
Aluminij
10.00 TV V ŠOLI: Materinščina, 
Risanka, Zemljepis
11.10 TV V ŠOU: Za najmlajše
15.00 in 16.00 TV V SOLI, pono
vitev
17.25 POROČILA 
17.30 VRTEC NA OBISKU: DARI
LO ZA TINO
17.40 Č u d o v it a  l e t a  f il m a  
18.05 OBZORNIK 
18.15 TEMELJNA ORGANIZACI
JA ZDRUŽENEGA DELA

Tokratno oddajo iz nanizanke 
Pota samoupravljanja so posneli 
ljubljanski televizijci. Da bi prikaza
li, kaj je tozd, so obiskali idrijsko 
Tovarno instalacijske oprfeme, ki je 
resnično ..samostojna delovna celo
ta, rezultati dela v njej se samostoj
no izražajo in delavci v njej uresni
čujejo družbeno-ekonomske in sa
moupravne pravice" (kot pravi 320. 
člen zakona o združenem delu). 
18.45 MLADI ZA MLADE 

Središčna tema oddaje bo pravkar 
končani X  kongres ZSMS, dalje bo 
govor o modnem nakupovanju hit
rih motorjev, s katerimi fantje naj
večkrat drvijo v nesrečo, ob koncu 
pa bomo gledali reportažo s Kredari
ce, najvišjega bivališča v državi. 
Glasbeni del bodo izpolnili Tomaž 
Domicelj, skupina Grif in Jani Ko-

19 J  5 RISANKA 
19.30 TV DNEVNIK 
20.00 I. Stivičič: POGREBSClNA 
Scenarij za televizijsko dramo z 

gornjim naslovom je Ivo Štivičič

priredil po dramskem besedilu 
„Krčma .Sirokog grla‘“  Avgusta Ce- 
sarca. Dogajanje se odvija v krčmi 
ob pokopališču, kjer se po pogrebu 
zberejo pokojnikovi sorodniki. Na 
domala strindbergovski način se raz
krivajo liki malomeščanske rodbine 
iz dvajsetih let. Delo ie režiral Ivan 
Hetrich, igrajo pa Krešimir Zidarič, 
Kruno Valentič, Neva Rošič, Hermi
na Pipinič, Zvonimir Žorčič in Emil 
Glad.
21.30 KULTURNE DIAGONALE 
22.10 TV DNEVNIK

16.55 Test -  17.10 TV drvr.iik v 
madžarščini -  17.30 TV dnevnik -  
17.45 Beseda in slika -  18.00 Prav
ljica -  18.15 Pota samoupravljanja 
-  18.45 Mladi za mlade -  19.30 TV 
dnevnik -  20.00 Športna oddaja -  
20.30 Dokumentarna oddaja -  
21.00 24 ur -  21.10 Celovečerni 
film

PETEK, 13. X.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 

Radijska šola za nižjo stopnjo (Pti
ce, naše prijateljice jeseni). 9.30 Iz 
glasbene tradicije jugoslovanskih na
rodov in narodnosti 11.03 Znano in 
priljubljeno. 12.10 Z orkestri in 
solisti 12.30 Kmetijski nasveti (dr. 
Danimir Kerin: Zamrzovanje jesen
skega sadja). 12.40 Pihalne godbe.
13.50 Človek in zdravje. 14.05 Glas
bena pravljica (M. m D. Bučar: 
Kužek Belček). 14.22 Naši umetniki 
mladim poslušalcem. 14.30 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravljajo. 
15.30 Napotki za turiste. 15.45 Naš 
gost. 18.05 Moment musical 19.45 
Minute z ansamblom Borisa Kovači
ča. 20.00 Stop pops 20. 21.15 
Oddaia o morju in pomorščakih. 
22.20 Besede in zvoki iz logov 
do mačih. 23.05 Literarni nokturno. 
23.15 Jazz pred polnočjo. 
0 .05-4 .30  Nočni program.

SOBOTA, 14. X.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 

Pionirski tednik. 9.35 Mladina poje. 
11.03 Iz literature za harmonij (Bi
zet, Franck , Liszt). 11.20 Lokalne 
radijske postaje se vključujejo. 
11.40 Mi pojem a 12.10 Godala v 
ritmu. 12.30 Kmetijski nasveti (inž. 
Ciril Remic: Novost v gozdarski 
mehanizaciji). 12.40 Veseli domači 
napevi 14.05 Od arije do arije. 
15.45 S knjižnega trga. 17.00 Kul
turni magazin. 18.05 Poletni diverti- 
mento. 19.45 Minute z ansamblom 
Silva Štingla. 20.00 Koncert iz naših 
krajev. 21.30 Oddaja za naše iz
seljence. 23.05 Popularnih dvajset. 
0 .05 - 4.30 Nočni program.

NEDELJA, 15. X.
7.15 Zdravo, tovariši vojaki! 8.07 

Radijska igra za otroke (Frane Pun
tar: Tek za čevlji). 8.35 Skladbe za 
mladino. 9.05 Se pomnite, tovariši? 
10.05 Kar znaš, to veljaš. 11.05 
Pogovor s poslušalci. 11.15 Naši

poslušalci čestitajo in
13.20 Za kmetijske proizvajali 
- - - - -- - • ■ estru Rad

jsko
  Ujsk

(Jane Kavčič. Vlak š t  612> 19.45

k pri orkestru
________  14.05 Nedeljsk
poldne. 17.50 Zabavna radijska igra

13.45 Obisk 
Hannover.

Glasbene razglednice. 20.00 V ne
deljo zvečer. 22.20 Skupni progra.. 
JRT. 23.05 Literarni nokturno (P. 
Knobl: Pesmi). 23.15 Plesna glasba 
za vas. 0.05—4.30 Nočni program.

PONEDELJEK, 16. X.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 

Ringaraja. 9.20 Pesmica za mlade 
He (P. Mihelčič: Na planini).

1L “
caj. 12.1(5 Ve_____

orkestri 12.30 Kmetijski nasveti 
(inž. Milan Hafner: Rast odkuplje
nih količin mleka). 12.40 Pihalne 
godbe na koncertnem odru. 14.05 
Primorska poje. 14.30 Naši poslušal
ci čestitajo in  pozdravljajo. 15.45 
Kulturna kronika. 18.05 Izročila

9.40J Vedre melodije. 11.03 Za
vsakogar nekaj Veliki revijski

na Križana. 20.00 Kulturni globus. 
20.10 Posnetek opere „Gianni 
Schicchi" Giacoma Puccinija. 22.20 
Popevke iz jugoslovanskih studiev. 
23.05 Literarni nokturno (T. Per
šak: Lido). 23.15 Za ljubitelje jazza.

T OREK, 17. X.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 

Radijska šola za srednjo stopnjo 
(Slovenski visokogorski svet). 9.30 
Iz glasbenih šol (Glasbena šola Ra
deče). 11.03 Promenadni koncert. 
12.10 Danes smo izbrali. 12.30 
Kmetijski nasveti (inž. Magda Jam
šek: Rezultati različnih vezi šparo- 
nov pri vinski trti). 12_40 Po doma
če. 14.05 V korak z mladimi 15.45 
Svet tehnike. 18.05 Obiski naših 
solistov. 19.45 M inute z ansamblom 
Bojana Adamiča. 20.00 Sjovenska 
zemlja v pesmi in besedi 20.30 
Radijska igra (Smiljan Rozman:

Veter). 21.32 Zvočne kaskade- 
22.20 Skupni program JRT. 23.05 
Literarni nokturno (A  Lundkvist: 
Muke zemskeea raja). 23.15 Popev
ke se vrstijo. 0 .05-4 .30  N očni pr O" 
gram.

SREDA, 18. X.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Ne- 

navadn i pogovori (Težko se prilago
dim skupini). 9.25 Zapojmo pesem-
9.40 Aktualni problemi marksizma- 
(SIS). 11.03 Po Talijinih poteh- 
12.10 Veliki zabavni orkestri 12.30 
Kmetijski nasveti (Silvester Čeho
vin: Melioracije gozdov v Brkinih*
12.40 Pihalne godbe. 14.05 Ob iz
virih ljudske glasbene kulture. 14.30 
Naši poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo. 15.45 Spomini in pisma (P- 
Kozak: Peter Klepec v Ameriki^ 
18.05 Kaj radi poslušaja 18.30 
Koncert za beseda 19.45 Minute * 
ansamblom Mojmira Sepeta. 20.0° 
Simfonični orkester RTV Ljubljana 
v minuli sezoni 22.20 S festivalov 
jazza. 23.05 Literarni nokturno (I* 
Tisoč in ene noči). 23.15 Revija 
jugoslovanskih pevecev zabavne glas
be. 0 .05-4 .30  Nočni program.

ČETRTEK, 19. X.
8.08 Glasbena matineja. .9.05 

Radijska šola za višjo stopnjo (Sere
nada za godala). 9.35 Tuja m doma
ča zborovska glasba. 11.03 Uganite, 
pa vam zaigramo! IZ  10 Zvoki zna
nih melodij. 12.30 Kmetijski nasveti 
(dr. Joža Urbas: Vplivi na klavno 
kakovost prašičev). 12.40 Od vasi 
do vasi 14.05 Koncert za mlade 
poslušalce. 14.40 M ehurčki 15.45 
Jezikovni pogovori 18.05 Z opernih 
odrov. 19.45 Minute z ansamblom 
Jožeta Privška. 20.00 Četrtkov ve
čer domačih pesmi in napevov. . .  
21.00 Literarni večer (Bratko 
Kreft). 21.40 Lepe melodije. 22.20 
Posnetek Brahmsove prve sonate za 
violončelo in klavir. 23.00 V gosteh 
pri tujih radijskih postajah. 23.30 
Marietka Falk, naš nocojšnji gost. 
0 .05-4 .30  Nočni program.
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" :  : mesto odpira vrata gostom
Danes pričakuje obnovljeno Novo mesto prve delegate,22. stalne konference jugoslovanskih 

mest. Povsod še diši po svežem plesku, od prvih sestankov zaradi obnovitvenih del do danes je 
minilo komaj dobrih 5 mesecev. V tem času so olepšali več kot 60 pročelij, zamenjana je bila 
ulična razsvetljava, z asfaltom so polili še poslednje prašne uličice, uredili so pločnike, 
avtobusna postajališča itd. Olepševalno injekcijo je dobila tudi športna dvorana, medtem ko so 
na občinskem poslopju dela še v teku. Statistiki so izračunali, da so v novomeških krajevnih 
skupnostih opravili več kot 200 različnih gradbenih, olepševalnih in podobnih posegov. Tričetrt 
dela je opravljenega, ostanek bo postorjen do novega leta. In koliko je stalo lepotičenje Novega 
mesta? Dve milijardi in 700 milijonov starih dinarjev. (Besedilo in slike: J. Pavlin)

m  N

 .

Nedeljsko srečanje pesni
kov in pisateljev začetnikov 
v Kočevju, ki je bilo le eno v 
vrsti podobnih področnih 
srečanj v Sloveniji, je potrdi
lo misel, da je mogoče tudi 
literarno dejavnost primemo 
organizirati in voditi ter s 
tem om ičiti dovolj široko 
in živo osnovo, iz katere se 
bodo lahko porodila po
membnejša dela.

Nova revija 
2a začetnike

Odbor za literarno dejav
nost pri republiški ZKO, ki 
So vodi pisatelj in dramatik 
Peter Božič, že tretje leto 
orje ledino na tem področju. 
Pri tem se poslužuje različ
nih organizacijskih oblik, se
minarjev, kolonij in srečanj, 
vendar še vedno brez najpo
membnejše -  primerne pub
likacije.

Nedavni uvodni sestanek 
pripravljalnega uredniškega 
odbora nove revije „Men- 
tor" obljublja, da bodo mla
di in starejši besedni ustvar
jalci začetniki dobili prepo
trebno mentorsko revijo, v 
kateri bodo lahko objavili 
svoja dela ter se s tem ne 
samo potrdili ko t ustvarjalci, 
ampak bodo zoreli v dobre 
ustvarjalce. Po svoji zasnovi 
je revija namenjena tudi 
mentorjem literarnih krož
kov in vodjem literarnih sku
pin.

Kakšna bo dokončna vse
bina mentorske revije, bomo 
še videli, gotovo pa je, da je 
potreba po takšni publikaciji 
precejšnja ter da brez nje vse 
bolj živahno in razgibano 
literarno gibanje ne bo mog
lo prav živeti

< M. MARKELJ

RAZSTAVA O 
NOVEM MESTy

>>Novo mesto skozi čas“ je naslov 
razstave fotografij in nekaterih do
kumentov, ki zgovorno pričajo o 
razvoju in spreminjanju podobe do
lenjske metropole. Razstavo so v to
rek zvečer odprli v novomeški Do- 
•enjski galeriji

„MURBE“ SO 
„KURBE‘

Za abonmajska reda A in 
B so v ponedeljek in torek 
igralci Slovenskega ljudskega 
g ledališča iz Celja v novo
meškem Domu kulture upri
zorili delo Fedje Šehoviča 
, ,Kurbe“. Kdo ve zakaj, mo
rebiti zato, da ne bi ljudem 
še s kulturne strani polagali 
v usta besedo, ki jo je sicer 
slišati za vsakim vogalom, je 
bila na plakatih predstava 
imenovana ,JMurbe“. Kljub 
temu da so plakati prinašali 
tudi pojasnilo, da je M kaj
pak K, za takim početjem 
prej ko ne tiči slovenska 
malomeščanska sramežlji
vost.

PREDSTAVILI SO 
SE LITERARNI 

ZAČETNIKI
Republiška, kočevska in gro

supeljska ZKO so v sodelovanju 
s kočcvskkim Klubom kulturnih 
delavcev 8. oktobra pripravile v 
Kočevju območno srečanje pes
nikov in pisateljev začetnikov. 
Pred literarnim večerom v gim
nazijski dvorani so si udeleženci 
ogledali mesto in muzej ter za 
okroglo mizo govorili o literar
nem ustvarjanju in možnostih 
objave. Sicer pa so se Kočevcem 
predstavili domačini Pavle Be- 
nič, Dušan Bižal, Franc Lovšin 
in Peter Volk ter Breda Degen iz 
Šentjerneja, Lidija Gačnik z Mir
ne, Mojca Janžekovec iz Novega 
mesta, Milena Ožbolt iz Starega 
trga pri Ložu in Rudolf Vlašič iz 
Metlike.

DOLENJSKI UST

Z nedeljskim izletom v Belo 
krajino se je končalo tridnevno 
srečanje, ki ga je v Novem me
stu pripravilo Društvo književ
nih prevajalcev Slovenije.

Slovenski prevajalci so z gosti 
iz Beograda, Skopja in Zagreba 
razpravljali o Otonu Župančiču 
kot prevajalcu in pesniku, kate
rega delo doživlja še vedno šte
vilne prevode v tuje jezike. Pu
blikacijo z referati s srečanje, 
razpravo o tem, kako in koliko 
so Zupančiča prevajali, pregled 
pesnikovih prevodov iz tujin je
z ik o v  in seznam prevodov nje
govih pesmi v tuje jezike bo iz
dala založba Lipa.

Na tokratnem  srečanju pa so 
podelili tudi Listino jugoslovan
ske zveze književnih prevajal
cev. Za leta od 1973 do 1977 
so jo prejeli Ivan Minati, Boži
dar Borko, Janko Moder, lože 
Šmit in Severin Šali, za dosežke 
pri posredovanju književnih 
vrednot med jugoslovanskimi 
narodi pa je letos Ustino prejel 
Ciril Zlobec.

V spomin na stoletnico rojst
va velikega pesnika je ob sre
čanju prevajalcev novomeška 
Študijska knjižnica Mirana Jar
ca pripravila razstavo o Župan
čiču -  prevajalcu.

saj je kitajski časopis „Tuja literatu
ra" v zadnji številki objavil obsežen 
izbor najlepših strani iz Andričevega 
dela.

KULTURNIH DRUŠTEV v črno
maljski občini je trenutno šest, zve
čine pa se ukvarjajo s folklorno in 
pevsko dejavnostjo. Nekdaj so bile v 
občini številne dramske skupine, za
to si zdaj prizadevajo, da bi obnovili 
gledališko tvornost v Dragatušu, 
Črnomlju in Semiču.

SLOVENSKA IZDAJA Titovih 
..Zbranih del“ izhaja v nakladi
10.000 izvodov, do konca septemb
ra pa je ta pomembna zbirka pre
mogla le 5.028 naročnikov. Med 
slednjimi je kar 4.074 posamez
nikov, „zatajili“  pa so skupinski na
ročniki (v delovne organizacije pri
haja 373, v knjigarne 333, v šole 
134, v OO in OK ZSK 86, v knjižni
ce pa samo 28 izvodov).
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Prireditve
se vrstijo

DREVI OTVORITEV — Danes ob 17. uri bodo v avli upravne 
stavbe „Krke“ v Novem mestu odprli razstavo del, k i so jih slikarji 
Peter Adamič, Milan Bizovičar, Jože Centa, Robert Hlavaty, Leon 
Koporc, Miroslav Kugler, Milan Lorenčak, Ferdo Mayer, Izidor 
Mole, France Peršin, Dora Plestenjak, Evgen Sajovic, France Slana, 
Janez Šibila, Čoro Skodlar in Jože Trpin ustvarili od 2. do 11. 
oktobra v okviru prve svobodne likovne akademije „Krke“ . V kul
turnem programu bo sodeloval mešani pevski zbor tovarne zdravil. 
-  Na posnetku France Slana med ustvarjanjem akvarela pri Meniški 
vasi (Foto: J. Pavlin)

Kako iz utirjenih poti
Na Dolenjskem je šolska mreža v popolnem neskladju s kadrovskimi potrebami — Z 

izobraževanjem vseh vrst v združenem delu niso zadovoljni

KRATEK STIK V 
SEVNICI

Minuli teden je bil v Sev
nici pomemben sestanek s 
kulturniki, ki se ga je med 
drugim udeležil tudi izvršni 
sekretar predsedstva CK 
ZKS Franc Šali. Podobni se
stanki so že bili ponekod po 
Sloveniji, marsikje pa še bo
do. V Sevnici na sestanek ni
so povabili nikogar od tako 
imenovane „sedme sile“. Za 
sestanek smo zvedeli, ko je 
že minil Izgovor organiza
torjev: „Mislili smo, da vas 
je vabil že CK!“

Uspela predstava
V počastitev 35-letnice zase

danja zbora odposlancev sloven
skega naroda je bila 3. oktobra 
na odru Šeškovega doma v Ko
čevju najprej za pioniije in mla
dince, nato pa še za odrasle 
predstava tragedije Otona Žu
pančiča ..Veronika Deseniška". 
Uprizorili so jo  igralci Šentja
kobskega gledališča iz Ljublja
ne, režirala pa Vesna Arhar. 
Kočevska publika, ki je napol
nila dvorano, je bila z izvaja
njem zelo zadovoljna.

S tem delom so gledališčniki zelo 
uspešno nastopili tudi na zveznem 
srečanju dramskih skupin 
Jugoslavije v Trebinju, kjer so dobili 
zlato masko za igro, masko pa sta 
prejela še Saša Pavček in Dare Raz- 
boršek.

Predstava je bila za kočevske gle
dalce posebno zanimiva še zato, ker 
je zgodovina Celjskih grofov poveza
na z zgodovino Kočevja. Posebno pa 
to velja za obdobje Friderika II., ki 
je na Kočevski gori nad Kočevjem 
1425 sezidal grad Fridrihštajn, v 
katerem je nekaj časa skrival Vero
niko Deseniško. T p

Kako velika pridobitev za 
Krčane je Delavski dom, pove
do tudi naslednji podatki:

Od začetka marca do konca juni
ja letos si je 20.270 obiskovalcev 
ogledalo eno baletno, 27 gledaliških 
in 11 glasbenih predstav, 5 likovnih 
razstav ter prisostvovalo sedmim 
proslavam in dvema zabavnima pri
reditvama. V istem času se je v 
domu politično izobraževalo 6.430 
ljudi, 80 filmskih predstav pa si je 
ogledalo 17.677 občanov.

V domu redno vadijo pihalni 
orkester tovarne celuloze in papirja, 
mešani pevski zbor „Viktor Parma“ 
in enak zbor upokojencev ter gleda
liška skupina DPD Svoboda.

Ta mesec bodo v domu predvajali 
13 filmov (z izjemo dveh bodo 
ostali poprečne kak ofos ti), jutri si 
bodo ljubitelji zabavne glasbe lahko 
ogledali koncert Tomaža Domiclja, 
v počastitev X. kongresa ZSMS bo 
20. oktobra prireditev „Mladi na 
odru 78“, prireditev meseca pa bo 
gotovo gostovanje zagrebškega gle
dališča Komedija, ki bo 27. oktobra 
uprizorilo glasbeno-scensko delo 
„Jalta, Jalta“.

NOVOMEŠKI LUTKARJI, ki de
lujejo v okviru KUD „Dušan Jereb“ , 
so ob letošnjem tednu otroka pri
pravili uprizoritev igrice „Krikcc in 
Pikec“ Aleksandra Marodiča ter s 
predstavami razveselili malčke v 
vzgojnovarstvenih ustanovah.

D ELAVSKO KULTURNO- 
UMETNlSKO društvo iz Kočevja 
želi razširiti amatersko dejavnost 
svojih sekcij, zato vabi k sodelov
anju vse, ki jih veseli delo pri mo
škem pevskem zboru, v folklorni, 
jgralsko-recitacijski, literarni in li
kovni skupini.

„MOST NA DRINI" I. ANDRI
CA so iz francoščine prevedli v ki
tajščino že pred kulturno revolucijo, 
toda. ta roman edinega jugoslovan
skega nobelovca še zmeraj ni doživel 
knjižne izdaje v kitajskem jeziku. 
Zdi se, da bo do tega kmalu prišlo,

5. oktobra je bil v Novem mestu regijski posvet o izobraževanju 
in kulturnem življenju delavcev, ki sodi v pripravo na 9 . kongres 
slovenskih sindikatov. Dobra udeležba iz vseh štirih dolenjskih 
občin in prisotnost IS delegatov za kongres je pripomogla k 
temeljiti osvetlitvi razmer.

S poudarkom so obravnavali 
predvsem usmerjeno izobraževanje, 
preobrazbo vzgoje in izobraževanja 
ter oblikovanje celovitega sistema 
izobraževanja za delo in z delom. 
Očitno je, da smo glede usmerjenega 
izobraževanja doslej veliko govorili, 
pa malo naredili, da pa tudi še nekaj 
bistvenih točk ni pojasnjenih. Do 
zdaj še ni izdelana shema bodoče 
šolske mreže, ni povsem jasno, kako 
bo s financiranjem, niso zagotovljeni 
kadri in predvsem pri nas ni pro
storov. Kljub vsemu akcija ne bo 
zamrla

Zelo skromni uspehi so bili v 
zadnjih 10 letih doseženi tudi pri 
splošnem izobraževanju za odrasle, 
ld nimajo osemletke. Poprečno je 
bilo iz vseh štirih dolenjskih občin 
na leto po 100 kandidatov v večer
nih šolah, okrog 60 pa jih je šolanje 
tudi končalo. Podatki so žalostni ob

O. Župančič 
v prevodih

Prevajalci o pesniku — Li
stina tudi S. Šaliju

dejstvu, daje med zaposlenim delav
stvom v proizvodnji polovica brez 
končane osemletke. Pri obravnavi 
izobraževanja ob delu so v razpravi 
menili, da je zdaj organizirano na 
nepravi način, kajti niso uskladene 
želje kandidatov in potrebe v delov
nih organizacijah. Razmisliti bo po
trebno tudi o enotnem načinu fi
nanciranja izobraževanja ob delu, 
kajti plačevanje šolnin, pa naj jih 
plačujejo posamezniki ali delovne 
organizacije, prinaša zmedo.

Velik napredek je v zadnjih letih 
doseglo štipendiranje. Nikakor pa ni 
opravičila za to, da so med 28 
dolenjskimi štipendisti Titovega 
sklada samo 4 mladi delavci. Za 
nesprejemljivo so posvetu ocenili 
prakso zadnjega obdobja, po kateri 
tekstilni tehniki študirajo višjo prav
no Solo in postajajo pravniki, dobra 
delavka za strojem naredi strojepisni 
tečaj, nakar se zaposli kot 
adminstratorka itd. Glede vsega pro
cesa izobraževanja ob delu in organi
ziranja izobraževanja nasploh bi bilo 
na Dolenjskem nujno več sodelova
nja in dogovarjanja, sicer bo kadrov
ska zmeda še hujša. Domače mladi
ne je veliko manj, kot izkazujejo 
potreb po kadrih v delovnih organi
zacijah.

Zlasti kritično pa je bilo ocenjeno 
stanje kulturnega življenja delavcev, 
kajti vrsto sklepov iz 8. kongresa 
prenaša sindikat za 9. kongres, kar 
je tudi znak, da v večini občin ni 
bolje. V novomeški občini, ki ima 
okrog 170 delovnih organizacij, ima
jo  samo v 23 kolektivih organizator
ja kulturnega življenja. Samo 23 
ljudi za 20.000 zaposlenih! Osnova 
za izhod iz zdajšnjega mrtvila bi bila 
v tem , da bo tudi kultura dobila 
mesto v programih tozdov. Od kon
gresa pa je pričakovati, da bo naložil 
izpeljavo nekaj prioritetnih, vendar 
konkretnih nalog s tega področja, 
sicer bo kultura v delovnih organiza
cijah še vedno kot repek, s katerim 
kdo od časa do časa pomaha.

R. BACER
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VOZNIKI!
Pohitite, zima se bliža! 
Pravočasno si zagotovite 
brezhibno vžiganje m otorja 
vašega avtom obila v mrzlih 
zimskih jutrih.
A kum ulatorje za vse vrste 
vozil izdeluje

BLAŽO TASEV
• • •• • •• • •
• • •

akumulatorska delavnica na 
Partizanski 11 v Novem me
stu.

12-MESEČNA GARANCIJA
Poleg tega popravlja in polni 
vse vrste akumulatorjev. 
Pokličite po telefonu (068) 
2 3 -8 2 6 .

----------------------------------------- N

SVET KRAJEVNE 
SKUPNOSTI Žužem
berk

razpisuje mesto

TAJNIKA KS

po 57. členu statu ta za na
slednje 4-letno obdobje s 
polnim delovnim časom.

Pogoji: srednja strokovna
izobrazba
— m oralno-politična neopo
rečnost.

Stanovanje ni zagotovljeno, 
OD po pravilniku.
Prošnje naj se pošljejo do 
20. X. 1978 na Svet KS, v 
roke predsedniku. Kandidati 
bo do dobili pismen odgovor.-̂ - - - - - -   J

HITRO - SODOBNO - VARNO
pol so bile dane dejanske mož
nosti za razvoj gostinske dejav
nosti, kar je bilo logično nada
ljevanje razvoja podjetja glede 
na dotedanjo tu ristično  dejav
nost v avtobusnem prom etu. 
Prav v teh dneh so pred končno

edino pravilno skupno naložbo 
med krajevno skupnostjo in de
lovno organizacijo. Krajevna 
skupnost je priskrbela lokacijo 
in gradbeno dovoljenje, pod
jetje Gorjanci pa je zagotovilo 
finančna sredstva za izgradnjo

tega, za Stražo izredno po
membnega objekta, v katerem 
bosta tudi dva kioska za proda
jo časopisov in prodajo sadja. 
Nemajhno skrb posvečajo tudi 
stanovanjski izgradnji, saj so in
vestitorji treh stanovanj v no
vem naselju blokov v Straži, 
čeprav z ozirom na lokacijo 
podjetja bolj podpirajo indivi
dualne gradnje svojih delavcev.

Kljub velikim uspehom pa 
kolektiv podjetja Gorjanci na
črtuje še vedno nove in po
membne naloge — predvsem v 
razvoju skladno s potrebami

ljubljanska banka
V dobrem  d e se tle tju  je Ljubljanska banka 
pom agala že več kot 90 tiso č  občanom
na razne načine rešev ati njihove s tanovan jske  
problem e.
V ta  nam en je odobrila več kot 400 m ilijard 
(starih ) dinarjev  posojil, pom agala pa je tudi
z nasveti, pojasnili in odgovori na najrazličnejša 
vprašan ja s teg a  področja.

vam pomaga 
s posojilom 
do stanovanja

Prom et lahko prim erjam o s 
krvnim obtokom  v organizmu. 
Tako ko t organizem ne more 
živeti brez cirkulacije krvi, se 
tudi življenje v gospodarstvu ne 
more razvijati brez sodobnega 
prometa. Tako vlogo ima že 
skoraj 25 let v dolenjskem go- 
s podarstvu tudi podjetje Gor
janci. Po vojni se je začela tudi 
Dolenjska počasi, a vztraino 
razvijati iz zaostale poljedelske 
pokrajine v industrijsko. V tem  
obdobju je nastalo ob vznožju 
roških gozdov transportno 

p odjetje Gorjanci, ki je po zdru
žitvi „G ap" Novo mesto, 
„O kap" Novo mesto in poslo
valnice SAP Ljubljana odigralo 
pom em bno vlogo od samega 
začetka pa do danes. Prvotne 
naloge so bile predvsem prevozi 
lesa z Roga in prevozi gradbe
nih materialov za obnovo opu- 
stoŠenih vasi in mesta.

Danes tri tem eljne organiza
cije v podjetju Gorjanci oprav
ljajo tri dejavnosti: tovorni pro
met, avtobusni prom et ter go
stinstvo. Pretežni del poslovanja 
Jelovne organizacije nosi tovor-

n i prom et — 65 %, 22 % avto
busni prom et, ostalo pa gostin
stvo v hotelu Metropol z gosti
ščem Loka. Tovorni prom et 
opravlja predvsem dolgolinijske 
prevoze po domovini in delno 
tudi v inozemstvu. Za nem oten 
potek transporta skrbi osem p o 
slovalnic in seveda centrala v 
Straži, vsi pa si prizadevajo za 
čim boljše pogoje in rezultate 
dela. Avtobusni prom et podjet
ja Gorjanci se odvija predvsem 
na področju dolenjskih občin, v 
zadnjem času pa vse bolj tudi 
na daljših relacijah po domovini 
i n  tujini (izleti). Uspešno sode
lujejo pri zadovoljevanju potreb 
primestnega in mestnega prevo
za šolskih o trok  in delavcev, 
predvsem pa si v avtobusnem 
prom etu prizadevajo za varnost 
in udobnost svojih potnikov. Za 
čim boljšo tehnično  brezhib
nost vozil pa skribjo v lastnih 
delavnicah, kjer opravljajo vsa 
tekoča popravila in vzdrževanje 
vozil. Generalnih popravil ne 
opravljajo več, za to  so dogo
vorjeni z dobavitelji in s TAM.

Od leta 1971, ko se je Gor
jancem priključil hotel Metro-

SGP »PIONIR"
TOZDTOGREL 
Leskovec pri K rškem

razpisuje javno licitacijo za odprodajo

STROJA ZA IZDELAVO BETONSKIH CEVI.

Stroj -  stiskalnica je rotacijska (dimenzija 1450 x 800 x 
3050 mm ) za izdelavo cevi premerov 10, 15, 20, 30, 40, 50 
in 60 cm ter dolž ine 100 cm.
Izklicna cena je 12.000,00 din.
Ogled stroja je možen pred pričetkom  licitacije, ki bo v 
soboto, 28. oktobra 1978, ob 8. uri v prostorih TOZD ] 
TOGREL. .

v  ______________________________________________
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[ Pestra turistična ponudba
Sodobni turizem  je postal druga svetovna gospodarska p a n o g a  z 

izrazito svojimi ekonom skimi in praktičnim i karakteristikami. Pri 
tem ima pom em bno vlogo najširša ponudba dejavnosti turističnih 
agencij, tako  na dom ačem  k o t tudi na inozemskem tržišču .

KOMPAS
JUGOSLAVIJA

KOMPAS — danes ena naj
večjih in najpomembnejših tu ri
stičnih organizacij v Jugoslaviji 
— nudi široko tu ristično  ponud
bo, pa naj gre za skupinska 
potovanja ali letovanja za d o 
m ače ali inozemske goste, avto
busne prevoze lastnega voznega 
parka, rent-a-car, gostinske sto 
ritve v svojih hotelih, m otelih in 
izletniških domovih ali za s to 
ritve, ki jih nudijo  KOMPASO
VE poslovalnice na vseh glavnih 
mejnih prehodih v Jugoslaviji. 
V svoje dejavnosti vključuje 
Kompas tudi posredovanje vo

zovn ic , za vse vrste prevozov, 
prodajo kart za kulturne prire
ditve, festivale in športne do
godke.

KOMPAS ima svoje lovišče v 
Petrovcih pri Murski Soboti * 
gojiščem fazanov in jerebic.

Za zimski turizem  nudi 
KOMPAS Jugoslavija poleg svo
jih hotelov v Kranjski gori, n* 
Ljubelju in Zelenici tudi siste
me žičnic za zimske športe.

V poslovalnicah KOMPAS 
JUGOSLAVIJA širom po Jugo
slaviji lahko dobite podrobne 
inform acije in programe.

tržišča in z družbenimi interesi.
V tovornem  prom etu bodo več 
sodelovali z železnico, v avto
busnem pa si bodo prizadevali 
za dopolnjevanje primestnega in 
mestnega prom eta -  skladno s

potrebami, obenem pa se zave

dajo, da je nujno treba uvesti še 
nekaj daljših rednih prog. V 
razvoju gostinstva načrtujejo iz-

gradnjo večjega gostinskega ob
jekta v Straži, ki bi zajemal 
poleg hotelskega dela še bistro, 
kegljišče in večje število sam-
s kih ležišč hotelskega tip*’ 
Predvidoma bo ta objekt zgra
jen leta 1980, sredstva za iz
gradnjo pa bo poleg kreditov 
zagotovila delovna organizacija 
sama.

realizacijo takra t zadane nalo
ge: izgradnje riujno potrebne- 
cp novega hotela v Novem m e
stu. Novi hotel M etropol je 
skupaj z obnovljenimi prostori 
s tarega hotela moderen poslov
ni hotel visoke 8 kategorije s 
skupno 157 ležišči, s klasično 
restavracijo, ekspres restavracijo 
ter gostiščem Loka, kjer je go
stom na voljo štiristezno avto
matsko kegljišče, v restavraciji 
na Loki pa nudijo vrsto znanih 
specialitet. V letošnjem letu so 
izpeljali tudi celo vrsto drugih 
načrtovanih investicij. Tako so 
v posodobitev tovornega pro
meta investirali 27 milijonov, 
kar pomeni norm alno repro
dukcijo ob upoštevanju prom et
ne politike in prehajanja na 
lažja vozila. V avtobusni pro
met so investirali 4,5 milijone, v 
gostinstvo pa skupno 15 milijo
nov dinarjev. Kolektiv Gorjan
cev je z 1,6 milijona din sodelo
val pri izgradnji nove avtobusne 
postaje v Straži, kar pomeni
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ŠPORTNI  KOMENTAR

Zapostavljena stotnija
Z  nedeljskim velikim fina

lom -  nastopilo je kar šest
najst ekip -  je bilo v Bošta- 
nju končano eno od dveh 

občinskih ,.ligaških" tekmo 
vanj v malem nogometu.

Usnje bi z nič manj priza
devnosti brcali tudi po veli
kem igrišču, če bi premogli 
vsaj eno tako igrišče. Prista
šev te igre namreč ne manj
ka, to je pokazalo maraton
sko igranje.

V Jelovcu igrajo fantje na 
travniku ob Mirni. Na Logu 
imajo pravcato Maracano 
pod pogojem, da vsako leto 
sproti odštejejo lepe denarce 
z asebniku. Na Blanci so mla
dinci že nekajkrat zavihali 
rokave za igrišče, vsakič pa 
so potegnili kratko. N i govo

ra, da bi katero moštvo do
bilo kakšen dinar podpore iz 
blagajne telesnokulturne 
skupnosti. Tam se branijo, 
da jih za kaj takega tudi pro
sili niso. Dajo pač bolj glas
nim!

Ub izkazani skromnosti 
teh desetin nogometašev po 
vsej verjetnosti ne bo na 
prednostni listi športov v 
občini. Še najbolje se jim 
godi v Boštanju. Dokler ne 
bo ustrezne pomoči telesno- 
kulturne skupnosti, je hvale
vredno, da se je  nogometa
šev spomnila vsaj občinska 
konferenca ZSMS in to pri
reditev uvrstila v niz tistih, 
ki naj bi ovenčali mladinski 
kongres v Novi Gorici.

a l f r e d  Že l e z n i k

Mikavna košarkarska večera
Ob 30—letnici košarke v Novem mestu in občinskem prazniku bo 27. in 28. oktobra 

mednarodni košarkarski turnir — Pokalno tekmo dobil Brest

Predstavniki košarkarskega kluba Novo mesto so minuli pet 
ripravili tiskovno konferenco, na kateri so v dveh urah zbra

etek
pripravili tiskovno konferenco, na kateri so v dveh urah zbrane 
novinarje seznanili z delom kluba in z načrti ob 30-letnici košarke 
v Novem mestu.

Ustanovili so odbor za proslavo, 
ki je v kratkem času opravil veliko 
dela. Tako bo .tridesetletnik* za lju
bitelje igre _pod obroči ponovno pri
j a v i l  dva košarkarska večera. Na 
novomeškem parketu so se letos že 
predstavili, igrali in navdušili košar
karji beograjskega Partizana, repre
zentance Kube, francoskega Olim- 
piqua, španskega Juventuda, ljub
ljanski Brest ima v športni dvorani 
že skoraj drugi dom; 27. in 28. 
oktobra, v počastitev 30. rojstnega 
dne KK Novo mesto in praznika no
vomeške občine, pa bodo na eni naj
večjih mednarodnih prireditev na 
Dolenjskem sploh igrali še sovjetski 
Dinamo iz Tbilisija, Mobiam (nek
danji Snaidero) iz Udin, ljubljanski 
Brest in domača ekipa.

Pokrovitelj tega mednarodnega 
turnirja je  izvršni svet novomeške 
občinske skupščine, prireditev pa 
bo podprlo okoli 30 ozdov in nekaj 
zasebnikov.

Na predvečer novomeškega ob
činskega praznika bo finale turnirja,

klub pa bo povabil na prij; 
srečanje vse dosedanje igralce.

jsko
od-

Črnomaljcem dolenjski derbi
2 novo zmago v SR L Črnomelj prehitel Krko in je na drugem mestu -  Inles izgubil v 

Senju — Krka tudi po šestem kolu brez točk

Minulo 6. kolo v H. zveznih in slovenskih rokometnih ligah je
Inles je  v Senju izgubil,

! SO
— dosegle prvo ligaško zmago v Križah, Dolenjska je v

Šentjerneju premagala Ljubljano, Čmomaljčani pa so v Novem 
mestu dobili dolenjski derbi.

prineslo nekaj presenetljivih rezultatov: Inles je  v Senju izgub 
Sevničani so doživeli katastrofalen poraz v Šoštanju, S topičanke! 
brez težav dosegle prvo ligaško zmago v Križah, Dolenjska je 

jubljam

SENJ -  INLES 
19:14(8:5)

Ribničanom tokrat ni uspelo na
d e v a t i  serijo zmag. Resda so igrali 
proti zek> razpoloženim domači- 
npm, res pa je tudi to , da bi jih nav- 
rnc temu lahko premagali, če ne bi 
splitska sodnika Gruhar in Kožul 
» d ih  tako pristransko. Tekma j e  
oila večji del slaba in nezanimiva. Po 
porazu v 6. kolu je Inles na lestvici 
zdrsnil na 7, mesto.

NOV USPEH 
NOVOMEŠKIH 

PLAVALCEV
Minulo nedeljo je Jugoslovanska 

»eza za podvodne aktivnosti in 
*Portni ribolov na morju pripravila v 
počastitev 25-letnice svoje zveze 
tekme v plavanju

ZAMET -  KRKA 
20:14(8 :12)

Štrukljeve varovanke so na Reki 
presenetile. V 1. polčasu so bile pre
cej boljše kot domačinke in so dose-

TEKMOVANJE 
BREZ DOLENJCEV

Minuli teden so ekipe odigrale 
tekme v okviru pokala' SRS. Za 
največje presenečenje so poskr
beli dnigoligpši iz Ribnice, ki so 
izgubili z veterani Jelovice in 
izpadli iz nadaljnjega tekmova
nja. Izgubila je tudi Sevnica, 
prav tako Brezičani in liščanke.

V. NEDELJA -  BREŽICE
25:27(12 :15)

Brežičani so le s težavo ugnali 
borbene domačine. Srečanje je bilo 
ves čas izenačeno. Še nekaj minut 
pred koncem so imeli domačini 
možnost, da v pomembnem sreča
nju igrajo vsaj neodločeno, vendar 
so jih bolj izkušeni gostje z mirno 
jgro zasluženo premagali.

INLES -  UPA
28:22(12:12)

Medtem ko je bilo srečanje v 
prvem delu povsem izenačeno, so 
domači favoriti v drugem 
povsem 
Igro so

ugem polčasu 
nadigrali. Z disciplinirano

avutmi,r _  anju s pla1 
y°dni orientaciji, podvodnem lovu, 
trnkarjenju in fotolovu. Na Rije ki so 
nastopile republiške reprezentance. 
X slovenski so nastopili tudi trije 
Novomeičani, in sicer v plavanju s 
Pfjvutmi. Vohar, Strniša m Marko- 
S r .s o  pripomogli k  1. mestu med 
Surimi reprezentancami.

ZRIMŠEK TRETJI
Minulo nedeljo so čb n i ljubljan- 

**8a kolesarskega društva Rog pri
jav ili lcriterijsko kolesarsko dirko, s 
» te ro  so počastili 35-letnico Ko
čevskega zbora. Nastopili so tudi 
novomeški tekmovalci, najboljši pa

Ml Zrimšek, ki je na cilj pipeljal
, Udovičem in Polončičem. Med. 

•J“*||inci sta dokaj dobro vozila Štih

POGORELCA MED 
DESETERICO

Drugega preglednega namiznote
niškega turnirja najbpljših mladincev 
SRS sta se udeležila tudi pralca iz 
Rndevja brata Pogorelec. Samo je v

gle kar 12 zadetkov, v nadaljevanju 
se je vrsta domačih, ki jo je vodila 
odlična repezentantka M ara sova, 
pokazala v povsem drugi luči. Odlič
no so igrale v obrambi, tako da so 
Novo meščanke v drugem delu do
segle le dva zadetka in izgubile.

ŠOŠTANJ -  SEVNICA 
33:23(14:10)

Nekdanji čbn i U. zvezne roko
metne lige so v Šoštanju razočarali. 
Domači igralci so namreč prav kma
lu povedli s 6 goli razlike, njihova 
največja prednost p  je znašab celo 
13 golov. Po 6. kolu so Sevničani na 
sedmem mestu.

SMOLA
NOVOMEŠCANA

Prejšnji teden je b ib  v Srbiii večja 
mednarodna kolesarska dirka „Po 
Vojvodini**. V sestavljeni ekipi ljub- 

je vozil tudi Novoljanskega Ro: 
tneŠČan Zirimi 
šesti, v tretji

V 1. etapi je bil 
p  je imel dvakrat 

tako da je p  
>valec je i postal Po-

okvaro na kolesu, tako da je prišel 
na ci(j 21. Zmagovalec je< postal Po-

_ ____ ijak Novickiy,'kl je na olimpijskih
1 • 'slnipini*pristafna devetem mestu, jpah v Montrealu osvojil dvo meda-
Borut p  je bil v II. skupini deseti. lji.

9
m

stvo kluba bo ob tej priložnosti iz
dalo tudi posebno brošuro, njihove 
akcije .značke in nalepke* p  so se

Kaj, kje, kdo?
V 7. kolu II. zvezne rokomet

ne lige igrata ekipi z Dolenjskega 
p e d  domačimi gledalci. Inles se 
bo pomeril z močno vrsto Var- 
teksa in zagotovo bo ,,ukrojil“ 
novo zmago ter tako popravil

segali zadetek za zadet
kom in nepričakovano močno zma
gali. Pohvalo zaslužijo vsi igralci.

KRKA -  CRNOMEU
27:30(14:15)

Derbi republiške lige si je ogleda
lo okoli 400 gledalcev, veliko jih je 
prišlo tudi iz Črnomlja. Tipično 
prvenstveno srečanje je postreglo z 
dobrim rokometom in nemalokrat 
je gledalce spravilo na noge. Obe 
vrsti sta pičakovali zmaago. Pri re
zultatu 25:23 sta se ekipi nekaj časa 
menjali v vodstvu, nato p  so Belo
kranjci, ki so imeli bolj izenačeno 
vrsto, dosegli odločilne zadetke. V 
novomeški vrsti je b ib  obramba 
slabši del e k ip , tako da gostujoča 
strelca Goršek in Hudelja nista imeb 
težkega deb. Črnomaljci so zmagali 
zasluženo.

ŠMARTNO -  LISCA 
10:10(3:6)

Sevničanke so konec minulega 
tedna zamudile lepo priložnost za 
zmago. Vodile so že 8:3, nato p  do 
konca srečanja dosegle le dva zadet
ka. T ik p e d  koncem srečanja so 
imele p v rh u  vsega še veliko sreče, 
kajti domačinke so zastreljale se
demmetrovko in tako lišcankam 
poklonile prvenstveno točko.

SAVINJSKA -  BREŽICE 
13:13(8:4)

Medtem ko so gostje v 1. p lč a s u  
igrale zelo shbo, so v nadaljevanju s 
hitro igro Zalčanke presenetite, re
zultat izenačile in celo pved le . še 
nekaj sekund p e d  koncem srečanja 
so vodile 13:12, zaradi nepazljivosti 
v obrambi p  so dobile izenačujoči 
zadetek. Pri gostjah je Balonova 
ponovno dobro igrate.

KOČEVJE -  OBALA
17:10(8:3)

Okoli 150 gledalcev je od derbija 
pičakovalo boljši rokomet. Žal so 
gostje, ena boljših ekip v zahodni 
slovenski ljgi, razočarate, tako da 
domače igralke niso imele težke na
loge. Dobro sta igrali pedvsem Je- 
ričeva.................

popravil 
5ž Senja. Novomesčan- 

poi
Siska, neugodnimi tekmicami.

spodrsljaj 
ske se bcbodo pomerile z Ino iz

Ker p  jim že dokaj neugodno 
grozi najslabše, lahko p  dobri 
Igri na Rijeki pičakujem o dobro 
igro doma in seveda p v e  točke, 
ki pa še zdaleč ne bodo rešilne.

Tudi v slovenskih rokometnih 
ligah sc obetajo vroči boji. Breži
čani niso ravno brez možnosti v 
tekmi s trenutno vodečo Miner
vo, sončen konec tedna pa se 
obeta tudi Sevničanom, ki se bo
do doma pomerili s slabimi Ce
ljani. V zahodni ligi, Iger imamo 
Dolenjci tri predstavnike, igrajo 
doma samo Črnomaljci. Polni 
novih moči, tudi zavoljo doblje
nega dolenjskega derbija, bodo v 
lahkem srečanju z Ilirsko Bistri
co osvojili šesti par prvenstvenih 
točk. Novomesčani se bodo 
pomerili s trboveljskim Rudar
jem in želijo vsaj remizirati, 
Inles, ki je presenetil Lipo, pa bo 
poskušal z izleta p i  Obali pri- 
nesti vsaj točko.

Brežičankam se, čeravno igra
jo doma, obeta nov poraz; igrale 
bodo z Velenjčankami. Tudi Lis
co bodo spodbujali domači nsvt- 
jači, pomerite p  se bo s Ptujem. 
V  zahodni ligi igrata Kočevje in 
Dolenjska v gosteh, Stopičanke 
p  bodo tudi pred domačimi gle
dalci težko pipravile preseneče
nje v boju z vrsto Mlinotesta. 
Kočevke bodo morale p i  .poho
du* na republiški vrti konec ted
na premagati Eto, Dolenjke p  
bodo morale kloniti v tekmi z 
Obalo.

Novomeški nogometaši so 
zahodni slovenski ligi še naprej 
brez zmage. V nedeljo bodo ime
li v gosteh trenutno najboljšo 
enajsterico v ligi, vrsto Obale. 
Presenečenja ne zagotavljajo, 
obljubljajo p  zanimiv nogomet 
Novomeška ženska rokometna 
vrsta Krite igra naslednji dve koli 
v Črnomlju, in sicer to ter na
slednjo nedeljo. Prvič se b o j  
merila z Ino ob 10.30, drugič p  
s Slavijo ob isti uri.

ze razveselili zbiralci kovinskih plo
ščic. Že sedaj si lahko pri vodstvu 
kluba zagotovijo lično zbirko značk 
in obeska.

Ob koncu dobro p ipav ljene tis
kovne konference je beseda nanesla 
tudi na žensko košarko, zakaj kaza
lo je, da bo zaradi nepravilnega od
nosa do deklet zamrla ravno v času 
visokega jubileja moške košarka 
Predstavniki košarkarskega kluba so 
novinarjem zagotovili, da se bodo za 
žensko vrsto, ki je dobro delala dob
ri dve leti, zavzeli in ji ponovno 
omogočili treniranje, p  tudi nasto- 
p .  J. P.

NOVO MESTO -  
BREST 

81:111 /37:61)
V pokalni košarkarski tekmi med 

zveznim ligašem Brestom in Novim 
mestom so domači pred več kot 
300 gledalci ponovno dokazali svojo 
pavo  vrednost. Trenerja gostov Da
neu in Žagar sta imela zlasti v prvih 
minutah precej dete, preden sta s 
klopi umirite goste, ki niso znali 
zaustaviti razpoloženih domačinov. 
Šele z nadvse resno igro so pevzeli 
pobudo višji gostje m se z zmago 
uvrstili v republiški finale. Pri do
mačih so dobro, igrali Munih, S. 
Kovačevič in Plantan.

Novo mesto: Plantan 10, Munih 
21, P. Seničar 9, Zupevc 8, S. Se- 
ničar 6, Lalič 8, Beg 3, S. Kova
čevič 12, Cvitkovič 4.

KOCEV JE:
1. ILIRIJA — SLOVAN

Kočevski košarkarski klub je v 
pčastitev  občinskega praznika in 
35. obletnice zasedanja Zbora slo
venskih odposlancev pripravil mo
čan turnir, na katerem so nastopili 
pralci Dirije-Slovana, Montmga, 
Metlike in Kočevja.

Rezultati predtekmovanja: Iliri
ja—Slovan — „Beti“ 123:5 (65:32), 
Monting — Kočevje 105:58 (57:36), 
tekma za 3. mesto: Kočevje -  ,Jše- 
tf* 74:83 (33:47), za 1. mesto: 1U- 
rija-Slovan -  Monting 129:125 
(112:112, 59:45).

posar
103,

ŠAH: PONIKVE 
DOŽIVELE PORAZ

V 2. kolu slovenske članske ša
hovske lige so novinci v ljgi gostovali 
na Jesenicah. Veliko boli izkušeni 
Gorenjci so goste premagali brez 
težav 8,5:1,5. Po novem hudem po
razu so igralci Ponikcv s 3 točkami 
na zadnjem mestu.

KOČEVJE: 
INVALIDI KEGLJALI
športna sekcija Invalidskega dru

štva Kočevje je v počastitev občin
skega paznika in 35-fetmce zbora 
slovenskih odposlancev pripravila 
meddruštveno tekmovanje v kegljan
ju. Vrste so nastopile v borbenih 
Igrah (6 x 36 lučajev).

Vrstni red: 1. ID Kočevje 1 (mla
di) 559 podtrtih kegljev, 2. ID Hra
stnik 459, 3. ID Črnomelj 433 itd.; 

osamezno: 1. Berten 108, 2. Repar 
3. Legan 96 (vsi Kočevje) itd. 

govalna ekipa je dobila pokal, 
ostale p  diplome, najboljS posa
mezniki pa so dobili medalje. Priseb
na spominska priznanja sta dobila 
člana Invalidskega društva Itas Ko
čevje B. Praprotnik in M. Zlodej.

A. ARKO

l.GOLEŠ,
2. A. MOHORIČ

Na 1. odprtem keglj a t a «  prven
stvu Metlike se je v finala uvrstilo 
deset najboljših iz psedtekmomuja, 
zmagal na je Niko Golež iz trebanj
skega Mercatorja. Ugodno je prese
netil A. Mohorič, ki je z  dMrimi 
meti v finalnem delu prehitel vrsto 
bolj izkušenih tekmovalcev.

Vrstni red: 1. Golci 1755 podrtih 
kegljev, 2. A. Mohorič Otovo me
sto) 1724, 3. Bratož (Krka) 1705.4. 
Bogovič 1686, 5. Vanšč (obur 

leo) 1658 itd.
N. G.

Nesrečnih sto sekund
Novomeški nogometaši so dobili zadetek v 88. nnM to  

Se vedno na 9. mestu — V nedeljo z Obalo

ODBOJKA: 
NOVOMEŠKI GOST 
BLED BREZ TEŽAV

V zares sodobni telovadnici os
novne šole v Leskovcu pri Krškem je 
bil prejšnji teden prijateljski odboj
karski turnir, na katerem so sodelo
vali Novi Zagreb, ekipa hrvatske 
lige, ki je v Leskovcu na večdnevnih 
pripravah, moštvo Bleda, ki je na 
skupnih pripravah v Novem mestu, 
ter odbojkarska ekipa Novega me
sta. Močno so zmagali Blejci, ki 
nastopajo v drugi zvezni ligi, drugo 
je bilo Novo mesto, za katerega so 
igrali L. Babnik, Cotič, Medte, Go-
leš,"  • • “  —  ----------- — *
P*.

Tudi po 5. kolu slovenske 
nogometne zahodne lige so no
gometaši Dolenjske brez zmage

NOVOMEŠCANI 
V MARIBORU

Minulo soboto se je novomeško 
kolesarsko moštvo udeležilo gorske
ga prvenstva SRS. Med člani, ki so 
morali premagati 15 km vzpona, je 
dobro vozil Zrimšek. Precej časa je 
bil med najresnejšimi kandidati za 
prvo mesto, na koncu pa je bil četr
t i  Mlajši mladinci so prevozili S ki
lometrov. Zagorc je bil deseti, Papež 
štirinajsti, Črnič sedemnajsti in S. 
Papež devetnajsti.

CRNOMEU:
KROS USPEL

Šolsko športno društvo na črno
maljski osnovni šoli je minuli teden 
pripravilo tekmovanje v krosu. Pri 
starejših pionirkah je zmagala Vra- 
nešičeva, pri mlajših Weissova, pri 

Dionirjih šikonja in pri

O. S.

in so z osvojen« 
tem, zadnjem
nedeljo so igrali v Kamnflor^ro-

z u lta t: 1 :0  (0 :0 ).
Novomeška enajsterica-Je v  

biju novincev pokazala dober n _ 
met. Z malo več športna sreče pa 
tudi bolj kolektivno igro Mi Muco 
Dolenjska osvojila dve točki- Tako 
pa so domači branilci znafi pravi čas 
prekiniti vse nevarne akcije go* 
jočih napadalcev.

Ko je kazalo, da se 
končalo neodločeno, so gost jr  za
igrali nezbrano, kar to  doraučinapa
d i Id  izkoristili in iz precej a snranr 
nega napada presenetil  s t e  dnfcfe- 
ga vratarja Dolenjske. Do sad t e a 
sodnikovega srečanja Je  bile še sla
bih sto sekund, ki si jm  bodo gostje 
zapomnili. Vsi so le  naaamč nrisfiš: 
na osvojeno točko, ko je p a d s l ne
nadejan zadetek.

Dolenjska: Jerman, Jaaefič, Ga
jič, Pavlin, Vcrtui, Bogovac, Lešnik, 
Derganc, Perhaj (SchvenerK Mafctič, 
Pevec, (Jurič).leš, Vernig, I. Babnik inLegan, tretji starejših pionirjih 

pa, edini brez zmage, Nori Zagreb. mlajših Kočevar.

Bodo Dolenjci preseneti#?
14. in 15. oktobra bo na novomeške m atletskem stadionu finale ekipnega 
prvenstva Slovenije za člane moške in ženske ekipe — Domači dobro pripravljeni

Stadion bratstva in enotnosti bo v soboto popoldne (pričetek ob 
15. uri) in v nedeljo dopoldne (nadaljevanje ob 9.30 uri) prizorišče 
največje letošnje atletske prireditve na Dolenjskem. V Novem me
stu se bo namreč zbrala vsa elita slovenske članske atletike na 
zaključnem tekmovanju letošnje sezone -  na finalu ekipnega 
prvenstva Slovenije za članske moške in ženske ekipe.

Pergar) m GončankamL 
ščanke bodo nastopile izven konku
rence, ker niso tekmovale v kvalifi-

kw y* -  F. MIKEC

Seva in Mišma še va.

ČRNOMELJ ZMAGAL V NOVEM MESTU -  Derbi slovenske 
moSce rokometne lige -  zahod med novomeško Krko in Črnom
ljem si je ogledalo okoli 400 gledalcev. V glavnem so videli igro 
štirih igralcev: pri Novomeščanih Pungerčiča, pri gostih pa Hude- 
ljo, Adlešiča in Gorška. Na sliki: Hudeljo (5) je zaustavil veteran 
Osmokrovič, ki je bil v nedeljo ob Pungerčiču najbolj zanesljiv 
domači igralec.

Po novem sistemu ekipnega 
prvenstva SRS (v finale SRS se je 
uvrstilo po 12 najboljših posamez
nikov s kvalifikacij v posameznih 
disciplinah, najboljša osmerica pa se 

. . . , A bo točkovala po mnogobojskih tab- 
DOLENJSKA —L J U B L J A l> A Jicah jn na podlagi seštevka točk

določil vrstni red ekip) bodo letos 
prvikrat za naslove ekipnih prvakov 
SRS nastopile najboljše slovenske 
vrste: pri moških -  celjski Kladivar, 
AK Novo mesto, liublianska Olim
pija, AK Gorica, AK Velenje in Par
tizan -  Ptuj (z nekaj posamezniki 
bodo sodelovali tudi Koprčani, 
Trboveljčani in Mariborčani), v žen
ski konkurenci pa celjski Kladivar, 
AK Gorica, AD Maribor, AK Olim
pija in AK Novo mesto ter z nekaj 
posameznicami Triglav iz Kranja, 
AK Koper in AK Velenje.

14:12(6:7)
Srečanje med Ljubljano in doma

čimi igralkami si je ogledalo več kot 
sto gledalcev. Pričakovali so nov 
poraz domačink, vendar so te pod 
vodstvom Pavleničeve in Kovačiče
ve dobro igrale v obrambi in napadu 
in zasluženo dosegle tretjo zmago.

TRŽIČ -  STOPICE 
10:18(6:7)

Stopičanke so se končno otresle 
zadnjega mesta, in to po zaslugi 
dobre igre proti Tržiču. Za prvo li
gaško zmago so zaslužne prav vse 
igralke, predvsem pa Godlerjeva, 
obe Kastelčevi in Celičeva.

Celjani, ki jih bodo vodili reprezen
tanti Rok Kopitar, Stanko Lisec, 
Numan Ukič, Dušan Prezelj in Boris 
Cop, ter novomeško ekipo, ki ima 
glavne ..stebre** v Janezu Penci, 
DArku Cujniku, Milanu Simuniču, 
Ediju Kranjčiču in Slavku Mlanarju. 
Vsi so državni in republiški repre
zentanti. Novomeščani so letos ime
li smolo, ko so le za malenkost izgu
bili mesto v zveznem finalu ekip
nega prvenstva SFRJ navzlic rekord
nemu seštevku točk. Ker se lahko 
zgodi, da bodo Celjani ne kompletni, 
imajo Novomeščani možnost, da na 
svojem terenu dokažejo velik na
vedek  tudi v ekipnem tekmovanju. 
Ce bodo kompletni in dovolj bor
beni, lahko pripravijo ugodno prese
nečenje.

ln  pri dekletih? Tu bo zanimiv 
troboj med Celjankami, ki jih bo vo
dite reprezentantka Stanka Prezelj,Katere ekipe imajo največ mož

nosti za pokal AZS? Pri moških bo  ______________
nedvomno zanimiv „obiačun“ med bosta tudi Breda Lorenci in Brei

ter Mariborčankami (v njihovi ekipi 
* * ~ da

NOVO MESTO: 
INGRADU POKAL 

LOKA ‘78
V Novem mestu je a 

donalnem (tretjem po vrati) ker 
ljaškem pokalnem tekmovanhi v 
borbenih M ah zmagala ekipa 
Ingrada iz Cejja. Pomlajeno mo

le pristalo 
mestu. Dobri so 

bili kegljači Novega mesta, ki so 
za zmagovalci zaostali m  vsega 
10 kegljev. Nastopilo je  kar 59 
ekip, pokrovitelj tekmovanja pa 
so rali .Gorjanci*.

Vrstni red: 1. Ingrad 869 pod
trtih kegljev, 2. Novo mesto 859 
(nastopili so Dolinar, Mohorič, 
Vukšinič, Horvat, Blažič, Zu
pančič, Fink, Pirc, Hrastar in 
Rodič), 3. Slovenija ceste 852, 
4. Saturnus (Ljubljana) 850, 7. 
Krka (Novo mesto) 790 itd.

N. GOLES
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Janko Lubej a. Cerkelj je 
im i

»ČAROVNIJA4* v  t e m n ic i  
poslal zanimivo fotografijo. Posnetek ni zanimiv po mot 
ali dobri gradnji, saj boleha za vrsto slabosti, pač pa je  zaradi 
obdelave. Lubej se je namreč lotil solarizacije, posebnega 
postopka, s katerim dobimo fotografijo z negativnimi in po
zitivnimi ploskvami ter linijami. Današnji fotografiji označu
jejo s solarizadjo postopek, ko med razvijanjem negativa ali 
pozitiva pride do dodatne osvetlitve, kar povzroči, da se del 
fotografije razvije kot pozitiv, del pa kot negativ. Prava sola- 
rizacija je seveda nekaj dragega. Izvirno pomeni preobrat v 
sliki, do katerega pride zaradi izjemno veliko osvetljenosti; 
okoli tisočkrat več svetlobe mora delovati na film, kot pa je

«'!  potrebno za normalen negativ. Solarizacija, kot ie v upora- |  
i danes, je lahko zelo ustvarjalen postopek, s katerim se = 

dajo fotografijam nove razsežnosti. Seveda je dobro, da pred |  
takšno „predelavo“ običajne fotografije izberemo primemo, |  
saj ni vsaka dobra. Najprimernejše so fotografije z drevjem I  
ipd.

iiiiniiiiHNiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiii

(tto teatfsM  Usi mn20to)
Delavce »okoli prinesli”
V PODJETJIH JE po krivdi kolektivov samih vrsta nerešenih 

vprašanj, predvsem s področja tarifne politike, premij ter plač iz 
osebnega dohodka. Ljudje smatrajo to preveč za zadevo, ki jo 
naj rešuje le uprava podjetja ali krog vodilnih uslužbencev. Po
gosto je nato slišati ogorčene izjave delavcev, češ, da so jih 
„okoli prinesli14. Osnovne organizacije ZK se morajo v ta vpra
šanja odločno poglobiti in jih reševati.

NI TREBA oditi daleč iz Novega mesta, samo pod Trško

f>oro zavijte. Kostanj in orehi se šibijo pod obilnim plodom, ki 
eži na tleh nepobran in propada. Enako je z jabolki. Na tleh 
sadovnjakov je obilo odpadlih jabolk, veje jablan pa še kljub 
temu ječijo pod obilnim plodom. Sadje dobesedno gnije; kmetje 
so napolnili že vso razpoložljivo posodo. Marsikateremu sadjarju 
gre na jok, ko gleda polno drevje in nima časa, da bi ga obral.

VODOVOD do Senovega in priključek do Brestanice je go
tov. Ostali bližnji kraji bodo dobili vodo do 29. novembra.

LANI IN LETOS se je število ugrizov v Novem mestu pomno
žilo. Poškodovani se zatekajo po pomoč na okrajni higienski 
zavod. Predvsem prednjačita dva psa, eden od njiju je črn. Na
padata tudi šoloobvezne otroke. Lastnika obeh psov sta iz 
Novega mesta. Bila sta že opozorjena, vendar opozorilo, kot je 
videti, ni nič zaleglo, ker sta bili lani obgrizeni dve osebi, letos 
pa že šest.

RIBAM NE PRETUO le bolezni. Še marsikaj dmgega je . Po
sebno poglavje so krivolovci, kot jim pravijo športni ribiči. Ribe 
lovijo z razstrelivom in ostmi. V vaseh Veliki koti in Mali koti 
pri Dvoru jih je nekaj. Letos so samo enkrat, ko so lovili z 
rastrelivom, naredili za več kot 300 tisoč dinaijev škode. Uničili 
so 348 kg rib in ribjih iker.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA 
9. oktobra 1958)

SVETU OKOLI
ZAKLAD SLASTI -  V zgod

njih letih sedanjega stoletja je 
lastnica znanega bordela v Char- 
lottesvillu zakopala vse svoje 
prihranke v kleti stavbe, kjer so 
lahkoživke ponujale svoje slasti, 
seveda za primemo plačilo. 
,.Prihranki" bordelske mamice 
so dolgo plesneli v lončenih 
loncih, vendar jim ni bilo soje
no sprhneti. Ko so pred tremi 
leti podrli nekdanje kurbišče, 
so prebivalci vsak pedenj klet
nih tal prerili — skrivnost o za
kladu je bila znana daleč na
okoli. In kot se ponavadi pri 
iskanju zakladov ne dogaja: raz
iskovalci so našli lonce! Žal pa 
so bili dolarski bankovci tako 
m očno načeti, da se ni dalo 
ugotoviti, za kolikšno vsoto gre. 
Nedolgo tega je poseben urad 
za obrabljene in poškodovane 
bankovce sporočil, da so pregle
dali vsakega in ugotovili, da gre 
za okrog 15.000 dolarjev. To 
vsoto bodo najditelji bordelske
ga zaklada dobili v novih ban
kovcih. V kleteh jih verjetno, 
poučeni na lastni koži, ne bodo 
zakopali.

ČUDEŽNO POHIŠTVO -
Čeprav je v Saudski Arabiji pi
tje žganih pijač prepovedano, se 
je  ta navada med bogatim slo
jem hudo razpasla. Uvažajo 
škotski viski že napol javno, se
veda pa morajo zaradi zgražanja 
vernih muslimanov vso stvar za
viti v primemo govorico. Tako 
so nedolgo tega z letališča spo
ročili enemu od pivsko napred
nih Arabcev, naj takoj pride po 
uvoženo pohištvo, ker je začelo 
puščati in nedovoljeno dišati.

,N A  ZDRAVJE!*4 -  Arabski 
lastnik alkoholnega pohištva 
morda želi dolgo živeti in se 
ravna po zgledu Američana 
Jaya Zacharyja, ki je pred krat
kim praznoval že 106. rojstni 
dan. Cili starec pravi, da že od 
devetega leta naprej redno vsak 
dan spije kozarček viskija in da 
gre temu veliko zaslug za dolgo 
in zdravo življenje. Za naše lju
bitelje te močne pijače še doda
jamo, da je Američan poudaril 
„en“ kozarček.

VARČNA SNAGA -  Inže 
nirji francoske letalske družbe 
Air France so ugotovili, da 
neoprano letalo zaradi prahu 
izgubi del aerodinamičnosti ter 
da porabi na že tako kratki pro
gi, kot je Pariš -  London, za 50 
litrov več bencina. Zdaj so leta
la Air France spodobno čista.

Dobrotniki pokazali zlata srca
( J a v n a  t o m b o l a )  na korist društ- 

venej blagajni v Dobovi obnesla se je prav po
šteno in vršila se je v najlepšem redu. Vseh do
bitkov je bilo 126. Vse te dobitke darovali so 
vrh ljubljanski dobrotniki, deloma enaki do
brotniki iz Zgornje in Spodnje Šiške kakor tudi 
zavedni domači občani. Pokazali so s tem svoja 
blaga in zlata srca. Tudi so ob tem nekateri pri
pomogli z gmotnimi prispevki društvenej bla
gajni. Tombola bila je dobro obiskana; a še ve
liko bolje bila bi se obnesla, da ni zločinska 
roka peklenskega hudodelca bila kruto umorila 
naše mile državne matere presvitle cesarice Eli
zabete. Vsled tega izostalo je več povabljenih 
prostovoljnih gasilskih društev, katera bi se bila 
sicer polnoštevilno naše slavnosti in javne tom 
bole udeležila.

( D o l e n j  s k a  ž e l e z n i c a . )  Občina 
Trebnje prisila je, da bi se napravila postaja za 
osebe med Mirnopečjo in Trebnjem, in sicer pri 
stražnici št. 13 na Ponikvah. Načrt je na mero- 
iijn em  mestu načeloma sprejet. Politični ogled 
nšil se bo prihodnje dni.

.Prevaran” mikrob
Razveseljiva novica za 
bolnike s sladkorno bo

leznijo

Genetske raziskave so ne
kateri genetiki sami označili 
kot nevarne za človeštvo, 
zato so najnovejše vesti s 
tega področja presenetljive.

Kalifornijski znanstveniki so 
sporočili javnosti, da jim  je 
uspelo z najnovejšimi meto
dami poseganja v genetske 
strukture ustvariti mikrob, 
ki je sposoben tvoriti insu- 
lin, kakršen nastaja tudi v 
človekovem organizmu.

Norica je razveseljiva 
predvsem za sladkorne bol
nike, ki ali ne morejo pro
izvesti dovolj tega življensko 
pomembnega hormona ali 
pa ga ne morejo učinkovito 
izrabiti. Brez insulina se 
sladkor ne razgrajuje in se 
prične v organizmu kopičiti.

Bolniki s sladkorno bolezni
jo  so bili doslej vezani na 
insulin, ki ga pridobivajo iz 
živalskih organov, predvsem 
iz trebušne slinavke goveje 
živine in prašičev. Tovrstni 
insulin pa pri nekaterih 
povzroča neprijetne stranske 
pojave, še posebno alergije.

Z mikrobi pridobljen insulin 
ne povzroča alergij.

Glavna junakinja znan
stvenega podviga je bakterija 
Escherichia coli ali E. coli, 
kot jo  radi imenujejo. Ta 
mikrob se je pokazal izredno 
primernega pri najrazličnej
ših genetskih poskusih. Pet
članska raziskovalna skupina 
je E. coli „potegnila za nos44 
ter ji um etno vcepila umetna 
gena insulina, ki sta se pove
zala z njenim naravnim ge
nom. Ta sklop so potem 
prenesli v drugo E. coli, k ije  
začela namesto enega pro
izvajati dve verigi genov in
sulina Ko se je mikrob delil, 
je  ta sposobnost prešla na 
nove generacije.

Preden bo farmacija znan
stveni dosežek praktično 
uporabila, bo minilo še kaki 
dve leti.
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Morski pes — vedno zdrav, a ne zaradi dobrega apetita.

Morski pes ima zdravilo
Kri, bogata s protitelesci, varuje to  žival pred nalezljivi^1 

boleznimi — Morski požeruh ne pozna tumorjev

odpornosti morskega psa, bod° 
ugotovitve lahko prenesli v 
medicino.

T iT m n T rm r

prgišče 
misli

Brez bojazni pred neresnico 
lahko zapišemo, da so doslej 
morski psi več ljudi spravili s 
sveta, kot pa jim pomagali dlje 
živeti. Srečanja človeka z mor
skim psom sicer niso zmeraj 
nevarna, a za navadnega smrtni
ka gotovo neprijetna in strašlji
va. Zaradi prislovične požrešno
sti uživa morski pes kaj malo 
zavidljivo slavo, čeprav bi ga 
morali, tako zadnje čase menijo 
ameriški biologi, spoštovati, saj 
bo morda pomagal človeku pre
magati kopico bolezni, ki peste 
človeški rod.

Pri raziskavah teh zanimivih 
živali so znanstveniki postali 
pozorni na dejstvo, da morski

psi skoraj nikoli ne zbolijo za 
nalezljivimi boleznimi ter da jih 
odlikuje naravnost vzorno 
zdravje. Tudi rane se morskim 
psom ubijalcem zelo hitro in 
učinkovito celijo.

Po večletnih- raziskavah so 
ugotovili, da gre zasluga za to 
izredno bogatemu spektru naj
različnejših antitelesc v krvi 
morskega psa. Medtem ko v 
drugih živalih nastajajo proti- 
telesca praviloma šele takrat, ko 
v organizem vdre tujek, pa so v 
krvi morskega psa stalno v akci
ji, pripravljena, da takoj nasko
čijo neželene vdore virusov in 
bakterij v organizem.

Raziskovalce je najbolj prese
netilo odkritje, da antitelesca 
učinkovito preprečujejo na
stajanje tumorjev, se pravi raka. 
Če jim bo uspelo rešiti uganko

( M o s t  č e z )  Krko bo skoraj gotov, le ma
lo stvari je še za napraviti, kar bo do srede ok
tobra gotovo. Ali se bo odprtje slovesno vršilo 
in kedaj, ne vemo povedati. Z odprtjem novega 
mostu bo tudi stara in velika nepravilnost od
pravljena, in to je mitnica, ktera bo na Slatnik 
prestavljena.

( Ž a l ,  d a )  v očigled mlajšemu občinstvu 
naš umetnik, gospod Josip Germ, ni mogel raz
staviti prekrasnih aktov, t. j. plastično anato- 
mično natančnih posnetkov človeškega telesa v 
raznih pogibih, slikanih v slavni šoli Brožikovi; 
ti akti še le kažejo slednjega v pravej luči moj- 
sterske dovršenosti, kakor sem imel priliko pre
pričati se o tem v lastnem atelier-ju umetni
kovem v Pragi.

( O g l a s . )  Kovaški meh, srednje velikosti, 
ošpičene vrste, čisto nov in v prav dobrem sta
nu je po ugodni ceni na prodaj!

Iz DOLENJSKIH NOVIC 
1. oktobra 1898)

— In kaj potem , če im am še eno! Zdaj je m oderno dvojno  
oddajati svoje zm ogljivosti.

Brez napak in muk
Po šahovski kroni segaj0 

tudi računalniki

Medtem ko se v Bagiu na F1’ 
lipinih izteka dolgotrajni boj & 
svetovno šahovsko krono, 
v Združenih državah Amerik 
in v Sovjetski zvezi že pripr*v[ 
ljata na boj dva druga šahista, 1° 
se prav tako potegujeta za na^ 
svetovnega prvaka; to sta raft1; 
nalnika Chess 4,6 in Pionir. 
hodnje leto se namreč 
kvalifikacijski turnir, na k3*®’ 
rem se bodo pomerili računal1”’ 
ki najbolj razvitih držav sveta-

Tekmovanje šahovskih raču' 
nalnikov ni stara zadeva, čep*3'1 
je že leta 1949 ameriški nia*e' 
matik C. Shannon predlagal *z' 
delavo ..umetnega šahista44. *z' 
redno hitri razvoj računalnik 
tehnologije je omogočil, da s° 
izdelali tudi prve računalnik; 
katerih naloga je bila reševs" 
šahovske probleme in pomaga"! 
pri analizi. Programiranje šaho'\ 
skega računalnika je vražje te* 
ka stvar. Zadostuje naj podatek 
da je samo za prvih deset potfJ 
potrebno vnesti v računalih 
strahotno število različnih ^  
riantnih potez: 1 695 188 ^  
100 544 000 000 000 000. V 
število vseh potez v našem l>s111 
ni prostora.

Prvo svetovno prvenstvo J 
bilo 1974. leta v Stockholm11. 
Zmagal je sovjetski računali11; 
Kaisa. Tri leta kasneje sej®' 
Torontu ameriški umetni šah15 
Chess 4,6 maščeval za p0^  
svojega prednika in odvzel f3’ 
hovsko krono sovjetski Ka^ 
Kako bo v prihodnje, bomo * 
videli. Strokovnjaki pripisu# 
sovjetskemu računalniku ve 
, inteligence44.

Ko greš v vas, se obnašaj kot 
kmetje.

Japonski pregovor

Ne govori o svojem uspehu 
Pred človekom, ki ni uspel.

Kitajski pregovor

Ako bi nevoščljivost gorela, 
“tv ne bi bilo treba.

Sloven&i pregovor
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Zagonetka, stara milijone let
Orjaške živali iz pradavnine so še vedno izziv znanosti — Kako je mogla stotonska 
pošast prehraniti svoj gigantski organizem — Zakaj nenadno izginotje dinozavrov?

Še pred desetimi leti bi paleontologi na vprašanje, kakšne 
živali so bili dinozavri, z občutkom gotovosti odgovorili, de so 
bili dinozavri ogromni, lenobni, mrzlokrvni plazilci, ki so v 
davni preteklosti kraljevali na našem planetu in pred 65 milijoni 
let izumrli brez kakšnega očitnega razloga. Današnji paleontolo
gi pri odgovoru na enako vprašanje niso tako gotovi. Namesto 
da bi dinozavre z novimi izkopavanji in najdbami vse bolj 
poznali, postajajo za moderno znanost vse hujša uganka. Po 
nekaterih teorijah naj bi bili aktivne, toplokrvne Živah, prav 
tako pa nekateri paleontologi menijo, da niso povsem izumrli, 
ampak da so pustili potomce

Znanost je na paleontološko 
uganko naletela že leta 1882, ko

ptice.

|  je angleški zdravnik G. Mantell v 
g  Sussexu našel fosilne zobe in ne- 
|  kaj kosti nepoznane živali. Za 
|  njim so podobne okamnine na 
§  jugu Anglije našli še drugi razisko- 
|  valci in leta 1842 so začeli živali, 
g  katerih ostanke so našli, imenovati 
g  dinozavre. Naziv je skoval anatom 
S Richard Oven iz besed deinos in 
§  sauros, kar pomeni v stari grščini 
§  strašni k ušcar. Zares obširna od- 
5  kopavanja in klasificiranja izumr- 
5 . lih plazilcev pa so se začela na 
g  prelomu stoletja, ko so v Severni 
5  Ameriki odkrili velika nahajališča 
5  fosilnih ostankov, 
g  Bera je bila oblina; iz ostankov 
g  so ugotovili zunanjost živali, način 
g  Prehranjevanja, kako se je gibala, 
g  kje je živela in podobno ter na 
g  osnovi tega določili vrste in pod- 
g  vrste. Izkazalo se je, da so bili 
|  dinozavri zares kralji kopnega 
g  sveta v zemeljskem srednjem veku, 
g  v strahotno dolgem obdobju 155 

milijonov le t  Ostanke dinozavrov 
so našli na vseh koncih sveta in na 
vseh celinah.

. Po velikosti so bili hudo različ
ni: heterodontosaurus je bil nekaj

večji od današnjega purana, bron- 
tosaurus pa je meril v dolžino kar 
25 m etrov in tehtal 22 ton. Prava
pošast je bil tudi diplodocus, ki je 
z dolgim repom vred meril v dolži
no tudi preko 30 metrov. Brachio- 
saurus je bil visok celih 13 
mestrov, vrat sam pa je imel dolg 
5,5 metra.

V novejšem času so poljski pa
leontologi v puščavi Gobi našli 
pravo grobnico dinozavrov in med 
okostji ostanke še nepoznanih 
vrst Gotovo pa je najbolj senza
cionalno odkritje pripadlo Jimu 
Jensenu, ki je v kamnu Dry Mesaje 
našel dele okostja doslej najveeje 
kopenske živali. Vratno vretence, 
dolgo več kot poldrugi meter,

kaže, da gre za vrsto brachiosaura, 
le da je precej večja. Meritve in 
primerjave so raziskovalce pre
senetile. Žival je bila namreč za 
časa svojega življenja visoka več 
kot 15 metrov, tehtala pa je okoli 
sto ton. Orjaškega dinozavra se je 
prijelo ime supersaurus.

Za dinozavre majhnih velikosti 
, so paleontologi dokazali, da so se 
hranili z mesom ter da so bili zelo 
aktivni Primerjava njihovega oko

stja s praptičem in okostjem 
današnjih ptic je osupljiva. Ker so 
ptice toplokrvne živali, povrhu te
ga pa so bili zavri kot deinonychus 
in omitholestes toliko aktivne ži
vali, ko t so lahko le toplokrvne, so 
nekateri palentologi začeli za
govarjati teorijo, da gre za toplo
krvne živali.

Za manjše živali je teorija pri
kladna, odpove pa pri orjaških 
dinozavrih. Če bi bil supersaurus 
toplokvma žival, bi moral zaužiti 
vsaj toliko hrane na mesec, koli
kor tehta, kar pomeni, da bi ves 
čas samo žrl in žrl, da bi pospravil 
okoli 3 tone hrane na dan. Taki 
nalogi orjaški plazilec sploh ne bi 
bil kos, ker je imel premajhen 
gobec. Kot toplokrvna žival s 
hitrim metabolizmom bi torej 
supersaurus od lakote poginiL

Zaenkrat velja tih kompromis, 
da so bili dinozavri mrzlokrvne in 
toplokrvne živali.

Največja uganka je nenadno 
izginotje teh zanimivih živali s 
površja Zemlje. Kaj se je dogodi
lo? Zakaj so tako številne živali 
tako rekoč naenkrat izumrle?

Odgovorov je več, a najbližje 
resnici je verjetno domneva, da so 
velike živali izumde zaradi mraza. 
Ob koncu krede se je zemeljsko 
ozračje močno ohladilo. Ohladi
tev je po vse bolj razširjeni teoriji 
povzročila eksplozija super nove 
in premik zemeljske osi. Nastopile 
so hude in ostre zime, ki so jih 
lahko preživele le dovolj zaščitene 
živali. Toplokrvne sesalce sta pred 
mrazom ščitili lastna toplota in 
krzno, mrzlokrvne živali pa so 
zime prespale.

Če so bili vsi dinozavri toplo
krvne živali, je njihov pogin ra

zumljiv. Brez dlake in ogromnih S  
telesnih razmer niso zmogli pre- 3  
živeti doleg zime. Toda če so bili 3 
mrzlokrvne živali, potem ostaja 3 
uganka nerešena. Krokodili so zi- 3 
veli skupaj z dinozavri, a so pre- 5  
živeli; prav tako kače in ostali s  
plazilci, ki spadajo med mrzlo- 1  
krvne živali.

Prof. Loris Russell zatrjuje, da 3 
vsi dinozavri niso izumrli Pre- 3 
pričan je, da so njihovi neposredni 3 
potomci ptice. Svojo trditev opira = 
na številne primerjalne študije, iz 3 
katerih sledi, da je arheopteriks, 3 
praptiča, pravi dinozaver. Russell 3 
je celo predlagal, naj bi v biologiji 3 
razred ptic uvrstili med podrazre- 3  
de plazilcev. Seveda bi taka, po 3 
njegevem mnenju edina prava raz- 3 
vrstitev v naših predstavah povzro- 3 
čila precej zmede. Stare gospe bi = 
torej imele v kletkah kanarčke -  3  
dinozavre.

- M

4

primei]aviBrachiosaurus
človekom.
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Mogočni Hrast pa jo J® in  suho od
govoril: »Ostrostrelca ne 1,1 fj|* v*eti svojim  bo
jevnikom . B ela  hči je go*0 s,adko in je lepa  
kakor roža, toda ne pozna11? ^ ® ne vem , ali res 
prihaja od belega poglava« ' .vprašal bom belo  
hčer, ki je tukaj. Hetty, je j  J «  ime?« Uboga 
Hetty je odgovorila: »I®*'Lrfosi ta' Moja sestra 
je, hči Toma Hutterja.« ^ ,rj«ve Ven sm ehljaj je 
zasijal na koščenem  POg>9^,.,ji j.1** obrazu. Zaman 
je Judita dokazovala, da '“ er ni bil njen
oče, njena zvijača je bila *n ves načrt po
gubljen.

110.
Prištopile so straže in jo kot djetnico odvedle  

vstran. Potem so Ostrostrelca spet čvrsto privezali 
k drevesu in naložili okrog njega suhega dračja. 
Ze je zaprasketal ogenj in v Ostrostrelca je začela  
siliti neznosna vročina. Pljuča so se mu krčevito  
napenjala v žgočem čadu, tedaj pa je iznenada od 
nekod planila mlada Indijanka in odločno razme
tala goreče dračje. Mingi so zagnali besen krik, ki 
pa se je hitro sprevrgel v radost in zm agoslavje, 
ko so v njej prepoznali V ah-ta-vah.

111.

Zgrnili so se od vseh strani in jo obsuli z rado
vednim i vprašanji. Nastala je pravcata zmešnjava, 
v kateri se je V ah-ta-vah posrečilo, da je Hetty  
stisnila v roko nož, s katerim  naj bi prerezala vezi 
Ostrostrelcu. Toda to ni bilo potrebno. Kakor vihar 
je  planil v taborišče V elika Kača, osvobodil Nat- 
tyja in  ga oborožil z nabito puško. Medtem ko sta 
krotila Indijance z naperjenim orožjem, je Velika 
Kača spregovoril: »Mingi, ali ni svet dovolj velik  
za vse? Prostora je na njem i za Minge i za D ela- 
vare. Pustite nas, da v miru odidemo!«

VAŠA ZGODBA
AMOR JE USTRELIL...

Nedelja. Julij, čas počitnic. V meni nestrpno pričako
vanje.

Pričakoval sem dekle, ki mi je pomenilo vse na svetu. Že 
sama misel nanjo mi je vznemiijala srce, da je pričelo biti v 
hitrem, neenakomernem ritmu. Iz minute v minuto je hrepe
nenje po njej vse močneje raslo v meni. Amor je ustrelil na 
pravo mesto, o tem ni bilo nikakršnega dvoma.

Z dekletom sva se tesneje zbližala med prejšnjimi počit
nicami, čeprav jaz nisem znal nemško, ona pa slovensko ne, 
četudi je  bil njen oče iz naše vasi. Živeli so blizu Augsburga 
v Nemčiji in tam zares ni imela priložnost pogosto slišati 
slovensko besedo. In kako sva se razumela? Z gibi, z nekaj 
besedami nemščine, kolikor sem jih znal jaz, in slovenščine, 
kolikor jih je znala ona. Največ pa so povedale oči. Ljubezen 
sva si izkazovala bolj z dejanji kot z besedami. Ob slovesu 
sem se trdno odločil naučiti njenega materinega jezika. Pri
čela sva si dopisovati in moje znanje nemščine je vidno na
predovalo. Njeno zadnje pismo sem že povsem razumel.

Dan se je povzpel na poldan, potem pa začel drseti proti 
večeru. Nje ni bilo. Utrujen sem bil od vročičnega pričako
vanja. Ko je zlata večerna luč presvetiila krošnje dreves, sem 
že pomislil, da sem narobe razumel njeno pismo in da je to 
nedeljo ne bo. Vročina dneva je popustila in preko polja je 
zavel prijetno hladen vetrič. Nosnice je vonjavo dražil vonj. 
po pokošeni travi. Postajal sem vse bolj potrt. Odšel sem v 
svojo sobo in se povsem predal misli, daje  ne bo.

Iz otožnega premišljevanja me je zdramil hrup avtomobil
skega m otoija. Planil sem k oknu. „Prišla je!“ je v meni 
kriknilo srce. V hipu je izginila vsa potrtost in otožnost. 
Težko je opisati neizmerno radost, ki me je preplavila.

Kot bi trenil, sem bil pri njej. Bila je čudovito lepa, kot 
neresnično, pravljično bitje se mi je zazdela. S slastjo sem 
vpijal vase njen glas, ko je pripovedovala, da se je na poti 
zadržala in da je zaradi hudega prometa prišla tako kasno. 
Saj niti nisem poslušal besed, lovil sem le zvonko muziko 
njenega glasu. Zdelo se mi je, da je eno človeško življenje 
premalo, da bi ji lahko izpovedal, kako zelo jo ljubim.

Dekle se me je trdno oklenilo., Tudi njo sp premagala 
čustva. Pričela je jokati. Solze veselja in sreče soji drsele po 
ogorelih licih. Dolgo sva tako slonela, potopljena v trenutke 
brezčasovnosti.

„Pojdiva kam,“ je čez čas dejala.
,Pojdiva!“ sem kot odmev odvrnil.

Sedla sva v avto. Prepustila mi je šofersko mesto. Razumel 
sem to nemo dejanje. Njene oči so mi zgovorno pripovedo
vale, naj jo  odpeljem kam, kjer bova sama, resnično sama 
zase, kjer naju ne bo nihče motil, saj nikogar ne potrebujeva; 
vsa je žarela v želji, da bi se izgubila drug v drugem.

Odpeljal sem. Roka mi je samozavedno usmerila vozilo na 
poljsko pot med njive, posejane z zorečim žitom. Sredi valo
večega žitnega moija, ki je skrivnostno lepo šumelo v večerni 
sapici, sem ustavil avtomobil.

Kot mladi živalci sva se zapodila med valoveče žito in 
radostna tekala okoli. Mesečina je opljuskla najini postavi. 
Bilo mi je, kot da sva se pre-elila v neki drug svet.

Zadihana sva utonila v zlatih valovih. Sanje so postale 
resničnost. Končno sva si bila blizu, sama zase, daleč od 
vsakdanjosti.

SILY
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zlata večerna luč je presvetlila krošnje dreves
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„ŠVED“ , DVE 
STEKLENICI IN 
SLOVENŠČINA

V nedeljo so vaščani Gor
nje Težke vode ob otvoritvi 
nove ceste pripravili vrtno 
veselico, na katero je prišel 
tudi švedski državljan Alojz 
Cimermančič. „Šved” se je 
spravil na mirne goste, jih 
žalil in poniževal. Med dru
gim je napadel Jožeta Kralja 
z Gornje Težke vode. Prepir 
je skušal pomiriti Franc Ber- 
kopec iz Koroške vasi, 
Cimermančič pa ga je z dve
ma steklenicama udaril po 

lavi, tako da so morali Ber- 
opca odpeljati v novo

meško bolnišnico. Korenja- 
ški „Šved“ jo  je nato ubral 
čez dm  in stm . Kako se piše 
in od kod je, so zvedeli, ko 
so v njegovem avtu našli 
potni list. Moral bo na so
dišče, predsedniku senata pa 
najbrž ne bo treba iskati pre
vajalca v švedščino, saj Alojz 
Cimermančič slovenščino 
kar dobro obvlada. Pred
vsem žaljivke.

dežurni
poročajo

Mrhovinarstvo s tobakom in lešniki
Ko se je v vasi Gmajna pri Raki prevrnil tovornjak, so se na tovor kot hijene spravili okoličani in celo šoferji — 

Gostilničarji kot mravlje nakupovali ukradene cigarete — V ,.akcijo" družno babica, mati, oče in vnuk

V soboto, 9. septembra ponoči, je v vasi Gmajna pri Raki zaradi 
vinjenosti zapeljal s ceste in prevrnil tovornjak s prikolico Franc 
Pšeničnik iz Piršen brega pri Brežicah. T ovor cigarete „filter 57“ 
in luščeni lešniki so se delno razsuli po travniku. Noč ima svojo 
moč, zjutraj so občani Gmajne in okolice že vedeh za nesrečo in v 
trumah prihiteli )Vna pomoč“ šofeiju, ki je po svojih močeh varoval 
prevrnjeni tovor.

V začetku so ljudje bolj opa
zovali, kmalu pa so začeli po 
tleh plaho pobirati manjše kose 
tovora; pogum se je krepil in 
narasel v dobesedno ropanje 
prevrnjenega. Prošnje in opozo
rila voznika ter njegovih tovari
šev (ti so prišli zjutraj prekladat 
tovor), naj puste blago pri miru, 
niso zalegli. Malo je manjkalo, 
da niso bili šoferji celo tepeni.

Za podvig občanov Gmajne 
pri Raki in okolice je zvedela 
tudi postaja milice v Krškem, 
med preiskavo so miličniki ugo
tovili, da je bilo v ogabno ropa
nje vmešano blizu 20 ljudi.

Utemeljeno sumijo, da naj bi 
Jože Plevanč iz Gmajne 18 vzel 
1000 zavitkov cigaret in okoli 
25 kg lešnikov, Justin Oberč iz 
Gmajne 1000 zavitkov ciga
ret in okoli 30 kg lešnikov, 
njegova žena Anica 1000 zavit
kov cigaret, stara mati Francka 
500, 13-letni otrok pa 500 za
vitkov cigaret. Dalje naj bi 
Branko Pečarič iz Gmajne 8 
vzel 1500 zavitkov cigaret in 
50-kilogramsko vrečo lešnikov, 
Martin Kostelac iz Velikega 
Mraševa 1500 zavitkov cigaret, 
Vera Vizler iz Gmajne 500 za- 
v itkov, Ivan Žabkar iz vasi Rav 
no 500 zavitkov, Stanislav 
Skinder iz Gmajne 9 naj bi 
odnesel 1000 zavitkov, Milorad 
Dučanovič iz Krškega 500 za
vitkov, Jože Zupančič iz Podli-

Ee pri Raki okoli 30 kg lešni- 
ov, Alojz Vrček iz Gmajne 2 z 

mladoletnim sinom okoli 30 kg

NA JAMSKI VHOD MRE2 0 ?  -  
Novomeški jamarji so pristojne opo
zorili, da je v jamo Pihalnik pri Pod
turnu nekdo vrgel poginulo ihraL 
Gladina vode v jami je enaka gladini 
izvin, iz katerega črpajo vodo za 
vodovod. Možno je torej, da so pod
zemeljski vodotoki povezani Jamar
ji zato predlagajo, da bi na vhod ja
me Pihalnik namestili gosto meto  
in preprečili onesnaževanje. Korist
na pobuda!

OB MOTORNO ŽAGO -  4. 
oktobra zvečer je Janezu Hudoklinu 
iz Gor. S tan  vasi nekdo ukiadel 
motorno žago znamke Stihi, vredno
10.000 dinaijev. Hudoklin je žago 
za hipec ali dva pustil pred Novako
vo gostilno v Hrastju.

KURJA TRAGEDIJA -  V n o «  
na prvi oktober je pri Slakovih v 
Dečji vasi nekdo odnesel iz k umika 
18 kokodajsk. Možje postave trdijo, 
da so zmikavtom že na sledi.

MLADOLETNIK 
SE JE PONESREČIL 

OPOLNOČI
2. oktobra okoli polnoči 

se je v »Strešniku14 v Dobru- 
ški vasi ponesrečil pri delu 
17-letni Janez Lekše iz Hu- 
denj. Fanta so razporedili v 
nočno izmeno. Ok>li 24. 
ure se je zataknila jeklena 
vrv, tako da zajemalka ni 
zajemala peska. Fant je sku- 
61 okvaro odpraviti, pri 
čemer mu je vrv potegnila 
roko v škripiec. Odtrgalo mu 
je prste levice. Lekšeta so 
odpeljali v novomeško bol
nišnico, od tam pa v Ljublja
no. O čitno je, da v „Strešni- 
ku“ ne vedo, da mladoletni
ki ne smejo delati v nočnih 
izmenah. Nekdo bo moral 
na zagovor.

y n + P ~ *
VOZIL PO LEVI -  V pone

deljek, 2. oktobra zvečer, je Novo- 
meščan Stanislav Bencik vozil z 
osebnim avtom po Cesti herojev v 
Novem mestu. Pred križiščem s 
Cesto komandanta Staneta mu je 
nasproti po levi pripeljal s katrco 
Novomeičan Bogomir Spile tič. Avta 
sta trčila in Spile tiča so laže ranje
nega odpeljali v novomeško bolniš
nico. Škode je za 35.000 din.

TOVORNJAK NA TRAVNIK -
V sredo, 4. oktobra zvečer, je 
28-letni Ciril Hrovat s Prevol peljal s 
tovornjakom od 2užemberka proti

IZZA KOMBIJA 
POD AVTO

V četrtek je Josip Kabur iz 
Metlike vozil z osebnim avtom 
od Metlike proti Jurovskemu 
Brodu. Pri odcepu za Križevsko 
vas je stal ob levem robu ceste 
kombi, izza njega je stopila na 
cesto Marica Janjac iz Brloga 
pri Kamenju. Kabur nesreče ni 
mogel preprečiti. Marijo Janjac 
so huje ranjeno odpeljali v 
novomeško bolnišnico.

lešnikov, žena Otilija pa okoli 
250 zavitkov cigaret, Jožefa 
Tomažin iz Gmajne naj bi odne
sla 190 zavitkov cigaret in 5 kg 
lešnikov, Mihael Kodrič iz vasi 
Ravno pa 50 zavitkov cigaret.

Tatvin je bilo še več, vendar 
se je nekaterim mrhovinarjem 

osrečilo skriti kremplje. Šo
tno delo so si po končanem 

pretovarjanju poplačali tudi šo
ferji: utemeljeno sumijo, da so 
si cigarete ali lešnike prisvojili 
Roman Prah iz Skopic, pri kate
rem so doma našli 500 zavitkov 
cigaret, Franc Slak iz Krške vasi 
66 je imel doma 330 zavitkov 
cigaret, Slavko Šmajgelj iz 
Črnca pri Brežicah naj bi odne-

440-05
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SAM SVOJ CESTAR? -  Menda bodo za zmeraj minili časi, ko so 
cestarji ročno skrbeli za ceste. Po Mirenski dolini od časa do časa 
spustijo greder, ki odtehta mnogo rok. Žal ostane za njim takšenle 
„Kamnolom”. Menda ne mislijo pri sevniškem delovodstvu novo
meškega Cestnega podjetja, da bodo take skale pobirali vozniki? 
Slalom med njimi, žal, ni mogoč. (Foto: Železnik)

sel 1250 zavitkov cigaret. Zden
ko Podvinski iz Blatnega 6 je 
imel doma 500 zavitkov cigaret, 
Ivan Soteljšek iz Blatnega 45 pa 
13 kg lešnikov.

Nekateri občani Gmajne pri 
Raki se dobro spoznajo tudi na 
trgovino. Kaže, da je Jože Ple
vanč začel odkupovati cigarete 
in lešnike od sosedov takoj po 
končani ,,akciji“ . Odkupil naj 
bi 4000 zavitkov cigaret in oko
li 30 kg lešnikov, za karton 
cigaret (500 zavitkov) da je 
plačeval od 2000 do 2500 di
narjev.

Odkupljene cigarete naj bi 
Jože Plevanč v naslednjih dneh 
preprodal po nekoliko višji ceni 
nekaterim gostilničarjem in 
drugim. Take Zofiji Majzelj iz 
Šentjerneja, Jožetu Gorišku iz 
Dolnje Brezovice pri Šentjerne
ju, upokojenki Alojziji Furar iz 
Dolnje Brezovice, Antoniji 
Luzar iz Dolnje Stare vasi pri 
Šentjerneju, Jožetu Mraku iz 
Sel pri Ratežu in Jožetu Packu 
iz Drnovega. Cigarete da je pre- 
tapljal v denar tudi Justin 
Oberč, dva kartona Plevanču, 
za štiri kartone pa Oberč trdi, 
da jih je prodal svojemu bratu 
iz Stopič pri Novem mestu.

Postaji milice Krško je večin- 
o ukradenih cigaret in lešnikov 
uspelo zaseči. Po grobi oceni je 
vrednost zaseženega več kot 
100.000 dinarjev.

Osumljenci bodo prijavljeni 
okrožnemu javnemu tožilstvu 
Novo mesto zaradi kaznivih de
janj velike tatvine, gostilničarji 
pa zaradi kaznivih dejanj prikri
vanja.

PO DOLENJSKI 
DE2ELI

•  V neko zasebno kegljišče na 
Dolenjskem je pred dnevi vlomil 
nepridiprav. Po brajdi je splezal 
do odprtega okna, se splazil v to
čilnico, odprl predal pod pultom 
in iz ročne blagajne vzel za 400 
din drobiža ter nekaj cigaret. 
Zgodba do tu je skorajda dolgo
časna, presenečenje se je skriva
lo za vrati hladilnika. Ko so ga 
tatinski prsti odprli, so našli ha 
zaledenelih policah ob polnih 
steklenicah tudi 80 zahodno- 
nemških mark. Vse kaže, da je 
nameraval lastnik vrednost tuje 
valute z zamrznitvijo ohraniti na 
dosedanji ravni. Dinarjev v hla
dilniku ni bilo.

•  Pred dnevi je možak iz 
Regerče vasi gnal kravo na se
jem. Ko sta zložno stopala skozi 
Žabjo vas, je vaške idile navajeni 
živali nasproti pripeljal osebni 
avto, za nameček pa še avtobus. 
Krava je dvignila rep in se v 
grozo lastnika v rahlem drncu 
odpravila proti Pogancem. Mo
žak je preiskal vesoljne Pogance 
in okolico, vendar krave ni našel. 
Vsi so že mislili, da seje sivka za 
večno poslovila, ko se je po treh 
dneh potepanja sama oglasila pri 
domačih jaslih.

•  Graditelju Pod Trško goro 
v Novem mestu so še neznani 
dolgoprstneži odnesli bojler, 
straniščni školjki, umivalnika, 
kopalno kad ter več železnih in 
svinčenih cevi Je treba tatove 
iskati med novopečenimi gra
ditelji?

Malo nagnjeni h krivolovu?
Nit se je začela odvijati s srno, ki naj bi jo 22. septembra na črno ustrelil Ivan 2veglič -  

Neprijavljeni puški — Delo za javno tožilstvo

Postaja milice Krško je zvedela, da je v petek, 22. septembra, 
traj na Bohorju krivolovec ustrelil srno in jo odnesel iz lovišča, 
temelju obvestil so miličniki dan kasneje začeli zbirati podatke 

o verjetnem storilcu. Sled je pripeljala do družine Maksa Zvegliča

zjutraj 
Na ten

Dvoru. V ovinku pri Kleku je tovor
njak začelo zanašati, zapeljal je s 
ceste in se prevrnil na travnik. 
Ranjena sta bila sopotnika Alojz in 
Ivan Radin s PrevoL Prvo pomoč so 

na nudili v novomeški bolnišnici, 
ode je za 20.000 dinaijev.

V TOVORNJAK -  Vinko Breč
ko iz Sebenja pri Radov^ici je v 
ponedeljek, 2. oktobra zjutraj, vozil 
z osebnim avtom proti Zagrebu. Pri 
Biču gaje začelo zanašati, zdrknil je 
v levo in trčil v tovornjak, ki ga je 
pripeljal nasproti Jože Bogovič iz 
Gor. Pijavikega pri Krškem. Brečka 
so odpeljali na zdravljenje v novo
meško bolnišnica Škodi
55.000 din.

je za

MOTORIST BREZ DOVOLJE
NJA -  Alojz Gorenc iz Hrušice je v 
torek, 3. oktobra popoldne, vozil z 
avtobusom od Mokronoga proti 
Trebelnemu. V Gor. Mokronogu mu 
je v nepreglednem ovinku pripeljal 
nasproti po sredini ceste 20-letni 
motorist Janez Jakič iz Male Strmi- 
ce pri Šmaijeti, trčil v levi del 
avtobusa in padel po tleh. Prvo 
pomoč so Jakiču nudili v novo
meški bolnišnici Janez Jakič nima 
vozniškega dovoljenja, potekla pa je 
tudi veljavnost registracije motorja.

iz Stranja 34 na Bohorju.
Ko so miličniki članom dru

žine Žveglič 23. septembra 
omenjali krivolov, se je začelo 
razburjanje. Izmenjane so bile 
besede o poštenosti, o tem, da 
o kakšnem krivolovu ne more 
biti govora itd. Ugotovili so 
tudi žalitve miličnikov, modra 
uniforma pri Žvegličevih ni po
sebno v čislih.

Miličniki so bili vztrajni žalit
vam navkljub. V gozdu 50 met
rov od hiše so našli zelo dobro 
skrita 2 para rogov srnjaka. 
Najdeni rogovi so precej „razbi- 
strili odnose."

Utemeljeno sumijo, da je 
smo, s katero se je začela ta 
zgodba, 22. septembra zjutraj 
ustrelil Ivan Žveglič (35 let), ki 
sicer dela in stanuje v Kamniku, 
domov pa hodi na občasne po
čitnice. Srno da je ustrelil z 
očetovo neprijavljeno puško. 
Prav tako utemeljeno sumijo, 
da mu je pri odiranju in sprav
ljanju mesa v skrinjo pomagala 
mati Matilda, mladoletni brat 
Zdenko pa naj bi z mopedom 
odpeljal odrto kožo 2 km daleč 
v gozd. Na Bohorju naj bi Ivan 
Žveglič lansko jesen ustrelil še

ČEZ STRNJENO 
ČRTO V SMRT

V ponedeljek, 2. oktobra 
okoli poldneva, je 46-letni Stje- 
pan Bagarič, zdomec iz Zagre
ba, vozil z osebnim avtomobi
lom zahodnonemške registracije 
proti Ljubljani. Pri Selih je na 
strnjeni črti začel prehitevati 
neki osebni avto. Ko je bil 
Bagarič na levi, je nasproti pri
peljal s tovornjakom Feliks Po
ličnik iz Godiča pri Kamniku.
V silovitem čelnem trčenju sta 
bila pri priči mrtva voznik 
Bagarič in njegov sopotnik, 
46-letni Jožo Bagarič iz Brušni- 
ka pri Duvnem. Tovornjak je 
zapeljal čez rob ceste in se 
prevrnil na vzporedno maka
damsko cesto.

enega srnjaka in eno smo, en 
par rogov pa da si je privoščil 
tudi oče Maks.

Družina Žveglič je ljubitelj 
divjih živali. Doma v ogradi 
imajo udomačeno enoletno 
smo in enoletnega srnjaka. Za 
smo je ugotovljeno, da so jo 
kot mladiča uplenili brez ved
nosti lovcev, srnjaka pa so kupi
li za 400 din od lovske družine

Ob koncu 
tedna še dve 
žrtvi prometa

JL Kravcar umrl med prevo
zom v bolnišnico — I. Ko- 
stenabo stisnilo do smrti

V soboto je  za posledicami 
vožnje po levi strani ceste umrl 
4 0 -le tn i Jože Kravcar iz Nove
ga mesta. Kravcar je okoli 18. 
ure peljal s fiatom 850 proti 
Ratežu. V desni nepregledni 
ovinek na Veliki Cikavi je  za
peljal precej hitro in po levi. V 
tistem trenutku je pripeljala na
sproti s fatom 126 Ana Blažič z 
Velikega Slatnika. Umikala se 
je, vendar sta avtomobila kljub 
temu trčila. Jože Kravcar, ki je 
bil hudo ranjen, je umrl med 
prevozom v bolnišnico. Blažiče- 
va je bila laže ranjena.

v  petek zjutraj je peljal 
4 6 -le tn i Ivan Kostenabo iz 
Kopra na tovornjaku s priklop
nikom proti Semiču 25 ton 
asfaltne mase. Nekemu osebne
mu avtomobilu se je v vasi Mali
ne umaknil na rob ceste, pod
porni zid pa je pod težo tovor
njaka in asfalta popustil, tovor
njak je zgrmel pod cesto in ob
stal s kolesi navzgor. Med pre-

Zabukovje. Družina Žveglič je 
tudi ljubitelj orožja. Pred dve
ma letoma so miličniki sinu 
Rudiju odvzeli neprijavljeno 
lovsko puško, za kar je že odgo
varjal.

Javnemu tožilstvu so ovadeni 
člani družine Žveglič, ki naj bi 
bili udeleženi pri krivolovu ter 
pomoči in prikrivanju krivo
lova. Nekaj besed pa bo treba 
izreči tudi o žalitvi miličnikov.

POD KOLESA 
MATI IN HČI

V ponedeljek, 2. oktobra 
zjutraj, sta 27-letna Ida Cesar in 
njena 6-letna hčerkica Tanja iz 
Novega mesta nameravali čez 
prehod za pešce na Ljubljanski 
cesti. Tanja se je držala mame, 
ko ju je zadel Miran Pleskovič 
iz Dol. Kamene, ki se je pri
peljal na kolesu z motorjem. 
Mati in hči sta bili laže ranjeni, 
prvo pomoč so jima nudili v 
novomeški bolnišnici.

MERCEDES ODDRVEL 
PROTI LJUBLJANI

Italijan Giuseppe Luce je v 
ponedeljek, 2. oktobra, okoli 
poldneva vozil z osebnim avto
mobilom proti Zagrebu, ko mu 
je pri Biču pripeljal nasproti 
mercedes z nemško registracijo. 
Italijan je zapeljal s ceste in se 
prevrnil pod nasip, mercedes pa 
je oddrvel proti Ljubljani. Itali
janova sopotnica je bila laže 
ranjena. Voznika mercedesa še 
iščejo. Škode je za 30.000 din.

PADEL Z BALKONA
Alojz Tomc iz Šipka pri Dra-

Etušu je 4. oktobra padel z 
lenega balkona čez meter vi

soko ograjo 3 metre globoko in 
se hudo poškodoval po glavi. 
Odpeljali so ga v novomeško 
bolnišnico, kjer pa mu niso 
mogli pomagati. V četrtek je 
umrl. Tomc je že pred dvema 
letoma padel z istega balkona.

MLADENIČ BREZ 
IZPITA

V sredo, 4. oktobra popol
dne, se je 16-letni Miran Vid
mar peljal z motornim kolesom 
od Škijanč proti Novemu me
stu. V Šmihelu je  opazil na 
sredi ceste 7 l-letnega Karla Sta- 
nišo iz Šmihela. Mož je prečkal 
cesto. Vidmar je na mokri cesti 
močno zavrl, pri tem ga je 
zaneslo, padel je po tleh. Z 
zadnjim aelom motorja je zbil 
Stanišo, ki so ga morali odpelja
ti v novomeško bolnišnico. Mi
ranu Vidmarju, ki nima vozni
škega dovoljenja, ni bilo nič.

vračanjem je Kostenabo vrglo iz 
kabine, streha ga je stisnila do 
smrti.

BREZPLAČNO TUŠIRANJE -  Ni malo delov cestišč, kjer 
se po večjem deževju -  moče pa je  zadnje čase raje preveč 
kot premalo — naredi majhno umetno jezero. V Novem me
stu je takšen predel ceste pred šmihelsko osnovno šolo. Na 
posnetku se lepo vidi, kaj čaka voznika, če ne zapelje dovolj 
počasi preko jezerca. Ni videti, kako „prijetno’ pa se godi 
pešcem na pločniku. (Foto: M  Markelj)
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ČETRTKOV INTERVJU
j Ko bi vsi toliko delali I

„Na sindikalnem kongresu je potrebno spregovoriti 
zlasti o položaju tekstilne delavke," meni Lojzka

Potrč

■ ►

O položaju ženske v zdru
ženem delu imamo navado 
spregovoriti le pred 8. mar
cem, letos pa so se teh vpra
šanj lotili tudi kot priprave 
na oba sindikalna kongresa, 
hkrati pa ob 35-letnici I. 
kongresa Slovenske proti
fašistične zveze. Ob nedavni 
tovrstni javni tribuni v novo
meškem Labodu je bilo iz 
besed Lojze Potrč razbrati, 
da je zaskrbljujoč zlasti po
ložaj tekstilne delavke. 
Takole je rekla med drugim 
v uvodnem referatu:

„V naši tovarni je med 
1900 zaposlenimi nad tri 
Četrtine žensk. V tako izra
zito ženskem kolektivu pa je 
na sedmih vodilnih mestih le 
ena direktorica, niti ene pa 
nimamo za vodjo proizvod
nje. Na 19 vodstvenih delov
nih mestih so samo 4 žen
ske. Smo torej izrazito žen
ski kolektiv z moškim vod
stvom. Vodilno mesto zahte
va nadpoprečno angažira
nost na vseh področjih, tega 
pa si ženske ne upajo prevze-

Lojzka Potrč: ,JPri nas so 
norme nad evropskim po
prečjem in glede tega od 
delavk res ne moremo zahte
vati še več . .
«  A / iO V !  i  j .i ti, ker so pod stalhim priti
skom družinskih dolžnosti 

''in obremenitev. Povsem dru
gačna pa je slika v samo
upravnih organih, delegaci
jah' in. družbenopolitičnih 
organizacijah. Mnogo delega
cij in samoupravnih organov 
je sestavljenih samo iz tova
rišic. Naše žene se kljub tež
kim delovnim in življenjskim 
Pogojem ne ogibajo samo
upravnih funkcij.“

-  Vsa slovenska tekstilna 
industrija je v težkem polo
žaju, fker pa so med zaposle
nim i pretežno ženske, je nji
hov položaj še posebno

ogrožen. Kakšne so glede 
tega razmere pri vas?

„Tovarne imamo v 
sedmih občinah, v lahki 
konfekciji, pri izdelavi srajc, 
pa so v proizvodnem proce
su pri strojih izključno žen
ske. Torej: na normiranih 
delovnih mestih samo tovari
šice. Norme so nad evrop
skim poprečjem, tehnologija 
se pogosto spreminja, tako 
je delavka ves čas pod stal
nim psihičnim pritiskom. 
Veliko delavk zavzame me
sto pri stroju pred uradnim 
delavnikom, nekatere pa čas 
med malico izkoristijo za 
delo, da bi dosegle normo. 
Ugotovljeno je tudi, da je 
zdravstveno stanje naših de
lavk slabo. Med 60 vzorčno 
pregledanimi je bilo nad tri 
četrtine slabokrvnih, več jih 
je im elo nakazana poklicna 
obolenja ožilja, okvaro 
hrbtenice in živčevja. Med 
305 delavkami, ki so jim 
sistematično pregledali zo
bovje, pa ni bilo niti ene z 
neoporečnimi zobmi. Tudi 
podatek o upokojitvah veli
ko pove: od leta 1970 od 
1978 se je upokojilo 131 
delavcev in delavk, toda med 
njimi je bilo invalidsko 
upokojenih 54 delavk, sta
rostno 62 in le 15 delavcev s 
polno pokojninsko dobo.“

-  Kaj nameravate ukreni
ti, da bi življenjske in delov
ne pogoje vaših delavk iz
boljšali?

„Resno razmišljamo o 
tem, da bi prešli na eno
izmensko delo. Potem bi 
žene laže uredile varstvo 
otrok, laže se bodo vključe
vale v delegatski sistem in 
družine b odo bolj sproščeno 
zaživele. Zena se bo laže 
posvetila tudi sebi in lastni 
izobrazbi. V naši tovarni kar 
dobro krojimo politiko v ko
rist zaposlene žene, žal pa 
smo nemočni pri porabi in 
delitvi naših sredstev pri in
teresnih skupnostih. Ne
zadovoljni smo z gospodaije- 
njem in porabo, ko t z uslu
gami, ki nam jih nudi zdrav
stvo, stanovanjska skupnost, 
izobraževanje, kultura in 
otroško varstvo. “

R. BACER

, —- razprava o metodah de- 
°vanja sindikata v tozdih in de-

— organizacijah. Ob lepi 
j^eležbi in tehtni razpravi, v 
atero so posegali tudi delegati 

oba kongresa, je prišlo na 
P®JTšje več zanimivih pobud.

fo obširnem prikazu organizira- 
^°sti in metod dela sindikata v okvi- 
u Novoteksa, kjer je šteti sindikal- 
°. organizacijo za eno najbolj delav- 
. v občini, je stekla razprava. Pre- 

?eJ so se zadržali pri obveščanju, s 
r^erim  doslej ni zadovoljen noben 
°lektiv, čeravno ga marsikje, pa 
Udi v Novoteksu nenehno izboljšu- 

^j° in iščejo nove oblike.
Med slabe točke sindikalnega dela 
delovnih organizacijah nasploh 

0<li kadrovska zasedba (n sposob- 
(i° st za politično delovanje, ker je 

yeda, š katero se nihče ni bavil. 
r*av kadrovanje v sindikalna vodstva
0 potrebno v prihodnje zastaviti 
fugače, nikakor pa ne več na osno-
1 dosedanje prakse: najprej zagoto

v i  najbolj sposobne za samouprav-
® organe, partijo in delegacije, karPa. ostane, je dobro za sindikat. Po- 

‘ dice se kažejo v delu in vplivu, ki 
irna sindikalna organizacija v ko- 

<*tivu.
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DANES BODO ŽE PRESPALI -  Verjetno bi na novi dijaški internat še čakali in bi se gradnja vlekla, 
če ga ne bi potrebovali za objekt hotelskega tipa, v katerem bodo spali delegati za jutrišnjo stalno 
konferenco mest. Dva stolpiča s 480 posteljami za  dijake pa sta v Šmihelu gotova in to  je velik 
napredek. (Foto: R. Bačer)

Ne pomaga, če zatiskamo oči
Živahna razprava o Romih v skupščinskih klopeh naj bi bila začetek nove, 

družbene akcije — Celovit program urejanja romskih zadev je sprejet
širše

„Nima smisla zatiskati oči pred romsko problematiko, ker je 
vsak dan bolj vidna in se pojavlja v vedno hujši obliki. Prej ko 
začnemo reševati, manj bo nakopičenih težav.“  To so besede dele
gatov zbora združenega dela novomeške občinske skupščine, ki so 
se v razpravi tako razvneli, kot že dolgo ne.

potem pa splahni. Skupščina 
socialnega varstva bo ob obilici 
nalog iz sprejetega programa 
določila prednost glede na raz
položljiva sredstva, na pogovor 
pa bodo povabili tudi predstav
nike Romov.

Izkušnje, ki jih imajo z reso
cializacijo Romov v krajevni 
skupnosti Otočec in v Šmihelu

Kar ostane -  v sindikat
^ č  pozornosti kadrovanju za sindikalne funkcije, je 

napotek s predkongresne razprave v tovarni Novoteks

^  oktobra je bila v tovarni v  razpravi so e dotaknili tudi izo-
N0voteks predkongresna sindi- braževanja delavcev, s katerim sindi- 

r  - - kat trenutno tudi ni povsem zado
voljen pa tudi kadrovske politike, ki 
postaja pereča domala v vseh delov
nih organizacijah v občini.

BISTVEN NAPREDEK
Po podatkih občinske izobra

ževalne skupnosti so letos v 
malo šolo s 120-umim pro
gramom na območju novo
meške občine zajeti vsi predšol
ski otroci, stari šest let. Novo 
šolsko leto v zdajšnji sezoni so 
na 15 osnovnih šolah začeli v 
228 oddelkih, kjer je 7.500 
otrok. Na šolah je 32 oddelkov 
podaljšanega bivanja, v katerih 
je zajetih 890 učencev. Največji 
napredek pa je bil v šolstvu 
dosežen s tem, ko je bila na 
petih osemletkah uvedena celo
dnevna šola v 41 oddelkih za 
1117 učencev. Tako je v obe 
obliki intenzivnejšega vzgojno- 
-izobraževalnega dela vključe
nih čez 23 odstotkov osnovno
šolskih otrok. Izobraževalna 
skupnost štipendira tudi 120 
kandidatov za pedagoški poklic.

Razmere nomadsko živečih 
Romov v novomeški občini so 
grd madež. Zlasti Žabjek in 
romsko naselje v Žužemberku 
predstavljata najslabše življenj
ske pogoje za ljudi v vsej repub
liki. Brskanje po smeteh in od
padkih v Žabjeku je namreč 
prežeča nevarnost za vse mesto, 
kajti Romi, ki to počnejo, so 
vsak dan med meščani. Po drugi 
strani pa so nevarni še zato, ker 
imajo precej nedovoljenega 
orožja in se jih ljudje bojijo.

Urediti predvsem osnovne 
življenjske pogoje za Rome: 
luč, vodo in človeka dostojno 
bivališče, obenem pa poskrbeti 
za šolanje otrok, primerno za
poslovanje — to je temelj vsega 
načrta za novo akcijo pri ure
ditvi tega vprašanja. Pravzaprav 
traja akcija že nekaj let, samo 
da se vanjo včasih zaženemo,

Samo delo in 
postelja premalo

Gradbinci pred 9. kongre
som Zveze Sindikatov Slo

venije
Dasiravno se razprave kongresnih 

dokumentov o življenjskih in delov
nih pogojih delavcev, zaposlenih v 
gradbeništvu, ni udeležilo veliko 
vabljenih, je uspela v celoti V 
dobrih treh urah so namreč prisotni 
opozorili na vrsto težav, ki v hitrem 
gradbeniškem življenju prevečkrat 
ostajajo neopazne, so pa zato posle
dice , ki jih povzročijo, lahko zek) 
hude.

Na javni razpravi, ki je bila konec 
minulega tedna v prostorih novo
meškega SGP Pionir, so ničkoliko- 
krat opozorili, da posvečajo delav
cem iz drugih republik premalo po
zornosti. Od 3700 zaposlenih je 
namreč kar okoli 65 odstotkov ta
kih, ki jih na podjetje oziroma Do
lenjsko malo veže. Navzlic temu so 
prisotni menili, da so že daleč časi, 
ko so b i l i ,tujci1, zadovoljni samo z 
delom in posteljo. Danes niso več, 
zato ni čudno, da pri tej organizaciji 
vsak dan ne dela 19,4 odstotka za
poslenih. To pomeni, da je skoraj 
ena tozd (750 ljudi) vsak dan na 
bolniški.

Zbrani so menili, da bi. to in dru
ge težave omilili tisti hip, ko bi za
celi uresničevati lepo zastavljen in 
sprejet sporazum o življenjskih in 
delovnih pogojih. Zadnji čas je že, 
da začnejo odgovorni razmišljati, 
kako delavce iz drugih republik, ki 
se pri nas počutijo preveč zapostav
ljene, pridobiti, da bodo čutili s 
podjetjem vsaj tako, kot ,domač' 
delavec. Iz pogovorov je bilo čutiti, 
da se vsi že dolgo časa zavedajo te 
problematike, da pa je le malokdo 
želel problem, ob pomoči odgovor
nih seveda, reševati.

Prav tako.so prisotni menili, da bi 
morale gradbene delovne organizaci
je dobiti več dolgoročnih kreditov 
za urejanje težav, vendar pod ugod
nejšimi pogoji, podprli so lastno' 
udeležbo pri razreševanju stanovanj
skih težav, zavzeli so sc za dolgoroč
no načrtovanje sosesk, za vplivanje 
delavcev pri načrtovanju in opozori
li še na vrsto težav in na naloge, ki 
jih bo moral opraviti sindikat vgrad- 

' beništvu.
J. P.

pa v Črmošnjicah, dokazujejo, 
da je možno Rome pripraviti do 
stalne zaposlitve in civilizira
nega življenja. Potrebno pa se je 
dela lotiti zavzeto, v najširšem 
krogu in s pravilnimi metodami.

Uspehov ne moremo pričakova
ti v enem ali dveh letih. V Mur
ski Soboti, kjer 30 let načrtno 
rešujejo romsko problematiko, 
pa so že tako daleč, da so zapo
sleni Romi letos zbrali 110.000 
din krajevnega samoprispevka 
za gradnjo ceste. Opazen uspeh!

Sodelovanju ime,Iskra’
Šentjernej: V okviru priprav na 9. kongres ZSS pripravili 

razpravo o delu v krajevni skupnosti

Zelo lep primer dobrega in 
posnemanja vrednega sodelova
nja med krajevno skupnostjo in 
temeljno organizacijo združene 
ga dela lahko ponudita krajevna 
skupnost Šentjernej in tam
kajšnja Iskra. Ta trditev se je  iz
luščila iz razprave o delovanju 
sindikata v krajevni skupnosti, 
ki jo  je v okviru priprav na 9. 
kongres Zveze sindikatov Slove
nije pripravila konferenca 
osnovnih organizacij sindikata 
Iskre, tozd Uporovni elementi.

Na žalost se je razpra
ve udeležilo malo vabljenih in po
doba jc bila, da so jo organizirali 
zgolj zato, da bodo nekje zabeležili, 
da so bili v okviru predkongresnih 
dejavnosti delavni tudi v Šentjerne
ju, oziroma novomeški občini. 
Navzlic pičli udeležbi je sindikalno 
srečanje postreglo z zanimivimi po
datki, ki so dokazali, da je delo sin
dikata v krajevni skupnosti še kako 
pomembno.

V krajevni skupnosti Šentjernej je 
zaposlenih 1150 delavcev in delavk, 
od tega več kot 700 v Iskri in IM V. 
Bržkone tudi zaradi tega skupnost 
in delovna organizacija pri sodelova
nju nimata težav. Sentjernejci so 
menili, da je pri delu še precej po
manjkljivosti, predvsem v delovanju 
delegatskega sistema, daje  sodelova
nje premalo načrtovano, in ko bodo 
poslej akcije organizirane, bodo pri 
njih na tem področju naredili lep 
korak naprej.

Veliko besed so namenili sindikal
nemu delu v trgovini. Dasiravno so 
si prizadevali, da bi v njihovi krajev
ni skupnosti zaživelo, je še vedno 
več kot 90 delavcev v trgovini sindi
kalno neorganiziranih in eden izmed 
zaključkov razprave zahteva od 
trgovcev poslej več političnega delo
vanja. Govorili so tudi o po
membnosti in potrebnosti potrošni
ških svetov, ki v občini še niso za
živeli, delavcih, ki so zaposleni v 
tozdih izven krajevne skupnosti in 
ob koncu poudarili, da so kongresni 
dokumenti dobro zastavljeni, kar 
obeta živahnejše delo sindikatov.

J. P.

3 dni drugače
Od 12. do 15. oktobra je 
Novo mesto gostitelj — 
tega se zavedajmo vsi 

krajani
Danes, jutri in pojutrišnjem 

bodo meščani najbrž sploh doje
li, za kako veliko in pomembno 
prireditev gre v Novem mestu, 
ko se bodo sešli delegati vseh 
jugoslovanskih mest na svoji 
skupščini, ki je vsaka štiri leta. 
Se nikdar ni bila skupščina v 
tako majhnem kraju kot je Novo 
mesto.

V Novem mestu je za goste 
pripravljenih 626 hotelskih po
stelj, še enkrat toliko pa na 
Otočcu, v obojih Toplicah, v 
Trebnjem, Metliki, Črnomlju in 
Semiču. Vsega skupaj je rezervi
ranih 1274 postelj, med temi so 
tudi boljše zasebne turistične 
sobe.

Razen najvidnejših predstavni
kov iz federacije in predstavni
kov vseh republik in pokrajin, 
bodo konferenci prisostvovale še 
delegacije iz Italije, Avstrije, 
Francije in Poljske, morda pa še 
katera tuja. V Novem mestu bo 
zbranih 262 predsednikov ob
činskih skupščin, 99 predsedni
kov izvršnih svetov občinskih 
skupščin in tako naprej.

Da nas pred takimi obiski ne 
bo sram, so te dni cele dneve in 
noči delali vrtnarji, ponekod 
zidarji in nekateri organizatorji. 
Urejenih bo več posebnih parki
rišč za goste, ki bodo imeli na 
avtomobilih posebne nalepke. 
Ta parkirišča bodo čuvana.

V pritličnih prostorih nove 
Ljubljanske banke bo sprejemna 
pisarna za goste, kjer bo urado
valo 9 hostes -  deklet, ki bodo v 
Novoteksovih uniformah dajale 
informacije in gradivo. Za stran
ke bo tri dni nova banka urado
vala le v nujnih primerih, sicer 
pa prosijo občane za razumeva
nje, naj se glede bančnih poslov 
obračajo na ostali dve bančni 
ekspozituri v mestu, kjer bo v 
četrtek in petek uvedeno non- 
stop posip vanje, v soboto pa do 
11. ure dopoldne.

Promet bo v teh" dneh v mestu 
še veliko gostejši, na vseh križi
ščih ga bodo usmerjali miličniki. 
Če domačini ne bodo upoštevali 
nasveta, naj te dni ne rinejo 
(razen: v nujnih primerih) v me
sto z avtomobili, jih bodo morali 
pač miličniki izločati iz prome
ta.

„PONTE ROSSO“ 
BO DOMA

Medtem ko bo tržnica v No
vem mestu v petek, 13. oktobra, 
poslovala kot običajno, pa bo 
kramarjem s konfekcijo in ki
čem pod kostanji ta dan vstop 
trepovedan. Razen sadja in zele
njave bodo smeli na tržnico le 
suhorobarji in lončarji, kar je tu
di za goste zanimivo, kupci pa 
najbrž ne bodo tako hudo pri
krajšani, če enkrat kramarije ne 
bo moč kupiti. Za ta ukrep so se 
o dločili v organizacijskem odbo
ru za pripravo konference jugo
slovanskih mest.

PRVIČ 
MED DELAVCI

Ko so pred nedavnim v novo
meškem Labodu na predkon
gresno sindikalno razpravo o po
ložaju žene v združenem delu 
povabili tudi udeleženke zgodo
vinskega I. kongresa AFŽ v 
Dobrniču pred 35 leti, so bile 
gostje veselo presenečene. Prvič 
se je zgodilo, da jih je kak 
kolektiv povabil' medse, jim 
nudil priložnost, da se pobliže 
spoznajo s problematiko da
našnje zaposlene žene. V Labo
du so bile gostje tudi sicer delež
ne lepe pozornosti, za kar so 
kolektivu iskreno hvaležne.

Novomeška kronika

SESTANEK
PREDSEDNIKOV

Občinska konferenca ZSMS Novo 
mesto je konec minulega tedna pri
pravila sestanek predsednikov komi
sij in centrov pri OK ZSMS. Na 
srečanju so dokončno ustanovili 
organe predsedstva ter pregledali, 
kako uresničujejo akcijski program 
kon fercnce. Dogovorih so se za ne
kaj posebnih nalog in sklenili, da 
bodo za vodstveni kader mladinske 
organizacije pripravili nekaj izobra
ževalnih seminarjev.

V. RATAJ

PRECEJ NARAŠČAJA -  v zad
njem tednu so v novomeški porod
nišnici rodile: Bojana Kmet iz Kri
stanove 28 -  Jureta: Marija Florjan
čič iz Lebanove 30 -  deklico; Stan
ja Zagrljača z Ragovske 10 -  Sane- 
lo: Fatima Džananovič iz Segove 8 
-  Jasmino; Anka Ašič iz Ulice Maj
de Sile 22 — Matejo; Mara Dragišič 
iz Kandijske 7 — Gorana; Lidija Jon
ke iz Ulice Majde Sile 8 -  Ivano in 
Nevenka Granda z Mestnih njiv 11

Vido.
SEZONA SVEČ IN KRIZAN

TEM -  Novomeška tržnica je bila v 
ponedeljek znanilka priprav na dan 
mrtvih. Stojnica s svečami je bila 
dobro obiskana, prav tako so med 
rezanim cvetjem najbolj šle v denar 
krizanteme. Sicer pa je bilo dobiti 
vsega, cene pa so bde naslednje: so
lata 12 do 20 din kilogram, banane 
12,70 din, grozdje 16,80 do 20 din, 
breskve 25,50 din, slive 12,50 do 14 
din, hruške 20 do 23 din, paprika 
10 do 12 din, paradižnik 12 do 15 
din, karfijola 20.60 din.

PO TREH LETIH NOVA PODO
BA -  Odkar jc bila nova športna 
dvorana odprta, je bil prostor okrog

nje neurejen za pešce in za parkira
nje. Priprave na stalno konferenco 
jugoslovanskih mest so tudi v tem 
pogledu prinesle izboljšanje: česar 
prej nismo uredili, je bilo zdaj nare
jeno v desetih dneh.

/
Ena gospa je rekla, da so na 

zadnji seji zbora združenega de
la novomeške občinske skupšči
ne posamezniki še vedno naslav
ljali prisotne z odborniki, čerav
no je delegatski sistem že v dru
gi mandatni d o b i . . .  Moč na
vade ali globlji vzrok?
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zagrebški velesejem

70 let v službi 
mednarodnega 
gospodarstva

MEDNARODNE PRIREDITVE V LETU 1979
2 8. MEDNARODNI TEDEN USNJA, OBUTVE IN OBLAČIL febraan^

SPECIALIZIRANI SPOMLADANSKI MEDNARODNI SEJMI ZAGREBŠKEGA VELE
SEJMA

27. MEDNARODNI SEJEM ROBE ZA Sl ROKO POTROŠNJO 
19. MEDNARODNI SEJEM PREHRAMBNE INDUSTRIJE

20. -  27. 
aprila

7. MEDNARODNI SEJEM LESNE INDUSTRIJE
6. MEDNARODNI SEJEM TEKSTILNE INDUSTRIJE

7. MEDNARODNI SEJEM PROMETA, ZVEZ IN INTEGRALNEGA TRANSPORTA 
21. MEDNARODNI SEJEM OBRTI IN MALE INDUSTRIJE

8. MEDNARODNA RAZSTAVA AVIONOV IN OPREME 
ZA LETALIŠČA

MODERNPAK -  8. MEDNARODNI SEJEM PAKIRANJA 
SPORTEX -  7. MEDNARODNI SEJEM OPREME ZA ŠPORT 

J UREMA -  20. JUBILEJNA MEDNARODNA RAZSTAVA

MERILNE IN REGULACIJSKE TEHNIKE IN AVTOMATIKE

AUTOSERVEX -  MEDNARODNA KOMERCIALNA RAZSTAVA OPREME ZA 
SERVISIRANJE IN TESTIRANJE
FERIAL —
DNEVI TURIZMA

-  SALON DOPUSTOV
-  SALON PREHRANE -  SALON KAMP OPREME 2 0. -  27. 

aprila-  SALON HOTELSKO- -  SALON INTERDISC
GOSTINSKE OPREME -  SALON NAUTIKE

10. JUBILEJNA MEDNARODNA RAZSTAVA »MEDICINA IN TEHNIKA' 14. -  20. 
maja

INTERLABOR -  4. MEDNARODNI SEJEM LABORATORIJSKE OPREME
1 4. -  20. 

maja
INTERKLIMA -  5. MEDNARODNA RAZSTAVA GRETJA, HLAJENJA, VENTILA
CIJE IN KLIMATIZACIJE

URBANEX -  5. MEDNARODNI SEJEM OPREME ZA MESTA
1 1 .- 1 5 .
junija

INTERPROTEK -  MEDNARODNA RAZSTAVA OPREME, NAPRAV IN SREDSTEV 
ZA CIVILNO ZAŠČITO ____________________

JESENSKI MEDNARODNI ZAGREBŠKI VELESEJEM
14. -  23. 
septembra

INTERBIRO -  11. MEDNARODNA RAZSTAVA SREDSTEV ZA OBDELAVO 
PODATKOV IN PISARNIŠKE TEHNIKE

15. -  20. 
oktobra

EDUCA -  5. MEDNARODNA RAZSTAVA UClL IN OPREME ZA PREDAVANJA IN 
VZGOJO

KUTEX -  10. MEDNARODNO SKLEPANJE POGODB 
ZA TEKSTIL IN TEKSTILNE STROJE

1 3 . - 1 5 .
novembra

TISOČ ZELJA -  TISOČ RADOSTI -  DNEVI DEDKA MRAZA 15. -  29. 
decembra

„Hrast" je pognal
močne korenine

Obrtna zadruga HRAST 
je bila osnovana v začetku 
1977 z namenom, da po
vezuje obrtnike z območja 
Dolenjske in Bele krajine z 
družbenim sektorjem.

HRAST je torej zadruga, 
ki v smislu zakona o zdru
ženem delu povezuje samo
stojno osebno delo s sred
stvi v lasti občanov z zdru
ženim delom.

Zakon o združenem delu 
je samo spodbudil in omo
gočil organiziranje v tako 
zadrugo in izpopolnitev 
vrzeli, ki smo jo na Dolenj
skem dolga leta čutili.

„Hrast" se s svojimi čla
ni kooperanti vključuje z 
raznimi obrtniškimi deli v 
izgradnjo raznih objektov v 
družbeni ali zasebni lasti. 
Tesno sodeluje z gradbeni
mi podjetji pri zaključnih 
delih. Lahko rečemo, da 
skoraj ni stavbe, pri katere 
gradnji „ Hrast" od svojega 
nastanka dalje ne bi kakor
koli sodeloval.

Z ustanovitvijo obrtne 
zadruge HRAST pa smo 
pridobili tudi neke vrste

OBRTNA ZADRUGA
68000 NOVO MESTO DALMATINOVA 1

obrtni servis za občane v 
okviru dejavnosti članov. 
To pa zato, ker se lahko 
vsak občan obrne na zadru
go za strokovne nasvete in 
obrtniške usluge. Izvrševa
nje obrtniških del in do
govarjanje z obrtniki lahko 
na priporočilo „Hrasta" 
poteka neposredno z iz
vajalcem ali pa vso skrb za 
obrtniška dela prevzame 
„ Hrast" vključno z nabavo 
materiala in zaračunava
njem uslug.

Pretežni del članov 
kooperantov je usmerjen 
na zaključna dela v gradbe
ništvu, kot so zidarska, in
štalaterska, pleskarska, kle
parska, mizarska, ključav
ničarska in polaganje po
dov vseh vrst.

Tako so občanom pri
hranjene mnoge skrbi z 
iskanjem obrtnikov in 
predvsem z iskanjem vsako
vrstnega gradbenega mate
riala.

Po drugi strani pa zadru
ga obrtnikom zagotavlja 
stalen dotok del skozi vse 
leto.



N A G R A D A  GOSPODAR

PRIZNANJE IZUMITELJU

KOČEVSKE NOVICE

Bogdan Osolnik med mladimi
Na kratko o prvih prireditvah v počastitev 35*letnice Zbora odposlancev slovenskega

naroda

BOGDAN OSOLNIK MED ŠOLARJI — Znani politični delavec 
Bogdan Osolnik se je minuli teden udeležil svečanosti kočevskih 
Solarjev ob praznovanju obletnice Kočevskega zbora. Na 
fotografiji: ugledni gost je  odprl in si ogledal tudi spominsko sobo 
Kočevskega zbora. (Foto: Primc)

Z otvoritvijo treh razstav v 
Pokrajinskem muzeju v Kočev
ju 28. septembra se je začel 
strnjen krog svečanosti ob le
tošnjem prazniku občine Ko
čevje 3. oktobru in 35-letnici 
Zbora odposlancev slovenskega 
naroda. Razstavi „Razvoj NOB 
na Koroškem44 in „Ljudska ob
last 1941 do 194544 bosta stal
ni, medtem ko bo razstava 
»Arheološke najdbe iz bronaste 
dobe na območju občine Ko
čevje44 trajala le mesec dni.

Naslednjega dne dopoldne je 
bila v osnovni šoli Kočevje 
skupna mladinska in pionirska

Za odposlance izvoljeni najboljši
Spomini Bogdana Osolnika na Kočevski zbor — Govoril je šolarjem in jim obljubil 

dokumente za spominsko sobo Kočevskega zbora

konferenca. Udeležil se je je 
tudi Bogdan Osolnik, ki je med 
zasedanjem od 1. do 3. oktobra 
1943 predsedoval Kočevskemu 
zbom . Gost je pripovedoval šo- 
laijem o vtisih z zbora in o 
pripravah nanj, zaupal pa jim  je 
tudi, da je obiskoval 1. in 2. 
razred osnovne šole prav v Ko
čevju. Tovariš Osolnik je nato 
odprl še spominsko sobo Zbora 
odposlancev v osnovni šoli, 
ogledal pa si je tudi razstavo del 
kočevskih modelarjev.

Istega dne popoldne so v 
Likovnem salonu v Kočevju od
prli razstavo del slikarja Marka 
Butine. Odprta bo še do 15. 
oktobra.

30. septembra zvečer so bile 
kar tri prireditve: gasilski spre
jem, modna revija in kvalitetni 
koncert resne glasbe. Slednji je

v tej konkurenci potegnil krajši 
konec.

Prired itve ob 100-letnici ga
silskega društva Kočevje 1. 
oktobra je oviral dež. Zaradi 
dežja so celo ribiči preložili 
tekmovanje na Kolpi.

PRIZADEVNI
PEVCI

Moški pevski zbor „Svoboda“ 
Kočevje je imel v zadnjih dfieh vrsto 
prireditev. Konec septembra je imel 
nastop na ladji „Kočevje“ v Kopru, 
2. oktobra na reviji pevskih zborov v 
Šeškovem domu. Naslednji dan so 
peli na svečanosti ob 35-letnici Ko
čevskega zbora, nato pa še posebej v 
,.Pugledu" in „NAM1“ odposlancem 
in drugim udeležencem svečanosti. 
Te dni bodo imeli še koncert v 
pobrateni občini Dolina pri T rsta

SPET BRONASTA DOBA -  
Strokovnjaki so očistili pred
mete iz bronaste dobe, ki so bili 
najdeni lani na območju Debe
lega vrha in bodo še do konca 
meseca na ogled v Pokrajinskem 
muzeju v Kočevju. Ti predmeti 
so stari okoli 3.000 let. (Foto: 
J. Primc)

čič in Anton Žuran (vsi prizna
nja II. stopnje); Pavel Kotar, 
Jože Vidervol, Stane Rajh, Šte
fan Klobučarič in Anton Ko
žuh (vsi priznanje III. stopnje).

Po svečanosti in demonstra
ciji izdelkov tovarne Pastor je 
bil še avtomobilski rally, ki ga 
je organiziralo AMD, nato pa 
tovariško srečanje gasilcev. Zal 
je gasilsko prireditev oviral dež. 
Prireditve ob 100-letnici gasil
stva so sodile v okvir občinske
ga praznika in proslavljanja 
35-letnice Kočevskega zbora.

J. P.

Bogdan Osolnik, delovni predsednik na zasedanju Kočevskega 
zbora pred 35 leti, se je udeležil nedavne konference pionirjev in 
mladine osnovne šole Kočevje. Na konferenci so delegati razredov 
poslušali poročilo o pestrem delu v minulem obdobju, sprejeli 
delovni program in izvolili za predsednika pionirskega odreda
Janeza Kovača, za predsednika i 
Trevna.

Častnemu gostu Bogdanu 
Osolniku so šolarji podarili 
kipec, delo njihovega profesorja 
akademskega kiparja Staneta 
Jarma, in ga zaprosili, naj jim 
pove nekaj spominov na Kočev
ski zbor.

V uvodu je Bogdan Osolnik 
povedal, da je obiskoval 1. in 2 . 
razred osnovne šole v Kočevju 
in da se tudi on kot vsak rad 
vrača tja, kjer je začel šolanje 
oziroma preživel del mladosti.

Na volitvah za zbor so bili 
izvoljeni za odposlance tisti, ki 
so se najbolj izkazali v boju in 
delu. Na zbor so prihajali po 
skrivnih poteh in tudi v Kočev
ju je bilo poskrbljeno za taj
nost. Tudi dvorana Sokolskega 
doma je bila zamračena, šipe 

' prevlečene s papiijem. Nemci 
so namreč takrat bombardirali 
Novo mesto. Zasedanje ni bilo 
izdano, kar je dokaz, da tu ni 
bilo izdajalcev.

ladinske organizacije pa Romana

Tiste dni so se v Kočevju 
srečevali stari, predvojni sode
lavci, tovariši in znanci iz prvih 
dni, tednov in mesecev vojne, ki 
jih je vojna ločila. Nekateri so 
pridi s terena, drugi iz vojaških 
enot, tretji spet iz taborišč in 
zaporov.

Vsako snidenje je bilo 
eno samo veselje ob spoznanju, 
da je tovariš, prijatelj, sodelavec 
še živ.

„Na zasedanju smo se do
govorili,44 je nadaljeval tovariš 
Osolnik, „da bomo kljub 
žrtvam boj nadaljevali in izgnali 
sovražnika. Na svoji zemlji ho
čemo biti svoji gospodaiji. Do
govorili smo se tudi, da bomo 
po vojni živeli skupno z ostali
mi jugoslovanskimi narodi. 
Sklenili smo, da po vojni ne 
bomo dovolili nikomur, da bi se 
vmešaval v naše zadeve. Danes 
vemo, da so takrat nekje po

SREČANJE PEVCEV — Na srečanju pevskih zborov in oktetov, ki 
je bilo 2. oktobra v Kočevju, so nastopili „Šentjernejski oktet44, 
°ktet „Donit44 iz Sodražice, nonet , Rog4' iz Željn, moški pevski 
zbor (MPZ) „Lončar44 iz Dolenje vasi, MPZ „Svoboda44 Kočevje in 
MPZ „Urban44 iz Ribnice. Nastopajoči zbori so prejeli kot darilo 
eno izmed del domačega akademskega kiparja Staneta Jarma. Dvo
rana Šeškovega doma je bila skoraj popolnoma zasedena, kar je 
sicer za kulturne prireditve, žal, prepogosto redkost. Na fotografiji: 
nastop noneta ,,Rog“ iz Željn. (Foto: Jože Primc)

svetu mešetarili in hoteli na naš 
račun uresničevati svoje cilje. 
Hoteli so Slovenijo odcepiti od 
jugoslovanskih narodov, da bi 
potem preko nje uresničevali 
svoje mračne načrte.44

Spomnil se je vprašanja na 
zboru, če smo pripravljeni pla
čati ogromno ceno v življenjih 
in materialu za našo svobodo, 
in odgovorov odposlancev, 
predvsem starega, sivega, na 
palico oprtega Franceta Becele- 
ta in v povsem črno oblečeno 
Ivančičevo mamo z Gore, ki sta 
podobno kot ostali preprosto in 
jasno povedala, da za svobodo 
domovine ni nobena žrtev pre
velika.

Ko je Bogdan Osolnik nato 
odprl spominsko sobo Kočev
skega zbora na šoli (to  je zgodo
vinska učilnica), si je z zani
manjem ogledoval fotografije z 
Zboraf in še naprej prisotnim 
govoril o spominih na Zbor ter 
pojasnjeval fotografije in doku
mente. Mladim je obljubil, da 
jim bo tudi on dal nekaj mate
riala za to  spominsko sobo.

J. PRIMC

,,SVOBODA44 
VABI

Delavska KUD ,,Svoboda" Ko
čevje vabi v svoje vrste nove člane, 
ki bi radi sodelovali v pevski 
(moški), folklorni (moški in ženske 
od 15 do 25 let), igralsko-recitacij- 
ski in amaterski likovni skupini. 
Razen tega vabi tudi vse, ki bi želeli 
sodelovati v literarni koloniji.

USTANOVILI 
ŠPORTNO DRUŠTVO
Prevolski pionirji smo dan pionir

jev proslavljali v prostorih novoorga- 
nizirane COS, kjer smo imeli pionir
sko konferenco. Ustanovili smo šol
sko športno društvo, od katerega 
upamo, da bo poživilo naš vsak
danjik. ŠSD je po konferenci takoj 
začelo delovati: pripravilo je med- 
razredno tekmovanje v igrah z žogo.

Literamo-novinarski 
krožek OŠ Prevole

DAN PIONIRJEV
V petek, 29. septembra, smo 

praznovali dan pioniijev. Delegati 
razredne skupnosti so se udeležili 
redne pionirske konference, ostali 
pa smo si ogledali štiri kratke filme. 
Na šolskih igriščih smo nato imeli 
športna tekmovanja.

SLAVKA PAPEŽ 
OŠ 2u žemberk

Kočevje: 100 let gasilstva
Veličastna parada, ki so se je udeležila GD iz vse 
Slovenije in še nekatera hrvaška — Gasilci so tudi 

politična sila

Svečanosti ob 1004etnici Ga
silskega društva Kočevje so se 
začele 30. septembra s spre
jemom vabljenih gostov, ki ga je 
organiziral predsednik skupšči
ne SIS požarnega varstva Danilo 
Vučič. Ob tej priložnosti je 
zbranim spregovoril predsednik 
GD Kočevje Alojz Vidic, ki je 
tudi z umetniškimi slikami ob
daril zaslužne člane Danila Vu
čiča, Toneta Kovačiča in Aloj
za Lesaija ter pobrateno GD 
Škofja Loka. Na sprejemu so 
jubilantu čestitali in izročili 
darila predstavniki nekaterih 
GD.

Naslednji dan dopoldne je 
bila osrednja svečanost, ki se je 
začela s parado gasilskih enot iz 
skoraj vse Slovenije in nekaterih 
iz Hrvatske ter se končala s 
prikazom delovanja aparatov 
tovarne Pastor iz Zagreba. Na 
osrednji svečanosti je govoril 
podpredsednik Gasilske zveze 
Slovenije Vili Špat, ki je med 
drugim opozoril na izredni vse
stranski in tudi politični pomen 
gasilstva nekdaj in danes.

Na proslavi so podelili pri
znanja : •. odlikovanja zaslužnim 
gasilcem:

SIMBOL GASILCA so preje
li: Tone Kovačič, Boris Leskov
šek in Franc Per;

Plaketo z vencem: Ivan Klun 
in Franc Artač;

Zlato plaketo: Ivanka Sto
par, Jože Novak, Andrej Pirnat 
in Franc Ožbolt;

Srebrno plaketo: Marija
Obranovič, Tone Gašparac in 
Jože Lavrič.

Priznanja občinske gasilske 
zveze pa so prejeli: Anton 
Kotar (za 20-letno delo), Fran
ce Kramžar (za 10-letno delo), 
France Francelj, France Kova-

Koširju za delo na področju gospodarstva in politike, 
Gorjancu za izumiteljstvo

predsednika občinske skupščine Kočevje Sava Vovka najvišje ob
činsko priznanje, Šeškovo nagrado. (Foto  Jože Primc)

Nagrada Koširju in Gorjancu

GASILCI SLAVE -  Kočevski gasilci so 1. oktobra slavili 100-letnico svojega društva in 35-letnico 
Kočevskega zbora. Na fotografiji: podpredsednik GZ Slovenije Vili Špat govori na svečanosti gasilcev. 
(Foto: F. Brus)

UTERARNI VEČER -  Z literarnim večerom, ki je  bil 4. oktobra
V Lllldalri Ifnn7n irt v Ifn^pvin m na Iratprpm etn tirala evnia dela

jučen
.   posvečen občinskemu prazni

5-letnid Kočevskega zbora. (Foto: Jože Primc)
prvi
35-1,

m

,,Partizanske spomenice 1941 “ . 
Že pred vojno je delal v na
prednem delavskem gibanju. Po 
vojni je bil na mnogih naj
odgovornejših političnih in 
gospdarskih dolžnostih v repub
liki, na okraju, v občini in v 
OZD. Je zelo zaslužen za ob
novo v vojni porušenega Kočev
ja in drugih krajev na tem ob
močju pa tudi za razvoj kmetij
stva in drugih gospodarskih 
panog v Kočevsko-ribniški doli
ni. Tudi danes še vedno pri
zadevno dela na mnogih 
področjih.

BORIS GORJANCje obrato- 
vodja v ITAS, Kočevje. Zaslu
žen je predvsem na področju 
izumiteljstva in tehničnih iz
boljšav pa tudi zaradi prizadev
nega družbeno-političnega dela. 
Od leta 1965 je za ITAS opravil 
številne novosti in tehniške iz
boljšave, katerih vrednost je 
težko oceniti. Za vse to  pa ni 
prejel v ITAS nobene nagrade, 
razen nadomestila za dejansko 
porabljeni delovni čas.

J. P.

Letošnje najvišje priznanje 
občine Kočevje, „Seškovo pla
keto in nagrado44, sta dobila 
direktor LIK Jože Košir in 
obratovodja v ITAS Kočevje 
Boris Gorjanc.

JOŽE KOŠIR je nosilec

ST VENI KU IN POLITIKU -  
Jože Košir (desni) prevzema Še- 
Scovo plaketo in nagrado. 
(Foto: Jože Primc)
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Grozdju sonca in še sonca!
Bizeljskem se je začela trgatev ranih sort, pozne pa bodo brali šele po 20. oktobruNa

Grozdje letos slabo zori, manjka mu sonca. Zaradi deževja in 
megle pokajo jagode, grozdje gnije in napada ga siva gozdna 
plesen. Vinogradniki tokrat spet niso zadovoljnji s kakovostjo.

skih predelov ga bodo odkupili 
40 vagonov.

JOŽICA TEPPEY
Na Slovinovem posestvu na 

Bizeljskem so začeli trgati rane 
sorte šele 4. oktobra. Najprej so 
obrali rizvanec, Na enem hekta
ru so ga lani natrgali 6.984 kg, 
letos pa komaj 2.652 kg. Precej 
ga je vzela pozeba, ker imajo 
vinograde v nižjih legah. Pri 
drugih sortah je donos boljši in 
računajo približno na enake 
količine kot lani, če se gniloba 
ne bo preveč širila.

Vodja predelave Andrej Per 
je povedal, da dobijo letos na 
sto kilogramov rizvanca 70 
litrov vina in da ima grozdje 
15,1 odst. sladkorja, torej bo 
mošt treba dosladkati do nor
malne stopnje 17 -  18 odst., 
kolikor ima ta sorta ob sončni 
letini. Pri šentlovrenki, ki so jo 
trgali 5. oktobra, so namerili 14 
odst. sladkorja ali približno za 
dva odstotka manj, kot če bi 
bila jesen normalno sončna. Te 
dni berejo še portugalko, ranino 
in muškat otonel.

Trgatev poznih sort napove
dujejo šele okrog 20 . oktobra. 
Zlasti rizling in žametna črnina 
slabo zorita in potrebujeta zato 
največ sonca. Frankinja je bolj 
sladka. Na posestvu imajo za
sajenih največ belih sort (60 
odst.) Modre frankinje imajo 20 
odst. in žametne črnine prav 
tako 20 odst.

Za trgatev ranih sort na 
Bizeljskem še niso najemali se- 
zoncev s Hrvaškega. Delajo z 
domačimi delavci. Norma je 60 
kg grozdja na uro za masovne

litetne sorte. Sezoncem bodo 
plačevali po 55 oz. 70 par za 
kilogram obranega grozdja, kar 
je približno 25 dinarjev na uro.

Po predvidevanjih vodje po
sestva inž. Anteja Anušiča bodo 
v lastnih nasadih natrgali okoli 
22 vagonov grozdja, medtem ko 
ga je bilo lani nekaj več. Na 
Bizeljskem bodo tudi štiri od
kupne postaje za grozdje.

Kooperantom ga bodo plačevali 
po akontacijski ceni 10 dinarjev 
za kilogram. Tu še ni upoštevan 
dodatek za sladkorno stopnjo; 
določili ga bodo pred trgatvijo.
Najprej bodo napolnili z m o
štom vse posode na Bizeljskem, 
potem pa bodo grozdje vozili v 
predelovalno klet v Brežicah.
Na posavskem območju od 
Bizeljskega do Rake in gorjan-

Vinogradniški pospeševalec Ja
nez Iljaž je z ročnim refrakto- 
metrom sproti ugotavljal količi
no sladkorja v grozdnih jago
dah. V rizvancu ga je nameril 
15,1 odst., v šentlovrenki 14, v 
rizlingu 11,2, v modri frakinji 
12, v šiponu in modrem plavcu 
pa od 8 do 11 odstotkov. 
(Foto: Jožica Teppey)

Sami si bodo postlali
Planiranje, prva in neodložljiva naloga skupščin KS

Delo krajevnih konferenc 
SZDL v brežiški občini je ta čas 
osredotočeno na dve po
membni nalogi, to so priprave 
na volitve v skupščine krajevnih 
skupnosti in priprave na volitve 
v SZDL. Oboje mora biti oprav
ljeno do konca leta. Pojasnilo o 
tem, kako daleč so že, je dal 
sekretar občinske konference 
SZDL Vinko Jurkas:

Tranii+tvA ca clrAroi nnwcnn

SPET POJEJO KLOPOTCI, posebnost štajerskih vinogradov. V 
nasadih Slovina tozd Brežice -  Bizeljsko trgajo rizvanec, šentlov- 
renko, ranino in portugalko. Mošt bo kisel, zato ga bodo morali 
dosladkati’ (Foto: Jožica Teppeyj

N O V O  V B R E Ž IC A H
PISMONOŠE NIKJER VARNI -  

Zadnje čase je v mestu in bližnji 
okolici vedno več neuvidevnih pas
jih lastnikov, saj jih prav nič ne mo
ti, če njihovi popadljivi čuvaji na
padajo pismonoše. Vsaj med odsot
nostjo domačih bi jih lahko priveza
li. Žal, opozorila ne zaležejo. Pismo
noše bodo prisiljeni ubrati drugačno 
pot, čeprav za zdaj z imeni se no
čejo na dan. Kdo pa more zahtevati 
od njih, da bodo se naprej potrpež
ljivo prenašali, kako jim pasje mrci
ne dan za dnem merijo glače.

NAJUDOBNEJŠE DO VRAT -  
V Brežicah dopoldne skoraj ni mo
goče najti parkirnega prostora na 
Cesti prvih borcev, kjer je tudi 
trgovsko središče. Ljudje, ki pridejo 
po opravkih od drugod, motajo pu
stiti avtomobile precej daleč stran.
Toda, če bi med parkirajočimi avto
mobili odšteli vse tiste, s katerimi v 
Brežicah zaposleni uslužbenci in 
trgovci za osem ur zasedejo prostor 
na obeh straneh glavne ulice, bi se

spraznilo precej mest. Morda bi bil 
celo izkupiček v tigovinah večji.

SAMO DOPOLDANSKI „ DE
LAVNIK" -  Romi, ki živijo na 
Cerkljanskem, se držijo sedemurne
ga delavnika. Z vozovi ali avtobusi 
se zjutraj pripeljejo v mesto in se 
razpršijo na vse vetrove. Ko obidejo 
dovolj strank in si napolnijo malhe s 
kruhom, staro obleko in drobižem, 
se odpeljejo proti domu, da po ,.na
pornem prosjačenju v miru použi- 
jejo, kar so zbrali. Tudi šoloobvezni 
otroci gredo dostikrat raje na take 
pohode, kot da bi „ob lepem vreme
nu" sedeli v šolskih klopeh.

KJE JE OBČINSTVO ? V Breži
cah se še vedno niso navadili na 
obisk kvalitetnih muzejskih priredi: 
tev, ki so vrh vsega za občinstvo še 
brezplačne. Tako je prišlo na kon
cert ob otvoritvi razstave ..Slovenski 
kraji v preteklosti" komaj 50 ljudi, 
vabil pa je bilo razposlanih blizu 
300.

BREŽIŠKE VESTI

BRIGADE, NJIHOV PONOS. Deseti kongres ZSMS bodo udeleženci mladinskih delovnih akcij oboga
tili s svojimi izkušnjami in spoznanji. Na sliki krški brigadirji med pohodom na Planino, do koder so 
poleti gradili cesto. Letos so sodelovali na treh delovnih akcijah. Samo na Planini so v desetih dneh 
opravili 1820 delovnih ur. (Foto: Jožica Teppey)

So zdravila za »bolniške”?
Krško: do konca junija presežen lanski polletni rekord bolezenskih izostankov

Ko so v krški občini pred dnevi večkrat obravnavali rezultate 
tolletnega gospodarjenja v združenem delu, smo znova slišali vrsto 
ritičnih prispevkov o naraščajočem številu „bolniških“ izostan

kov.
O tem problemu so obširno 

spregovorili že lani, ko so mu v 
okviru sindikata posvetili po-

pred sprejetjem statutov krajev
nih skupnosti. Občinska konfe
renca je namreč dala v razpravo 
osnutek dopolnjenega statuta z 
novimi ustavnimi določili in 
drugo zakonodajo. Krajevne 
konferece so statute prilagodile 
svojim posebnostim. To nalogo 
so zaupali komisijam, za do
končno sprejetje pa se bodo 
občani dogovorili .na zborih. 
Vzporedno se posvečajo, 
kadrovskim nalogam za volitve 
v skupščine KS, v katere vklju
čujejo tudi delegate združenega 
dela. Socialistična zveza je 
povsod pritegnila k sodelovanju 
še druge družbenopolitične 
organizacije, zavedajoč se, da 
morajo nove skupščine v vsa
kem pogledu ustrezati potre
bam KS.

-  Imajo kje težave, zlasti 
kadrovske?

-  Dozdaj je šlo povsod brez 
zapletov. Najdlje so prišli v Bre
žicah, kjer so volitve že izvedli. 
Zelo solidno delajo v Dobovi, v 
Cerkljah in Artičah. Ob kadrov
skih rešitvah pa povsod veliko 
razpravljajo o financiranju KS. 
Pri tem pozabljajo, da v brežiški 
občini združujemo prispevke za 
ceste, zato ostaja v blagajnah 
KS manj denarja. Letos je iz 
občinskega proračuna name
njen krajevnim skupnostim tudi 
del davka iz osebnega dohodka 
(0,50 odst.), ključ za delitev pa 
je izoblikovala skupna komisija 
zbora KS in skupščine komu
nalne interesne skupnosti. Tako 
je bix razdeljeno 2,75 milijona 
dinarjev, če pa prištejemo še 
sredstva iz proračuna za 
funkcionalno dejavnost, je bilo 
na voljo skupaj 3 milijone di
narjev. Prelivanje sredstev je za
gotovljeno s prispevkom DO po 
tisoč dinarjev na zaposlenega 
letno, menim pa, da bo tudi v 
prihodnje treba zadržati neko 
obliko solidarnosti.

-  In kaj je zdaj prva naloga 
delegatskih skupščin?

-  Da oblikujejo svcrje plane, 
kratkoročne, srednjeročne in 
dolgoročne, ter sodelujejo pri 
snovanju prostorskega načrta 
občine.

ŠTIRJE 
TEMELJNI KAMNI
Za praznik brežiške obči- [ 

ne bodo letos vzidali temelj-1 
ne kamne v štiri nove objek
te, za postajo milice, za dija-1 
ški dom, za novo pekarno v 
Brežicah ter za proizvodno 
halo Obrtnega kovinskega 
podjetja v Dobovi. V praz
ničnih dneh bodo odprli 
osnovno šolo v Artičah, 
otroški vrtec v Dobovi, nov [ 
oddelek vrtca v Cerkljah, 
več posodobljenih cestnih I 
odsekov ter industrijskih pri-1 
dobitev.

V Krškem kmalu 
več zdravnikov
Dotlej splošna ambulan
ta na voljo samo do

poldne

Krivdo za to , tako smo 
slišali na skupščini občinske 
zdravstvene skupnosti, da v 
krškem zdravstvenem domu 
znova nimajo splošne ambu
lante v popoldanskem času, 
kot je to  zahtevalo združeno 
delo, moramo pripisati iz
ključno nekaterim kadrov
skim težavam. Natančneje 
povedano, premalo imajo 
zdravnikov in so le-ti zato še 
z navadnim delavnikom pre
obremenjeni.

Seveda to  ne pomeni, da 
ustanova ne poskuša se
danjih razmer čim prej iz
boljšati. Njihov predstavnik 
je zatrdil, da jih bodo kmalu 
dokaj zadovoljivo uredili. 
Tako pričakujejo zaposlitev 
štipendista, ki je ta čas na 
obvezni specializaciji, študij 
na medicinski fakulteti pa 
bosta prav kmalu zaključila 
še dva štipendista, ki se 
bosta vrnila v domačo ob
čino.

Kadrovska krepitev zdrav
niških vrst je potrebna tudi 
zategadelj, da bodo 
vili nemoteno delo na 
Tamkajšni prebivalci namreč 
že sprašujejo, kdaj bodo 
novem prizidku k osnovni 
šoli odprli splošno in zobo 
zdravstveno ambulanto. Iz
vedeli smo, da zanjo za
enkrat še nimajo uporabnega 
dovoljenja, da bo to  v krat
kem prišlo, in da se bodo 
potem s predstavniki krajev 
ne skupnosti takoj dogovori
li, kolikokrat na teden naj bi 
bila ta pomembna krajevna

Eridobitev na voljo tam 
ajšnjemu prebivalstvu.

Ž. Š.

KRVODAJALCI,
ZA VAS!

V počastitev 25. obletnice 
organiziranega krvodajalstva na 
Slovenskem pripravljajo v Kr
škem 13. oktobra slovesnost v 
delavskem domu. Krvodajalce 
naprošajo, da se zberejo v dvo
rani ob 16. uri. Na omenjeni 
slovesnosti bodo zaslužnim daro
valcem podeljevali priznanja 
„Zasluge za krvodajalstvo".

Na pragu je tudi jesenska 
krvodajalska akcija. Občinski 
odbor Rdečega križa vabi pro
stovoljce na odvzem krvi v dneh 
19. in 20. oktobra. Ekipa 
transfuzijskega zavoda bo jemala 
kri 19. oktobra od 5. do 15. ure 
v Celulozi, 20. oktobra od 5.30 
do 15. ure v osnovni šoli na 
Senovem.

sebno konferenco. Letos je šte
vilo izostankov za 14 odstotkov 
preseglo lansko polletno ob
dobje. Tako stanje, ki ima prav 
gotovo neposreden vpliv na de
lovno storilnost, pa tudi vrsto 
neposrednih posledic, so še po
sebno kritično osvetljevali na 
skupščini občinske zdravstvene 
skupnosti, saj mu pripisujejo v 
veliki meri polletni pri
manjkljaj.

Manjši delež porasta morajo 
v krški občini seveda pripisati 
hitro naraščajočemu številu za
poslenih; ob upravičenih raz
logih zanj pa je prav gotovo 
tudi vrsta neupravičenih. Koli
ko natanko jih je in v kolikem 
deležu, sta vprašanji, na kateri 
bi lahko odgovorile šele temelji
te raziskave, dejstvo pa je, daje 
„bolnišlah“ več v času različ
nih kmetijskih in drugih doma
čih opravil.

Sicer pa so skupščini predla
gali nekaj „zdravil“ za tiste, ki 
pravih zdravil pri svojih „bolez- 
nih" ne potrebujejo. Se najbolj
še, vendar dolgotrajno bi bilo 
tisto, ki so ga imenovali „dvig 
zavesti neposrednih proizvajal
cev" in ki bo uspešno šele tedaj, 
ko se bodo prav vsi zavedali, da 
neupravičeni delovni izostanek 
prizadene tudi sodelavca, celot
no družbeno skupnost pa nje 
same.

Delegati iz združenega dela 
so govorili še o potrebi po 
približanju zdravstvene službe 
delovnim mestom, iz kolektivov 
z žensko delovno silo pa opo
zarjali na izostanke, ki so v prvi 
vrsti posledica neurejenega 
družbenega otroškega varstva. 
Morda bi bilo ponovno treba 
poklicati na pomoč takoimeno- 
vano laično kontrolo delavcev 
na bolniški, zavzemali pa so se 
še za to, naj bi natanko določi
li, kdo in kje lahko daje delavcu 
potrdilo o bolniškem staležu.

Ž. ŠEBEK

Dom je že skoraj poln
Stanovalci zadovoljni in se dobro počutijo

Za krški upokojenski dom je 
dolgo prevladovalo prepričanje, 
da ga bo težko napolniti. Do
sedanji podatki pa to  zanikajo, 
saj prav kmalu ne bo več no
benega praznega prostora. Tre
nutno je na voljo samo deset 
mest, za katera je že dovolj 
kandidatov.

Začetni pomisleki so torej že 
zdavnaj premagani, predvsem 
po zaslugi vodstva ustanove, ki 
deluje v okviru Doma počitka 
na Impoljci. Stanovalci so nam
reč izredno zadovoljni s kako
vostnimi uslugami in vsestran
sko skrbjo za njihovo dobro 
počutje. Zlasti bolni prebivalci 
upokojenskega doma so deležni 
pozornosti in strokovne nege, 
pripravljajo jim pa tudi dietno 
prehrano. Dvakrat v tednu ima
jo  stanovalci možnost za ambu
lantni pregled, ko jih obišče 
zdravnik.

Vodstvo doma skrbi tudi za 
aktivno udejstvovanje upoko
jencev. Z njihovim sodelova
njem so razvili samoupravo v 
okviru domske skupnosti in jim

omogočajo tudi interesne dejav
nosti. Vključujejo jih v delovno 
terapijo, v kratkem pa bodo 
zanje odprli oddelek knjižnice.

SVETLO IN UDOBNO. Dom 
upokojencev v Krškem. (Foto: 
J. Teppey)

Tako oskrbo si želi vedno 
več starostnikov, zato že zdaj 
opozarjajo na potrebe po novih 
zmogljivostih za bivanje z vso 
oskrbo. Na območju občine je 
namreč 10 odstotkov nad 65 
let starega prebivalstva, ta p o 
datek pa je že sam po sebi 
zadostno opozorilo, da ne bi 
smeli več dolgo čakati.

KRŠKE NOVICE
71 PRIZNANJ -  148 listov so 

odbrali za tokratni že peti, ..Bienale 
grafičnega ustvarjanja jugoslovan
skih otrok" in jih pred dnevi razsta
vili v krški Galeriji in Lamutovem 
likovnem salonu v Kostanjevici. 
Kakovost predstavljenih del potriuje 
tudi podatek, da so na svečani 
otvoritvi, ki je bila v Kostanjevici, 
podelili mladim ustvarjalcem 19 zla
tih, 24 srebrnih in 28 bronastih 
priznanj.

PET ZA KONGRES -  Krško 
članstvo osnovnih sindikalnih orga
nizacij bo na skorajšnjem repub
liškem sindikalnem kongresu zasto

palo petero delei 
regijo pa skupno 12

atov, posavsko

PRISPEVEK KOMUNISTOV -  
Pred skorajšnjo javno razpravo o 
osnutku smernic za izdelavo občin
skega prostorskega plana je komite 
Občinske konference ZK izdelal za 
vse članstvo posebne smernice. 
..Oboroženi" z njihovimi cilji naj bi 
se v čim večjem številu vključevali v 
obravnavo pomembnega dokumen
ta, po krajevnih skupnostih, samo
upravnih interesnih skupnostih in 
seveda v združenem delu. Javno 
razpravo so pričeli že ta teden.
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potekel še prenekateri razgovor. 
Vsekakor hvalevreden napredek pri 
tako pomembnem življenjskem 
vprašanju -  kam po osnovni šoli.

A. Ž.

|CEK ZA ILOVICO -  Ob pogledu na ritje stro 
1 Krmeljem je nekaterim priletnim očancem spet 
nekdanje knapovstvo. S tem seveda ne bo nič, zi 
že za praznik krmeljske krajevne skupnosti boljši

Prvi organizirali potrošnike
Krmeljski svet potrošnikov dela kot prvi v občini že od lanskega maja

Krmelj je drugi največji kraj v občini Sevnica. Težave, s katerimi 
se ubadajo, pa niso manjše, temveč, predvsem zaradi odmaknjeno
sti hujše.

Med drugim jih tudi to po
gostokrat navaja k iskanju spod
budnih rešitev. Ena takih, če
prav na videz drobnih, je 
potrošniški svet, prvi v sevniški 
°bčini! Ustanovili so ga lani 
JJiaja, njegov predsednik je 
dolgoletni družbenopolitični 
delavec v kraju (in naš dopis- 

Boris Debelak.
»V kraju nismo bili zadovolj- 

ni z dostavo kruha, mesa in še 
•Marsičesa. Bral sem o potrošni-

BREME
MATERINSTVA

V dveh tozdih, pri trebanj
skem Mercatorju in Donitu v Ve
liki Loki, tarnajo zaradi porod
niških. Med zaposlenimi v Gradi
s u  je nad 90 odst. žensk. Meni
jo, da gre 15 odst. izpada delov
ne sile na račun neurejenega 
otroškega varstva, popoldanske
ga in sobotnega dela. Z mlado 
sestavo delavk se ubadajo tudi v 
tozdu tesnil. Razmerje bolniških 
se je v prvem polletju letošnjega 
leta povzpelo na 11 odst., pri 
čemer je na porodniške odpadlo 
4 4 odst. Kar 30,7 odst. delavcev 
Je bjlo bolnih manj kot 30 dni, 

se pravi, da so bolovali na 
tozdov, torej svoj račun. Menda 
je bolniško še vedno lažje dobiti 
kot dopust.

SEVNICA:
1. KOPITARNA

Na delavskih športnih igrah 
??novnih sindikalnih organizacij so 
?*> v kegljanju daleč najboljši tek- 
5°valci iz sevniške. Kopitarne. 
Vrstni red: 1. Kipitama 503 podr- 
6? kegljev (Pinoza, Seničar, Požek, 
°®s, Mejak, Pfeifer), 2. Metalna 

; !*ynielj) 472, 3. Jutranjka I 428 itd. 
^samezniki: 1. Pfeifer 439, 2. Pi- 

423 (oba Kopitarna), 3. Gla- 
(Jutranjka) 416 itd. Zenske -  

fkipno: 1. Jutranjka 351 podrtih 
imezno: 1. Nikolič 1

ških svetih, ki so ponekod že 
bili pričeli z delom. Lani je bilo 
dosti slišati o teh prizadevanjih 
v Celju. Sedel sem torej na vlak 
in prosil za sprejem pri predsed
niku občinske konference 
SZDL v Celju tovarišu Jožetu 
Volfandu. Nadrobno mi je raz
ložil celjske izkušnje, obljubil

Laije do odločitve 
o bodočem pokMcu

SIS za poklicno usmerjanje

Služba za poklicno usmerja
nje pri celjskem Zavodu za»po- 
slovanje v Celju se je ustrezneje 
približala podfročju svojega de
la. Tako v sevniški kot tudi 
brežiški občini, ki sta tudi prej 
spadali v okvir tega zavoda, so 
ustanovili samoupravni interes
ni skupnosti za to področje.

Med trenutnimi novostmi -  za
nimale bodo vse. starše nadobudne 
šolske mladine -  je sodobnejši pri
stop do poklicnega umserjanja. Vod
ja službe poklicnega usmerjanja v 
obeh posavskih občinah Tone Ko
ren iz Sevnice pripravlja drugačen 
pristop do te, za mladino in starše 
tako pomembne odločitve. V aktiv
nost nameravajo vključiti vse mlade 
šolarje. Tako pripravljajo razpis za 
vse učence osnovnih šol, kjer bodo, 
če drugače ne, tudi v spisih šolarjev 
iskali odgovore, kam nameravajo po 
končani osnovnošolski obveznosti.

Do časa predhodnih vpisov
spomladi nameravajo v sodelovanju 
s šolami pripraviti vsaj enkrat na 
mesec posebne oglede delovnih 
organizacij po sevniški in brežiški 
občini za vse učence osmih raz
redov. Po vsej gotovosti iz seznama 
ne bo izpadel noben večji kolektiv. 
Pred dokončno izbiro poklica bo

na Hinjcah 
oživel spomin 

pa bo 
(Foto:

S E V N I Š K I  P A B E R K I
i, SE KURE PLAŠI -  Sikanje pare 
0b8®yrtiškega Jugo tanin? (le kaj je z 
Ute«-) n  da bo vsega nebodigatreba 
v?nP  '), je tako silno, da se mojstri 

j  .  D°stanjski obrtni coni zunaj sploh 
stra ’?orej°  več sporazumevati s 

I Jonkam i. Kokoši in psi-kar ponori- 
K  ko jih preseneti tisto pokanje, 
j^s je, da v tovarni še marsikaj ni 

kot bi moralo biti; če je že kaj 
pa bi lahko»objektivnega",

Rosili okoličane za razumevanje. 
e seveda ne bo vedno tako.

&EBELA KOŽA -  Odkar smo. 
S tj^ li , da je prodajalec grozdja pri 

,_Parjevem spomeniku kmečkim 
tamkaj po listini sevni-

nega in gradbenega inšpektorja na 
republiko le-tam zavrnjena. Potem
takem se obeta red za vse tudi pri 
gradnjah. Črnograditelj je vse skupaj 
postavil v borih enajstih dneh (in
špektor je bil takrat na dopustu), se
daj lahko poruši svoj rekord.

POVEZANI -  prijazna vasica 
Lončarjev dol je domala že povsem 
povezana z občinskim središčem po 
asfaltirani cesti. Trak vsepovsod v— \M  i

oddelka za gospodarstvo, si je 
ajni prodajalec z Juga lahko ma- 

.. oddahnil, saj ni več toliko tarča 
{^“Cic. Na občini pa so za take stva- 

e itak dolgo gluhi.

j  ^ITRO DELAJO -  Izvedeli smo, 
j? Je bila pritožba Draga Pompeta 
r ° t '  ukrepu posavskega urbanistič-

kjer bodo delavci cestne službe opa- 
žili precej zajeten podporni zid.

VINO, KOT JE TREBA -  Gostil
ničar Kragl iz Brezovega toči med 
drugim tudi odprto vino. Kot veleva
postava, ima to na steni lepo ozna
čeno. Piše, da je plemenita kapljica 
od tr t Franca Debelaka z Bizeljske
ga. Vse skupaj je ozaljšano še z lič
nim priznanjem tega vinogradnika. 
Gostilničar Kragl j tej kleti zvest že 
od leta 1971.

mi je tudi vsa potrebna gradiva. 
Le-ta so po dobrih dveh mese
cih tudi prispela,“ pripoveduje 
z vsem žarom upokojenec 
Boris.
Seveda ne pozabi pristaviti, 
da so v Krmelju te precej za
jetne papirje nadrobno proučili, 
vnesli so vanje svoje poglede. 
Predsednik tega prvega potroš
niškega sveta v občini (v  Loki 
pri Zidanem mostu se ta čas 
ustanavljajo) Boris Debelak še 
daleč ni zadovoljen z delom 
organa, katerega vodi.

V krmeljski krajevni skupno
sti že leta opozarjajo na nereše
na vprašanja gostinske po
nudbe. Kruh in meso, s čimer 
se je najprej spopadel krmeljski 
svet, sta zaenkrat rešeni. Na eni 
od sej organov republiške kon
ference SZDL to poletje so 
nadvse temeljito pretresli vlogo 
raznih svetov in podobnih orga
nov, kjer morajo imeti občani 
in delovni ljudje svoj vpliv.

Krmeljski primer je lahko 
vseeno zgled, kako je mogoče 
uspešno zaorati ledino.

ALFRED ŽELEZNIK

V SPOMIN HEROJU -  Prisrč
no, kot to  znajo otroci, se v 
prvih oktobrskih dneh pri sevni
ški osnovni šoli spomnijo tra
gičnih dni, ko je pod nacistični
mi streli padel heroj Savo Klad
nik. Na sliki: doprsni kip juna
ka tudi sicer na sameva.

Ob dohodek
IS z razumevanjem 
podprl skupnost pridelo
valcev ribeza in 

vinogradnike

Izvršni svet sevniške občin
ske skupščine je na eni od 
zadnjih sej namenil iz rezervne
ga sklada skupnosti prideloval
cev ribeza, Studenec in trnovški 
vinogradniški skupnosti vsaki 
po dvajset starih tisočakov po
moči zaradi škode, ki so jo 
letos utrpeli zavoljo zmrzali.

To je seveda bolj kaplja v 
moije kot resnična pomoč. Po
vedati je treba, da je rezervni 
sklad pičel, saj letos nikakor ni 
manjkalo raznih ujm. Med dru
gim je rdeči petelin zadnje me
sece upepelil prenekatero 
gospodarsko poslopje in je bilo 
treba pomagati.

Člani studenške skupnosti za 
pridelovanje ribeza imajo 18 
hektarov površin v polni rodno
sti. Pravijo, da so zaradi letošnje 
nenavadno pozne zmrzali ob 
79.200 kg črnega ribeza. Kilo
gram teh iskanih sadežev velja 
najmanj 15,26 dinarja, to  pa 
pomeni, da so bili čez noč ob 
1,20 milijona dinariev. Po stažu 
še mlajša vinogradniška skup
nost Trnovec se lahko pohvali 
že z devetimi hektari obnovlje
nih vinogradov, ki so jih na 
novo zasadili leta 1975. Ob 
poprečnem pridelku računajo, 
da jih je letošnja slana spravila 
ob 770 tisočakov.

Omenjena pomoč iz občin
skega rezervnega sklada se ne 
bo razblinila med posameznimi 
člani, temveč jo bodo združeni 
kmetje preko temeljnega obrata 
za kooperacijo pri sevniškem 
Kmetijskem kombinatu zložili 
na kupček za bodoče zavarova
nje pridelkov, nakup gnojil in 
zaščitnih sredstev.

A. Ž.

SEDAJ ŠE CESTA Posamezni gospodarji v Hrastovici že nekaj let kar tekmujejo, kdo bo ustrezneje 
preuredil ali kar na novo pozidal svojo domačijo. Minuli teden so zaropotali stroji tudi za moderniza
cijo ceste. Dela bodo vredna 1,2 milijona dinarjev. (Foto: Železnik)

Zakon vedno na novo v roke
Komunisti v trebanjski občini še nezadovoljni z uresničevanjem zakona o združenem

delu
Nedavna seja občinske konference ZK v Trebnjem bo s svojimi 

sklepi še lep čas aktualna na vrsti področij: pri samem organizi
ranem delu ZK (sprejeti delovni program), stanovanjski politiki, 
predvsem pa pri uresničevanju zakona o združenem delu.

O slednjem je bilo pripravljenih 
že več poročil. Tokratno -  uvodne 
misli je podal predsednik komisije 
za družbenoekonomske odnose pri 
komiteju Jože Godnjavec -  je od

Dogovorjena cena
Primer, kako se dogovar
jajo kmetje, zadruge in 

tovarna

Ko smo objavili cene za 
letošnji pridelek krompirja, 
namenjen predelavi, kot jo 
je predložila mirenska Kolin
ska -  2,25 dinarja za kilo
gram — je bilo na terenu 
slišati negodovanje. Nekateri 
so ob pogledu na precejšnje 
kupe uskladiščenega krom
pirja zatrjevali, da bi pri
delek rajši zapeljali na gnoj, 
kot pa ga „poklonili“ za 
tako smešno ceno.

Nekaj nervoze je bilo vsa
ko leto. Nikoli ni prav, naj je 
pridelek obilen, srednji ali 
majhen. V zadnji številki 
smo objavili novo ceno. 
Tokrat je popravljena za de
set par: trebanjska zadruga 
je namreč k dogovorjeni ce
ni 2,34 primaknila še tisto 
paro, da je cena bolj »okrog
la"’ Nekateri niso zadovoljni 
niti s tem. Težko je danes 
reči, da dobi km et svoj trud 
primemo plačan, tako nam
reč še ne bo lep čas.

Vseeno pa bi radi pouda
rili doseženo raven dohod
kovnih odnosov pri določa
nju cene za krompir, na
menjene predelavi Dogovor 
je bil namreč sklenjen na 
moč demokratično. Na zbor 
trebanjske zadruge je prišla 
tričlanska delegacija miren
ske Kolinske, brez pravice 
glasovanja kajpak. Nazadnje 
je obveljala omenjena cena 
2,35 din. S to ceno so šli 
nato pred delavski svet 
mirenskega tozda. Obveljal 
je doseženi dogovor. Po
godba se glasi na pet milijo
nov kilogramov krompirja.

Zaloge pireja iz lanskega 
krompirja ne vlivajo opti
mizma. Vsi vlagajo precejš
nje napore, da bodo ta pire 
primemo prodali, ravno ta
ko tistega, ki bo skuhan iz 
letošnjega krompirja. Po sve
tu je še precej lačnih ljudi 
Če bi se pri nas o vsem tako 
dogovarjali, ko t se v trebanj
ski občini o ceni krompirja, 
bi tudi kmet prišel lažje do 
svojega dinarja!

A. Ž.

vseh dosedanjih najtemeljitejše. 
Ugotovitve tega poročila so plod 
skupnega dela s sindikati in ustrezno 
komisijo pri občinski skupščini. Pre
den so vse skupaj napisali, so med 
drugim obiskali 18 kolektivov s 
področja gospodarstva in troje iz 
tako imenovanega negospodarstva. 
V prenekaterem pogledu je bila ko
misija izredno konkretna, saj so 
navedli tudi imena tistih, ki so še 
„črne ovce“ , kar se uresničevanja 
duha in črke zakona tiče. Zal tokrat 
spet niso ugotavljali stanja v disloci 
ranih obratih in delovnih enotah. To 
pravzaprav niti ni bilo potrebno, saj 
so razmere dobro znane. Občinski 
komite ZK je mnenja, da so možno
sti za ustanovitev tozd v mokrono- 
ški Zmagi, obratu Induplatija (64 
delavcev!) in „Dolenjki“ , po vsej 
veijetnosti pa bi se lahko postavili 
na noge kot tozd v enoti Putnika in 
Kremena.

Predsednik Godnjavec je na kon
ferenci še posebno podčrtal, da še 
vedno ni nobenih bistvenih rezulta

tov v dohodkovnih odnosih. „Izjem 
skoraj ni,“ pravi komisija za družbe- ■ 
noekonomske odnose. Izvršni sekre
tar predsedstva CK ZKS Franc Sali 
je zato postavil vprašanje, kaj o teh 
stvareh delavci sploh mislijo. Ravno 
tega je namreč v tem poročilu 
navkljub vsej temeljitosti premalo. 
Tovariš Sali je zato terjal učinkovit 
dogovor za neposredno akcijo. Spre

jeti program dela komunistov tre
banjske občine je dobra osnova, 
seveda če se bodo komunisti zanj 
tudi v vseh sredinah borili.

ALFRED ŽELEZNIK

ZMANJŠUJEJO
ZALOGE

V mirenski Kolinski, tozd Tovar
na za predelavo krompirja so imeli, 
predno je bila pospravljena z njiv le
tošnja letina krompirja, še 450 ton 
pireja iz lanske letine. Nič bolje se 
ne godi konkurenci v Čačku. Kot 
pravijo v tovarni, zadeva ni kritična. 
Ze letos naj bi pričeli pire polniti 
tudi v dražje pločevinke, kar poda
ljšuje rok trajanju. Ravno to  terjajo 
nekateri veliki kupci.

Oddelek za gospodarstvo in finance Skupščine občine 
Trebnje na podlagi 5. člena zakona o vinu (Uradni list SRS, 
št. 16/74)

DOLOČA 
čas trgatve grozdja v letu 1978

Vinogradniki, ki imajo nasade žlahtne trte, ne smejo pri
četi s trgatvijo grozdja za predelavo, in sicer:
-  modre frankinje in kraljevine pred 14. oktobrom
-  žametne črnine in ostalih sort pred 21. oktobrom

Na podlagi 6. člena navedenega zakona morajo vsi vino
gradniki, ki grozdje predeljujejo v vino in ga nato prodajajo, 
prijaviti pridelek grozdja ali vina občinskemu upravnemu 
organu, pristojnemu za kmetijstvo in sicer najpozneje do 15. 
novembra 1978.

Kršitev navedenih določil se kaznuje po 50. členu Zakona 
o vinu, in sicer z denarno kaznijo od 1.500 do 10.000 din.

Načelnik 
oddelka za gospodarstvo 

in finance 
NACE DEŽMAN

TREBANJSKE IVERI
OH TI OTROCI! -  V Trebnjem 

ne manjka družin, ki imajo resnične 
težave z varstvom otrok, je povedala 
delegatka iz Mercatorja na zadnji 
seji zbora združenega dela občinske 
skupščine. Ne manjka pa tudi dru
gih „resnih“ zadreg. Anketa trebanj
skega vrtca je pokazala, da nekatere 
mamice ne vedo, kam z malčki, ka
dar bi rade na nemoten klepet k so
sedi, k frizerju in podobno. Nemara 
bi morali imeti v Trebnjem vrtec po
leg frizerije kot, denimo, pri metli
ški Beti?

NASLOVI OSTANEJO -  Frizer 
Vane Juvane v Trebnjem je obnovil 
svoj lokal. Marsikaj je sicer drugače,

„udvorljivi, malomeščanski naziv 
„za dame in gospode" pa je ostal.

POPLAVILO TUDI OBLJUBE? 
Gabrški delegati, podobno kot nji- 
h ovi odborniški predhodniki, še ved

no brez haska opozarjajo na sitnosti 
s hudourniško Temenico. Nerazreš
ljiv ,.rebus" je most v Zubini. Po 
vsej verjetnosti so tudi tokrat vpra
šali zastonj, ker je treba rečico kore
nito regulirati.

ZMAGA KRAJANOV -  Na ozki 
cesti v ovinku |>red Mirno, so konč
no umaknili zajeten kup zemlje, ki 
je oviral pregled na tem nevarnem 
mestu. Hvalevredno delo so na kraju 
le opravili cestarji.

TREBANJSKE NOVICE



USPELA MODNA REVUA -  Kočevski NAMI je  minulo soboto uspelo kar na hitro organizirati 
»Modno revijo v počastitev obletnice Kočevskega zbora“ . S tem pa so naredili slabo uslugo 
kulturnikom, ki so že nekaj tednov prej za isti večer in uro napovedali večer samospevov in pesmi iz 
NOB, seveda tudi v počastitev Kočevskega zbora. Občani pa so spet dokazali, da jim  je bolj všeč lepa 
zunanjost kot notranjost, saj so napolnili šolsko avlo, kjer je bila modna revija, samospevi pa so imeli 
bolj malo poslušalcev. Na fotografiji: manekeni so na modni reviji pokazali tudi poročne obleke. 
(Foto: Primc)

Veliko otrok, premalo prostora
V Kočevju grade nov vrtec, nato pa bodo zgradili še enega v Stari cerkvi in enega v 

Kočevju — V vseh bo skupno prostora za 220 otrok

V Kočevju so leta 1972 zgradili vrtec za 160 otrok, pred 
kratkim pa so začeli graditi še drugi del -rtca, v katerem bo 
prostora za 60 dojenčkov, se pravi otrok od 8 mesecev do treh let. 
Gradi ga SGP Zidar Kočevje, po pogodbi pa bo  vseljiv 1. maja 
prihodnje leto. Ta gradnja bo  veljala 8,863.000 din, od tega bo  
porabljenih za vrtec 6,232.000 din, 2,631.000 din pa za zakloni
šče.

S tem pa še vedno ne bo 
dovolj prostora za varstvo 
otrok. Nekateri sedanji oddelki 
Vzgojnovarstvenega zavoda 
(VVZ) so namreč v starih in 
neprim ernih prostorih, ki jih 
morajo za varstvo otrok čim- 
prej opustiti. Razen tega število 
rojstev v Kočevju že od leta 
1971 neprestano narašča.

r ■

Zaradi vsega tega se je velika 
večina zaposlenih že v prvi po
lovici leta odločila, da bodo 
prispevali v poseben sklad po

1,59 odstotka od kosmatih 
osebnih dohodkov, kar bo 
zneslo od junija pa do konca 
leta okoli 5 milijonov dinaijev.
S tem denaijem, posojilom in 
sredstvi, združenimi pri Skup
nosti otroškega varstva, bodo 
zgradili v Kočevju montažni 
vrtec za 120 otrok, v Stari 
cerkvi pa montažni vrtec za 40
otrok. J. PRIMC

ZA PRAZNIK DELA NOV 
VRTEC -  V Kočeyju so pred 
kratkim  začeli graditi vrtec za 
60 dojenčkov, ki bo dokončan 
do  1. maja prihodnje leto. Na 
fotografiji: gradnja novega
vrtca, v ozadju pa del vrtca za 
160 otrok, Id je bil dokončan 
leta 1973. (Foto: Primc)

Za občinski praznik, 354et- 
nico Zbora odposlancev sloven
skega naroda in 1004etnico ga
silskega društva Kočevje je 
Avto-moto društvo Kočevje 
organiziralo gasilski rally. S svo
jimi avtomobili je tekmovalo 16 
prostovoljnih društev z obm oč
ja občine Kočevje, k  ot gost pa

D R O B N E  IZ K O Č E V JA
PONOČNJAKI DELAJO ŠKODO 

-  Razsvetljava v parku Gaj je zopet 
popravljena. Zamenjali so manjkajo
ča in razbita stekla svetilk. Vse to je 
nepotreben, a velik izdatek za kra
jevno skupnost. Povzročijo ga ne
kateri brezvestni in neodgovorni 
sprehajalci Tudi mlade topole lomi
jo  za razvedrilo na tem nočnem 
Trimu. Taka dejanja se kar naprej 
ponavljajo in potrjujejo stari pre- 

M tožnika -govor: ,,Kjer ni

občan
vprašuje

ni sodni-

medved 
odgovarja

-  Sem slišal, da ste predsed
niki hišnih svetov dobro nagra
jeni, če pridno delate?

— Seveda, najprizadevnejšim 
»nategnejo" celo stanovanje.

k a “ Vendar je v Kočevju nekoliko 
drugače: tožniki so, sodnikov je pa 
premalo.

STREHE PUŠČAJO -  Strehe 
pretekajo, žlebovi puščajo, kanali ne 
požirajo in še in še podobne nevše
čnosti so nam odkrile zadnje plohe 
in nalivi Složno se bo treba čimprej 
spoprijeti s temi napakami, da nas 
ne bo presenetil sneg, ki se že 
ponuja iz vseh strani

DROBIŽA NI -  Okoli prvega 
vedno primanjkuje drobiža. Zelo ne
rodno ti je v trgovini ali v gostin
skem lokalu, ko še 50 dinaijev ne 
morejo zamenjati in vrniti drobiž, še 
težje pa je z bankovci večjih enot.

VREME NAGAJA VSEM -  
Konjičkaiji so slabe volje, ker jim je 
vreme zopet tako zagodlo. Najbolj 
prizadeti so čebelaiji, ki imajo tudi 
materialno škodo. Namesto da bi 
točili med letošnjega pridelka, bodo 
morali čebelje družine že sedaj 
krmiti s sladkorjem, da bodo zdržale 
čez zimo: Tudi'gobarji so se slabo 
odrezali in zeliščaijem prav tako ni 

' šlo dosti bolje. Skratka: niti tiste 
malenkosti, kar je obrodilo, ni bilo 
mogoče v redu pospraviti; kar pa še 
raste, k o t koruza, fižol in ostalo, pa 
je vprašanje, če bo sploh dozorelo.

Predlog: 3 -  krat 
večje stanarine

O čem izvršni svet?

Izvršni svet občine Ribnica je 
pred kratkim razpravljal o več 
zadevah, ki so zelo pomembne 
za občane, npr. o spremembah 
zazidalnega načrta za območje 
ob Gorenjski cesti v Ribnici, o 
sklepu Samoupravne stanovanj
ske skupnosti Ribnica o preho
du na ekonomske stanarine do 
leta 1982, kar pomeni, da bodo 
stanarine leta 1982 v primerjavi 
z letošnjim letom 3-krat večje, 
itd.

O nekaterih teh in drugih za
devah, za katere menimo, da 
občane posebno zanimajo, po
ročamo, oziroma bomo še po
ročali v posebnih sestavkih, ki 
bodo objavljeni na ribniški stra
ni ali pa tudi drugod.

J. P.

Ovira -  starši

BORCI SE SPOMINJAJO -  Razstavi o razvoju NOB in ljudske 
oblasti na Kočevskem, ki sta bili odprti za letošnji občinski praznik 
3. oktober, so si ogledali že prvi dan tudi znani kočevski prvoborci. I 
Obe razstavi bosta stalno odprti. (Foto: Jože Primc)

Kočevje: gasilski rally
Najboljši Stružanci in Kočevci ____

tudi pobrateno GD Škofja loka. 
Uspehi so bili naslednji:

I. skupina (službena vozila z 
motornimi brizgalnami): 1. Gasilsko 
društvo (GD) Struge (voznik Jože 
Pugelj), 2. GD Mahovnik (voznik 
Jože Burja), 3. GD Rudnik Kočevje 
(voznik Ivan Mohorič) itd.

II. skupina (ostala gasilska vozi
la): GD Kočevje (voznik Igor No
vak), 2. GD Kočevje (voznik Andrej 
Cetinski), 3. GD Kočevje (voznik 
Viktor Gričar) itd.

Prvi trije iz vsake skupine so 
prejeli nagrade AMD Kočevje, ki jim 
jih je izročil predsednik društva 
Stane Levstik. AMD je nato vse 
udeležence na prijateljskem srečanju 
tudi pogostilo. Dogovorili so se, naj 
bi bil tak rally vsako leto za praznik 
občine Kočevje.

ANDREJ ARKO

KOČEVSKE KOVICE

| Starši in OZD neradi pu- 
[ ščajo mlade v delovne 

brigade

Vojko Štanfelj, sekretar ob
činske konference ZMS Ribnica,

| je tudi eden izmed delegatov na 
kongresu ZSM Slovenije, ki seje 
začel danes v Novi Gorici. Za 
razpravo se je prijavil o temi de
lo in življenje v mladinski delov
ni brigadi.

- Zakaj si se pripravil za raz
pravo o tej temi?

-  Ker se mladina v naši obči
ni zelo zanima za sodelovanje na 
mladinskih delovnih akcijah 
(MDA). Na njih mladi delajo 
fizično, razen tega pa še v raznih 
interesnih dejavnostih. Nauče se 
marsičesa, kar jim bo prišlo prav 
tudi kasneje v življenju.

- Kakšne so tvoje izkušnje z 
zbiranjem mladih za delovne 
akcije?

- Zeto slabe. Za udeležbo na 
lokalnih mladinskih delovnih 
akcijah, kot sta bili „ la šk i po
tok 77“ in »Slemena 78“, nam 
je še nekako uspelo zbrati bri
gadirje.

Veliko težav pa smo 
imeli pri zbiranju za republiško 
delovno akcijo, na kateri je mla
dina iz naše občine letos prvič 
sodelovala. Težave so bile tako v 
OZt), ki niso rade puščale mla
dih z rednega dela na akcije, kot 
s strani staršev, ki v večini pri
merov niso dovolili svojim sino- 

j  vom in hčerkam udeležbe na 
delovnih akcijah.

BUTINA RAZSTAVLJA 
Razstava del slikaija Marka Bu
tine v Likovnem salonu v Ko
čevju, ki je bila odprta v po
častitev 354etnice Kočevskega 
zbora 29. septembra, bo odprta 
še do 15. oktobra. (Foto: Jože 
Primc)

Vojko Štanfelj

-  Kakšen naj bi bil po tvojem 
mnenju izhod?

-  Uspešneje bi moral delati 
center MDA. Ta bi se moral do
volj zgodaj dogovoriti z OZD o 
udeležbi njihove mladine na 
MDA. Izdajati bi morali tudi 
bilten o delu in življenju mladih 
v brigadi, da bi tako seznanili

j  starše, kaj delamo, kako živimo, 
česa se naučimo in o drugem.

-  Kako bi moral center MDA 
še izboljšati delo?

-  Center MDA je bil ustanov
ljen septembra lani Za na začet
ku je napravil napako, ker ni 
začel takoj povsod evidentirati 
članov. Tako smo bili pred de
lovnimi akcijami nepripravljeni. 
Takoj po tem kongresu bomo v 
Ribnici ustanovili nov center 
MDA, ki mu bomo dali jasne 
cilje in naloge. Njegova naloga 
bo, da že zdaj začne zbirati čla
ne in jih pripravlja za udeležbo 
m  lokalnih in republiških delov
nih akcijah, ki bodo prihodnje 
leto. Center MDA bo ustanovil 
še brigadirski klub, kjer bodo 
dobili člani brigade vsa obvestila 
pa tudi drugo pomoč.

M.GLAVONJlC

NAJSTAREJŠA PREREZALA VRVICO -  76-letni Anton» 
in 82-letna Marija Car sta 30. septembra prerezala trak J® 
odprla cesto od Slatnika do glavne ceste. Ob tej pril°z® a 
dejala, da sta v življenju imela precej srečnih trenutkoV i 
govoto eden najsrečnejših. (Foto: M. Glavonjič)

S složnim delom do ceste
Letos so si vaščani Slatnika uredili še vodovod, kan 

cijo in javno razsvetljavo \
Vas Slatni k pri Žlebiču v rib

niški občini je danes prava lepo
tica, čeprav je bila že do pred 
nekaj leti precej zapuščena, 
pogosto umazana in vzrok za 
posmeh. Zadnja leta pa so va
ščani dosegli, da je njihova vas 
lahko ostalim za vzor.

Po spoznanju, da za dobro 
počutje ni dovolj le red v hiši, 
ampak primerno urejena vsa 
vas, so zapeli krampi in lopate. 
Vsi vaščani so prihajali na pro
stovoljno delo, ki je bilo ob po
poldnevih pa tudi ob nedeljah 
in praznikih, pogosto pa je tra
jalo pozno v noč.

Največ uspehov so dosegli 
vaščani Slatnika prav letos. Ze 
28. marca so začeli obnavljati 
vodovod in urejati kanalizacijo 
po vasi. Vsi so bili po opravlje
nem delu zadovoljni, ker so 
pralni stroji spet lahko neovira
no prali in ker po dežju na dvo- 

. riščih in drugod ni bilo več luž. 
15. maja letos je dobil Slatnik 
še javno razsvetljavo. Tako so 
tudi delavci druge izmene lahko 
ponoči brez težav hodili po va
si.

Nato je bilo na vrsti najtežje 
delo: gradnja ceste, ki bo Slat
nik spajala s cesto Ribnica-So- 
dražica. Na pripravljeno podlo
go na trasi so delavci Cestnega 
podjetja Ljubljana v drugi polo- 

x vici septembra položili asfalt, 
30. septembra pa so cesto že 
odprli. Gradnja je veljala 
430.000 din. Od tega so zbrali 

.sam o vaščani 150.000 din (15 
starih milijonov), SIS za komu
nalne zadeve 70.000 din, ostalo 
pa je prispevala krajevna skup
nost Ribnica iz sklada za grad
njo cest.

Ta delovna zmaga je za Slat- 
ničane spodbuda za nadaljnje 
složno delo za napredek vasi. 
Tako se že dogovarjajo, da bi v 
vas napeljali telefon, oziroma 
razpeljali po vasi telefonske pri
ključke.

Otvoritev ceste in zaključek 
letošnjih del so Slatničani do

stojno proslavili 
okrasili in

Vso

v as1otvoritvi pa se je vsa 
k skupni pogostitvi

s l a t n i k  £C
£t?  ttM  7l)0W  sli

trg*

V .

V

L E  ŠE E N  ZD 0  
Vas Slatnik v rib n1 

čini šteje 23 hiš in 
prebivalcev, ki se 
kmetijstvom, neka«« J g  
zaposleni v drug«1 & 
skih panogah. P*®” 
desetimi leti je 
polovica za delo 
vaščanov na začasn 
v tujini, danes pa F  '  
sam._________

Ribnica se p  
proti LjublF

V  kratkem  bo dan * ^  
vo novi zazidaln ' J  
obm očje G o re n js j>

Območje med Maj1? ^  
co, Cesto v Lepovče J  ,  4 
sko cesto v Ribnici J® V  
veljavnem zazidalne $ 
predvideno za obrtiB . 0p 
Po novem predlogu- 
lu dan v javno raZP/rt, 
ne bo prostora za o ' 0  
stoji tu  novi vrtec, ^
b i  zgradili še no«  ^  »»j, «5 
dom, del z e m lj iš č  p* 
menjen tudi za s 1L

S'
H

gradnjo 
Po tem predlogu.

sami Gorenjski cest . 
dopuščali novih g1/ 1 ^  w.
nih stanovanjskih ni

danjih; ^  o ,predelav se 
urbanistov naj -bi 
cesti prihranili za 
vin in drugih stavb> 
nudili usluge R ib n i^  j h  
veda pa do uresflj 
ne bo preteklo le.. ce\ 
ampak desetletje 3 
desetletij.

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
DOBILI PROSTORE -  Osnovna 
organizacija ZSM Ribnica je končno 
le dobila prostore, in sicer v bivšem 
domu JLA. Zdaj jih preurejajo tako, 
da se bodo lahko v njih ukvarjali z 
raznimi dejavnostmi.

NARODNE PESMI -  Pred krat
kim je bil v novi športni dvorani v 
Ribnici koncert narodnih pesmi, ki 
sta ga organizirali Radiotelevizija 
Sarajevo in RT Beograd. Nastop je 
trajal dve uri, dvorana pa je bila po
polnoma zasedena. Poslušalce so 
zabavale „prva dama" bosansko-her- 
cegovske ljudske glasbe Beba Seli- 
movič ter mladi pevki Vera Matovič 
in Zorica Brunclik. Spremljal jih je 
'ansambel ,,Ilidža“ .

GREMO V KINO -  Ta teden 
bodo v kinu doma JLA v Ribnici 
naslednji filmi: danes, 12. oktobra, 
„Prosto“, 14. in 15. oktobra ..Mori
lec z Rick Sauera" (matineja 
„Tommy“) ter 18. in 19. oktobra 
„ Prisluškovanje".

PARKIRAJO PO PLOČNIKIH -  
V Ribnici še vedno mnogi parkirajo 
tam, kjer prometni znaki to prepo
vedujejo. Dopoldne so tudi pločniki

polni motornih
pešcem pot, «» "j,da n®

pomen. Zaradi ta^ o  , 
delno na pločniku>. J i  
pogosto nabere jo^0.1" * «Kk0$  $ 4 $  
obeh straneh pest®’ 
žena. Ribničani se  ̂^ ,. ■ 
do kdaj bo vse to tr J

— Naši seminar'®^1 
vedno veliko P** ,
riala. n

-  Naši pa 
voljni, če dobe
ncgQ 4- ofi/i \2L
co.
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S a * 5  “ BETI -  v  ” s fcS» so , ko t poročamo na prvi strani, v Žaknju v sosednji ozaljski 
novo tovarno otroške konfekcije, obrat metliškega tozda Konfekcija. Otroška konfekcija 

»ro v prodajo, do sedaj so bile ravno pri teh artiklih v konicah kapacitete premajhne.

za grozdje kot za vino
1 s® je začel tudi odkup grozdja v Vinski kleti — Za polovico manjši pridelek — 

Visoke odkupne cene — Odkup tudi iz Srbije in Hrvaške______________

•dnjih sort grozdja se je  v metliški občini začela 18. 
edtem ko so šentlovrenko trgali v še kar lepem 

^  £  trgatev portugalke oviralo izredno slabo, deževno in 
■ en*e. Do sedaj ie metliška Vinska klet odkupila okoli 10

L^bra.

S   awaj ^  TmsM ivrei wiv<
S i flL^*ovrenke. računajo pa, da bodo iz Bele 

JOKol> 70 Vagonov orn^H in1 vagonov grozdja.
začetek trgatve 

... grozdja še ni do- 
%  *alno Pa opravljamo 
'S »Bi u80tavljanje tehno- 

tozd v  8™zdia ’“  Je deJ31 
•^nič ^ e t i ° ž- Julij

— jo, da se 
začela med 

0 franU- m » t o  Vel ja  z a
• an^injo, kraljevino in

letno76’. medtem ko bodo 
M to b * m o zače litlga t i P°

ijine vsega

$ — pščUle -Je

M

0 dGOViOR BREZ
Na č e t n i c e

?*>Si ga bodo na-
Poslali “ “S0'"0™, ki so 

s^Vo . gradivom za 
Majejo ? J° ’ odgovorni 

ix- .,„ti W » i Se b °d °  obča- 
bit,il  ie Citira? v.ozili P° le' 

4» Cest'- Ker smo
\ °W, Se ,. zakoračili v

C S t t u ' i e-i.oje* daje
1 "  n r i k ^  ljen  * seP ' 

Prihodnjega leta.

ev
zakaj so delo

ceste med

< £ o v
'ot°, u  ,

n. ' °ktobra, se bodo 
no8* Invalidskega dru- 

bi • Dtuft enoc*nevni izlet na
A l Zaiin\iv°iSCie P°trudil0 da
v . IllVe* m da bodo člani 

v u.’ ^ d i  cena -  150 
 ̂ j6, vžteta tudi malica

se lahko udele-

° d>naievendar moraj°

M

Pridelek grozdja v Beli krajini 
bo letos za polovico manjši od 
normalnega, kar je posledica 
hude spomladanske pozebe. 
Ker višje lege niso bile tako 
pizadete, kaže, da bo pridelek 
rdečih sort ve^i kot belih. 
Kljub temu pa bo morala Vin
ska klet iz Srbije in Hrvaške 
kupiti veliko več rdečega grozd
ja kot belega, ker v Metliki 
izdelujejo tri vrste rdečega vina 
s tujim poreklom, od belega pa 
samo eno vrsto s tujim po
reklom.

Akontacijske odkupne cene 
za modro frankinjo in šentlo
vrenko so 12 do 12,50 dinarjev 
za kilogram, za žametovko in
portugalko 11,50 do 12 din; od 
belih sort bo Vinska klet dala 
za kilogram laškega rizlinga 
9,40 do 10 din, za kraljevino in 
mešano belo grozdje pa 8,20 do 
9 dinarjev za kilogram. „Vse

UREDITEV NASELJA 
PRI BETI

O metliški ulici 1. maja smo tudi 
na tej strani že pisali. Ljudje, ki tam 
stanujejo, bi radi javno razsvetljavo, 
potrebna pa je celotna ureditev uli
ce: cestišča, kanalizacije, pločnikov 
in parkirišča. Kaže, da bo videz te 
ulice kmalu lepši, saj so načrte za 
ureditev cest in javno razsvetljavo 
naselja pri Beti, kamor spada tudi 
ulica 1. maja, že naročili. Brž ko bo
do narejeni, se bodo lotili dela.

OBISK
VETERINARJA

Od prihodnjega tedna naprej bo 
veterinar spet redno prihajal na do
ločene kraje v občini, tako da kme
tom ne bo treba za vsako stvar v 
mesto. Veterinarja lahko pričakuje
jo vsak četrtek.

cene so višje kot lani in so za 
vinogradnike zelo ugodne. Za 
tako visoke, za nas že kar ne
ekonomične cene smo se pri 
kmetijski zadrugi odločili zato, 
da bi dobili vse tržne presežke 
grozdja in tudi letos kljub slabi 
letini obdržali tržišče za belo
kranjska vina. Seveda bomo od
kupili tudi vino, ki ga bodo 
pridelali v kmečkih zidanicah, 
vendar samo res kvalitetno. Po
vedati pa je treba, da vinograd
nik dobi več, če nam proda 
grozdje kot svoje vino,“ pravi 
inž. Nemanič. A. B.

r

Samoupravljanje mora 
biti zgled, ne pa zgolj 

knjižna učenost

P rehod po metliki
V

°R G A N IZA - 
N J ^ s tv o  ^  ’ ki opozarjajo 
V^diifreko’ S1 ^ k o  nabavi 

V  âta, p  os*K>vnih oigani- 
bodo tudi le- 

O E ? ,y a li  to ž e n e  ku- 
’ sai ni sakto in dru- 
iste "J?*0  takih, ki so 
ikra* 2 iniJe v lončkih na 
’e P® tam še nihče ne

I f o l k l o r n a
k O *  Na v r a t i l  vabi

ali J imajo veselje do 
«fanja v tambura-
°fe? dvom a se ^

kajti delo v

vič, poleg njih pa ozaljski mladinci z 
recitalom ter Karlovški oktet, k ije  
že star in dober metliški znanec.

PA LE VČASIH ZALEŽEJO ZA
PISI v tej rubriki. Ko smo zadnjič 
ošvrknili neokusne plakate, je po
magalo: zdaj obveščevalci že obeša
jo lepše, čitljivejše. Grupa Cik -  cak

r bi se vseeno le lahko preimenova- 
v skupino. Lepše bi bilo, a tudi 
bolj domače bi zvenelo, saj imamo 

popačenosti in tujega že tako pre
več. Le kdo bo cenil naš jezik, če ga 
sami ne znamo?

VINSKA KLET JE ŽE NEKAJ 
časa prež popularne, priljubljene in 

UKa. res dobre metliške črmne. Pogrešajo
iibna res skupina j0 predvsem prišleki, ki jo radi daje- 

’ jo na zob. Niso redki, ki so si jo
odpeljali v rodni kraj po nekaj 
litrov, da so jo imeli „za zdravilo1*, 
kot so radi poudarjali. No, novi pri
delek je tu  in ni hudič, da se ne bo
do pojavile na mizah steklenicc z 
značilnim ,,turnom“. Pa bo spet ve
selo.

’ a , u J e prijetno, čas

.̂C'°Snkvir nove t°-
\ Nu Vi* e m ' v Žaka_Wt,J m Brodu so z metli- 

mestna godba, 
ecitat “' a5i mladinskega 

rka Marija Jaklje-

b l i s k i  te d n ik

Zakaj bežijo

Ena od delegatk iz metlišle 
občine za 10. kongres ZSMS, ki 
se je danes začel v Novi Gorici, 
e Vida Šegina, sociologinja v 

izobraževalnem centru „Beti“ . 
Šegjnova se še posebej posveča 
vprašanjem mladih v vzgoji in 
izobraževanju in je delegatka do
lenjske regije v republiški konfe
renci mladih v vzgoji in izobraže
vanju.

,,Predkongresne razprave v 
osnovnih organizacijah v naši ob
čini so v glavnem opozorile na 
težave, s katerimi se mladi sreču- 
ejo pri svojem delovanju. Tako 

pri nas ni organiziranega kultur
nega in zabavnega življenja, 
skratka, kar se prostega časa 
tiče, so mladi prepuščeni sami 
sebi.

S tem je povezan tudi zelo 
pereč problem odhajanja mladih 
iz Metlike. Veliko je takih, ki po 
končanem šolanju pridejo k 
nam, vendar kmalu odidejo. 
Vzrok za to je poleg že naštetih 
težav v glavnem pomanjkanje 
stanovanj. V delovnih organiza
cijah mladih kadrov ne jemljejo 
dovolj resno in jih na marsikate
rem področju odrivajo na ob
robje, seveda so tudi na repu 
spiskov za stanovanja. Kdor pa 
gre, se ne bo več vrnil, in tako 
naše gospodarstvo zgublja mlade 
šolane ljudi. Temu problemu bo 
morala v bodoče mladinska 
organizacije posvetiti veliko po
zornosti.

Prav tako si bomo prizadevali 
za boljše družbenopolitično 
izobraževanje mladih. Seveda pa 
se moramo vsi zavedati, da se 
samoupravljanja ne da naučiti 
samo iz knjig, da največ da 
praksa, zgled. Najboljša šola je 
urejeno samoupravno življenje v 
delovni organizaciji, v krajevni

Poživilo usmerjeni gradnji
Doslej le tretjina podpisnikov samoupravnega sporazuma o zbiranju denarja za urejanje 

stavbnih zemljišč — Zaostreno pri dodeljevanju družbenih stanovanj

V zadnjih petih letih je črnomaljska stanovanjska skupnost dala 
lruženemu delu in zasebnikom za nakup stanovanj in gradnjo hiš 

več kot 17,5 milijona dinarjev kreditov, od tega 13,3 milijona za
družbeno gradnjo in 4,2 zasebnikom. Vendar ugotavljajo, da 
zasebna gradnja napreduje precej hitreje kot družbena.

Tako bi morali v občini po
srednjeročnem načrtu lani zgra
diti osemdeset stanovanj, pa so 
jih  le 61, medtem ko so pred
videvali za letošnje leto sto 
družbenih stanovanj, do sedaj 
pa so jih komaj 32. Stanovanj
ska skupnost je imela leta 1973 
449 stanovanj, od tega šest 
solidarnostnih, konec lanskega 
leta pa 611 stanovanj, med nji
mi že 59 solidarnostnih; vred-

dokumentacijo za gradnjo 
solidarnostnega bloka. Veliko si 
obetajo od sprejema samo
upravnega sporazuma, po ka
terem naj bi 20 odst. sredstev 
stanovanjskega prispevka na
menili za urejanje stavbnih zem
ljišč, kar bo zagotovilo pogoje 
za pričetek družiene stanovanj
ske gradnje. Do sedaj je ta  
sporazum podpisala le slaba 
tretjina podpisnikov in kaže, da

nost teh stanovanj znaša 85,5 bo potrebna pomoč družbeno- 
milijona dinarjev, od tega samo politični organizacij. Združeno

delo v usmerjeni gradnji ne bo 
več kupec stanovanj, marveč 
investitor, in to preko stano
vanjske skupnosti.

V bodoče naj bi občani, ki 
bodo dobili družbeno stanova
nje, tudi sami prispevali del 
sredstev za ta stanovanja in se 
tako vsaj delno izenačili z za
sebnimi graditelji, ki vlagajo v 
gradnjo vsa sredstva, tudi na 
račun osebnega standarda. Pri 
dodeljevanju solidarnostnih sta
novanj pa bodo upoštevali tudi 
moralno-politične kvalitete pro-

solidarnostna več kot 20,6 mili
jona.

Sedaj v občini opuščajo grad
njo stanovanj za trg in posveča
jo vso pozornost tako imenova
ni usmerjeni gradnji. T ako prav 
sedaj tečejo priprave za začetek 
gradnje kadrovskega bloka na 
Cardaku, hkrati pa zbirajo

VOLITVE IN 
IMENOVANJA

V vesti Volitve in imenovanja, ob
javljene na črnomaljski strani v 
prejšnji številki Dolenjskega lista, je 
prišlo do pomote. Branko Polimac, 
ki je odšel na novo delovno dolžnost 
v Gorenje, je bil prej ravnatelj po
klicne šole in ne dijaškega doma, 
kot je bilo napačno zapisano. Rav
natelj dijaškega doma je bil v pre
teklih štirih letih Mirko Čadonič, ki 
so ga za nadaljnjih šest mesecev ime
novali za v.d. ravnatelja dijaškega 
doma.

Zviška na mlade
Mladinski delegat Jože 

Stegne: z delom odprav
ljamo podcenjevanje

skupnosti in drugje. Če pa se 
praksa razhaja s teorijo, to prav 
gotovo ni spodbuda za mladega 
človeka."

A. B.

Po mnenju Jožeta Stegneta, 
trgovca v „Dolenjkini“ blagovni
ci v Črnomlju in delegata za 10. 
kongres ZSMS, mladi v črno
maljski občini niso dovolj zasto
pani v delavskih svetih in drugih 
organih samoupravljanja.

.Starejši nas večkrat gledajo 
podcenjujoče, češ da smo mladi 
samo za razne delovne akcije, 
pisanje in lepljenje plakatov in 
podobno, družbenopolitično 
delovanje pa da je bolj njihova 
domena," se je v začetku pri
tožil Stegne. ..Marsikdaj smo 
mladi tudi sami krivi, da tako 
mislijo, saj se zaradi neaktivnosti 
ne moremo prav izkazati in po- 
trditi.“  Tako je na primer v 
osnovni organizaciji ZSMS Do
lenjka v Črnomlju okoli 40 mla
dincev, vendar je na tem področ- 
ju zelo malo delavnih.

w  m

„Jaz bom na kongresu delal v 
komisiji za družbenoekonomske 
odnose in se bom Vključil 
razpravo o problemih mladih, ki 
delajo v gostinstvu, hkrati pa se 
pripravljamo tudi na razpravo o 
vlogi mladih pri samoupravnem 
planiranju; pri tem smo mladi 
veliko preslabo zastopani.

V zadnjem času so mladi 
naši občini zelo zavzeti na raz
nih delovnih akcijah; tako hoče 
mo s konkretnim delom dokaza
ti, da lahko marsikaj naredimo 
in da smo vredni zaupanja tudi 
na drugih področjih. Od zadnje 
delovne akcije na partizanski 
magistrali smo dobili 25 tisoča
kov čistega zaslužka, ki smo ga 
namenili tistim osnovnim organi
zacijam, ki s prostovoljnim 
delom urejajo vaške poti. Zal pa 
se takih akcij udeležuje premalo 
mladincev iz združenega dela in 
jih je veliko več iz centra sred 
njih šoL“

A. B

PROTI PREZGODNJI 
TRGATVI

Na zadnji seji Društva vinogradni
kov Bele krajine so poudarili, da v 
metliški občini upoštevajo predpisa
ni rok za začetek trgatve, medtem 
ko v črnomaljski, predvsem v semi- 
škem koncu, trgajo veliko prezgo
daj, kakih 14 dni pred Metličanu 
Posledica tega je kislo vino, vino
gradniki pa imajo stroške za nakup 
sladkorja. Za prezgodnjo trgatev je 
menda glavni vzrok žeja, ki je včasih 
hujša kakor lakota, vinogradniki pa 
se izgovarjajo tudi na pogoste tatvi
ne, tako turistov, ki vinograde v 
semiški gori oklestijo kot kobilice, 
pa tudi raznih ,,nemaničev“ , ki bi 
radi zastonj prišli do nekaj „svoje- 
ga“ vina -  pa čeprav bolj kislega. 
Letos bo začetek trgatve kasneje 
kot sicer, gotovo po 20. oktobru.

F. Derganc

silcev; izkazalo se je, da se 
ravno ti občani slabše vklju
čujejo v družbeno življenje, kar 
se je še posebej pokazalo pri 
zadnjih volitvah.

A. B.

VZPON ČRNOMALJSKE 
FOLKLORE

Črnomaljska folklorna skupina 
zadnje čase nastopa vsako soboto. 
Folklotaši so se namreč povezali z 
domačim Viatorjem in ob koncu 
tedna izvedejo svoj program za izlet
nike, ki jih Viator pripelje v Belo 
krajino. Plesalci in tamburaši so tudi 
sicer zelo zagreti in redno vadijo 
dvakrat na teden. Pripravljajo pro
gram, ki bo vseboval vse belokranj
ske plese. Plesalce vodi Zalka Črne, 
tamburaše, ki so letos dobili nove 
inštrumente, pa uči Silvester Mihel
čič st. V svoje vrste vabijo nove čla
ne, predvsem fante, ki jih je sedaj 
premalo.

Boljši odnosi 
s Cerkvijo

Premalo duhovnikov v dru- 
__________ štvu__________

Razširjene seje koordinacijskega 
odbora za urejanje odnosov med 
samoupravno družbo in Cerkvijo pri 
OK SZDL Črnomelj -  bila je v 
četrtek, 4. oktobra -  sta se udeleži
la tudi predsednik OK ZKS Črno
melj in predsednik občinske skup
ščine, ki je hkrati tudi predsednik 
komisije za verska vprašanja pri ob
činski skupščini. Beseda je tekla o 
poročilu republiške skupščine o iz
vajanju zakona o pravnem položaju 
verskih skupnosti v Sloveniji. Oceni
li so, da je v občini po sprejetju tega 
zakona sodelovanje na tem področ
ju boljše; razveseljivo je, da povsod 
spoštujejo občinski odbor o pogreb
nih svečanostih in da zato pri po
grebih ne prihaja do nikakršnih ne
sporazumov ali neprijetnosti, kot se 
je dogajalo včasih.

Na seji pa so poudarili, da bi bilo 
lahko to sodelovanje še boljše, če bi 
bilo v duhovniško društvo včlanje
nih več duhovnikov; od devetih du
hovnikov v občini sta sedaj člana 
društva samo dva, pa še od teh je 
eden že upokojen.

KMALU ASFALT PROTI STAREMU TRGU -  Te dni potekajo 
dela za posodobitev ceste proti^Staremu trgu. Lani so za asfalti
ranje pripravili 2.800 m ceste od dobliškega ovinka do Vrhgore, 
sedaj delavci tozda Begrad delajo na 1.2 km  dolgem odseku od 
Finkov naprej. Pogodba za asfaltiranje prvih štirih kilometrov ceste 
j  e že sklenjena, popravili pa bodo tudi najslabše odseke, tako da bo 
lahko do Starega trga vozil avtobus.

ČRNOMALJSKI DROBIR
OBČINSKA UPRAVA NA CE

STI -  V prizadevanja, da bo parti
zanska magistrala odprta v napove
danem roku, so se vključili tudi čla- 

OO sindikata občinske uprave, 
mor sodijo tudi občinsko sodišče 

in vse družbenopolitične organizaci-
kamor sodijo tudi občinsko sodišče 

vse družbenopolitične organizaci

Lin  to ne z besedami, marveč s 
mpi in lopatami v rokah! Prejšnji 
petek je namreč njihov sindikat 

organiziral delovno akcijo na parti
zanski magistrali; kakih o0 članov je 
od 12.30 do noči urejalo bankine 
pri Vrčicah.

TRIM PRI SEBASTJANU -  Mla
dina pripravlja veliko akcijo' za po
moč pri ureditvi trim steze pri Seba
stjanu pri starem smetišču. Steza je 
že strasirana, potrebno jo je urediti, 
da bodo lahko občani (mlajši, zlasti 
pa tisti v srednjih letih) tam nabirali 
kondicijo, si'razgibali zasedene kosti 
in mišice, ,,odlagali“ odvečne kilo

grame in sploh skrbeli za boljše po
čutje in zdravje.

PRVI JESENSKI MRAZ -  Sonce 
je konec prejšnjega tedna sicer 
pregnalo dež in mraz, vendar to go
tovo ne bo dolgo trajalo in so to le 
zadnji poskusi pojemajočega polet
ja, da ogreje ljudi, ki jih čaka dolga 
zima. Pred otoplitvijo je bilo v 
Črnomlju že kar mraz, tako da so 
morali v blokih zakuriti v kotlih za 
centralno kurjavo, iz dimnikov hiš, 
kjer kurijo na premog in drva, pa se 
je tudi že sukljal dim.

KULTURNO SODELOVANJE -  
Črnomaljski mladinci pripravljajo s 
svojimi vrstniki, ki služijo vojaški 
rok v njihovem mestu, zanimiv kul
turni program. Nastopali bodo ob

nriln^nnptil« n« .... l_raznih priložnostih na proslavah v 
krajevnih skupnostih, kjer so vsake
ga takega obiska še posebej veseli.
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T E D E N S ^
Četrtek, 12. oktobra -  Maks 
Petek, 13. oktobra -  Edvard 
Sobota, 14. oktobra -  Nedeljko
Nedelja, 15. oktobra -  Terezija 
Ponedeljek, 16. oktobra -  Jadv' 
Torek, 17. oktobra -  Maijeta 
Sreda, 18. oktobra -  Luka 
Četrtek, 19. oktobra -  Etbin

LUNINE MENE
16. oktobra ob 7.09 uri -  ščip

lii
BREŽICE: 13. in 14. 10. italijan- 

ikspres. 15. in 
ifilm

l tarnal
ski barvni film Afrika ekspres. 15. i 
16. 10. angleški barvni film Zlato in 
visKL 17. m 18. 10. španski barvni 
film Demon avtostopa.

ČRNOMELJ: 15. 10. ameriški 
barvni film Maščevanje zelenega 
obada. 17. 10 jugoslovanski barvni 
film Akcija Stadion. 19. 10 fran- 
cov: -švicarski fiim Čipkarica.

3.ŠKO: 14. in 15. 10 francoski 
film Avanture štirih mušketirjev. 18. 
10 angleški film Tommy. 19. 10 
angleški film Grof Monte Gristo.

MOKRONOG: 14.10. film Mož z 
zlato pištolo.

NOVO MESTO -  KINO KRKA: 
Od 13. do 15. 10. domači barvni 
film Duh poljskega cvetja. 15. in 16. 
10 angleški barvni film Begži Melon. 
17. m 18. 10 angleški barvni film 
Džingiskan.

RIBNICA: 14. in 15. lOnemško- 
-jugoslovanski barvni film Vinetou I.

SEVNICA: 14. in 15. 10. ameri
ški film Naslednja postaja Grinič 
Vilič. 18. in 19. 10. ameriški film 
Konjenik na napačni po ti

TREBNJE: 14. in 15. 10. avan
turistični film Brata po krvi.

S L U Ž B O  D O B I

IŠČEMO dekle za pomoč v kuhinji. 
Hrana in stanovanje preskrbljena. 
Gostilna Šinkovec, CKŽ 97, 
Krško.

DVOČLANSKA družina iz Porto
roža išče gospodinjsko pomočni
co in negovalko mlajše invalidke. 
Nudimo dobro plačo in vso 
oskrbo. Informacije: Srečko Ško

fič, Vilfanova 32, Portorož, tele 
fon 73—462. ,

IŠČEMO žensko, ki bi izmenično 
pazila na 2-letnega fantka. Hrana 
in soba zagotovljeni. Ostalo po 

dogovoru. Naslov v upravi lista.

SPREJMEM KVALIFICIRANEGA 
ali priučenega stavbnega kleparja. 
Samsko stanovanje zagotovljeno. 
Jure Krušeč, Štula 3, Šentvid pri 
Ljubljani.

SPREJMEM kvalificiranega ali pri
učenega inštalaterja centralnega 
ogrevanja ali vodovoda. Samsko 
stanovanji 
Krušeč, 
ljani.

ranje zagotovljeno. Silvo 
c, štula J, Šentvid pri Ljub-

S T A N O V A N J A

IŠČEM opremljeno sobo s kuhinjo 
(souporabo). Naslov v upravi lista 
(3576/78).

NUDIM malo sobico za pomoč v 
gospodinjstvu. Dogovor samo po
poldne. Medved, V Ragov log 4.

MLAD zakonski par išče sobo ali 
stanovanje s kopalnico v Novem 
mestu ali bližnji okolici. Ponudbe 
na telefon 2 2 -7 1 1 -4 4 6  od 7. do 
13. ure.

V MARIBORU zamenjam enosobno 
stanovanje s pritiklinami in lepim 
vrtom za enako od Artič do 
Brežic. Naslov v upravi lista 
(3544/78).

M o t o r n a  v o z i l a

PRODAM škodo 110 L, letnik 
1975, dobro ohranjeno, registri
rano do septembra 1979. Anton 
Mam, Lukovek 11, Trebnje.

PRODAM audi 60 L  Ogled pri 
Vircu, Hudo 5, Novo mesto.

TAM 5000, kasonar, prodam ali 
zamenjam za osebni avto. Ferlin, 
Mali Kamen, Senovo.

PRODAM karamboliran poljski fiat 
126 P, letnik 1977. Cena po 
dogovoru. Preskar, Cetina 3 d, 
Brežice.

PRODAM obnovljen ameriški jeep. 
Jože Jakovac, Šeškova 18, Kočev- • 
je, telefon 86-488  od 6. do 14. 
ure.

PRODAM fiat 850, letnik 1969, 
rahlo karamboliran, lahko tudi po 
delih. Naslov v upravi lista 
(3548/78).

PRODAM fiat 124. Jože Jarkovič, 
Drama 18, Šentjernej.

PRODAM R 4, letnik 1977. Luka 
Balabamič, Prešernov trg 10, tel.
21-028.

PRODAM osebni avto Zastava 750, 
letnik 1975. Bine Pečjak, Črmo- 
šnjice 49, Stopiče.

PRODAM 126 P, letnik 1977. Cena 
po dogovoru. Informacije na tele
fon’ 84-546.

PRODAM osebni avtomobil 850 
standard, po zelo ugodni ceni. 
Informacije na tel. 84 -559  v 
večernih urah.

PRODAM R 8, registriran do julija 
1979. Mišjak, Mestne njive 10, 
Novo mesto, tel. 21-810.

PRODAM fiat 750, letnik 1972, 
registriran do 6. 9. 1979. Marjan 
Furman, Dol. Karteljevo 8, Mirna 
peč. I

PRODAM spačka, letnik 1972. Mar
tin Arh, Mestne njive 1. '

PRODAM karamboliran avto VVart- 
burg. letnik 73, po delih ali sku-

P R O D A M

UGODNO prodam rabljen globok 
otroški voziček. Gačnik, Slakova
5, Novo mesto.

PRODAM termoakumulacijsko peč 
AEG-Magnohrom, 3 kw. Vpra-

paj. Naslov v upravi Usta 
(3543/78).

MOTOR MZ 250 TS/1 p Jdam. 
Martin Lokar, Dol. Karteljevo 21, 
Mirna peč, telefon 23-042.

PRODAM avto Z 126 P, letnik 
1977, prevoženih 27.000 km, 
karamboliran. Cena 22.000,00 
din. Informacije dobite na tel. š t  
23-772 od 15. do 20. ure.

SPAČEK, dobro ohranjen, prodam. 
Informacije dobite po tel. (068) 
23-961 .

PRODAM ZASTAVO 101, letnik 
74, dobro ohranjeno. Oglasite se 
na naslov: Ivan Kostanjšek, Šent- 
lenart 117/a, Brežice. Ogled vsak 

dan po 16. uri.
PRODAM ESCORT, letnik 72. Sev- 

no 8, Otočec.
PRODAM malo rabljen motor MZ , 

ES 175/2, letnik 1972. Jože. 
Franko, Sela 3, Straža.

UGODNO prodam Z 750, letnik 78, 
ali zamenjam za 126 P. Andrej 
Grmovšek, Pavlinov hrib B/2, 
Trebnje.

PRODAM RENAULT 4 TL special, 
letnik 1978, prevoženih 6700 

km. Vinko Ravbar, Škrjanče 5, 
Novo mesto.

PRODAM 126 P, Ragovska 30, 
Novo mesto, telefon 23- 547.

PRODAM osebni avto Škodo 
S - 100, registrirano do 14. 9. 
1979, dobro ohranjeno. Tone 
Bartelj, Gotna vas 26 D, Novo 
mesto.

KODAM Z 101, letnik 1975, regi
strirano do aprila 1979. Ogled v 
četrtek in petek popoldne. Marja
novič, Nad mlini 23.

PRODAM zastavo 101, letnik 1974. 
Otočec 35, telefon 85-181.

PRODAM avto Škodo, letnik 1974. 
Jože Šnendal, Loke 1, Straža.

UGODNO prodam škodo, letnik 
1969 in poni expres. Janez Šega, 
Gornje Laknice 5, Mokronog.

UGODNO prodam ali zamenjam za 
manjši avto Ford Taunus XL, 
letnik 72 in motor Tomos na 4

Cest a ve. Banič, Pristava 26, 
iskovec.

KOMBI IMV 1600—R, letnik 1975, 
dobro ohranjen, naprodaj. Pavlič, 
Erjavčeva 1 a, Krško, telefon 
71-084 . Cena po dogovoru.

PRODAM Z 1300, letnik 1971. 
Trdinova 21, Novo mesto.

PRODAM 750 po delih. Naslov v 
upravi lista (3595/78).

sati na telefon (068) 76 -166. 
Naslov v upravi lista (3587/78).

PRODAM psico ovčarko, staro 3 
mesccc in kravo. Krhin, Ratež, 
Brusnico.

UGODNO prodam vrste živih mej 
liguster, ciprese, čcšniin in druge 
okrasne grmovnice za vse prilož
nosti. Telefon 85-172  po 13. uri.

ZA 4.000 din prodam kavč, dva 
fotelja, tabure in mizico. Rajko 
Bojanič, Nad mlini 24, Novo me
sto.

POCENI PRODAM kamero EUMIG, 
Vienete 5, super 8. Vse informa
cije dobite na upravi Dolenjskega 
lista.

UGODNO prodam . suha bukova 
drva. Naslov v upravi lista 
(3531/78).

PRODAM sladek jabolčni mošt, ja
bolčni kis in jabolka (neškrop- 
ljena). Franja Paučič, Ljubljanska
4, Novo mesto.

KRAVO simentalko, brejo 8 mese
cev, dobro mlekarico, prodam. 
Jože Vimpolšek, Šentlenart 96, 
Brežice.

PRODAM malo rabljeni peči: ter
moakumulacijsko 2 Kw in trajno 
žarečo Kueppersbusch. Darovec, 
Šukljetova 16, tel. 22-860.

ZARADI SELITVE nujno prodam 
šivalni stroj Bagat 777 in pralni 
stroj PS 301. Veronika Može, Na 
Lazu 18, 68000 N r.vo mesto.

PRODAM zimske in 'etne ^urne 
Michelin 135-15 /  X radial in 
96-basno harmoniko Hohner. 
Informacije po telefonu 23-930 
po 15. uri.

DNEVNO soba prodam (regal, dol
žine 3,80, dva fotelja, raztegljiv 
trojedež, omarica za posteljnino, 
mizica). Ogled: Žmire, Kristano
va 14, informacije na tel. št.

22 -658 , in sicer 14. ali 15 
oktobra od 16. do 18. ure.

POCENI PRODAMO več ALU ko
vinskih zasteklenih dvo krilnih 
vrat in sten. Hotel Metropol, No
vo mesto. oPRODAM trifazni 
hidrofor. Malči Pust, Potočna vas
1 5 ,Novo mesto.

PRODAM snopovezalko Fahr v dob
rem stanju. Janez Zaletel, Medno 
9, 61210 Ljubljana-Šentvid.

NUJNO prodam kosilnico BCS, sko
raj novo. Interesenti naj se zglase 
na naslov: Jože Avguštin, Podho- 
sta 14, Dol. Toplice.

RABLJEN klavir znamke Stengel 
ugodno prodam. F. Richly,podr. 
SDK, Krško.

PRODAM dva kavča, dve oljni peči 
in peč na trdo gorivo. Kukovec, 
Gotna vas 38, Novo mesto.

PRODAM junca za vsako delo in 
kravo v 9 mesecu brejosti. Angela 
Ovniček, Vel. Orehek 6, Stopiče.

PRODAM nov ojačevalec 140 w ter 
dva avtomobilska primopredaj- 
nika 27 mHz 3 W. Naslov v upravi 
lista (3560/78).

PRODAM sliko na platnu s pokra
jinskim motivom 1,5 x 2 m. 
Naslov v upravi lista (3561/78).

K U P I M

NUJNO KUPIM novejši vinski sod 
od 15 — 20 hi. Jože Klešin, 
Gržeča vas, Leskovec.

P O S E S T

V CENTRU Novega mesta prodam 
stanovanjsko hiša Primerna je 
tudi za pisarne. Vseljiva takoj. 
Ponudbe pod šifro ,,UGODNO*.

H1SO z vrtom, vseljivo, prodam v 
Metliki. Goršič, Breg revolucije 
25, Metlika.

PRODAM parcelo za vikend nad 
Šmarješkimi Toplicami. Vida 
Kermc, Drska 46, Novo Mesto.

V SODRAŽICI ugodno prodam 
dvojček v zaključni gradbeni fazi 
s centralnim ogrevanjem in 
vrtom. Koristne površine je 215

m2. Možnost kreditnega odplače
vanja. Naslov: Franc Ogrinc, M. 
Scheufelen Pl. 2,7318 Lenningen 
1. ZRN.

PRODAM zazidljivo parcclo v Do
lenji vasi, mlatilnico na dve odse- 
javanji in žago za razrez hlodov s 
polnim gatrom. Naslov v upravi 
lista (3573/78). '

PRODAM gradbeno parcelo v Veni- 
šah pri Krškem. Prepis je možen 
takoj. Naslov v upravi lista 
(3551/78).

PRODAM del vinograda na Palii. 
Alojz Zagorc, Paha 2, Otočec.

Č E S T I T K E

BOTRI a  TEREZIJI FRANČIČ iz 
Čadraž vre najlepše za god. Tur

kovi, posebno šc Vida.

PREPOVEDUJEM sleherno vožnjo 
po mojem travniku v Gornji Stari 
vasi, in to na parceli št. 1116 

(k.o. Krsinji vrh). Kdor tega ne 
bo upošteval, ga bom sodno pre
ganjala. Amalija Hrastar, Otavnik
16, 68295 Tržišče.

ZVONE in MARIJA SITAR iz Bru
snic opozarjava vse, ki naju obre
kujejo v zvezi s kupčijo z g. 
Krevsovo in v zvezi s Koščevo 
gradnjo, naj s tem prenehajo, ker 
v obeh primerih ni nobene golju
fije iz najine strani, kar lahko tudi 
dokaževa. Kdor tega ne bo upo
števal, ga bova sodno preganjala.-

SLAVKA PAPEŽ, Lopata 5, Hinje, 
preklicujem vse neresnične govo
rice, ki sem jih izrekla o Francu 
Robidi ml., Stari Log, Kočevje.

[^OBVESTILA j
S 1. OKTOBROM sem odprl delav

nico za instalaterstvo centralnega 
ogrevanja. Alojz Kos, Orehovica
6, Šentjernej.

R A Z N O

PRODAM komplet za lakiranje 
avtomobilov, moped in dirkalno 
kolo. Vel. Bučna vas 35, Novo 
mesto.

PRED 14 DNEVI sem na Gor. 
Ponikvah oziroma na vlaku za 
Novo mesto izgubila očala. Pošte
nega najditelja prosim, da jih pro
ti nagradi vrne Majdi Rajar, Gor. 
Ponikve 21, 68210 Trebnje.

S PREJMEM dekle, ki bi rada nada
ljevala šolanie, tečaje, se izučila, 
zaposlila. Ji pomagam. Resne 
ponudbe. Kaplan, Galjevica 14, 
Ljubljana.

POROČNI PRSTANI! -  Ženin in 
nevesta, ne pozabita: moderno 
izdelane poročne prstane dobite 
pri Otmarju Zidariču, zlatarju v 
Ljubljani, Gosposka 5. -  Z izrez
kom tega oglasa dobite 10 odst. 
popusta!

OSAMLJEN, ločen ne po svoji kriv
di, s hišo in pokojnino, želim 
spoznati zaradi ženitve dobro
srčno žensko do 55 let. Po mož
nosti upokojenko, lahko z enim 
otrokom. Pišite na naslov Anton 
Grm, Stranje 19, Blanca 68283.

MOGOČE se bo našel dober človek
-  prijatelj, ki bi mi posodil
700.000 din za dobo enega ali 
dveh let. Vrnil mu jih bi po 
dogovoru.

V REJO vzamem eno ali dve kravi 
molznici ali brejo telico. Ostalo 
po dogovoru. Naslov v upravi lista 
(3598/78).

PROSIM tovariša, ki je v Ljubljani 
dne 24. 6. kupil Simco 1301, 
temno zeleno, registrska številka 
LJ 116-026 od Franca Stoparja, 
Loka, Mušičeva 26, Mengeš, tele
fon (061) 72 -631 , naj se takoj 
javi. V nasprotnem primeru bom 
primoran tožiti. Hkrati naprošam 
krajane Novega mesta in okolice, 
če bi kdo videl ta  avto, naj mi ja .i 
naslov tega „začasnega“ lastnika, 
ker avto še ni plačan, niti prepi
san.

Z A H V A L A

Po dolgotrajni bolezni nas je v 84. letu starosti za vedno zapustil

MATIJA MACELE
Brezje št. 1 pri Rožnem dolu

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki so nam izrazili sožalje, darovali vence in 
cvetje, ter pokojnika spremili na njegovi zadnji poti. 
Hvala ZB za podarjeni venec. Hvala kaplanu za opravljeni 
pogrebni obred. Posebna zahvala pa vsem sosedom za 
\sestransko pomoč v najtežjih dneh.

Žalujoči: hčerka Albina z družino, nečak Rudi z 
družino, brata Alojz in Štefan z družinama ter drago 

sorodstvo.

Z A H V A L A

Za vedno se je poslovil od nas

JOŽE KUNEJ
iz Gor. Lenarta pri Brežicah

Ob boleči in prerani izgubi našega skrbnega in dragej 
sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za izraž

a moža in očeta se iskreno zahvaljujemo vsem 
:no osebno in pismeno sožalje, podarjene vence

in cvetje.
Hvala kolektivu SDK Krško in eksp. Brežice ter DO Agraria Brežice za vence in izraženo sožalje. 
Posebna zahvala dr. Sušinu za izredno skrb in pomoč v času bolezni.
Iskrena zahvala kaplanu za opravljeni obred in izrečene besede, enako tudi tov. Klemenčiču za 
poslovilne besede ter pevskemu zboru iz Brežic.
Hvala prav vsem, ki ste dragega pokojnika v tako velikem številu dne 2. 10. 1978 spremljali na njegovi 
zadnji poti ter počastili njegov spomin.

Žalujoči: žena Terezija, sinova Jože in Stane z družinama

Z A H V A L A

O b tragični in boleči izgubi našega 
ljubega sina, brata, vnuka in nečaka

JOŽETA RATAJA
delavca IMV Mirna

se najlepše zahvaljujemo kirurškemu oddelku splošne bolnice 
Novo mesto za nego, obratu IMV Mirna za vsestransko pomoč, 
vence in poslovilni govor, župniku za pogrebno mašo in poslovilni 
govor, kakor tudi cerkv. pevskemu zboru za poslovilne pesmi. 
Najlepša hvala vsem sorodnikom, sosedom in vaščanom Okroga, 
posebno družinam Rugelj, Lah, Knavs iz Ljubljane in Frelih iz 
Šentruperta, ki so v težkih trenutkih pomagali, nam izrazili 
sožalje, darovali cvetje in vence, za darovane maše, in vsem, ki ste 
pokojnika v tako velikem številu spremili k zadnjemu počitku.

Neutolažljivi: mama Ani, oče Jože, brat Maijan in 
sorodniki

Okrog, dne 6. septembra 1978

Z A H V A L A

Ob prerani izgubi dragega moža, 
brata in strica

FRANCA KOKLJA
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam pomagali med 
boleznijo pokojnega, darovali vence, posebno sosedom iz 
Trnovca, organizaciji ZB Lokvica, kolektivu IMV Suhor, 
govornikom za poslovilne besede ter župniku.
ŽALUJOČA: žena Pepca, bratje, sestra in ostali sorod

niki z družinami

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: Časopisno založniško podjetje DOLENJSKI LIST, Novo 

mesto — USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL 
Brežice, Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, 
Sevnica in Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Slavko Lubšina.

UREDNIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni-in odgovorni ured
nik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Maijan Bauer, Milan Markelj, Janez 
Pezelj, Jo*- Prime, Drago Rustja, Jožica Teppey, Ivan Zoran in 
Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. Ekonomska 
propaganda: Janko Saje, Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek -  Posamezna številka 5 din -L e tna  
naročnina 198 dinarjev, polletna naročnina 99 din, plačljiva vnaprej
-  Za inozemstvo 400 din ali 25 ameriških dolarjev oj 50 DM (oz. 
ustrezna druga valuta v tej vrednosti) -  Devizni račun: 
5 2 1 0 0 -6 2 0 -1 0 7 -3 2 0 0 0 -0 0 9 -8 -9 .

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu 125 din, 1 cm na določeni 
strani 155 din, 1 cm na srednji ali zadnii strani 200 din, 1 cm na prvi 
strani 250 din. — Vsak mali oglas do 10 besed 45 din, vsaka nadaljna 
beseda 4 din. -  Za vse druge oglase in oglase v barvi velja do.preklica 
cenik št. 9 od 15. 10 1977 -  Na podlagi mnenja sekretariata za 
informacije IS SRS (št. 4 2 1 -1 /7 2  od 28. 3. 1974) se za Dolenjski 
list ne plačuje temeljni davek od prometa proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu; 
52100-603-30624  -  Naslov uredništva: 68001 Novo mesto, Ulica 
talcev 2, p. p. 33, telefon (068) 23 -606  -  Naslov uprave: 68001 

mesto, Glavni trg 3, p. p. 33, telefon (068) 23—611.Novo . w . ___
Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, 
filmi in prelom: ČZP Dolenjski list, Novo mesto ‘
tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

Barvni filmi in
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V S P O M I N

15. oktobra bo minilo dve leti, 
odkar nas je komaj v 25. letu 
starosti tragično zapustil naš lju
bljeni sin, brat. vnuk, mož in očka

JOŽKO 
R A PI Š
iz Novega mesta 

gostinski delavec v Kopru

Dragi naš Jožko, živimo v globoki žalosti, ne moremo se 
sprijazniti, da smo te za vedno izgubili Vse naše vroče želje, da bi 
sc vrnil med nas, so zaman. Nepremagljive bolečine v naših srcih 
budijo spomine na tvoje prekratko življenje tvojih dni, ki 
prezgodaj si zaprl svoje miljene oči. Ne bomo te pozabili, 
iskrena hvala vsem, ki se ga še kakorkoli spominjate in mu v 

daljnem kraju prižigate svečke.

Neutolažljivi: vsi njegovi

Z A H V A L A

V 72. letu starosti nas je zapustila 
draga mama, stara mama, sestra in 

teta

KAROLINA
ŠPILETlC

upokojenka z Mime 100

Pokopali smo jo dne 4. oktobra 1978 na pokopališču v Novem 
mestu. Toplo se zahvaljujemo sosedom in znancem, ki so ji nudili 
pomoč v času bolezni, Zvezi borcev in društvu upokojencev z 
Mime, DSSS GG Novo mesto, OOS pri IMV Novo mesto ter vsem 
sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so nam pomagali ob 
nenadomestljivi izgubi, izrekli sožalje, darovali cvetje in vence ter 
drago pokojnico pospremili na njeni zadnji poti.

Žlujoči: sinova Bogomir in Boris z družinama ter drugo 
sorodstvo

Z A H V A L A

V 56. letu starosti nas je po težki 
bolezni za vedno zapustil naš dragi 
in skrbni mož, ata in stari ata

ANTON
MAJERIČ

s Potoka 21

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, 
ki so mu darovali cvetje in nam izrekli sožalje. Posebna zahvala 
družinam Bobnar, Glivar, Breznik in Jakše, podjetjema KGP, 
Novograd -  TOZD Vodovod in kanalizacija. Zahvaljujemo se tudi 
pevcem iz Dol. Toplic in župniku iz Vavte vasi za opravljeni 
obred.

Žalujoči: žena Anica, sin Zvone z ženo in hčerka Danica 
z malo Suzanco

V S P O M I N

1 0. oktobra Je minilo osem let, odkar nam je kruta usoda mnogo 
prezgodaj iztrgala iz naše sredine ljubljenega sina in brata

VINKA IN PAVLA 
KRAŠEVEC

iz Jelš prt Otočcu
Čas hitro beži, a naša srca so vedno bolj žalostna, naš 
dom je tih in prazen.
Hvala vsem, ki ste ju imeli radi, se ju še spominjate, jima 
prižigate sveče in s cvetjem krasite mnogo prerani grob.
Za vedno neutolažljivi: mama, ata, brat Tone z družino, 
sestri Štefka z družino, Andreja ter drago sorodstvo

12 B R € ž l Š K £ ,  , 
RORODNI$NIC£V* ' ^

V času od 28. 9. do 4. 10. so v 
novomeški porodnišnici rodile: Fani 
Kastelic iz Brezove rebri -  Ireno, 
Jožefa Gracar iz Trbinca -  Jerneja. 
Marija Kepa iz Klenovika -  Boštja
na, Stoja Maksimovič iz Kožnega 
dola -  Dragana, Ljubica Predovič s 
Hrasta -  Silvijo, Vera Hudorovič iz 
Semiča - Sabino, Rozalija Kavšček 
iz Straže -  Lauro, Marija Šuštarič iz 
Semiča -  Gregoija, Milivoja Petro
vič iz Otočca -  Milko, Boža Obšte- 
tar iz Sadinje vasi -  Božo, Marija

Kren iz Mačkovca -  Romana, Nada 
Miketič iz Črnomlja -  Aleša, Kristi
na Tršelič iz Krškega -  Antona, 
Radojka Premovič iz Šmihela -  
Rajka, Marija Ivec iz Metlike -  
Mirana, Vojka Jenko iz Orešja -  
Vanjo, Marija Perpar s Krušnega 
vrha -  Andreja, Sonja Lužar iz 
Dolenje vasi -  Roberta, Amalija 
Tršinar iz Škocjana -  Tatjano. Dra
gica Cosič z Mime -  Darka, Štefka 
Grubar z Drče -  Renato, Dragica 
Klepec iz Krasinca -  Antona, Majda 
Novak z Vrha -  Srečka, Milena 
Gregorčič iz Drske -  Jureta, Marica 
Vene iz Dul -  deklico, Cirila Jakša 
iz Semiča -  dečka, Majda Špoljar z 
Muhaberja -  dečka. -  Čestitamo!

Hvala za vašo kri, 
ki rešuje življenja!

Te dni so darovali kri na novomeškem transfuzijskem oddelku:

3. oktobra: Franc Kobe, Srečko Jordan, Slavko Spelko, Stanislav 
Gorše, Marija Darovec, Franc Kmšič, Anica Slak, Marica Bobič, 
Franc Nosan, Ivan Stopar, Ivan Špringer in Edi Murn, člani Novolesa, 
Straža; Julijan Kirm, Alojz Božič, Janez Jamnik in Franc Nose, člani 
IMV Novo mesto; Anton Mali in Peter Sim čič, člana Novograda, 
No\o mesto; Franc Udovč in Stjepan Trumbetaš, člana Pionirja, 
Novo mesto; Anton Kraševec, član Iskre, Novo mesto; Janez Gorišek, 
član Novotehne, Novo mesto; Branko Filipas in Bojan Kepa, člana 
Krke, tovarne zdravil, Novo mesto; Stanko Pirnar, člana ŽTP Novo 
meesto; Pavla Panger, Branko Vehar, Milka Gril in Jože Zabukovec, 
člani Novoteksa, Novo mesto; Viktor Kužnik, Jože Pavlin in Branko 
Uhemik, člani Hmeljnika, Novo mesto; Viktor Matko, člana Industri
je obutve, Novo mesto; Ivan Klemenčič, kmet iz Ždinje vasi.

Strokovna služba 
SIS stanovanjskega in 
komunalnega gospodarstva 
Novo mesto 
Prešernov trg 8

objavlja
prosta dela in naloge

1. 2 ADM INISTRATORJEV
2. PLANERJA -  ANALITIKA
3. REFERENTA za kolektivno komunalno uporabo

Pogoji:
pod 1: srednja upravno-administrativna šola ali dveletna 
administrativna šola in najmanj dve leti delovnih izkušenj; 
pod 2: visoka strokovna izobrazba ekonomske smeri in dve 
leti delovnih izkušenj ali višja strokovna izobrazba ekonom
ske smeri in pet let delovnih izkušenj 
pod 3. srednja strokovna izobrazba gradbene smeri ter tri 
leta delovnih izkušenj.

Za izbrane kandidate je predvideno dvomesečno poizkusno 
delo
Stanovanj ni.
Vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 15 dni po 
objavi strokovna služba SIS Stanovanjskega in komunalnega 
gospodarstva. Novo mesto, Prešernov trg š t  8.
Kandidati prijavljeni, za objavljena dela in naloge, bodo 
obveščeni o izbiri v 30 dneh po preteku roka objave.

DOLENJSKI LIST
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Z A H V A L A

Ob boleči izgubi ljubljene žene, mame in stare mame

MARIJE FLORJANČIČ
iz Sadinje vasi 37

se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani 
in nam kakorkoli pomagali in sočustvovali z nami. Hvala 
vsem, ki ste pokojnici podarili vence in cvetje ter jo 
spremili na zadnji poti.

Žalujoči: mož Janez, sinova Herman 
in Karel z družinama

Z A H V A L A

Ob tragični izgubi
očka, brata in m

ga
aka

m' ta,

.

MAKSA 
STRITARJA

s Pokleka pri Blanci
se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, ki so nam 
nesebično pomagali, ŽTP Zidani most za dano pomoč in 
izkazano čast pokojniku, Gasilskemu društvu Blanca in 
Poklek, duhovniku za opravljeni obred in ganljivi govor in 
vsem, ki ste pokojnemu podarili cvetje in ga spremili do 
njegovega mnogo preranega groba.
Strtih src v usodo vdani žena Krista, hčerkica Irenca, 

sestra Marija, te ta  Mili in drago sorodstvo
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LOJZE

, Več pelina kot radosti 5
n ___ ■ £ '1 ____ • a._7_i o  ?Fra/ic Milavec je trdna no

tranjska korenina, človek, ki 
ga ne ukloni noben udarec, 
revolucionar in komunist, ki 
je vse življenje verjel v pra
vičnost svojega boja. Ta za
vest ga še danes, pri 90 letih, 
drži pokonci, mu ohranja 
šegavost in iskrivost duha, 
zanimanje za dogodke doma 
in po svetu. Nekajkrat na 
teden še vedno premeri po 
tri kilometre peš, ko gre na 
sprehod po Brežicah. Nadvse 
ga je osrečila slovesnost, ki 
mu jo je za njegov 90. rojst
ni dan 2. oktobra letos prire
dil komite občinske konfe
rence ZK  v Brežicah. To je 
bil njegov najlepši dan, za
doščenje in priznanje za dol
goletno partijsko in revolu
cionarno delo.

Spomini so oživeli V njih 
je veliko grenkobe, veliko 
pelina že od otroštva naprej. 
Z  osmimi leti so ga dali 
služit. Pri stricu v Rovtah 
nad Logatcem je pet let pa
sel krave in ovce. V šolo je 
hodil poldrugo uro daleč. 
Od strica je šel služit v Seža
no za „ta mladega“ hlapca. 
..Francelj, kar pojdi", so mu 
rekli, „doma nas je še do
s ti"  Pri novih gospodarjih se 
mu je bolje godilo. Ostal je 
pet let. Še danes hrani posel- 
sko knjižnico iz leta 1904, v 
kateri je zapisano: „Priprave 
za vsako delo. “

Na železnici se je zaposlil 
po odsluženju vojaščine. 
Kot železničar je delal naj
prej na Rakeku. 1918 so 
kraj zasedli Italijani. Pod nji
mi ni dolgo vzdržal. Zaradi 
nizkih plač so železničarji 
štrajkali in leta 1919 je s 
tovarišem pobegnil v Ljub
ljano. Zaposlitev je dobil v 
Brežicah. Tudi žena je prišla 
za njim. Delal je kot kretnik. 
Trdo življenje od mladih nog 
ga je oblikovalo v revolucio
narja, v zvestega sindikalne
ga in partijskega delavca -  
med obema vojnama. Takoj 
po prihodu Nemcev, 15. ju
nija 1941, je postal obvešče
valec OF, sestanke pa so 
imeli v njegovi čuvajnici. 
Vsa družina se je vključila v

odpor. Potem je 3. decem
bra 1941 kot strela z jasnega 
prišla vest, da so v Gorjanah 
pri Podsredi padli trije nje
govi sinovi, ko so Nemci 
uničili brežiško četo. Samo 
najstarejši mu je še ostal, a 
tudi njega zdaj nima več. 
Leta 1949 je nenadoma zbo
lel in umrl.

Z  ženo sta bila po dogod
ku na Gorjanah v smrtni 
nevarnosti, zato sta še isti 
dan pobegnila v Ljubljansko 
pokrajino. Kot železničar je 
Milavec dobil službo v Mo
kronogu, od koder je kmalu 
odšel v partizane.

Takoj po demobilizaciji se 
je začela borba za vsakdanji 
kruh. Vrstila so se tudi razo
čaranja, saj v brežicah na 
železnici zanj ni bilo mesta, 
pa tudi stanovanja ni dobil. 
Okrožni komite ZK Novo 
mesto ga je poslal v Mokro
nog. Tam in v Trebnjem je 
opravljal odgovorne dolžno
sti na okraju, postal je pred
sednik KLO v. Bistrici in 
predsednik občine v Mokro
nogu.

Upokojili so ga lela 1946 
s 33 leti delovne dobe na 
železnici. Dobival je skrom
no pokojnino, funkcije pa so 
se po tistem grmadile druga 
za drugo. N i se jim odrekal, 
nasprotno, zelo vestno jih je 
opravljal. Dolga leta je bil 
nepogrešljiv pri borcih, v 
Zvezi komunistov, pri Rde
čem križu, pri SZDL, in 
vojaških invalidih.

Ko je imel končno nekaj 
več prostih ur, se je lotil 
rezljanja in mizarjenja. Delal 
je miniaturne hišice. Eno je 
poklonil tudi Posavskemu 
muzeju. Do lanskega leta sta 
z ženo živela v Trebnjem, 
zdaj pa sta pri nečakovi dru
žini v Brežini

,JNečdk in žena sta naju 
dolgo vabila k sebi in tudi z 
občine so večkrat prišli, “ je 
pripovedoval ,?otem  sta 
nekega dne poslala brzojav
ko in naju naslednji dan na 
hitro odpeljala. Zdaj sva tu
kaj prav zadovoljna. “

JOŽICA TEPPEY

*

Zmagala gimnazija
Ekipa gimnazije Kočevja 

(Karmen Radosavljevič, Zvez
dan Radonjič in Dubravka Ža
gar) je s 13 točkami zmagala na 
kvizu, ki ga je 6. oktobra orga
nizirala mladina Itasa v počasti
tev 35-letnice ustanovnega kon
gresa ZSM in 10. kongresa ZSM 
Slovenije. Drugo mesto je za
sedla ekipa Centra poklicnih šol 
(11 točk), tretje pa ekipa Itasa 
(8 točk).

Teme kviza so bile: 1. kon
gres ZSM v Kočevski Reki, 
samoupravljanje v združenem 
delu, statut ZSMS in šport. Med 
premori je poslušalcem krajšal 
čas vojaški ansambel SMB iz 
Ribnice.

Gost kviza je bila Tilka Kova
čevič, udeleženka ustanovnega 
kongresa slovenske mladine, ki 
je za poslušalce obudila spomi
ne na I. kongres ZSM, ki je bil 
leta 1943 v Kočevski Reki.

T. P.

NOVOMEŠKA KRILA 
DRUGA

V Celju je bilo v soboto, 7 
oktobra, zvezno tekmovanje za 
..Štajerski pokal" v letalskem mode
larstvu. Merjenje sil je štelo tudi za 
državno prvenstvo. Predstavniki Do
lenjskega letalskega centra so v gene
ralni razvrstitvi ekip zasedli odlično 
drugo mesto. Najbolje uvrščeni Do
lenjec je Martin Brudar -  prvi v 
razredu F - l - B ,  drugi v razredu 
p _  i _ c  pa je bil Novomeščan Janez 
Grošelj.

Še preostale uvrstitve predstavni
kov DLG V razredu F - l - A  je bil 
Matej Jevšček 11.. Adolf Šuštar pa 
31. V razredu F - l - B  je Damjan 
2ulič pristal na 15., Adolf Šuštar pa 
na 18. mestu.

S. P.

SEVNICA: 
GASILCI 

S PUŠKAMI
Občinska gasilska zveza in požar

novarnostna skupnost iz Sevnice pri
rejata ob tednu požarne varnosti 
pestro dejavnost. V nedeljo bo ob 8. 
uri izpred GD v Sevnici start tradi
cionalnega gasilskega rallya, ki bo 
tokrat vodil skozi Bučko in Stude
nec. Vmes bo še vrsta drugih tekmo
vanj. Med drugim se bodo gasilci 
pomerili v streljanju z zračno puško.

OD SEJANJA 
ŠE NIČ SADOV

Poročali smo že o predvidenem 
..žaganju" starovaškega mostu pri 
Krškem. Zadeva se je minuli teden 
ponovno jela zapletati. Najprej je bil 
3. oktobra sestanek z udeležbo po
membnih mož iz republiške cestne 
in  tudi vodne skupnosti ter krške 
občine. Domačini so pridali svoje 
predstavnike zadnji hip, nihče jih 
namreč ni vabil. Dež je vse pregnal 
nazaj v občinsko stavbo, kjer so na
to sedeli pet debelih ur. Konec ted
na so imeli v Stari vasi svoj sestanek. 
Prav nič jih namreč ne navdušuje 
misel, da bi na umetnem, po njiho- 
v em mnenju tudi povsem nepotreb
nem nasipu skrbeli še za zelenice in 
rože, ki naj bi to sramoto pomagale 
zakriti. Vztrajajo, naj most znižajo 
vsaj za pol metra. Vse kaže, da bo še 
nekaj sestankov. .  .

BO BARCICA ZAPLAVALA -  „Zidarji“ prve betonske barke na 
Dolenjskem v gasilski drži ob boku bodoče gospodarice morij. 
Upajmo, da bo barčica kmalu zaplavala in da bodo zidarji uporabni 
tudi za posadko. Ladijsko seveda. (Foto: S. Mikulan)

»Beton, ki plava na vodi”
Aleš Kulovec gradi 8 m dolgo motorno jadrnico iz žele- 
zobetona — Še dva oponašalca — Kdaj krst z litrom

cvička?

* NEZREL SAMOUPRAVLJALEC JE KRIV
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Žarnice po repiških baj
tah so pogosto crkavale, za
to  so bile omare polne sveč. 
Delegati so rohneli po se
stankih, da je napetost po- 
okoliških vaseh tako na psu, 
da si možakarji ne morejo 
oskubsti zaraščene brade z 
elek tričnim brivnikom, bab
nice pa kljub pralnim stro
jem žulijo perilo na roke.

Repičani so združili 
možgane in denar ter zgradi
li lastno elektrarno pri poto
ku Čisti vir, dovolj močno 
za Repičevo drago in okoli
co. Ko so prerezali trak, je 
bilo veselje na višku, kajti v 
elektrarni so videli žulje svo
jih  rok, zaposlitev pa je do
bilo več moških, ki so po
prej zamanj pritiskali kljuke 
repiških uradov.

Toda veselje je trajalo do 
prvega bliska, ki je razjasnil 
nebo nad Repičevo drago. 
Močni svetlobi je sledila te
ma po stanovanjih. Podobno

se je dogajalo, ako-ni bilo 
dežja teden dni, a tudi če je 
teden dni Skupaj deževalo. 
Ob takšnih primerih so ro
male sveče iz omar na mize, 
tod a jeza je bila dosti manj
ša, kajti Repičani so bili 
veseli, da imajo lastno elek - 
trarno. Ni jih  jezilo niti to, 
da so prvega v mesecu prina
šali v kuvertah nekaj več ali 
manj od 3100 dinaijev, ti
stim iz elektrarne pa se je 
vsak mesec usulo iz ovojnice 
6500 in več dinaijev.

Potem je prišlo novo leto 
in po pijančevanju strezni
tev. So pa Repičani debelo 
pogledali, ko je prikazala ob 
zaključnem računu njihova 
elektrarna večmilijonsko 
škodo, akoravno so vsi 
redno plačevali kilovate, za
beležene na merilcu, in če
tudi so pri novih napeljavah 
trifaznega toka sami delali in 
sekali drevesa za drogove.

Jožič Repič je sedel na

zboru delovnih ljudi v zadnji 
vrsti kot ponavadi, vendar je 
dobro slišal, da bodo delavci 
njihovega Hitrotkala sklenili 
samoupravni sporazum o 
kritju primanjkljaja njihove 
elektrarne pri Čistem viru. 
Kolikor bolj je poslušal, to
liko bolj je videl pred sebcrj 
svojo kuverto prvega v mese
cu in ob njej debelejšo ovoj
nico soseda, ki je ob jutrih 
zahajal gor v elektrarno na 
delo. Ko so glasovali, je nje
gova desna roka ostala na 
kolenu desne noge. Po se
stanku mu je sekretar jasno 
in glasno povedal, da je še 
prezelen za kakršno koli 
samoupravno dogovarjanje 
in da bo skupščina občine 
Repičeva draga po njegovi in 
njemu podobnih krivdi pri
siljena sprejeti zakon o po- 
krilju primanjkljaja v elek
trarni pri Čistem viru.

TONI GAŠPERIČ

Dolenjci smo dobro povezani s 
tekočimi snovmi. Ob cvičku lahko 
na tem področju docela resno ome
nimo izumitelja ladijskega vijaka 
Ressla, ki je za svoje poskuse izbral 
Krko. Tu je tudi ladja „Novo me
sto", ki je našla izgubljenega kapita
na, Kočevci iz Afrike vozijo les, na 
morje nas poleti zaradi pomanjkanja 
joda silijo boljše polovice itd.

V nedeljo pa se je začela še ena 
dolenjska zveza z morjem. Aleš Ku
lovec je v Straži pri Novem mestu s 
pomočjo prijateljev ..zabetoniral" 
trup skoraj 8 metrov dolge motorne 
jadrnice. Izraz ..zabetoniral" je čisto 
pravilen, gre namreč za jadrnico iz 
železobetona (ferocementa). Tak 
način graditve zasebnega ladjevja se 
je v svetu že zelo uveljavil, največji 
mojstri pa so Avstralci in Sovjeti, ki 
grade iz železobetona tudi do 15 
metrov dolge jahte.

Betonske barke imajo to pred
nost, da so poceni, gradivo za reci
mo, 12 metrov dolgo motorno jahto 
ne more stati več kot 20.000 dinar
jev. Vedeti je treba, da stane ladijski 
trup klasičnih (jeklenih, lesenih, pla
stičnih) bark kar eno tretjino cene 
popolnoma opremljene ladje. In ta 
tudi med brati, (če jo gradiš sam) ne 
stane manj kot 200.000 din.

Ferocement je torej precejšen pri
hranek, obenem pa jadrnice iz te 
snovi niso nič slabše od klasičnih, v 
nekaterih pogledih imajo celo pred
nosti: tako na primer ne morejo 
prerjaveti, lahko jih je zakrpati, ni 
res, da so krhke, prenesejo vsak uda
rec z macolo; če si natančen in jih 
lepo zličiš, so njihovi boki gladki 
kot parket itd. Predvsem pa jih 
lahko ..sezidaš" sam.

Gradnja ladij iz ,,betona, ki pla
va" na vodi, je v svetu koristna moda 
in konjiček, nekaj odmevov je za
šlo tudi na Dolenjsko. Tako bodo 
samo v Novem mestu v kratkem 
zgradili še dve železobetonski mo- 
t orni jdrnici. Upajmo, da bomo lah
ko poročali tudi o krstu tega ladjev

ja. V premec pa bo udaril cviček in 
ne šampanjec.

M. B.

»Ljudje ob Krki”
Ob včerajšnji premieri 
dokumentranega filma

V novomeškem Domu JLA so 
včeraj prvič javno prikazali nov 
slovenski dokumentarni filnl 
„Ljudje ob Krki". Ta 
90-minutni dokumentarec v bar
vah je po scenariju Mirčeta Šu- 
šmelja režiral Boštjan Hladnik, 
vnuk skladatelja in orgelskega 
virtuoza Ignacija Hladnika, med
tem ko je za kamero stal Mile De 
Gleria. Kot režiserjev asistent ta 
organizator je nastopal Toni 
Vovko iz Pionirja, Ivo Lehpamer 
pa se je podpisal kot direktor 
filma. Producent je novomeška 
občinska skupščina; Pionir, 
Krka, IMV, Novoteks, Novoles, 
Labod, Ljubljanska banka, Gor 
janci in druge delovne organiza
cije pa so prispevali sredstva. 
Film je tako rekoč novomeški, 
zato je bila premiera v Novem 
mestu. Na sporedu bo tudi danes 
in vsak dan do nedelje, da si g2 
bo lahko ogledalo čimveč obi
skovalcev, med drugim tudi ude
leženci stalne konference jugo; 
slovanskih mest, ki zaseda te dni 
v Novem mestu.

Film, ki ga lahko štejemo »  
prvi slovenski celovečerni doku; 
mentarec, so posneli v dolini 
Krke, pri čemer je kamera iskala 
samo to, kar je pristno dolenj
sko. Krka je simbol večnosti, 
„zelena nit", okrog katere se 

'prepleta usoda dolenjskega člo
veka od najstarejših časov do 
danes. Ta usoda želi biti prika
zana s prepričljivo ,,gibljivo sli; 
ko“ in pripovedmi ter izpovedmi 
ustvarjalcev umetniške besede z 
„obeh bregov Krke". To je v 
celoti filmski zapis o dolenjskem 
človeku, nekdanjem tlačanu, 
dninarju in osobenjakarju ter da
našnjem gospodarju, samouprav- 
ljalcu, kovaču lastne sreče in 
zidarju svojega lepšega jutrišnje
ga dne. Film je nastajal dobro 
leto, posneli so ga v 60 dneh na 

okoli 8.000 metrov traku.

DOBER JE MESEC OKTOBER -  Ne glasi se kar tako v praz* 
otroška pesmica, ki poje, kako dober je mesec oktober, ker na 
daje jesenske plodove. Med njimi je nekaj takih, ki zaslužijo poz£ 
nost. Na vrtu Štrukljevih iz Črnomlja je zrasel 1 kg in 15 dkg te® 
paradižnik, na uredništvo pa ga je prinesel mali Jože. Ni imel W 
kega bremena, gotovo ne tako lahkega kot Peter Mišica in Ven 
slav Drobnič, sošolca v novomeški vajeniški šoli, ki sta s skupn® 
„močmi“ prinesla pokazat gozdno jagodo, nenavadno za ta & 
Našla sta jo v Stražnem vrhu med trgatvijo.

Na svoj način do asfalta
Vaščani Gornje Težke vode v 

KS Stopiče so z veliko sloge in 
požrtvovalnosti prej kot v osmih 
mesecih iz vaškega kolovoza (od 
Bele luže do konca vasi v dolžini 
kilometra in pol) ročno asfalti
rali tri metre in pol široko cesti
šče. _

„Ce se ne bi odločili sami m 
zgrabili za kramp in lopato, nam 
tudi drugi ne bi priskočili na po
moč", pravi najprizadevnejši 
med vaščani, pobudnik vseh

TAKI RASTEJO V PEKLU -  
Marija Kostanjšek iz Volčjega v 
brežiški občini ga je našla v 
Peklu. Tehtal je nekaj nad dva 
kilograma, zato se je deklica z 
njim ponosno postavila v zma
govalsko držo. Najbrž bi težko 
našla tekmeca. (Foto: Martin 
Zupančič)

■i.mk
LOJZE GOLOB, vodja grad
benega odbora: „Prek tride
set sestankov z vaščani je bi
lo potrebnih za cesto.“

akcij Alojz Golob, predsednik 
KK SZDL Stopiče. ..Najtežje je 
bilo prepričati ljudi, da se bo 
nekoč tudi v njihovo vas dalo 
priti po asfaltu. Po vojni se za to 
in še veliko drugih podgorskih 
vasi ni skoraj nič naredilo. Veli
ko smo bili pri tem krivi sami. 
nekaj pa tudi mačehovski o dno* 
dužbe do nas," razmišlja šesti
ndvajsetletni Alojz in nadaljuje: 
„Oseminsedemdeset prebivalcev 
v devetnajstih gospodinjstvih je 
prispevalo po stari milijon, gr»* 
moz in kamen iz domačih kam
nolomov, za nameček pa še vsa
ka hiša prek štiristo delovnih ur- 
Na pomoč so prišli tudi vojaki i* 
Pogane, Gozdno gospodarstvo, 
domača KS in še nekateri. Najte
žje je bilo na zaključku. Z dom3 
izdelanim finišerjem, ki je bil še 
najbolj podoben kovinski letvi, 
smo se meter za metrom bližal* 
vasi." Resda kljub vsemu cest* 
ni bila „zastonj“ in je veljala 4* 
starih milijonov, kar pa je le tret
jina celotne vrednosti.

J. PAVLIN

CESTA ZDRUŽILA VAŠČANE -  Pod pokroviteljstvom 
tovarne zdravil Krka je v nedeljo, 8. oktobra ing. Danil* 
Kure iz GG Novo mesto ob navzočnosti številnih domačinov 
in okoličanov odprl prenovljen cestni odsek Bela luža -  G 
Težka voda. (Foto: J. Pavlin)


